
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8827
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από τα Δηµοτικά Σχολεία Καλλιµασιάς Χίου και Σισών
Ρεθύµνου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου, το Δηµοτικό Σχολείο
Γεννάδιος Σχολή, το 1ο Γυµνάσιο του Σοχού Θεσσαλονίκης,
το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Πυλίου Κω, το Γενικό Λύκειο Ασηµίου
Ηρακλείου Κρήτης και από το Πανορµίτειο Γυµνάσιο και Λυ-
κειακές Τάξεις Σύµης, σελ. 8796, 8799, 8801, 8810, 8813,
8819, 8824

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστι-

κής Επιτροπής σχετικά µε την πλήρη διερεύνηση της Υπόθε-
σης των Οµολόγων που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 30
Νοεµβρίου 2010, σελ. 8792-8827

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8792
5. Ανακοινώνεται ότι ο πρώην Υπουργός Απασχόλησης και

Κοινωνικής Προστασίας κ. Σάββας Τσιτουρίδης και ο πρώην
Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Πέτρος
Δούκας, µε επιστολές τους προς τον Πρόεδρο της Βουλής,
εξεδήλωσαν την επιθυµία τους να λάβουν το λόγο στη σηµε-
ρινή συζήτηση, σελ. 8792

6. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού από τη συζήτηση επί του κατατε-
θέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής σχετικά µε
την πλήρη διερεύνηση της Υπόθεσης των Οµολόγων που
ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 30 Νοεµβρίου 2010, σελ. 8808

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8821

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 8777-8779
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8779-8791
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 11 Απριλίου 2011, σελ. 8800

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-

των, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, Οικονοµικών, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων
και Αλιείας, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Θεσµικό Πλαίσιο των
Προτύπων Πειραµατικών Σχολείων,  Ίδρυση Ινστιτούτου Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής, Οργάνωση του Ινστιτούτου Τεχνολο-
γίας Υπολογιστών και Εκδόσεων "ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ" και λοιπές
διατάξεις», σελ. 8796
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8823
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8802, 8803
ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ Η. , σελ. 8797
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Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 8821
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Αθήνα, σήµερα στις 8 Απριλίου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Μαρία Κυριακοπού-
λου, Βουλευτή Νοµού Αχαΐας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Α’
Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  η Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινότητας Λουξεµβούργου
και του Συλλόγου Γονέων των Ευρωπαϊκών Σχολείων  εκφράζουν
την αντίθεση τους για τις περικοπές στον προϋπολογισµό λει-
τουργίας των Ευρωπαϊκών Σχολείων και τις συνέπειες των περι-
κοπών αυτών στη λειτουργία του τµήµατος ελληνικής γλώσσας
στο Λουξεµβούργο. 

2) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Αγροτικός Σύλλογος Βρυσίων του Δήµου Φαρσάλων
Νοµού Λάρισας  διαµαρτύρεται για την έλλειψη αρδευτικών
έργων στην περιοχή. 

3) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  οι απολυµένοι συµβασιούχοι των Παιδικών Σταθµών Λά-
ρισας  ζητούν την επαναπρόσληψή τους µε σταθερή και µόνιµη
εργασία. 

4) Οι Βουλευτές, Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Ευ-
βοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
οι Σύλλογοι Γονέων και Κηδεµόνων του 1ου και του 2ου Δηµοτι-
κών Σχολείων Καρύστου Νοµού Ευβοίας  διαµαρτύρονται για το
έντονο κτηριακό πρόβληµα που υπάρχει στο χώρο της Πρωτο-
βάθµιας Εκπαίδευσης στην Κάρυστο. 

5) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Καλλιρόη Σάββα  διαµαρτύ-
ρεται για τις δυσλειτουργίες της αποκεντρωµένης Διοίκησης
(ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ).

6) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ  ΖΩΗΣ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Εκκλησία, η Τοπική Αυτοδιοίκηση, το Το-
πικό Συµβούλιο κ.α. της Τοπικής Κοινότητας Συκέας του Δήµου
Ελασσόνας διαµαρτύρονται για την κατάργηση του τριθέσιου
Δηµοτικού Σχολείου Συκέας. 

7) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου του
Κέντρου Αποκατάστασης Παιδιών και Νέων Κρήτης  αιτείται να
στελεχωθούν τα Τµήµατα Παιδικής Μέριµνας και ΑΜΕΑ, προκει-
µένου να είναι δυνατή και στο άµεσο µέλλον η λειτουργία του
Κέντρου.

8) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Αντιδήµαρχος Πλατανιά Νοµού Χανίων  αι-
τείται στο νέο Διοικητικό Συµβούλιο του Φορέα Διαχείρισης
Εθνικού Δρυµού Ορέων, το οποίο σχεδιάζεται να ανασυγκροτη-
θεί, να οριστούν µεµονωµένοι εκπρόσωποι της Δηµοτικής Ενό-
τητας Μουσούρων και όχι από κοινού µε τους άλλους δήµους. 

9) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Ανοιχτό Σχολείο Μεταναστών Πειραιά
αιτείται από την Κυβέρνηση να πάρει όλα τα αναγκαία µέτρα για
να σταµατήσουν οι επιθέσεις εναντίον των µεταναστών που
έχουν πολλαπλασιαστεί.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Συνδικάτο Οικοδόµων Νoµού
Ηρακλείου καταθέτουν τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλά-
δος των οικοδοµών και ζητούν την απόρσυση της τροπολογίας
στο νόµο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Τροφίµων σύµφωνα µε
την οποία απαιτείται ειδικό πιστοποιητικό από τη Διεύθυνση Γε-
ωργίας, έτσι ώστε να δοθεί οικοδοµική άδεια.  

11) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Ιατρικός Σύλλογος Αργολίδας  εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του στην απόφαση του ΟΠΑΔ να άρει το
δικαίωµα συνταγογράφησης από τους µη συµβεβληµένους ια-
τρούς κ.λπ..

12) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων -Κη-
δεµόνων του 1ου ΕΠΑΛ Μαντουδίου αιτείται την άµεση κάλυψη
εκπαιδευτικού προσωπικού, ειδικότητας Πληροφορικής ,κλάδου
ΠΕ19-20.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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13) Η Βουλευτής Δράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Φορέας Διαχείρισης Οροσειράς
Ροδόπης  αιτείται την καταβολή του ειδικού τέλους που προβλέ-
πεται από το ν. 3734/2009 υπέρ του φορέα διαχείρισης της προ-
στατευόµενης περιοχής.

14) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ- ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η
Ένωση Εργατοτεχνιτών και Υπαλλήλων  Εργοστασίου «TRA-
STIC» (πρώην ΕΛΛΕΝΙΤ) αιτείται την εφαρµογή της επιχειρησια-
κής συλλογικής σύµβασης εργασίας και την επίλυση προβλη-
µάτων που σχετίζονται µε την υγιεινή και την ασφάλεια στο χώρο
εργασίας.

15) Η Βουλευτής Δράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Κυνηγετικός Σύλλογος Δοξάτου
Δράµας «Η Άρτεµις» αιτείται την παραχώρηση κατά χρήση δη-
µόσιας κοινόχρηστης έκτασης για κοινωφελή σκοπό.

16) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Προβλήτας
Λιµένος ΣΕΛΜΑΝ Βασιλικού  διαµαρτύρεται για τη µεταχείριση
των εργαζοµένων από την διοίκηση της ΣΕΛΜΑΝ στο εργοστάσιο
Βασιλικού. 

17) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων -Κηδεµό-
νων  του 1ου ΕΠΑΛ Μαντουδίου και ο Δήµαρχος Μαντουδίου-Λί-
µνης -Αγίας Άννας αιτούνται την άµεση κάλυψη κενής θέσης
εκπαιδευτικού προσωπικού ειδικότητας πληροφορικής ΠΕ19-20.

18) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Ενότητα Αυ-
λίδας του Δήµου Χαλκιδέων Νοµού Εύβοιας   αιτείται να
πληροφορηθεί σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτηµα του για την
κατασκευή του κόµβου στο νέο εθνικό δρόµο στο ύψος της Τ.Κ.
Καλοχωρίου - Παντειχίου.

19) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αρχαίας Ολυµπίας
αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του Υποκαταστήµατος ΙΚΑ
Αρχαίας Ολυµπίας.

20) Η Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛ-
ΛΙΩΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών Επαρχίας Θηβών  αιτείται την επίλυση θεµάτων που
αφορούν στις δυσβάσταχτες εισφορές υπέρ ΕΛΓΑ που καλούν-
ται να πληρώσουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι της περιοχής.

21) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Οµοσπονδία Κι-
νητικά Ανάπηρων αιτείται να οριστεί τεχνική επιτροπή διαπίστω-
σης των κατεστραµµένων αναπηρικών αµαξιδίων και την παροχή
καινούργιων.

22) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝ-
ΤΙΤΗ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών
Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών  αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά την κατανοµή της ετήσιας ποσότητας βιοντίζελ µεταξύ
των δικαιούχων επιχειρήσεων παραγωγής.

23) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ  ΔΗΜΑΡΑΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία αιτείται την άµεση συγκρότηση και λειτουργία του νέου
Κέντρου Πιστοποίησης της Αναπηρίας καθώς και την έκδοση
νέου ΚΕΒΑ (Κανονισµού Εκτίµησης Βαθµού Αναπηρίας).

24) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  οι Πάσχοντες από Μεσογειακή Αναιµία
της Μονάδας του ΓΝΑ Κοργιαλένειο Μπενάκιο ΕΕΣ διαµαρτύ-
ρονται για αναβολές στις µεταγγίσεις αίµατος.

25) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία   ζητά τροποποιήσεις-προσθήκες νόµων
για την καλύτερη λειτουργία του νέου καλλικρατικού Δήµου Λέ-
σβου. 

26) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αρβανίτης Ι. Χρήστος αιτείται
να δοθεί το δικαίωµα συνταξιοδότησης σε µητέρες αναπήρων
παιδιών καθώς και σε συζύγους αναπήρων  µε την αναγνώριση
των πλασµατικών χρόνων που προβλέπει ο ν.3863/10 όπως
ισχύει για όλες τις οµάδες ασφαλισµένων.

27) Η Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Κισσάµου Νοµού Χα-
νίων  αιτείται την ενίσχυση του δυναµικού του Αστυνοµικού
Τµήµατος Κισσάµου.

28) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  το Σωµατείο Υπαλλήλων Εξωτερικής Φρου-
ράς Καταστηµάτων Κράτησης Αττικής αιτείται την άµεση ενί-
σχυση της υπηρεσίας του µε εξωτερικούς φρουρούς από άλλες
φυλακές για τη θερινή περίοδο κ.λπ..

29) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Αναπήρων και Θυ-
µάτων Πολέµου διαµαρτύρονται για τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν στις δωρεάν ή µε διευκολύνσεις µετακινήσεις µε τα
µέσα µαζικής µεταφοράς και τα ΚΤΕΛ λόγω µη συµµόρφωσής
τους µε τα αναφερόµενα στο αριθµ. Φ459/9/160507/Σ1230/
6.8.2088 έγγραφο της Διεύθυνσης Εφέδρων Πολεµιστών Αγωνι-
στών Θυµάτων και Αναπήρων Πολέµου. 

30) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Αναπήρων και Θυ-
µάτων Πολέµου  διαµαρτύρονται για τη δηµοσιονοµική πολιτική,
το πάγωµα των συντάξεών τους, την περικοπή επιδοµάτων και
δώρων καθώς και την κατάργηση των φοροαπαλλαγών των ει-
σοδηµάτων από περίπτερα. 

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό Γραφείο Κρήτης
του Πανελλήνιου Συνδέσµου Ανωνύµων, Περιορισµένης Ευθύνης
και Προσωπικών Τεχνικών Εταιριών   αιτείται την ανάκληση των
ειδικών όρων εµπειρίας από τις διακηρύξεις των διαγωνισµών
των έργων «Νέο Αρχαιολογικό Μουσείο Αγίου Νικολάου Κρήτης
και Νέο Αρχαιολογικό Μουσείο Χανίων».

32) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιώργος Πετράκης  κατα-
θέτει την ανησυχία του για τον έλεγχο των προϊόντων που εισά-
γονται από την Ιαπωνία. 

33) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επιτροπή Πασχόντων της Μο-
νάδας Μεταγγίσεων «Δρακοπουλείου»  διαµαρτύρεται για την
αναστολή µεταγγίσεων αίµατος σε πάσχοντες  µε µεσογειακή
αναιµία στο Κοργιαλένειο Μπενάκειο Νοσοκοµείο.  

34) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ  ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ερ-
γαζοµένων στην Ειδική Αγωγή  καταθέτει τα προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζουν λόγω καθυστέρησης πληρωµής των εργαζοµένων
του κλάδου τους και ζητούν την επίλυσή τους. 

35) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Αποστράτων Αξιω-
µατικών Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας καταθέτει
τις θέσεις και τις προτάσεις του για µια σειρά υπηρεσιακών,
ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών ζητηµάτων. 

8778 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



36) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
ΡΙΔΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο
του Δήµου Σαρωνικού  ζητά να αποσυρθούν οι αστυνοµικές δυ-
νάµεις από την Κερατέα, για να αποκλιµακωθεί η έκρυθµη κατά-
σταση που επικρατεί στην περιοχή.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 6902/30-11-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σαλµά Μάριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 155375/11-03-2011  έγ-
γραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης η
ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 7635/10-12-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπανδρέου  - Παπαδάκη Ουρανίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

161896/11-03-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

8780 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 7965/17-12-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 162407/11-

03-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 9870/27-01-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κασαπίδη Γεωργίου, Κόλλια Κωνσταντίνου, Καρασµάνη
Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 753/11-03-2011 έγγραφο  από

τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη
απάντηση:

8782 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5. Στην µε αριθµό 10028/28-01-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βουδούρη Οδυσσέα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3202/11-03-2011

έγγραφο  από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης  η ακόλουθη απάντηση:

8786 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 11415/16-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 878/11-03-2011

έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 11491/17-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 885/11-03-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

8788 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



8. Στην µε αριθµό 11909/22-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αναστασιάδη Σάββα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/19391/0020/11-

03-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη
απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 11957/23-02-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Τζηκαλάγια Ζήση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 922/11-03-2011 έγ-

γραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

8790 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’ - 8 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2011                                                                                                8791



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονισµού της
Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της Εξεταστικής Επι-
τροπής, σχετικά µε την πλήρη διερεύνηση της Υπόθεσης των
Οµολόγων, που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 30 Νοεµβρίου
2010.

Η Εξεταστική Επιτροπή, η οποία κατέληξε στο υπό συζήτηση
πόρισµα, συνεστήθη µε οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής, που ελήφθη κατά τη συνεδρίαση στις 22 Ιουνίου 2010.
Κατέθεσε το πόρισµά της στις 30 Νοεµβρίου 2010, το οποίο ανα-
κοινώθηκε στη Βουλή, καταχωρίστηκε στα Πρακτικά της συνε-
δρίασης αυτής και διανεµήθηκε στους συναδέλφους. 

Η συζήτηση επί του πορίσµατος θα διεξαχθεί µε ανάλογη
εφαρµογή του άρθρου 137, παράγραφος 2, του Κανονισµού της
Βουλής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης
επερώτησης.

Έχω την τιµή να θέσω υπ’ όψιν του Σώµατος την οµόφωνη
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων για την οργάνωση της
συζήτησης, σύµφωνα µε τη διαδικασία που ακολουθήσαµε σε
ανάλογες συζητήσεις. Σύµφωνα µ’ αυτήν και κατ’ εφαρµογήν της
διάταξης της παραγράφου 5 του άρθρου 65 του Κανονισµού της
Βουλής, θα υπάρξει κατάλογος κατά προτεραιότητα των οµιλη-
τών που θα οριστούν από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες ως εξής:
Τρεις Βουλευτές από το ΠΑΣΟΚ, τρεις Βουλευτές από τη Νέα
Δηµοκρατία και ανά ένας Βουλευτής από τις άλλες τρεις Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες.

Επίσης, οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, πέραν των ανωτέρω,
εφόσον το επιθυµούν, µπορούν να δώσουν κατάλογο οµιλητών,
οι οποίοι θα προηγηθούν εκείνων που θα εγγραφούν µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Όποιος άλλος συνάδελφος Βουλευτής επι-
θυµεί να οµιλήσει, εγγράφεται µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως
το πέρας των αγορεύσεων των δύο πρώτων οµιλητών. 

Οι πέντε πρώτοι οµιλητές, ένας από κάθε κόµµα, λαµβάνουν
το λόγο για δεκαπέντε λεπτά και οι λοιποί τέσσερις, δύο από το
ΠΑΣΟΚ και δύο από τη Νέα Δηµοκρατία, για οκτώ λεπτά. Στη συ-
νέχεια καταρτίζεται ενιαίος κατάλογος οµιλητών µε εναλλαγή
των οµιλητών και κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης
των κοµµάτων, δηλαδή πέντε Βουλευτές από το ΠΑΣΟΚ, τέσσε-
ρις Βουλευτές από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας Βουλευτής από τα
µικρά κόµµατα και ένας Βουλευτής από τους Ανεξάρτητους, µε
διπλή εκπροσώπηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχηθώ «περαστικά» στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Σπύρο Χαλβατζή, ο οποίος έσπασε την περόνη του. 

Δεν παίζετε ποδόσφαιρο, όµως, κύριε Χαλβατζή!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Μπάσκετ, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Περαστικά σας!
Οι Βουλευτές που θα εγγραφούν στον κατάλογο, θα λάβουν

το λόγο για πέντε λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. 
Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-

δων είναι αυτός που προβλέπεται από το άρθρο 97, παράγραφος
2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής. Δηλαδή, η διάρκεια αγόρευ-
σης του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
και Πρωθυπουργού, καθώς και του Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης είναι µέχρι είκοσι λεπτά και της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού και του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ µέχρι δεκαπέντε λεπτά, αν βέβαια
θελήσουν να πάρουν το λόγο.

Οι αρµόδιοι Υπουργοί θα µιλήσουν για δεκαοκτώ λεπτά. Οι
Αναπληρωτές των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα
µιλήσουν µέχρι δώδεκα λεπτά. Αν, όµως, προηγηθεί οµιλία Προ-
έδρου Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο Αναπληρωτής του θα περιο-
ριστεί στο χρόνο της δευτερολογίας, δηλαδή θα λάβει το λόγο

για έξι λεπτά.
Εφόσον η Βουλή αποδεχθεί αυτήν την πρόταση, σας ενηµε-

ρώνω ότι τα κόµµατα έχουν υποδείξει τους εξής: Το Πανελλήνιο
Σοσιαλιστικό Κίνηµα υπέδειξε τους Βουλευτές κυρίους Χρήστο
Χάιδο, Αθανάσιο Οικονόµου και Μιχαήλ Τζελέπη, η Νέα Δηµο-
κρατία τους Βουλευτές κυρίους Νικόλαο Νικολόπουλο, Προκό-
πιο Παυλόπουλο και την κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τη Βουλευτή και Αντιπρόεδρο
της Βουλής κ. Βέρα Νικολαΐδου, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερ-
µός το Βουλευτή κ. Ηλία Πολατίδη, ο Συνασπισµός Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς το Βουλευτή κ. Βασίλειο Μουλόπουλο. 

Τέλος, προτείνω η συζήτηση να ολοκληρωθεί στις 16.00’η
ώρα. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το Σώµα συµ-

φωνεί οµοφώνως.
Θα ήθελα, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι ο πρώην Υπουργός

Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας κ. Σάββας Τσιτουρί-
δης και ο πρώην Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών κ. Πέτρος Δούκας, µε επιστολές τους προς τον Πρόεδρο της
Βουλής, εξεδήλωσαν την επιθυµία τους να λάβουν το λόγο στη
σηµερινή συζήτηση. 

Όµως, η δυνατότητα αυτή δεν υπάρχει, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 144 και 148 του Κανονισµού της Βουλής που
αφορούν στις εξεταστικές επιτροπές, όπως ρητά προβλέπεται
στις διατάξεις των άρθρων 155 παράγραφος 3 και 157 παράγρα-
φος 2 του Κανονισµού της Βουλής, που αναφέρονται στις ειδικές
κοινοβουλευτικές επιτροπές που συνιστώνται για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης. Γι’ αυτό και είπα στους κυρίους συ-
ναδέλφους ότι µπορούν να καταθέσουν υποµνήµατα, τα οποία
θα διανεµηθούν σε όλους τους συναδέλφους Βουλευτές. 

Ο πρώην Υπουργός Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας
κ. Σάββας Τσιτουρίδης υπέβαλε υπόµνηµα, το οποίο διενεµήθη.
Ο πρώην Υπουργός κ. Δούκας µου είπε, επίσης, ότι θα ετοίµαζε
ένα υπόµνηµα. Εάν έχει ετοιµαστεί, θα το διανείµουµε επίσης σε
όλους τους συναδέλφους Βουλευτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε τώρα στον κατά-
λογο των οµιλητών.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Χρήστος Χάιδος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΪΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το πό-

ρισµα της Εξεταστικής Επιτροπής για τη διερεύνηση της Υπόθε-
σης των Οµολόγων. Αυτή η Επιτροπή συστάθηκε µε οµόφωνη
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, κάτι που δείχνει ότι
υπήρχε παλλαϊκή απαίτηση για τη διαλεύκανση αυτού του σκαν-
δάλου, το οποίο είχε σαν συνέπεια την απώλεια εκατοµµυρίων
ευρώ από τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων. Αυτά,
στην ουσία ήταν µόχθος των ασφαλισµένων, των εργαζοµένων,
των συνταξιούχων. Δηλαδή, ήταν ιερά χρήµατα, σαν αυτά του
παγκαριού της εκκλησίας. 

Αυτή τη φορά ψήφισε και η Νέα Δηµοκρατία, η οποία δύο
φορές αρνήθηκε τη σύστασή της όταν ήταν κυβέρνηση, ενώ ταυ-
τόχρονα τότε προσπαθούσε να κουκουλώσει την υπόθεση και να
συγκαλύψει τις ευθύνες της. Γι’ αυτό υποχρεώθηκε από την
πίεση του κόσµου να υποστεί τις αποκαλύψεις που πήραν τη
µορφή χιονοστιβάδας και τον καταποντισµό της στις τελευταίες
εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΡΟΔΟΥΖΑ ΖΗΣΗ)

Βέβαια, στη συνέχεια και όταν από τις καταθέσεις των µαρτύ-
ρων άρχισαν οι αποκαλύψεις για τις πτυχές της υπόθεσης, απο-
χώρησε από την επιτροπή θεωρώντας ότι έτσι θα αποστασιο-
ποιηθεί από τις ευθύνες της. Όµως, η επιτροπή συνέχισε το έργο
της και µετά από τριάντα οκτώ µη αµειβόµενες για τους Βουλευ-
τές συνεδριάσεις συνολικής διάρκειας περίπου διακοσίων ωρών,
εξέτασε περισσότερους από εβδοµήντα µάρτυρες, ολοκλήρωσε
τις εργασίες της και κατέληξε στο πόρισµά της. Οι Βουλευτές
των άλλων κοµµάτων κατέθεσαν τις δικές τους θέσεις. 

Εδώ θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι στην επιτροπή κλήθηκαν
τόσο ειδικοί εµπειρογνώµονες όσο και εµπλεκόµενοι στην υπό-
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θεση, αλλά πάντοτε µε την ιδιότητα του µάρτυρα και τίποτα πε-
ρισσότερο. 

Δύο ήταν τα βασικά ερωτήµατα. Υπήρχε ζηµιά στα ασφαλι-
στικά ταµεία; Αυτή καταδείχθηκε σαφώς και ανέρχεται σε δεκά-
δες εκατοµµύρια ευρώ. Επισηµαίνω ότι µόνο από το οµόλογο µε
αριθµό XS0286916027 των 280 εκατοµµυρίων ευρώ που διατέ-
θηκε στο ΤΕΑΔΥ, στο ΤΕΑΥΦΕ, στο ΤΕΑΠΟΚΑ και στο ΤΣΕΥΠ, η
ζηµιά υπολογίζεται περίπου στα 40.000.000 ευρώ. 

Εξάλλου, αυτό το αποδέχθηκε και η προηγούµενη κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µε νοµοθετική ρύθµιση που ψή-
φισε τότε στη Βουλή, κάλυψε ένα µέρος αυτού του ποσού από
τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή από χρήµατα του ελληνικού
λαού. 

Έγιναν παρανοµίες; Αποκόµισαν κέρδη έξω από τους κανόνες
και τα συνήθη αποδεκτά όρια διάφοροι ενδιάµεσοι και εµπλεκό-
µενοι; Ασφαλώς ναι. Υπάρχουν ακόµα προφυλακισµένοι χρηµα-
τιστές, απαγγέλθηκαν κατηγορίες κακουργηµατικού χαρακτήρα
σε διοικητές και υπευθύνους ταµείων και στην πορεία επιβλήθη-
καν –βέβαια, καθυστερηµένα- ποινές σε χρηµατιστηριακές εται-
ρείες. 

Εκείνο, όµως, που προβληµατίζει είναι ο συνδυασµός των γε-
γονότων που παρουσιάστηκαν και διερευνήθηκαν στην επιτροπή
και δηµιουργούν υποψίες ότι όλα αυτά που συνέβησαν για
πρώτη φορά ταυτόχρονα απαιτούν περαιτέρω διερεύνηση και
είναι τα ακόλουθα.

Το πρώτο είναι ότι τα περισσότερα ταµεία –είκοσι τέσσερα τον
αριθµό- την ίδια περίοδο «σπάνε» σταθερά οµόλογα και αγορά-
ζουν δοµηµένα προϊόντα υψηλού ρίσκου συνολικής ονοµαστικής
αξίας περίπου 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, για την ακρίβεια
1.800.000.000, παραβιάζοντας έτσι τον παγκόσµιο κανόνα των
επενδύσεων των ασφαλιστικών οργανισµών για σίγουρες επεν-
δύσεις και λογικές αποδόσεις. 

Μάλιστα, σε πολλές περιπτώσεις το ποσοστό των δοµηµένων
οµολόγων επί του συνόλου του χαρτοφυλακίου υπερέβαινε τα
θεσµοθετηµένα όρια, ξεφεύγοντας έτσι από το πλαίσιο της χρη-
στής και συνετής διαχείρισης των αποθεµατικών των ασφαλιστι-
κών ταµείων. 

Το δεύτερο είναι ότι για πρώτη φορά τα ταµεία επενδύουν σε
προϊόντα περιορισµένης εµπορευσιµότητας, τα οποία δεν µπο-
ρούν να αποτιµηθούν, όπως επιβάλλεται από τις κείµενες διατά-
ξεις.

Τα  Ταµεία, το Υπουργείο και οι αρµόδιες υπηρεσίες πρέπει
να γνωρίζουν τη συγκρότηση του χαρτοφυλακίου των ταµείων
από µετοχές, ακίνητα και άλλους τίτλους. Επιβάλλεται αυτό από
τις κείµενες διατάξεις. Όµως, αυτά δεν αναρτώνται και δεν φαί-
νονται στην ΗΔΑΤ, που είναι η Ηλεκτρονική Δευτερογενής Αγορά
Τίτλων. Αυτό έχει ως συνέπεια να µη γνωρίζουν ανά πάσα στιγµή
τα ταµεία τη συγκρότηση του χαρτοφυλακίου. 

Το τρίτο είναι ότι για πρώτη φορά αγοράστηκαν εντός ενός ει-
κοσιτετραώρου από δεκατρία ταµεία τέτοιου είδους οµόλογα.
Αυτό, βέβαια, δεν µπορεί να εξηγηθεί µε την επιφοίτηση του
Αγίου Πνεύµατος και προκαλεί βάσιµες υποψίες για προσυνεν-
νόηση και συντονισµό. 

Το τέταρτο είναι ότι για πρώτη φορά εκδίδεται δοµηµένο προ-
ϊόν, το οποίο είναι και εµπιστευτικό και όχι Schuldschein, δηλαδή
µια µορφή δανειακής σύµβασης από τη Διεύθυνση 23 του
Υπουργείου Οικονοµικών και γίνεται για τις αµυντικές δαπάνες.
Αυτό έγινε παρά τις έγγραφες επιφυλάξεις αρµοδίων υπηρεσια-
κών παραγόντων προς τον προϊστάµενο Υπουργό. 

Το πέµπτο είναι ότι για πρώτη φορά ακυρώθηκε µε νόµο συ-
ναλλαγή ασφαλιστικών ταµείων και επεστράφησαν κάποια οµό-
λογα, µε ζηµιά βέβαια του προϋπολογισµού. 

Επειδή όλες αυτές οι πρώτες φορές και πολλές άλλες ανορ-
θόδοξες κινήσεις και παραλείψεις υπηρεσιών, διοικήσεων, τα-
µείων και κυβερνητικών παραγόντων δεν µπορούν να δικαιολο-
γηθούν και να επιτευχθούν µόνο από τους άπληστους χρηµατι-
στές και τις ανίδεες διοικήσεις, κάτι που υποστήριξε ο τότε
Υπουργός Οικονοµικών, για να αποφύγει, αναζητήθηκαν οι πραγ-
µατικοί συντελεστές αυτού του σχεδίου, οι σχέσεις µεταξύ των
εµπλεκοµένων και ο τρόπος επικοινωνίας και συνεργασίας µε-
ταξύ τους. 

Έτσι, µέσα από µαρτυρίες και από έγγραφα διαπιστώθηκε ότι
συγκεκριµένες χρηµατιστηριακές εταιρείες είχαν προνοµιακές
σχέσεις µε διοικήσεις ταµείων και παράγοντες των αρµοδίων
Υπουργείων. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι πολλά ταµεία αποφάσισαν να
αγοράσουν τέτοια οµόλογα πολλούς µήνες πριν από την έκδοσή
τους. Πώς ήξεραν ότι θα συµβεί αυτό, ότι δηλαδή θα εγκριθούν
από τον ΟΔΔΗΧ και τη Δ23 του Υπουργείου Οικονοµικών; 

Επισηµαίνω την πανοµοιότυπη εισήγηση του αρµόδιου παρά-
γοντα του ΤΕΑΔΥ µε την πρόταση της χρηµατιστηριακής. Κατα-
δείχθηκε ότι αυτά τα δοµηµένα οµόλογα, αυτά τα προϊόντα
δηλαδή, αγοράστηκαν υπερτιµολογηµένα και µάλιστα σε κά-
ποιες περιπτώσεις πολύ πάνω από την πραγµατική τους αξία,
αποφέροντας έτσι τεράστιες προµήθειες στις χρηµατιστηριακές
και στους ενδιάµεσους. 

Αποδείχθηκε ότι πολλά οµόλογα από την έκδοσή τους έως την
τελική τους διάθεση στα ασφαλιστικά ταµεία άλλαξαν την ίδια
µέρα πολλά χέρια, έκαναν αδικαιολόγητες διαδροµές σε όλον
τον κόσµο, οι οποίες τακτοποιήθηκαν στη διαδικασία και κατά τις
οποίες προέκυψε µαύρο χρήµα στους εµπλεκόµενους. 

Όπως φαίνεται και από τα πρακτικά της επιτροπής,  συγκεκρι-
µένοι προφυλακισµένοι χρηµατιστές, πρώην συνεργάτες αντιδί-
κησαν στην κατ’ αντιπαράσταση εξέταση για το ποιος έχει τα 6
εκατοµµύρια ευρώ, που εκταµιεύθηκαν αποδεδειγµένα από τρά-
πεζες συγκεκριµένη ηµεροµηνία για τη διακίνηση του παραπάνω
δοµηµένου οµολόγου, το οποίο χαρακτηρίστηκε «αµαρτωλό». 

Τα γνώριζαν όλα αυτά τα αρµόδια Υπουργεία και η Κυβέρνηση
γενικότερα; Ασφαλώς γνώριζαν τα περισσότερα και όφειλαν,
όµως, να τα γνωρίζουν όλα. 

Τα γνώριζαν οι αρµόδιοι κυβερνητικοί παράγοντες και η πολι-
τική ηγεσία των Υπουργείων Οικονοµίας και Εργασίας τόσο από
δηµοσιεύµατα και ειδήσεις εκείνης της περιόδου όσο και από πα-
ρεµβάσεις της ΓΣΕΕ και άλλων φορέων, όπως η ΣΜΕΧΑ, οι
οποίοι µε έγγραφά τους ζητούσαν τη διερεύνηση και αντιµετώ-
πιση του σκανδάλου. 

Τα γνώριζαν, επίσης, γιατί στις διοικήσεις των ασφαλιστικών
ταµείων υπήρχε κυβερνητικός επίτροπος, ο οποίος είχε την αρ-
µοδιότητα να ελέγχει τη νοµιµότητα των πράξεων και να ενηµε-
ρώνει το Υπουργείο. 

Τα γνώριζαν, γιατί γράφονταν πληθώρα ερωτήσεων και ανα-
φορών µε συγκεκριµένα στοιχεία από Βουλευτές. 

Τα γνώριζαν, γιατί τα ταµεία τους ενηµέρωναν ή έπρεπε να
τους ενηµερώνουν σε συγκεκριµένα τακτά χρονικά διαστήµατα
για τη σύνθεση του χαρτοφυλακίου τους. 

Όπως κατέθεσε δηµοσιογράφος στην επιτροπή, ο οποίος είπε
ότι είχε πληροφόρηση από υψηλά ιστάµενα πρόσωπα της ιεραρ-
χίας του Υπουργείου Απασχόλησης, υπήρχε  η κατεύθυνση από
την πολιτική ηγεσία να αγνοηθούν τα όποια τυπικά προσκόµµατα
και να προχωρήσουν,  γιατί αυτή ήταν η βούληση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. 

Εξάλλου, ο τότε Γενικός Γραµµατέας Κοινωνικών Ασφαλίσεων
είχε σχεδόν εβδοµαδιαίες συναντήσεις µε τους προέδρους των
ασφαλιστικών ταµείων, στις οποίες φέρεται να γινόταν και ανα-
λυτική ενηµέρωση για τις επενδύσεις των ταµείων.

Όµως, η τότε κυβέρνηση και τα αρµόδια Υπουργεία, αντί να
διερευνήσουν τις καταγγελίες, αντί να αντιµετωπίσουν το πρό-
βληµα, ενεπλάκησαν σε αυτό, προσπάθησαν να το συγκαλύψουν
και επιδόθηκαν σε µια σειρά κινήσεων και παραλήψεων, οι οποίες
έχουν ως ακολούθως:

Θα µπορούσε το Υπουργείο Οικονοµικών να επέµβει και να
επανορθώσει την κατάσταση, κάνοντας ανάκληση αυτών των
προϊόντων. Να το κάνει νωρίς, δηλαδή και να µην επιτρέψει την
έκδοσή τους και τη διακίνησή τους στα ασφαλιστικά ταµεία.
Όµως, όχι µόνο δεν έκανε αυτό ή ό,τι άλλο έπρεπε, αλλά αντιθέ-
τως ο κύριος αρµόδιος φορέας ελέγχου, η Ειδική Επιτροπή
Ελέγχου και Εποπτείας της Διαχείρισης των Αποθεµατικών των
Ασφαλιστικών Ταµείων του άρθρου 42 του ν. 2679/1999 είχε
αδρανοποιηθεί και τα συναρµόδια Υπουργεία αρνούνταν να προ-
χωρήσουν στην ενεργοποίησή της. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
που λαµβάνει πληροφόρηση και η Τράπεζα της Ελλάδος, που
είναι θεµατοφύλακας των αποθεµατικών των ασφαλιστικών τα-
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µείων, καθυστερούσαν τη διενέργεια ελέγχου, όπως είχαν υπο-
χρέωση ή προέβησαν –συγκεκριµένα η Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς- σε πληµµελείς ελέγχους, αφήνοντας εκτός αυτών τα
δοµηµένα οµόλογα και το 2004 και µετά, όπου διενεργήθηκαν οι
ζηµιογόνες αγοραπωλησίες τους.

Οι απαντήσεις των αρµόδιων Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευ-
τών για τα δοµηµένα οµόλογα και την προώθησή τους στα τα-
µεία όχι µόνο δεν ήταν αναλυτικές και συγκεκριµένες, αλλά
αντιθέτως απέκρυπταν από τη Βουλή τις πραγµατικές διαστάσεις
και προεκτάσεις του ζητήµατος. Τέλος, ο πρόεδρος της Ανεξάρ-
τητης Αρχής για την Καταπολέµηση της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες παύεται αιφνιδίως. Η καρα-
τόµησή του αυτή αποδίδεται από το σύνολο σχεδόν της κοινής
γνώµης και των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης στις εκθέσεις του
περί µαύρου πολιτικού χρήµατος σε δύο περιπτώσεις δοµηµένων
οµολόγων.

Κύριοι συνάδελφοι, µετά απ’ όλα αυτά, τα οποία περιλαµβά-
νονται αναλυτικά και τεκµηριωµένα στο πόρισµα της επιτροπής,
υπάρχει κανείς που να αµφισβητεί την ύπαρξη αυτού του τερά-
στιου σκανδάλου που εκτυλίχθηκε επί κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας; Υπάρχει κανείς που να µην αποδέχεται ότι ζηµιώ-
θηκαν τα ασφαλιστικά ταµεία από αυτές τις συναλλαγές; Υπάρ-
χει κανείς που να αµφιβάλλει για τις ευθύνες των κυβερνητικών
στελεχών και των πολιτικών ηγεσιών των αρµόδιων Υπουργείων
εκείνης της περιόδου; 

Η εξεταστική επιτροπή, µετά από ενδελεχή έρευνα και συγκε-
κριµένες µαρτυρίες, προσπάθησε να διαλευκάνει όλες τις σκο-
τεινές πτυχές αυτής της υπόθεσης και να καταλήξει σε τεκµη-
ριωµένα συµπεράσµατα για τις όποιες ευθύνες των εµπλεκοµέ-
νων. Επιπλέον, βοήθησε και τη δικαιοσύνη, υπ’ όψιν της οποίας
τέθηκαν τα πρακτικά των συνεδριάσεων, το έργο της, καθώς επί-
σης και οι µαρτυρίες. Στο πόρισµά της η επιτροπή συµπεραίνει
ότι, πέρα από τις πασίδηλες πολιτικές ευθύνες που καταδείχθη-
καν και καταγράφονται, τόσο για την κυβέρνηση όσο και για τα
επιµέρους µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου, προκύπτει περαι-
τέρω ανάγκη διερεύνησης για ενέργειες ή παραλείψεις των δια-
τελεσάντων εκείνη την περίοδο αρµοδίων Υπουργών γι’ αυτά τα
θέµατα, είτε του τότε Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Δούκα και του
τότε Υπουργού Απασχόλησης κ. Τσιτουρίδη. 

Δυστυχώς, όµως, η Νέα Δηµοκρατία, εκµεταλλευόµενη το
συνταγµατικό πλαίσιο που ισχύει γι’ αυτές τις περιπτώσεις, έκανε
-και κάνει- ό, τι µπορεί για να αποτρέψει την πλήρη διαλεύκανση
της υπόθεσης, να αποσείσει τις τεράστιες ευθύνες της για το
σκάνδαλο και να σταµατήσει τις διαδικασίες για την αναζήτηση
περαιτέρω στοιχείων, όπου υπάρχουν ενδείξεις ύπαρξής τους
για την απόδοση τυχόν ευθυνών για όποιους και αν υπάρχουν.
Γι’ αυτό έκλεισε πρώιµα και τη Βουλή όταν χρειάστηκε, το 2009,
δηλαδή, πριν από τις ευρωεκλογές, για να παραγραφούν τυχόν
ευθύνες. Και τώρα αποχώρησε από την εξεταστική επιτροπή, κα-
ταγγέλλοντας το ΠΑΣΟΚ ότι έχει προαποφασίσει για ενόχους
χωρίς στοιχεία. Λησµονεί, όµως, η Νέα Δηµοκρατία ότι δικά της
στελέχη ήταν οι πολιτικά διορισµένοι διοικητές και πρόεδροι τα-
µείων, στους οποίους η δικαιοσύνη απήγγειλε κακουργηµατικές
κατηγορίες, ενώ κάποιοι προφυλακίστηκαν. Αποσιωπά, επίσης,
ότι τα ίδια περίπου συµπεράσµατα βγάζουν και οι Βουλευτές των
άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που παρέµειναν στην επι-
τροπή µέχρι το τέλος.

Η επιτροπή δεν κατηγορεί κανέναν. Δεν χαρακτηρίζει ενόχους.
Με βάση, όµως, τα στοιχεία ζητά περαιτέρω έρευνα για όπου
υπάρχουν αποχρώντες λόγοι. Το «όλα στο φως» σε µια περίοδο
απαξίωσης της πολιτικής και υποτίµησης των θεσµών είναι µια
πρόταση ευθύνης. Δεν είναι άγκυρα στο παρελθόν, αλλά αποτε-
λεί κεραία για το µέλλον. Όπως διακηρύσσει και ο Πρωθυπουρ-
γός, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να συµφιλιωθεί ο πολίτης
µε το σύστηµα. Γιατί ο κύκλος των χαµένων ευθυνών πρέπει να
κλείσει και να ανοίξει ένας νέος κύκλος διαφάνειας και τιµωρίας
όλων των ενόχων για τη διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος,
όποιοι και αν είναι, όπου και αν βρίσκονται.

Εµείς, το ΠΑΣΟΚ, είµαστε αποφασισµένοι να «µατώσουµε» για
να λάµψει η αλήθεια σε όλα τα σκάνδαλα που ταλανίζουν την
κοινή γνώµη αυτό τον καιρό και να αναµορφώσουµε και να εκ-

συγχρονίσουµε το πλαίσιο απόδοσης ευθυνών στους Υπουργούς
και γενικότερα στους πολιτικούς, έτσι ώστε να είναι αποτελεσµα-
τικότερο και πιο αξιόπιστο. 

Γι’ αυτό σας καλούµε, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να
βοηθήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση, να συµβάλετε ουσια-
στικά στη διαλεύκανση όλων των σκανδάλων και των εκκρεµών
υποθέσεων που εξοργίζουν τον κόσµο και όχι να κρύβεστε µέσα
σε νοµικούς «λαβυρίνθους» και σε µικροκοµµατικές σκοπιµότη-
τες, που οδηγούν σε αδιέξοδα και σε συγκάλυψη αξιόποινων
πολλές φορές συµπεριφορών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Χρή-
στο Χάιδο.

Καλώ στο Βήµα το Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικό-
λαο Νικολόπουλο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

λυπάµαι ειλικρινά που οι επιφυλάξεις µας για την αποστολή και
τη λειτουργία της εξεταστικής επιτροπής δικαιώθηκαν. Αρκεί να
σκεφτείτε ότι η έρευνα κατέληξε µόνο σε δύο οµόλογα, εκείνο
των 280 εκατοµµυρίων ευρώ µε βάση την έκθεση Ζορµπά χωρίς
καµµία άλλη απόδειξη και εκείνο των 130 εκατοµµυρίων ευρώ
του ΤΣΠΕΑΘ, βασιζόµενο και αυτό σε καταθέσεις δύο κατηγο-
ρουµένων. Άρα µπορεί κανείς να διερωτάται: όλα τα υπόλοιπα
οµόλογα είναι καλά;

Οι κυβερνητικοί κινήθηκαν στο γνωστό ολισθηρό κατήφορο
των σκοπιµοτήτων, των ασύστατων ισχυρισµών και των φαντα-
σιώσεων. Η έρευνα της δικαιοσύνης επί τέσσερα χρόνια διέλυσε
το µύθο και έµεινε να προστεθεί στη θλιβερή µας εµπειρία, µία
ακόµα εξεταστική α λα ΠΑΣΟΚ. Ορίστηκε µάλιστα ακροαµατική
διαδικασία από τη δικαιοσύνη που κανένα πολιτικό πρόσωπο δεν
έχει ενοχοποιήσει. Το ζητούµενο στο ανυπόστατο πόρισµά σας,
δυστυχώς, έγινε δεδοµένο. Εξακολουθεί να διερωτάται κανείς τι
µπορεί να εξυπηρετεί ακόµα και η επιµονή να ζητάτε έστω και το
κεφάλι ενός γενικού γραµµατέα, παρ’ ότι ο ανακριτής ούτε καν
τον κάλεσε να δώσει εξηγήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητήσαµε στην εξεταστική τη
γνώση των επαϊόντων. Εκεί εξήγησαν σ’ όλους µας ότι οι αιτιά-
σεις του ΠΑΣΟΚ είναι πλήρως ασύµβατες µε τη λειτουργία της
αγοράς των δοµηµένων οµολόγων. Παρ’ όλα αυτά οι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ κατέθεσαν πόρισµα, γιατί από την αρχή άλλος ήταν
ο στόχος. Από την πρώτη µέρα η Νέα Δηµοκρατία ζήτησε να διε-
ρευνηθεί η υπόθεση των οµολόγων από το 1997 και η ενδεχό-
µενη τέλεση αξιόποινων πράξεων απ’ όλες τις διοικήσεις των
ασφαλιστικών οργανισµών, καθώς και όλων των προσώπων που
διετέλεσαν Υπουργοί Οικονοµίας και Απασχόλησης. 

Ο Αντώνης Σαµαράς ξεκαθάρισε ότι επιδιώκει την αλήθεια,
όποια και αν είναι αυτή, όποιους και αν πληγώνει ή όποιους και
αν δικαιώνει. Αν το ΠΑΣΟΚ ενδιαφερόταν πραγµατικά για τη δια-
φάνεια, δεν θα εξέταζε το «πάρτι» µε τα swaps της «GOLDMAN
SACHS» τότε που χάθηκε 1 δισεκατοµµύριο και πληρώθηκαν 200
εκατοµµύρια δολάρια σε προµήθειες; Αρνηθήκατε όµως, παρά
τη ρητή διαβεβαίωση του Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου. Αλή-
θεια, ποιοι προστατεύουν ποιους;  

Σας θυµίζω ότι υποθέσεις δοµηµένων οµολόγων χειρίστηκε ο
τελευταίος Γενικός Διευθυντής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Γιώργος Παπα-
κωνσταντίνου. Ασκήθηκε µάλιστα και δικαστική έρευνα και εξαι-
ρέθηκε, όπως ακριβώς συνέβη µε τους Υφυπουργούς Οικονο-
µικών του ΠΑΣΟΚ Δρυ και Φωτιάδη στην υπόθεση Βατοπεδίου.

Το ΠΑΣΟΚ µε το πόρισµά του θέλει να κρύψει την αλήθεια. Αµ-
φισβητεί τους εµπειρογνώµονες, αλλά και τα ενυπόγραφα έγ-
γραφα. Στηρίζεται σε ανυπόγραφα και ανώνυµα κείµενα. Τα
ζητήµατα όλα απαντήθηκαν στην εξεταστική από τους τεχνοκρά-
τες, αλλά και από τους παράγοντες των Υπουργείων. Με όρκο
κατέθεσαν και εξήγησαν στην επιτροπή ότι οι διαδικασίες ήταν
άψογες και ότι κανείς τους δεν πήρε εντολή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητήσαµε να µάθουµε τη ζηµιά
ή το κέρδος από αντικειµενικούς οίκους του εξωτερικού. Η πλει-
οψηφία δεν θέλησε ούτε καν γι’ αυτό να συµφωνήσει, για εκείνο
το οµόλογο των 280 εκατοµµυρίων ευρώ. Αρκέστηκε στις ασα-
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φείς καταθέσεις του τύπου «ένας φίλος µου τραπεζικός µου
είπε», αλλά αγνόησε ακόµα και την αποτίµηση που βρίσκεται στα
πρακτικά της εξεταστικής επιτροπής του απολύτως εξειδικευµέ-
νου καθηγητή Χρηµατοοικονοµικής και Μαθηµατικών, του
Δόκτωρος Κρίστιαν-Όλιβερ Έβαλντ, κατά την οποία η αξία του
οµολόγου την 22-2-2007 υπολογίζεται στο 110% της ονοµαστι-
κής του τιµής.

Αγνόησε πλήρως και τις δύο γραπτές αποτιµήσεις που έστειλε
η Τράπεζα της Ελλάδος στα ταµεία. Παρά τα επανειληµµένα αι-
τήµατά µας δεν ζήτησε και δεν έλαβε υπ’ όψιν το πόρισµα της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του Ηνωµένου Βασιλείου, στην οποία
είχε προσφύγει η ΑΔΕΔΥ. Δεν ήθελαν να ακούσουν και κράτησαν
τα αυτιά τους κλειστά. Κονιορτοποιήθηκε, όµως, το πόρισµα
αλλά και η άποψη που καταγράφει αυτό από τους µάρτυρες. Δη-
λαδή, ότι η µη µεταβίβαση του συνοδεύοντος τα δοµηµένα οµό-
λογα swap καθιστά την ονοµαστική τους αξία µικρότερη κατά το
ποσόν της αξίας του. Εάν µεταβιβάζονταν αυτό, τότε κάθε ασφα-
λιστικό ταµείο, κύριοι συνάδελφοι, θα υπεισερχόταν στη θέση
της εκάστοτε αναδόχου τραπέζης και τότε θα εισέπραττε 1% πε-
ρίπου αντί του 4,35% που εισπράττει σήµερα.

Δεν θα µιλήσω για τις ανοίκειες δηλώσεις, τις παρεµβάσεις,
τις απειλές σε µάρτυρες, επειδή παρέχονται όλα αυτά σε ένα αν-
θολόγιο του παλιού συναδέλφου του Πέτρου του Δούκα, το
οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά απ’ όλα αυτά εξαναγκαστήκαµε να αποχωρήσουµε. Δια-
πιστώσαµε ότι οι αποφάσεις ήταν προειληµµένες. Το µόνο που
ενδιέφερε το ΠΑΣΟΚ ήταν η δηµιουργία νοµιµοποιητικής βάσης.
Παρά τις προσπάθειες του προέδρου της εξεταστικής επιτρο-
πής, δεν µπορούσε να στοιχειοθετηθεί το πόρισµα. 

Ο σκοπός, όµως, αγιάζει τα µέσα. Βρέθηκαν δύο κατηγορού-
µενοι στην υπόθεση αυτή, ώστε να µπορέσει να καταλήξει σε
αυτό το πόρισµα σε παρωδία και να κρύβεται η αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι είναι τυχαίο η σύ-
σταση της εξεταστικής επιτροπής σε αυτό το προκατασκευα-
σµένο πλαίσιο που το ζητούµενο -δηλαδή, η διερεύνηση του
σκανδάλου- έγινε δεδοµένο. Αρκούν, όµως, µερικές επισηµάν-
σεις ακόµα για να ανατρέψουν τη δηµαγωγία και τους αναπόδει-
κτους ισχυρισµούς του ΠΑΣΟΚ:

Στις 4-4-2011 σε τηλεοπτική εκποµπή ο Πρόεδρος της Ένωσης
Δικαστών και Εισαγγελέων, κ. Χρήστος Αθανασίου είπε, όπως
σας είπα και στην αρχή, ότι έχουν προσδιοριστεί οι δίκες. Τρεις
τουλάχιστον δικαστές δεν έχουν ανακαλύψει ούτε «µαύρο πολι-
τικό χρήµα» ούτε εµπλοκή πολιτικών προσώπων και επίσης, δεν
έχει διαβιβαστεί –όπως όλοι γνωρίζετε- κανένας σχετικός φάκε-
λος αµελλητί στη Βουλή. 

Παρ’ όλα αυτά το ΠΑΣΟΚ επιµένει στο δοµηµένο αποπροσα-
νατολισµό και στα δοµηµένα ψεύδη του. Αξίζει να θυµίσω ότι από
τον Απρίλιο µέχρι τον Ιούνιο του 2007 η υπόθεση των οµολόγων
εξετάστηκε σε βάθος από την Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
της Βουλής. Ούτε τότε προέκυψε κάτι το µεµπτό. Ένα χρόνο και
εννέα µήνες µετά αποφασίστηκε στην περίοδο που ξεκίνησε πα-
ρασκηνιακά η µεθόδευση της προσφυγής της χώρας στο ΔΝΤ
αυτή η σύσταση εκ νέου της εξεταστικής επιτροπής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια γιατί επελέγησαν τα
κρατικά σύνθετα οµόλογα και έµειναν εκτός αποκαλύψεων τα
τραπεζικά;

Μήπως επειδή τα εκδοτικά συγκροτήµατα χρωστούν τα µαλ-
λιοκέφαλά τους στις συγκεκριµένες τράπεζες και έπαιξαν το παι-
χνίδι τους;

Πάντως είναι ανήκουστα πράγµατα να γίνεται επί πέντε χρόνια
συζήτηση για το οµόλογο του Ταµείου Τύπου, για ένα οµόλογο
που τελικά έφερε κέρδος. Είναι για γέλια και για κλάµατα. 

Τα ταµεία αγόρασαν τα οµόλογα κατά τη µέρα της έκδοσής
τους από το ελληνικό δηµόσιο στην τιµή της έκδοσής τους, στην
τιµή που εγγυάται ο εκδότης τους και στην οποία επίσης εγγυά-
ται ότι θα επαναγοράσει κατά τη λήξη τους. 

Είναι δυνατόν ένας Υπουργός της µετά τρόικας εποχής να επι-

καλεστεί στη Βουλή ότι τα οµόλογα που εκδίδονται από το ελ-
ληνικό δηµόσιο έχουν επενδυτικό κίνδυνο; Ή ακόµη, ότι δεν είναι
ασφαλέστερα προϊόντα από µετοχές-φούσκες του Χρηµατιστη-
ρίου, που σύρθηκαν τα ασφαλιστικά ταµεία και έχασαν δισεκα-
τοµµύρια στην εποχή του σηµιτικού εκσυγχρονισµού; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή πρέπει να γνωρίζει ότι
από αυτούς που αγόραζαν τα ταµεία, ήταν για πολλά χρόνια οι
συνάδελφοι της κυβέρνησης. Εδώ και δέκα χρόνια αγοράζονταν
δοµηµένα οµόλογα και οµόλογα εκτός ΗΔΑΤ. Οι περιπτώσεις
αυτές είναι πάνω από τετρακόσιες. Νοµίµως, φυσικά, γίνονταν
και τότε. Αυτό και µόνο του, όµως, αποδεικνύει το πόσο µετέω-
ρες είναι οι κατηγορίες σήµερα. 

Παρουσιάστηκαν στην εξεταστική επιτροπή ενδεικτικά στοι-
χεία όπου επί υπουργίας κ. Ρέππα σε πενήντα τέσσερις περιπτώ-
σεις αγόρασαν εκτός ΗΔΑΤ οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου.
Οι πράξεις αυτές είχαν ως νοµική βάση την κοινή υπουργική από-
φαση των κυρίων Χριστοδουλάκη και Ρέππα, που για πρώτη
φορά έδινε τη δυνατότητα να προσφεύγουν στη δευτερογενή
αγορά τα ταµεία.

Τα ταµεία δεν αγόρασαν υπερτιµολογηµένο το οµόλογο και
δεν κατέβαλαν προµήθειες από την περιουσία τους. Κι αν κάποιοι
ζηµίωσαν τα ταµεία -κάτι που δεν αποδείχτηκε ποτέ µέχρι σή-
µερα- τι έκανε αλήθεια επί δεκαοκτώ µήνες η Κυβέρνηση Παπαν-
δρέου, ώστε να δώσει όλα εκείνα τα µέσα, αλλά και τις πολιτικές
κατευθύνσεις, ώστε να διεκδικήσουν από αυτούς που τους πού-
λησαν, ενδεχοµένως τα ζηµιογόνα προϊόντα; Είναι αυτοί οι τρά-
πεζες είτε οι χρηµατιστηριακές τραπεζών, είτε άλλες χρηµατι-
στηριακές εταιρείες; 

Μέσα σε διακόσιες σαράντα επτά σελίδες πορισµάτων γιατί
αποσιωπήθηκε η σαφής αναφορά του τότε Υπουργού κ. Λοβέρ-
δου στη Βουλή στις 22 Ιουνίου 2010, που δήλωσε ότι δεν είναι
δυνατόν να προσδιοριστεί η όποια ζηµιά χωρίς να υπάρχει συγ-
κριµένη πραγµατογνωµοσύνη, την οποία και δεσµεύτηκε να πα-
ραγγείλει; Εννέα µήνες µετά η πραγµατογνωµοσύνη ούτε
ξεκίνησε ούτε και θα ξεκινήσει γιατί όλα µέχρι σήµερα έδειξαν
ότι υπήρξε κερδοφορία, εκτός αν η κυρία Υπουργός µάς πει ότι
κάτι έχει αλλάξει.

Το πρώτο δοµηµένο έφερε όλο το κεφάλαιο πίσω και µάλιστα,
εισπραχθέντα τοκοµερίδια 10.800.000 ευρώ, δηλαδή το 18% σε
τρία χρόνια. Αυτή είναι η γραπτή απάντηση που κατέθεσα και
στα πρακτικά της εξεταστικής επιτροπής. Αυτά αποκαλύπτει ο
Υπουργός Εργασίας του ΠΑΣΟΚ στις 5-7-2010. Είναι τα πρώτα
κερδοφόρα αποτελέσµατα για το ΤΕΑΒΥ, το ΤΕΑΠΟΚΑ, το
ΤΕΑΙΤ, το ΤΕΑΠΟΖΟ, το ΤΑΥΤΕΚΩ. 

Πρέπει να ακουστεί στο Κοινοβούλιο ότι ο νυν Αναπληρωτής
Υπουργός Εργασίας κ. Κουτρουµάνης τότε ως µέλος του ΤΕΑ-
ΠΟΚΑ, ψήφισε υπέρ της αγοράς του δοµηµένου οµολόγου. Στη
δε ένορκη κατάθεσή του είπε ότι ήταν µια ασφαλής τοποθέτηση
και άρα, επωφελής. Αυτά είπε ο συνδικαλιστής και αυτός είναι ο
σηµερινός Αναπληρωτής Υπουργός Εργασίας, που µε την ψήφο
του θα ζητήσει την ενοχοποίηση των συναδέλφων του που έκα-
ναν ό,τι κι αυτός. 

Και ερωτώ: Ποιος συντόνισε τον κ. Κουτρουµάνη εκτός από τη
συνείδησή του; Μήπως οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας; 

Σωστά αγόρασε ο κ. Κουτρουµάνης κι αυτό δεν εµπόδισε τον
κ. Παπανδρέου να τον κάνει Υφυπουργό και µετά την αποκάλυψη
αυτή να τον προαγάγει και σε Υπουργό. Όµως, αλήθεια, γιατί για
την ίδια απόφαση το ΠΑΣΟΚ ζητά την τιµωρία και όχι τον έπαινο
όσων έκαναν το ίδιο µε τους κυρίους Παπακωνσταντίνου και Κου-
τρουµάνη;

Άρα τι να υποθέσουµε; Είναι καλά ή κακά τα δοµηµένα οµό-
λογα; Είναι κακές οι επενδύσεις µόνο επί κυβερνήσεων Νέας Δη-
µοκρατίας και καλές επί διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ; 

Η απύθµενη κυβερνητική υποκρισία εξελίσσεται σε φιάσκο. Οι
µανδύες της αφέλειας, της ανικανότητας ή ακόµα και της κατα-
στροφικής για τη χώρα άγνοιας θεµάτων δεν επαρκούν πλέον
για να καλύψουν την απόλυτη υποκρισία της Κυβέρνησης, για να
αποκαλύψουν πως ακόµα και η Εξεταστική Επιτροπή για τα Οµό-
λογα δεν στοχεύει στην ανακάλυψη της αλήθειας, αλλά στη δη-
µιουργία εντυπώσεων και στη σπίλωση των πολιτικών αντιπάλων.
Αλλά οι αµερόληπτοι, άνευ δόλου, αδέκαστοι εισαγγελείς του
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ΠΑΣΟΚ σήµερα που η Κυβέρνηση βρίσκεται σε δύσκολη θέση
θέλουν να παρουσιάσουν το άσπρο µαύρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους, πρέπει να ακουστεί
στο Κοινοβούλιο ότι διεθνώς εκδόθηκαν περί το 1 τρισεκατοµ-
µύριο ευρώ τέτοιου τύπου οµόλογα. Από αυτά, περίπου 760 εκα-
τοµµύρια αγοράστηκαν από τα ασφαλιστικά ταµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου, κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλος, πρέπει να ξαναθυµη-

θούµε ότι όσα ταµεία είχαν αγοράσει δοµηµένα οµόλογα και ζή-
τησαν να επιστραφούν τα χρήµατά τους, οι ανάδοχες τράπεζες
τους τα επέστρεψαν στο ακέραιο –πεντακόσια ογδόντα εκατοµ-
µύρια- ενώ τα άλλα που επέλεξαν να τα κρατήσουν απεδείχθη
ότι έκαναν συµφέρουσα τοποθέτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κακό προκαλεί στο δηµόσιο
βίο της χώρας η αδιαφάνεια και η διασπάθιση των χρηµάτων του
ελληνικού λαού, άλλο τόσο φθοροποιός και ζηµιογόνος είναι η
κατασκευή ενόχων, το κυνήγι µαγισσών και οι πολιτικές διώξεις.
Η δηµοκρατία µας έχει πληρώσει διαχρονικά βαρύ το τίµηµα
στην αναξιοπιστία και στη φαλκίδευση των αρχών της δικαιοσύ-
νης και του καταµερισµού των πολιτικών ευθυνών. Ας µην προ-
σθέσουµε σήµερα άλλο ένα κεφάλαιο στη µαύρη Βίβλο του
κοινοβουλευτισµού µας προωθώντας µια ανακριτική διαδικασία
χωρίς κανένα, µα κανένα πραγµατικό στοιχείο, τεκµήριο ή ακόµα
και απλή ένδειξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-
κολόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, Οικονοµικών, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας κα-
τέθεσαν σχέδιο νόµου: «Θεσµικό Πλαίσιο των Πρότυπων Πειρα-
µατικών Σχολείων, Ίδρυση Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής,
Οργάνωση του Ινστιτούτου Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδό-
σεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» και λοιπές διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν την
συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι εννέα µαθητές και  µαθήτριες και έντεκα εκπαιδευτι-
κοί από τα Δηµοτικά Σχολεία Καλλιµασιάς Χίου και  Σισών
Ρεθύµνου. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βέρα Νικολαΐδου. 

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέντε µήνες µετά την κατάθεση
των πορισµάτων της Εξεταστικής Επιτροπής της Βουλής µε θέµα
την πλήρη διερεύνηση της Υπόθεσης των Οµολόγων έρχονται
στην Ολοµέλεια για συζήτηση. Δεν θεωρούµε ότι είναι τυχαία η
χρονική στιγµή. Συνδέεται άµεσα µε τις εξελίξεις στην οικονοµία
και τα νέα µέτρα που δροµολογούνται αυτές τις µέρες από την
Κυβέρνηση, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο: νέα λεηλασία του λαού για την περίοδο 2011-2015,
µέτρα που θα διαλύσουν ό,τι έχει αποµείνει ακριβώς για να προ-
στατεύσουν την πορεία των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Βεβαίως η Κυβέρνηση αξιοποιεί ως αφορµή τη διεθνή καπιτα-
λιστική κρίση και τη συνεπακόλουθη δηµοσιονοµική εκτροπή για
να επιτεθεί ολοµέτωπα στο βιοτικό επίπεδο των εργαζοµένων και
της πλατιάς λαϊκής οικογένειας.

Όσο όµως, και αν προσπαθείτε να παραπλανήσετε το λαό, όσο
και αν καθηµερινά του σερβίρετε ψέµατα, ο λαός πλέον, έχει τη
δική του εµπειρία, βιώνει καθηµερινά τα προβλήµατα και όχι
µόνο καταλαβαίνει, αντιστέκεται, συντονίζεται, συγκρούεται,
αλλά να είστε σίγουροι ότι θα πάρει την υπόθεση και τις τύχες
γρήγορα στα χέρια του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες τουλάχιστον, δύο
δεκαετίες η σκανδαλολογία για υπαρκτά ή ανύπαρκτα σκάνδαλα
αποτελεί βασικό εργαλείο πολιτικής αντιπαράθεσης ανάµεσα
στα δύο κόµµατα για να αποπροσανατολίσουν το λαό από τα σο-
βαρά ζητήµατα. 

Στόχος είναι να θολώσουν οι αιτίες των προβληµάτων που
αφορούν το λαό –οι αιτίες της οικονοµικής κρίσης- να τον κάνουν
να πιστέψει ότι την οικονοµική κρίση τη δηµιούργησαν οι κλέφτες
και όχι ότι είναι σοβαρή κρίση του συστήµατος. Θέλουν να εντά-
ξουν στη λογική της ευθύνης της µιας ή της άλλης κυβέρνησης,
όλες τις κακοδαιµονίες και τις αιτίες που γεννούν τα προβλήµατα
και να αφήσουν στο απυρόβλητο το σύστηµα. Αυτό γίνεται µε τη
χρησιµοποίηση των εξεταστικών και άλλων επιτροπών των σκαν-
δάλων σαν ένα από τα βασικά εργαλεία πολιτικής αντιπαράθεσης
του δικοµµατισµού. 

Εµείς βέβαια -το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας- δεν µένουµε
αδιάφοροι σε αυτήν την εξέλιξη. Όταν προκύπτουν ζητήµατα
προς διερεύνηση, λέµε πάντα «ναι» στη διερεύνηση. Λέµε όµως,
«όχι» στον αποπροσανατολισµό, «όχι» στη σκανδαλολογία, αλλά
«ναι» στη διερεύνηση του σκανδάλου.

Για το θέµα που κουβεντιάζουµε από την αρχή ζητήσαµε η
έρευνα για τα δοµηµένα οµόλογα να µην περιοριστεί χρονικά
µόνο στα δοµηµένα, αλλά να εξεταστεί στο σύνολο των δεκαε-
τιών κατά τις οποίες καταληστεύτηκαν τα αποθεµατικά των
ασφαλιστικών ταµείων.

Για εµάς η διερεύνηση της υπόθεσης δεν µπορούσε να προ-
σεγγιστεί αποκοµµένα από το συνολικότερο ζήτηµα της διαχεί-
ρισης των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων και της
ανάγκης για την ανάδειξη των συγκεκριµένων διαχρονικών ευ-
θυνών για την αφαίµαξη δισεκατοµµυρίων από τις τσέπες των
εργαζοµένων και των συνταξιούχων προς όφελος των µεγάλων
επιχειρήσεων του µεγάλου κεφαλαίου.

Η έρευνα της επιτροπής περιορίστηκε, µε ευθύνη του ΠΑΣΟΚ,
µόνο στο ζήτηµα των δοµηµένων οµολόγων της περιόδου 2004-
2007. Και µε ευθύνη ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας έµεινε εκτός
έρευνας το µεγάλο σκάνδαλο της λεηλασίας των αποθεµατικών,
που για δεκαετίες διαπραγµατεύεται σε βάρος των ασφαλιστι-
κών ταµείων, ξεκινώντας από τον αναγκαστικό νόµο 2611/1950
και τη χαµηλότερη δέσµευση των καταθέσεών τους στην Τρά-
πεζα της Ελλάδας, που µε πρόσχηµα δήθεν την ανάπτυξη χρη-
σιµοποιήθηκαν για την ενίσχυση των µεγάλων επιχειρήσεων.
Δηλαδή, φθηνό, ζεστό χρήµα µε επιτόκιο µικρότερο του πληθω-
ρισµού στο µεγάλο κεφάλαιο και µε τεράστια ζηµιά, κλοπή των
αποθεµατικών που αν κανείς τα υπολογίσει ξεπερνούν από τότε
µέχρι σήµερα τα 80 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Στη συνέχεια µε τους νόµους των κυβερνήσεων Νέας Δηµο-
κρατίας και ΠΑΣΟΚ δηµιουργήθηκαν οι προϋποθέσεις για την το-
ποθέτησή τους στο Χρηµατιστήριο και σε σύνθετα χρηµατο-
οικονοµικά προϊόντα από το 1999, όπως είναι και τα δοµηµένα
οµόλογα, που είναι ένα διαχρονικό διαρκείας έγκληµα, το οποίο
δεν παραγράφεται στη συνείδηση του λαού. Εποµένως έχουν
βαρύτατες ευθύνες και τα δύο κόµµατα ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα κόµµατα αυτά είναι συνδιαµορφωτές
του θεσµικού πλαισίου που έδωσε τη δυνατότητα αφαίµαξης των
αποθεµατικών, αλλά και στη συνέχεια καταψήφισαν την πρόταση
νόµου που καταθέσαµε σαν κόµµα και συζητήθηκε στις 20 Ια-
νουαρίου του 2010, για τη διασφάλιση των αποθεµατικών των
ασφαλιστικών ταµείων και µε πλαίσιο την επιστροφή των κλεµ-
µένων από το 1950 µέχρι σήµερα, την κατάργηση κάθε διάταξης
που επιτρέπει το τζογάρισµα των αποθεµατικών σε µετοχές και
άλλα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα, την αξιοποίηση των αποθε-
µατικών µε την τοποθέτηση µόνο σε τίτλους του δηµοσίου µε εγ-
γυηµένη απόδοση, που θα υπερκαλύπτουν τον πληθωρισµό και
µε επιτόκιο ίσον του ανώτατου επιτοκίου του δηµοσίου, χωρίς τη
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µεσολάβηση τρίτων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξεταστική επιτροπή λειτούρ-

γησε διερευνώντας την υπόθεση τελικά µόνο για το διάστηµα
2004-2007 που καθόρισε χρονικά και ουσιαστικά το ΠΑΣΟΚ, επι-
λογή που, κατά την άποψή µας, είχε στόχο αφ’ ενός τη συγκά-
λυψη των ευθυνών της δικής του ασκούµενης πολιτικής σε
βάρος των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων, κατά το
χρονικό διάστηµα 1999-2002, µε τζογάρισµα στο Χρηµατιστήριο
και αφ’ ετέρου της ενιαίας εξέτασης του θέµατος από το 1950
µέχρι σήµερα.

Στη λειτουργία της εξεταστικής επιτροπής συµµετείχαµε κα-
ταβάλλοντας κάθε δυνατή προσπάθεια για να διερευνηθεί ου-
σιαστικά και σε βάθος η υπόθεση. Με ευθύνη όµως και των δύο
κοµµάτων η επιτροπή µετατράπηκε σε αρένα αντιπαραθέσεων
µεταξύ τους, οι οποίες επενδύθηκαν µε ενέργειες επικοινωνιακού
χαρακτήρα, όπως ήταν η καθηµερινή κυκλοφορία non papers και
η προσχεδιασµένη πανηγυρική αποχώρηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Η διαχρονική, όµως, λεηλασία των ασφαλιστικών ταµείων δεν
ξεκίνησε µε τα δοµηµένα οµόλογα και τη διαδικασία σχεδίασης
και έκδοσής τους. Δεν ξεκίνησε µε τα δύο εξεταζόµενα σύνθετα
οµόλογα, µε τη γνωστή διαδροµή ανάµεσα στο Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους, δηλαδή το Υπουργείο Οικονοµικών, την Τρά-
πεζα της Ελλάδος, την «JP MORGAN», την «ΝΑΜ» του κ. Παπα-
µαρκάκη, τη Γερµανική Τράπεζα και µετά την «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ ΧΡΗ-
ΜΑΤΙΣΤΗΡΙΑΚΗ», την «ΤΡΩΙΛΟΣ ΚΕΠΕΥ» ή άλλες εταιρείες, για
να καταλήξει στα ασφαλιστικά ταµεία. Και βέβαια µία «ΑΚΡΟΠΟ-
ΛΙΣ ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΑΚΗ» που επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας ήταν ο προνοµιακός διαµεσολαβητής, θα λέγαµε,
µε τα ασφαλιστικά ταµεία, όσον αφορά τη διαπραγµάτευση των
οµολόγων. 

Διαπιστώθηκαν ευθύνες πολιτικών προσώπων; Για το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδος, ανεξάρτητα από τις όποιες ειδικότερες
ευθύνες συγκεκριµένων κυβερνητικών παραγόντων υπάρχει αν-
τικειµενική πολιτική ευθύνη των κυβερνήσεων τόσο της Νέας Δη-
µοκρατίας όσο και του ΠΑΣΟΚ γιατί µε την πολιτική τους όλα τα
προηγούµενα χρόνια διαµόρφωσαν εκείνο το νοµικό πλαίσιο, το
οποίο επέτρεψε το τζογάρισµα των αποθεµατικών των ασφαλι-
στικών ταµείων και την εµπλοκή τραπεζικών, χρηµατιστηριακών
και επιχειρηµατικών οµίλων. 

Έχουν, λοιπόν, διαχρονική πολιτική ευθύνη για την πολιτική
που ακολούθησαν στον τοµέα της κοινωνικής ασφάλισης, για την
περιστολή των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων, την
αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης και του χρόνου εργασίας,
τη µείωση των συντάξιµων αποδοχών και όλα αυτά στο βωµό των
συµφερόντων του µεγάλου κεφαλαίου.

Στο ειδικότερο ζήτηµα που κλήθηκε να εξετάσει η επιτροπή
και αφορά την ανάδειξη των πολιτικών ευθυνών κυβερνητικών
παραγόντων της Νέας Δηµοκρατίας, κατά το χρονικό διάστηµα
2004-2007, κατά τη σχεδίαση, υλοποίηση ή ανοχή του σκανδά-
λου των οµολόγων, υπάρχουν κατ’ αρχάς πολλά ερωτηµατικά
που προέκυψαν και απασχόλησαν την εξεταστική επιτροπή και
στα οποία ή δεν δόθηκαν ή οι όποιες απαντήσεις δόθηκαν, κατά
τη γνώµη µας, δεν ήταν επαρκείς. Απ’ αυτό, σε συνδυασµό µε
µία σειρά πραγµατικών γεγονότων που αποδεδειγµένα έλαβαν
χώρα και από το σύνολο του ανακριτικού και λοιπού υλικού που
τέθηκε στη διάθεσή µας, προκύπτουν σαφώς προσδιορισµένες
πολιτικές ευθύνες πολιτικών προσώπων και µάλιστα µελών της
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, κατά τη χρονική περίοδο
2004-2007, τα οποία µε πράξεις ή παραλείψεις τους ενεπλάκη-
σαν στη συγκεκριµένη διαδικασία έκδοσης των επίµαχων οµολό-
γων.

Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για το συγκεκριµένο
σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων φέρνει βαρύτατες πολιτικές
ευθύνες. Χρησιµοποίησε τα οµόλογα για τη µείωση του κόστους
δανεισµού σε βάρος των αποθεµατικών των ασφαλιστικών τα-
µείων και των ασφαλισµένων σε αυτά και ιδιαίτερα ο Υφυπουρ-
γός Οικονοµίας Πέτρος Δούκας, εκείνη την περίοδο και ο τότε
Υπουργός Απασχόλησης Σάββας Τσιτουρίδης.

Υπάρχει, λοιπόν, η ανάγκη σύστασης ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης µε σκοπό

τη διερεύνηση ενδεχόµενων ποινικών ευθυνών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Νι-

κολαΐδου. 
Πριν δώσω το λόγο στο Βουλευτή του ΛΑΟΣ, θέλω να ενηµε-

ρώσω το Σώµα ότι ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Μαυρουδής Βορίδης,
ορίζει για τη σηµερινή συζήτηση Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
το Βουλευτή κ. Αθανάσιο Πλεύρη.

Παρακαλώ τον κ. Ηλία Πολατίδη, εκ µέρους του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, να λάβει το λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σκάνδαλο των οµολόγων, όσο

και να αµφισβητήσουν κάποιοι ότι υπήρξε σκάνδαλο, πραγµατικά
δηµιούργησε τεράστιο θέµα στην ελληνική κοινωνία. Ανακίνησε
ζητήµατα, όπως το πώς διαχειρίζονται πώς διασπαθίζονται τα
χρήµατα, τα οποία εργοδότες και εργαζόµενοι κυριολεκτικά από
το αίµα τους και το υστέρηµά τους πληρώνουν προκειµένου να
υπάρχει ένα υγιές ασφαλιστικό σύστηµα.

Τα θέµατα τα οποία αναδείχθηκαν εκεί είναι η ανικανότητα των
διοικήσεων των ταµείων, η νοοτροπία των διοικήσεων, η νοοτρο-
πία των πολιτικών προϊσταµένων αυτών των διοικήσεων, η νοο-
τροπία των πολιτικών και οικονοµικών παραγόντων και η διακί-
νηση µαύρου χρήµατος που συνόδευσε όλη αυτήν τη διαδικασία.
Όλα τα µέλη της επιτροπής, τουλάχιστον όταν συνεδρίαζε, εί-
χαµε συµφωνήσει ότι άνθρωποι οι οποίοι δεν είχαν τις συγκεκρι-
µένες δυνατότητες να διαχειριστούν πολύ µικρότερα ποσά,
λάµβαναν αποφάσεις για την αξιοποίηση –εντός ή εκτός εισαγω-
γικών- δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μάλιστα πολλές φορές οι συζη-
τήσεις στα διοικητικά συµβούλια –το λέω, γιατί ερχόµαστε εκ των
υστέρων να ελέγξουµε το πώς ελήφθησαν οι αποφάσεις για εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ- ήταν συζητήσεις των δέκα ή των
δεκαπέντε λεπτών. 

Τι ήταν, λοιπόν, τα δοµηµένα οµόλογα και γιατί χρησιµοποι-
ήθηκαν όπως χρησιµοποιήθηκαν από τους υπηρεσιακούς παρά-
γοντες, αλλά και από τους πολιτικούς, προκειµένου να γίνει η
καταλήστευση των χρηµάτων των ταµείων; Κατ’ αρχάς, ήταν ένα
άγνωστο προϊόν. Γενικώς τα δοµηµένα οµόλογα είναι ένα πολύ
νέο χρηµατοοικονοµικό προϊόν. Το δοµηµένο προϊόν δεν έχει,
όπως ένα κοινό οµόλογο, ακριβώς και µόνο ένα σταθερό ή κυ-
µαινόµενο επιτόκιο και βάσει αυτού να ελέγχεται η απόδοσή του.
Βάζει µια σειρά από όρους και αναλόγως µε το τι είναι αυτοί οι
όροι, εξαρτάται και η τελική απόδοση που θα υπάρξει, το κέρδος
ή η ζηµία.

Το πρόβληµα ήταν ότι ακριβώς επειδή δεν υπήρχε η τεχνογνω-
σία από την πλευρά των ταµείων ήταν αδύνατον να γνωρίζουν εκ
των προτέρων την απόδοση. Άρα θα έπρεπε να αποφύγουν αυτά
τα προϊόντα, διότι ήταν προϊόντα σύνθετα και δεν µπορεί κάποιος
που µπορεί να είναι πολύ καλός γιατρός να τον βάλουν στο Τα-
µείο των Υγειονοµικών να κρίνει ένα προϊόν τού οποίου η από-
δοση εξαρτάται από το ποια θα είναι η διαφορά τού τριετούς και
του δεκαετούς επιτοκίου στη διάρκεια του χρόνου, του ευρώ ή -
πολύ περισσότερο- της λίρας. Άρα αυτά τα προϊόντα προσεφέ-
ροντο προς εξαπάτηση. 

Η πεποίθησή µου είναι, χωρίς να µπορώ να την αποδείξω, ότι
υπήρξε κάποιος εγκέφαλος που συνέλαβε αυτό το σχέδιο. Επέ-
λεξε αυτά τα προϊόντα, γιατί ακριβώς ήταν αδύνατο να µπορέ-
σουν να ελέγξουν οι διοικήσεις την απόδοσή τους. Άρα ερχόταν
και τους έλεγε ό,τι ήθελε η οποιαδήποτε χρηµατιστηριακή εται-
ρεία, λόγω ακριβώς και της ανικανότητας των διοικήσεων. Δεν
µπορούν, όµως, κάποιοι να επικαλούνται όπως επικαλέστηκαν,
τις ανίδεες διοικήσεις, τις οποίες οι ίδιοι τις διόρισαν. Πώς θεω-
ρούµε αιτία του σκανδάλου τις ανίδεες διοικήσεις που έχουµε
και γιατί βάλαµε τις συγκεκριµένες ανίδεες και δεν βάλαµε κά-
ποιες άλλες που δεν είναι προϊδεασµένες; Υπήρξε, λοιπόν, ένα
περιβάλλον που επέδρασε καταλυτικά στη δηµιουργία αυτού του
σκανδάλου.

Τελικά, καταλήξαµε να εξετάζουµε και δηµοσιογραφικά και πο-
λιτικά δύο µόνο οµόλογα, το οµόλογο της «JP MORGAN» και το
οµόλογο της Εµπορικής Τράπεζας. Υπήρξαν, όµως, πάρα πολλά
οµόλογα δοµηµένα. 

Υπήρξαν πάρα πολλά οµόλογα από θυγατρικές των τραπεζών,
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τα οποία για κάποιο µαγικό λόγο έµειναν έξω από τα βέλη και
των δηµοσιογράφων και του δηµοσίου διαλόγου. Για ποιο λόγο;
Γιατί έµειναν έξω και από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς; Γιατί
δεν ελέγχθηκαν οι θυγατρικές των τραπεζών, οι οποίες είναι
απλώς θυγατρικές τραπεζών και δεν έχουν καµµιά σχέση µε τις
τράπεζες; Γιατί λέµε η ALPHA ΒANK ή η Εθνική Τράπεζα κ.λπ.,
αλλά ήταν θυγατρικές, ήταν χωριστές εταιρείες, οι οποίες είναι
κάτω από τον έλεγχο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. Για κά-
ποιον αδιευκρίνιστο λόγο ή γνωστό για κάποιους προϊδεασµέ-
νους στράφηκαν τα βέλη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς κατά
τριών συγκεκριµένων εταιρειών. Και µάλιστα σε µία εξ αυτών των
εταιρειών ασκήθηκε κριτική. Πήγαν και στον εισαγγελέα για στα-
θερά οµόλογα, ότι δήθεν η προµήθεια από σταθερά οµόλογα
ήταν µεγάλη, ενώ έµειναν στο απυρόβλητο πολύ µεγαλύτερες
προµήθειες από θυγατρικές τραπεζών. 

Τι πρόβληµα υπήρξε µε τη λειτουργία της επιτροπής; Κατ’
αρχάς, ένα µεγάλο πρόβληµα ήταν απόσταση από τα γεγονότα.
Η µεγάλη χρονική απόσταση από τα γεγονότα έδωσε σε ορισµέ-
νους µάρτυρες που ήταν και κατηγορούµενοι το δικαίωµα και την
ευκαιρία να αποφύγουν ως κατηγορούµενοι να τοποθετηθούν
και να µιλήσουν στην επιτροπή. Το άλλο θέµα ήταν ότι πάρα πολ-
λοί από αυτούς, έχοντας ενδεχοµένως και νοµικές συµβουλές,
άλλαξαν και τον τόνο, αλλά και την ουσία των καταθέσεών τους,
σε σχέση µε αυτά που είπαν στην Επιτροπή Ζορµπά. Δεν απαν-
τήθηκαν ουσιαστικά θέµατα κυρίως λόγω και της συµπεριφοράς
των δύο κοµµάτων, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Το
καθένα από την πλευρά του φρόντισε να τορπιλίσει τη λειτουργία
της επιτροπής, γιατί υπήρξε η διάθεση να υπάρξει συµψηφισµός
και αυτό ήταν ένα βασικό πρόβληµα. 

Για το οµόλογο της «JP MORGAN» υπάρχουν ορισµένα ερω-
τήµατα. Από ποιόν ξεκίνησαν ως ιδέες; Πότε η «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ
ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΑΚΗ» είπε ότι «οι άσχετοι και οι ανίδεες διοική-
σεις των ασφαλιστικών ταµείων είχαν την έµπνευση να ζητήσουν
ως προϊόν τα δοµηµένα οµόλογα»; Η εταιρεία «ΝΑΜ» του Παπα-
µαρκάκη είπε ότι η ιδέα ήταν από την «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ ΧΡΗΜΑΤΙ-
ΣΤΗΡΙΑΚΗ». Όλοι αυτοί πήγαν στο Υπουργείο Οικονοµικών και
στον ΟΔΔΗΧ και απαίτησαν τη δηµιουργία ενός νέου προϊόντος.
Αυτό ακριβώς µου δηµιουργεί την πεποίθηση ότι υπήρχε, πράγ-
µατι, κάποιος εγκέφαλος, ο οποίος επέλεξε το συγκεκριµένο
είδος προϊόντων γιατί πληρούσε αυτές τις συγκεκριµένες προ-
διαγραφές. 

Μετά, λοιπόν, από τη λειτουργία της επιτροπής και την τερά-
στια καθυστέρηση -στην οποία αναφέρθηκε και η κ. Νικολαΐδου-
η οποία υπήρξε από το τέλος και από την κατάθεση του πορί-
σµατος, η κυβερνητική πλειοψηφία των µελών της επιτροπής θα
πρέπει να µας δώσει µία εξήγηση γιατί υπήρξε αυτή η τεράστια
αλλαγή. Ισχύει αυτό που είπε η κ. Νικολαΐδου, ότι ήρθε για λό-
γους δηµοσιότητας, να µπει αυτήν τη στιγµή το συγκεκριµένο
θέµα και να δηµιουργήσει το προπέτασµα καπνού για να περά-
σουν κάποια άλλα µέτρα; Τι ακριβώς συµβαίνει; Νοµίζω ότι αυτή
είναι µια σηµαντική ερώτηση, γιατί είναι πάρα πολύ µεγάλο το
χρονικό διάστηµα. Μάλιστα, σε συνοµιλίες µε κάποια µέλη της
επιτροπής από την κυβερνητική παράταξη τους ρωτούσα τι ακρι-
βώς θα γίνει και πότε θα έρθει προς συζήτηση το πόρισµα, αλλά
τίποτα δεν υπήρχε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και λέµε ότι χρειάζονται περαι-
τέρω διερεύνηση ορισµένα ερωτήµατα, τα οποία για τους λό-
γους που προανέφερα δεν µπόρεσε η εξεταστική επιτροπή να
ελέγξει. Ερωτήσεις: Πόσες προµήθειες -αµέσως ή εµµέσως-
έχουν συνολικώς πληρωθεί για αγορά δοµηµένων προϊόντων και
πού βρίσκονται αυτές σήµερα; Ποια ήταν η διαδροµή τους; Εδώ
πέρα, βέβαια, είχαµε και το νοµικό κόλπο, οι δύο κατηγορούµενοι
-εγώ πιστεύω κατόπιν προσυνεννοήσεως- να ρίχνουν ο ένας στον
άλλο τις ευθύνες. Άρα το µόνο δεδοµένο που υπήρχε µέχρι σή-
µερα για τη διαδροµή των χρηµάτων του οµολόγου της «JP
MORGAN», ότι αυτά βρίσκονται στο λογαριασµό Αποστολίδη σε
άγνωστο µέρος, αυτό πλέον χάθηκε. 

Πλέον έχουµε δύο συγκρουόµενες απόψεις, ότι τα µετρητά
που παρελήφθησαν από την Τράπεζα της Ελλάδος έχουν χαθεί.
Ο Αποστολίδης λέει ότι τα έδωσε στον Πρινιωτάκη, ο Πρινιωτά-
κης λέει ότι τα κράτησε ο ίδιος ο Αποστολίδης και πλέον και αυτό

το δεδοµένο έχει χαθεί.
Ποια είναι η διαδροµή τού µέρους από τις προµήθειες των

εταιρειών «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ» και «ΤΡΩΙΛΟΣ» που ανελήφθη σε µε-
τρητά; Ένα θέµα είναι γιατί ανελήφθη σε µετρητά και ποιος ήταν
ο λόγος να µετακινούνται µε βαλίτσες εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή, αν δεν ήθελαν να δοθούν σε αποδέκτες και να µείνουν
αυτοί στο απυρόβλητο;

Τρίτο βασικό ερώτηµα: Η «JP MORGAN» στα τέλη του 2006 -
και αφού είχαν ήδη αποφασίσει τα ταµεία για τη δηµιουργία δο-
µηµένων προϊόντων 280 εκατοµµυρίων ευρώ- απευθύνθηκε στη
Δ23 του Λογιστηρίου του Κράτους, αφού απέρριψε ο ΟΔΔΗΧ το
αίτηµα, λόγω της ολοκληρώσεως του δανειακού προγράµµατος.
Όταν όµως πέρασε η χρονιά και δεν υπήρχε λόγος πλέον να µεί-
νουν στη Δ23, η «JP MORGAN» επέµενε να εκδοθεί τελικά το
οµόλογο από τη Δ23 και όχι από τον ΟΔΔΗΧ. 

Εφόσον δηλαδή το πρόγραµµα του ΟΔΔΗΧ είχε ολοκληρωθεί
και δεν έγινε σύντοµα η ολοκλήρωση του δανείου, γιατί η «JP
MORGAN» -εφόσον άλλαξε η χρονιά και χρειαζόταν νέο δανει-
σµό- δεν επανήλθε στον ΟΔΔΗΧ; Αυτό το ερώτηµα δεν απαντή-
θηκε και νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ βασικό.  

Γιατί οι τράπεζες πούλησαν σε ιδιώτες δοµηµένα προϊόντα την
ίδια ηµέρα σε φθηνότερες τιµές από ό,τι στα ταµεία; Αυτό είναι
σοβαρότατο θέµα, που επίσης δεν εξετάστηκε. 

Μία από τις εργασίες της «HypoVereinsBank», µετά την υπο-
γραφή της συµβάσεως στις 6-2-2007 για το οµόλογο της «JP
MORGAN», ήταν να διαπιστώσει ποιοι ήταν οι τελικοί πελάτες και
ποια η φερεγγυότητά τους. Πώς είναι δυνατόν αυτό που ζητή-
θηκε ως υπηρεσία από τη «HypoVereinsBank», να αγνοείται από
όλη την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών; 

Ποιος ήταν ο ρόλος του τότε γενικού γραµµατέα, ο οποίος
σύµφωνα µε τις µαρτυρίες των Παπαµαρκάκη και Σαβίδη ανέ-
λαβε να προωθήσει, κατόπιν επικοινωνίας µε τον κ. Αδαµόπουλο,
τη δηµιουργία του προϊόντος από το Υπουργείο Οικονοµικών;
Αυτά έχουν κατατεθεί.

Με ποια διαδικασία και κατόπιν υποδείξεως τίνος διορίστηκε
ο κ. Δεµέστιχας σε ταµείο, ενώ µάλιστα πριν από λίγο δήλωνε
στον κ. Παλαιοκρασσά, τον πρώην Υπουργό της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι θα κατόρθωνε µαζί µε τον κ. Αποστολίδη να συµµετάσχει
στο κεφάλαιο υπό ίδρυση τράπεζας µε 10 εκατοµµύρια ευρώ;
Αυτά τα κατέθεσε ο κ. Παλαιοκρασσάς, ότι δηλαδή είχε τη βε-
βαιότητα πως εντός ολίγου -ενώ δεν είχε ακόµα διοριστεί στο τα-
µείο- θα έχει 10 εκατοµµύρια ευρώ. Όπως και να το κάνουµε, 10
εκατοµµύρια  ευρώ δεν βρίσκονται στο πεζοδρόµιο!

Το πρόβληµα νοµίζω ότι αναδεικνύεται σαφώς. Υπάρχει πεποί-
θηση στον ελληνικό λαό ότι τα χρήµατα που, όπως προανέφερα,
πληρώνει από το υστέρηµά του για τα ασφαλιστικά του ταµεία
δεν διαχειρίζονται σωστά. Βέβαια, από τη στιγµή που ξέσπασε
το σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων έχουν γίνει κάποιες αλ-
λαγές στη διαχείριση των ταµείων και µε τις συνενώσεις, αλλά
κανείς δεν µπορεί να µας διαβεβαιώσει ότι, πράγµατι, σήµερα
έχουµε τέτοιες δικλίδες ασφαλείας που δεν επιτρέπουν να ξα-
ναδηµιουργηθεί παρόµοιο θέµα. 

Θα µπορούσε να γίνει κάτι καλύτερο από τη συγκεκριµένη εξε-
ταστική επιτροπή; Ενδεχοµένως ναι. Υπάρχουν, όµως, τεράστια
θεσµικά προβλήµατα για τον τρόπο µε τον οποίο δουλεύουν οι
εξεταστικές επιτροπές. Ένα από τα σηµαντικότερα νοµίζω ότι
είναι η δυνατότητα που δίνεται στους κατηγορουµένους στην
ποινική διαδικασία να αρνηθούν τη συνεργασία επειδή είναι κα-
τηγορούµενοι. 

Δεν είµαι νοµικός, αλλά νοµίζω ότι αυτό το πρόβληµα πρέπει
µε κάποιο τρόπο να λυθεί. Θα µπορούσε ενδεχοµένως –και το
προτείνω στις πορισµατικές θέσεις του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού- να υπάρχει η δυνατότητα να µην µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν εναντίον τους στην ποινική διαδικασία οι καταθέσεις
που δίνονται στις εξεταστικές επιτροπές. 

Αυτό θα µπορούσε να λύσει πάρα πολλά προβλήµατα, γιατί
αλλιώς η διαδικασία, µε την οποία λειτουργούν οι εξεταστικές
επιτροπές, το µόνο που κάνει είναι να δηµιουργεί έναν τεχνητό
θόρυβο και ενδεχοµένως έναν ενθουσιασµό ότι επιτέλους θα βά-
λουµε το δάκτυλο «επί τον τύπον των ήλων», αλλά τελικά να οδη-
γεί σε εξευτελισµό του Κοινοβουλίου. 
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Ποια ήταν η λειτουργία των δυο κοµµάτων, του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας, µέσα στην Εξεταστική Επιτροπή;

Κατ’ αρχάς το ΠΑΣΟΚ, όπως φαίνεται από το πόρισµα το
οποίο εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια, φρόντισε ώστε να µην
ασχοληθεί η επιτροπή µε οτιδήποτε έγινε πριν από το 2004. Άρα
εκεί είχαµε την προσπάθεια να καλυφθούν όλα όσα έγιναν µε το
σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου, να ελέγξουµε µεν τα  σφάλµατα
τα οποία έγιναν, χωρίς όµως να χαθεί κεφάλαιο -γιατί ο όρος των
δοµηµένων οµολόγων ήταν ότι δεν θα χανόταν κεφάλαιο- αλλά
να µείνει στο απυρόβλητο το σκάνδαλο στο οποίο χάσανε και
από το κεφάλαιό τους, µε την επένδυση σε µετοχές στα ασφαλι-
στικά ταµεία. 

Και έρχεται η Νέα Δηµοκρατία, υποκριτικά, µονίµως µέσα στην
επιτροπή να επικαλείται αυτό το θέµα, αλλά ταυτοχρόνως να µη
µας λέει γιατί επί πεντέµισι χρόνια δεν έκανε το παραµικρό
ούτως ώστε να εξετάσει οτιδήποτε έγινε εκείνη την περίοδο από
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και έδωσε πρακτικά συγχωροχάρτι.
Το µόνο που ζητούσε η Νέα Δηµοκρατία µέσα στην επιτροπή
ήταν ο συµψηφισµός, γιατί προφανώς ενδιαµέσως αναδύθηκαν
κι άλλα σκάνδαλα, όπως αυτό των υποβρυχίων και αυτό της «SIE-
MENS», στο οποίο η διακοµµατική συµπαιγνία και το διακοµµα-
τικό συµφέρον για κουκούλωµα είναι προφανή.

Θα κλείσω µε το θέµα της παραγραφής. Το 2001, όταν υπήρξε
η συνταγµατική ρύθµιση που κατόπιν έγινε ο νόµος «Περί ευθύ-
νης Υπουργών», ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ, Γιώργος Καρατζαφέ-
ρης, ήταν από τους ελαχίστους οι οποίοι διαφώνησαν σ’ αυτήν
τη ρύθµιση και είπε ότι πρέπει να υπάρχει παραγραφή και για
τους Υπουργούς µε τους ίδιους όρους που υπάρχει για τους
απλούς πολίτες. Δυστυχώς, η συνταγµατική αυτή ρύθµιση δένει
τα χέρια, όπως το είδαµε και στο θέµα του Βατοπεδίου. Διαφωνώ
µε την άποψη ότι πρέπει κάθε φορά να ολοκληρώνεται όλη η δια-
δικασία στη Βουλή, να πηγαίνει στο δικαστικό συµβούλιο και τε-
λικά το δικαστικό συµβούλιο να λέει ότι όλα έχουν παραγραφεί.
Παρ’ όλα αυτά, νοµίζουµε ότι υπάρχουν θέµατα τα οποία απαι-
τούν περαιτέρω διερεύνηση, για να γνωρίζει τουλάχιστον ο ελ-
ληνικός λαός ποιοι και πώς διαχειρίστηκαν και εξακολουθούν να
διαχειρίζονται µέχρι τώρα τα χρήµατά του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πο-
λατίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν
τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες
και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς, κ. Βασίλειος Μουλόπουλος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκάνδαλο των οµολόγων δεν

αποτελεί ένα µεµονωµένο περιστατικό καταλήστευσης των
ασφαλιστικών ταµείων. Η µεγάλη ληστεία των αποθεµατικών ξε-
κίνησε τη δεκαετία του ’50 και συνεχίζεται µέχρι σήµερα απ’ όλες
τις κυβερνήσεις. Στόχος είναι η αναδιανοµή, υπέρ του κεφα-
λαίου, των συντάξεων για το καλό της πατρίδας! Σας θυµίζω τα
µηδενικά επιτόκια, τη φούσκα του Χρηµατιστηρίου και τα τελευ-
ταία σκάνδαλα. 

Η υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων είναι µια ακόµη περί-
πτωση αυτής της αναδιανοµής, αλλά είναι και µια υπόθεση πα-
ραγωγής µαύρου πολιτικού χρήµατος, όπως η «SIEMENS» και
το Βατοπέδι. 

Όπως αποδείχθηκε από την έρευνα της επιτροπής, υπήρξε
κεντρικός σχεδιασµός.  Από την έρευνα προέκυψε πλήθος στοι-
χείων που στοιχειοθετούν βάσιµες ενδείξεις για ποινικές και πο-
λιτικές ευθύνες πολιτικών προσώπων. Αποκαλύφθηκε ότι οµάδα
κυβερνητικών παραγόντων, διοικητών ασφαλιστικών οργανισµών
και ιδιοκτητών χρηµατιστηριακών εταιρειών, σε πλήρη συντονι-

σµό µε το Υπουργείο Οικονοµικών και σε συνεργασία µε µεγάλες
διεθνείς τράπεζες, διέθεσε σε υψηλές τιµές αµφιλεγόµενης
αξίας σύνθετα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα στα χρεοκοπηµένα
σήµερα ασφαλιστικά ταµεία. Κι όλα αυτά προς χάριν των υπερ-
προµηθειών που µοιράστηκαν µεταξύ τους όλοι οι εµπλεκόµενοι
στις πράξεις. 

Οι προµήθειες ήρθαν στην Ελλάδα µέσω υπεράκτιων εται-
ρειών και τα ποσά διαµοιράστηκαν µε βαλίτσες στους µεσάζον-
τες στο έγκληµα µεταξύ Λονδίνου, Νησίων Κέιµαν, Αθήνας και
Λευκωσίας.  

Από το 2007, όταν ξέσπασε το σκάνδαλο είχε σηµειωθεί ότι τα
δοµηµένα οµόλογα ήταν έργα ευυπόληπτων απατεώνων, που
µόνο σκοπό είχαν τα κέρδη, τις προµήθειες και τη διάχυση των
κινδύνων στο ανυποψίαστο επενδυτικό κοινό. Φύκια για µεταξω-
τές κορδέλες πουλούσαν τα «golden boys» του Χάρβαρντ. Ένα
χρόνο µετά η παγκόσµια οικονοµία κατέρρεε εξαιτίας αντίστοι-
χων δοµηµένων τίτλων, η αποτίµηση των οποίων είναι πρακτικώς
αδύνατη, καθώς δεν ανταποκρίνονται σε πραγµατικές αξίες. 

Το ιστορικό έκδοσης και διάθεσης του δοµηµένου των 280
εκατοµµυρίων ευρώ, θα αρκούσε για να θεµελιώσει την ύπαρξη
δόλου και τη συντονισµένη µεθόδευση. 

Συγκεκριµένα: Στις 6 Φεβρουαρίου του 2007, δηλαδή δεκα-
τέσσερις ηµέρες πριν από την έκδοση του οµολόγου, µε κοινή
υπουργική απόφαση των κυρίων Δούκα και Μεϊµαράκη, περιγρά-
φονται αναλυτικά και τα δύο µέρη της συµφωνίας, που διέπει την
έκδοση του οµολόγου µε ανάδοχο την αµερικανική τράπεζα «JP
MORGAN». Στο πρώτο σκέλος της απόφασης περιγράφονται οι
όροι έκδοσης του οµολογιακού δανείου, η διάρκειά του, τα το-
κοµερίδια, οι ηµεροµηνίες πληρωµής και όλα τα σχετικά. Στο
δεύτερο σκέλος εγκρίνεται η συµφωνία ανταλλαγής των επιτο-
κίων, το περιβόητο swap, η δευτερεύουσα, αλλά κυρίαρχη συµ-
φωνία µε την αµερικανική τράπεζα, από την οποία πηγάζουν τα
υπερκέρδη.  

Το δηµόσιο, λοιπόν, µέσω της συµφωνίας ανταλλαγής, προ-
σφέρει στην ξένη τράπεζα τους στόχους που αντιστοιχούν στο
ελκυστικό -όπως είπαν-  euribor µείον 16% επί των 280 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Η αµερικανική τράπεζα ξεχωρίζει αυτό το σκέλος
της συµφωνίας µε το Υπουργείο Οικονοµικών και το διαπραγµα-
τεύεται στη διεθνή αγορά. Το κέρδος της ανταλλαγής αντιστοιχεί
στο κόστος της δόµησης συν 15%, επί της ονοµαστικής αξίας
του οµολόγου. Έτσι το δηµόσιο εµφανίζεται να λαµβάνει το προ-
ϊόν του δανείου ολόκληρο, δηλαδή τα 280 εκατοµµύρια ευρώ και
η αµερικανική τράπεζα, να έχει αποκοµίσει κέρδος 8%. Γι’ αυτό
πουλάει το οµόλογο στον κ. Παπαµαρκάκη στο 92,95% της ονο-
µαστικής του αξίας. Έχει αγοράσει στο 100% και συν 15%, που
κέρδισε µε το προνόµιο που της προσέφερε το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, ανεβάζει την ονοµαστική αξία στο 115%. Αυτό το κέρ-
δος επιτρέπει στην τράπεζα, να πουλήσει στο 92,75%. Από κει
και πέρα αναλαµβάνει ο κ. Παπαµαρκάκης, ο οποίος πουλάει στο
99,9% στη «HypoVereinsBank» και αυτή µε τη σειρά της στην
«ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ», για να πουληθεί στο τέλος στο 100% στα ταµεία,
τα οποία είναι αυτά που τελικώς πληρώνουν τα υπερκέρδη εν
γνώσει της Κυβέρνησης. 

Σηµειώνουµε πως ο ισχυρισµός του Υπουργείου Οικονοµικών,
ότι δεν γνώριζε τον αγοραστή είναι ψευδής, αφού λάµβανε κατά
απαίτησή του, ανά δεκαπενθήµερο, πλήρη κατάσταση των απο-
θεµατικών. Όπως ψευδής είναι ο ισχυρισµός του Υπουργείου
Απασχόλησης, ότι αγνοούσε τις αγορές, αφού ενηµερωνόταν,
όπως όφειλε, ανά µήνα για τις τοποθετήσεις των αποθεµατικών
των ταµείων. 

Οι κυβερνητικοί εγκάθετοι στα ταµεία προχώρησαν στην
αγορά αυτών των σύνθετων προϊόντων, για τα οποία ακόµα και
η Τράπεζα της Ελλάδος δήλωσε στην επιτροπή, ότι αδυνατεί να
κάνει αποτίµηση και γι’ αυτό, αυτή η αγορά, δεν θα µπορούσε
να γίνει χωρίς άνωθεν εντολή. 

Στις καταθέσεις τους πρόεδροι και µέλη των διοικητικών συµ-
βουλίων των ταµείων, είχαν δηλώσει ότι είτε δεν γνώριζαν τι αγό-
ραζαν είτε ότι παραπλανήθηκαν  και πίστευαν ότι αγόραζαν
οµόλογα του δηµοσίου σταθερού επιτοκίου. 

Αποκαλυπτικές ήταν και οι καταθέσεις των πρωταγωνιστών
της υπόθεσης κυρίων Πρινιωτάκη και Αποστολίδη, που επιβεβαι-
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ώνουν τη διάθεση ποσού 6 εκατοµµυρίων ευρώ για λαδώµατα,
όπως είπαν, για να σπρώξουν την υπόθεση. Αυτό, για την ιστο-
ρία, είναι περιληπτικά το colpo grosso του σκανδάλου. 

Επειδή υποψιάζοµαι ότι η υπόθεση των οµολόγων, κύριοι συ-
νάδελφοι, τερµατίζεται σήµερα, δεν θέλω να προχωρήσω σε
άλλες λεπτοµέρειες του σκανδάλου, όπως προκύπτουν από τις
εργασίες της επιτροπής, ούτε θα ήθελα να αναφερθώ σήµερα
στις ποινικές ή πολιτικές ευθύνες πολιτικών προσώπων, γιατί έχω
την αίσθηση ότι παίρνω µέρος σε µία φαρσοκωµωδία.

Αυτές, για τους φιλοµαθείς, υπάρχουν στο πόρισµα που κατέ-
θεσε ο ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή και µπορούν να ανατρέξουν.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία µε τις εξετα-
στικές έχει καταντήσει φαρσοκωµωδία. Όλες έγιναν µε πολιτικές
σκοπιµότητες και όχι για να ρίξουν άπλετο φως. Όλες έγιναν για
να χτυπηθεί ο πολιτικός αντίπαλος και όχι για να υπάρξει κά-
θαρση, αλλά αυτό που αποδείχθηκε είναι ότι µαζί τα έφαγαν και
τα δύο κόµµατα εξουσίας.

Και τώρα, κύριοι συνάδελφοι, τι γίνεται µε τη χαµένη τιµή της
πολιτικής και των πολιτικών, µε την κρίση του πολιτικού συστή-
µατος; Δεν υπάρχει καµµία κρίση. Το αντίθετο. Υπάρχουν οι µπίζ-
νες, η διαφθορά, η διαπλοκή, τα σκάνδαλα, ο πόλεµος οικονο-
µικών συµφερόντων, όλα πράγµατα που δεν είναι καινούργια,
όλα φαινόµενα της πολιτικής που οικοδοµήθηκε τη δεκαετία του
’80, κυριάρχησε τη δεκαετία του ’90, συνεχίστηκε µε υποµονή
και επιµονή και τα πρώτα χρόνια του 21ου αιώνα από όλες τις
κυβερνήσεις και όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλη την Ευρώπη.

Στόχος είναι να απαλλάξει την οικονοµία από το δηµόσιο
έλεγχο και να καταργήσει τις κοινωνικές συγκρούσεις. Τα σκάν-
δαλα δεν αποτελούν πολιτική κρίση, αλλά κρίση της κυρίαρχης
πολιτικής που έθεσε το δηµόσιο συµφέρον στην υπηρεσία του
ιδιωτικού και ανακήρυξε τους νόµους της αγοράς ισχυρότερους
από τα κοινωνικά και εργασιακά δικαιώµατα, από τους νόµους
του κράτους. Πολλοί θα πουν ότι οι εξεταστικές κατέδειξαν του-
λάχιστον ότι οι Υπουργοί παίρνουν µίζες για δουλειές που υπο-
γράφουν και ότι έτσι θα υπάρξει, τουλάχιστον, πολιτική καταδίκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οποία η έκπληξη! Ο κόσµος το
‘χει τούµπανο και εµείς κρυφό καµάρι! Πολύ φοβάµαι ότι συµµε-
τέχουµε σε µία commedia grottesca, όπου εµείς εδώ παίζουµε
τους κοµπάρσους. Δεν µιλάω µόνο για την παραγραφή του αξιό-
ποινου ούτε για τους λογαριασµούς σε παράκτιες εταιρείες,
τους µεσάζοντες, τις συµβάσεις, τις διευκολύνσεις κολλητών, τις
τσάρκες µε αεροπλάνα και κότερα εργολάβων, ούτε για το
µαύρο χρήµα που εισρέει στα κοµµατικά ταµεία, για τα οποία η
Βουλή θεωρεί εαυτόν αναρµόδια να ερευνήσει.

Μιλάω για όσα υποκριτικά δηλώνουµε, ότι όλα αυτά µας εκ-
πλήσσουν και µας γεννούν αισθήµατα αποτροπιασµού, ότι υπάρ-
χει ηθικό ζήτηµα και χρειάζεται κάθαρση, αλλιώς λέµε ότι το
πολιτικό σύστηµα θα καταρρεύσει.

Κατ’ αρχάς, έχω την εντύπωση ότι οι πολίτες διασκεδάζουν
αφάνταστα µε τις ατάκες µας. Δεύτερον, οι πολίτες αµφιβάλλουν
σφόδρα ότι το πρόβληµα θα το λύσουν αυτοί –εµείς, δηλαδή-
που είναι µέρος του προβλήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν φταίει ο νόµος
περί ευθύνης Υπουργών. Φταίει ο εθισµός των κοµµάτων εξου-
σίας να βουτάνε το χέρι στο «βάζο» µε τις µίζες και να µένουν
ατιµώρητα. 

Το πρόβληµα δεν είναι νοµοτεχνικό, είναι πολιτικό. Κανένας
µας δεν προέκυψε από παρθενογένεση. Όλοι έχουµε µία συγκε-
κριµένη ιστορία και σας θυµίζω ότι και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δη-
µοκρατία κυβερνούν την Ελλάδα τα τελευταία τριάντα χρόνια και
ότι όλα αυτά τα χρόνια όποιος τολµούσε να ψελλίσει κάποιες
υπόνοιες για µίζες και περίεργες συµβάσεις, κραύγαζαν ότι είναι
συκοφαντίες και όποιος έχει αποδείξεις να πάει στον εισαγγελέα.
Διότι είναι πιστευτό ότι οι πολίτες φοβούνται την κατάρρευση
του πολιτικού συστήµατος που γέννησε την εκποίηση του κρά-
τους σε όποιον προσφέρει τις καλύτερες τιµές, του κράτους που
θεσµοθετεί την ανεργία, πετσοκόβει µισθούς και συντάξεις, κα-
ταργεί τις κοινωνικές παροχές, παραδίδει τη δηµόσια υγεία και
παιδεία στην ελεύθερη αγορά, ξεπουλά το δηµόσιο πλούτο, για
να σώσει τους επιχειρηµατίες που δίνουν τις µίζες στους Υπουρ-
γούς, για να σώσει τις τράπεζες που πουλούσαν τα δοµηµένα

οµόλογα. Τι το χειρότερο µπορεί να αναµένουν; 
Πιστεύω ότι ο ρόλος του Ροµπέν, της κάθαρσης που παίζουµε,

δεν πείθει το φιλοθεάµον κοινό ότι το θέαµα που προσφέρουµε
είναι διασκεδαστικό, είναι σκανδαλιστικό. Προκαλούµε χαµόγελα
ειρωνείας, αλλά αυτό θα ήταν το λιγότερο. Προκαλούµε, δυστυ-
χώς, ένα συλλογικό «άει σιχτίρι», παίζουµε µε την κοινωνική αγα-
νάκτηση και αυτό είναι επικίνδυνο. Γιατί οι πολίτες δεν µπορούν
να αγανακτούν βουβοί και άβουλοι εις το διηνεκές και παρακο-
λουθούν εδώ και πολλές δεκαετίες τη µετάλλαξη του κράτους
σε κερδοσκοπική εταιρεία και τη µετάλλαξη των κυβερνώντων
σε υπαλλήλους ή συνεταίρους των ιδιωτικών συµφερόντων. 

Εδώ και πολλές δεκαετίες διαπιστώνουν ότι τη χώρα δεν την
κυβερνά το κόµµα που ψήφισαν για το πρόγραµµά του, για τις
προτάσεις του, αλλά το κόµµα του χρήµατος, εγώ θα προσέθετα,
και το κόµµα των media. 

Όπως γράφουν οι ιστορικοί, η πτώση της Ρωµαϊκής Αυτοκρα-
τορίας οφείλεται στη διαφθορά της διοίκησης και όχι στα σκαν-
δαλιστικά όργια του «Σατυρικού». Αλλά, πολύ φοβάµαι ότι τα
κόµµατα εξουσίας έχουν καλύτερες και πιο επικερδείς δουλειές
να κάνουν από το να διαβάζουν ιστορία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Βα-
σίλη Μουλόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 11 Απριλίου 2011. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 788/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μακρυπίδη
προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την κάλυψη των αναγκών σε Ιατρικό, Νοσηλευτικό και Διοικη-
τικό Προσωπικό του Γενικού Νοσοκοµείου Μεσολογγίου κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 792/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Νάκου προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την αναξιοκρατία στην Ελ-
ληνική Αστυνοµία κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 793/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την περικοπή των κρατικών δαπανών και παροχών υπηρεσιών
υγείας–πρόνοιας, τις συνέπειες στους ασθενείς, γιατρούς, φαρ-
µακοποιούς κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 789/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη
προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τη µόλυνση ποταµιών µας από το βουλγαρικό
πυρηνικό εργοστάσιο του Κοζλοντούι κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 791/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μου-
λόπουλου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για µειώσεις στις αποδοχές των δη-
µοσίων υπαλλήλων κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 774/4-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αναβάθµιση του κρατικού πιστο-
ποιητικού γλωσσοµάθειας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 786/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
σχετικά µε το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων (ΑΠΕ) κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 794/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς
την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την περικοπή των δωρεάν συγγραµµάτων κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 790/5-4-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς
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τους Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων ασφάλειας και υγιεινής στον
Βοτανικό εξαιτίας παράνοµων δραστηριοτήτων των Αθιγγάνων
κ.λπ..

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον ίδιο
Υπουργό ή Υφυπουργό θα συζητηθούν η µία µετά την άλλη, ανε-
ξαρτήτως κύκλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαπέντε µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το Δηµοτικό
Σχολείο Γεννάδειος Σχολή.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανάσιος Οικονό-
µου για οκτώ λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που πρέπει να αλλάξουν

για να καταφέρει η χώρα να σωθεί, δεν αφορούν µόνο την οικο-
νοµία. Προφανώς, ο έλεγχος του χρέους και τα µεγέθη της ανά-
πτυξης είναι κρίσιµες προϋποθέσεις. Όσο όµως, και αν
πετυχαίνουµε σ’ αυτό το επίπεδο, θα είναι µέρος της εικόνας,
εάν δεν αλλάξουν όσα αποδυνάµωσαν τη χώρα.

Οι πόροι που χάθηκαν και τα χρήµατα του ελληνικού λαού που
κατασπαταλήθηκαν είναι η µία πλευρά. Εξίσου όµως, καταστρο-
φική είναι και η νοοτροπία που διαµορφώθηκε, η διαφθορά, η
αδιαφάνεια, η υποθήκευση των θεσµών, όλα αυτά που οδήγησαν
µεγάλα τµήµατα της κοινωνίας να µην έχουν πια εµπιστοσύνη
στην πολιτεία και κυρίως να µην ενδιαφέρονται να µάθουν πώς
ακριβώς και πού ακριβώς βρίσκονται οι εκάστοτε ευθύνες και
ποιες είναι τελικά οι δυνατότητες του κάθε θεσµού.

Έτσι φθάσαµε κάτω από το γενικό όρο πολιτικό σύστηµα να
µπαίνουν όλα τα αµαρτήµατα. Αυτή η ισοπεδωτική λογική, αν και
εµπεριέχει κατανοητή οργή, είναι και ισοπεδωτικά επικίνδυνη. Το
ίδιο επικίνδυνη, κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας, είναι και
οι πολιτικάντικοι συµψηφισµοί που βοηθούν, ώστε να γλιτώνουν
οι υπαίτιοι και τελικά να παρουσιαζόµαστε όλοι ίδιοι, συνένοχοι
στην συντήρηση ενός διεφθαρµένου, εξουσιαστικού συστήµα-
τος.

Σ’ αυτό οφείλουµε, επιτέλους, να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν επι-
διώκουµε τη λήθη. Εξαντλούµε τις δυνατότητες που έχουµε,
ώστε να θέσουµε από την αρχή τους κανόνες της λειτουργίας
του κράτους. Εάν ο στόχος µας είναι η κοινωνική δικαιοσύνη και
συνεπώς, η κοινωνική συνοχή, µόνο έτσι µπορούµε να προχωρή-
σουµε.

Η υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων είναι µεγάλο σκάνδαλο
και θα εξηγήσω γιατί. Θέλω να σηµειώσω εδώ ότι µε όλες τις πα-
ραλλαγές στο σκεπτικό, όλα τα κόµµατα που συµµετείχαν στην
εξεταστική επιτροπή, καταλήξαµε στα ίδια συµπεράσµατα.
Τολµώ να πω ότι και η Νέα Δηµοκρατία θα κατέληγε στα ίδια
συµπεράσµατα, γι’ αυτό ίσως µεθόδευσε τη φυγή της. 

Θα µείνω σε τέσσερα σηµεία που αναδείχθηκαν από τη δου-
λειά της εξεταστικής επιτροπής. 

Πρώτον και όσον αφορά τη σκοπιµότητα της έκδοσης: η επι-
τυχής προώθηση των δοµηµένων οµολόγων προς τα ασφαλι-
στικά ταµεία απαιτούσε την ταυτόχρονη συνδροµή δράσεων,
παραλείψεων και συνθηκών που αφορούσαν το πεδίο ελέγχου
και αρµοδιοτήτων περισσοτέρων του ενός Υπουργείου. 

Το Υπουργείο, όµως, Οικονοµίας είχε ζητήσει και είχε λάβει
ήδη από τον Οκτώβριο του 2004 τα αναλυτικά στοιχεία των χαρ-
τοφυλακίων των ασφαλιστικών οργανισµών για λόγους προσδιο-
ρισµού του δηµοσίου χρέους. Αυτό προκύπτει από το ιδιαίτερα
σηµαντικό έγγραφο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, το
υπ’ αριθµόν 857470023 Α’, το οποίο και σας καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αµέσως µετά το Υπουργείο Οικονοµίας προχωρά στην έκδοση
δοµηµένων προϊόντων σε δύο φάσεις: τον Ιούλιο του 2005 και το
πρώτο εξάµηνο του 2006. Σύµφωνα ακόµα και µε δηλώσεις του
Υπουργού Οικονοµίας τον Οκτώβριο του 2006, όταν γίνονται οι
διαπραγµατεύσεις για το δοµηµένο οµόλογο των 280 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ –το τελευταίο που διοχετεύθηκε στα τέσσερα ασφα-
λιστικά ταµεία- είχε ήδη υλοποιηθεί το δανειακό πρόγραµµα του
δηµοσίου, γεγονός που σηµαίνει ότι οι επίσηµες καταγραφές
είχαν ήδη γίνει και ξεκινούσε ένας νέος κύκλος έξω από αυτές.

Η κυβέρνηση, λοιπόν, δανειζόταν από την περιουσία των
ασφαλισµένων, την οποία παρουσίαζε ως καλή δηµοσιονοµική
κατάσταση, ενώ στην ουσία υπέγραφε τη χρεοκοπία του µηχανι-
σµού που διασφάλιζε τα ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώ-
µατα. Με δεδοµένο επίσης, ότι αυτά τα δοµηµένα προϊόντα είναι
στρατηγικές εκδόσεις που δεν είναι διαπραγµατεύσιµες σε ορ-
γανωµένες αγορές και γίνονται µε ιδιωτικές τοποθετήσεις, δεν
µπορεί ο εκδότης παρά να ξέρει τον επενδυτή. 

Εκτός αυτού αποτελεί κοινή πρακτική ότι το Υπουργείο Οικο-
νοµικών δεν ενδιαφέρεται µόνο για την επάρκεια της κάλυψης
µίας έκδοσης οµολόγων, αλλά και για την ποιότητά της. Άρα το
Υπουργείο Οικονοµικών ήξερε ότι τα προϊόντα που δοµούνται
πάνω στους τίτλους του ελληνικού δηµοσίου, θα καταλήξουν στα
ταµεία. Και όχι µόνο ήξερε, αλλά εξέδιδε οµόλογα µε επιτόκιο
χαµηλότερο από το επιτόκιο που προσέφερε η αγορά, που σή-
µαινε ότι γνώριζε ότι τα ταµεία παθαίνουν ζηµιά ίση τουλάχιστον
µε το κέρδος που αποκόµιζε το ελληνικό δηµόσιο.

Επιπροσθέτως και ειδικά για την έκδοση του οµολόγου των
280 εκατοµµυρίων, το Υπουργείο Οικονοµικών, επειδή δεν µπο-
ρούσε να χρησιµοποιήσει οµόλογο τύπου Schuldschein, το µε-
τέτρεψε σε δοµηµένο, µε παραγγελία και καθοδήγηση της «JP
MORGAN», όπως προκύπτει από την αλληλογραφία τόσο της «JP
MORGAN» προς το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και τον Υφυ-
πουργό, όσο και από την εσωτερική ενηµερωτική διαδικασία του
Υπουργείου Οικονοµικών. Θα καταθέσω το σχετικό έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τις ηµεροµηνίες της αλληλογραφίας µεταξύ «JP MOR-
GAN» και Υπουργείου και τις ιδιόχειρες παρατηρήσεις του τότε
Γενικού Γραµµατέα σε αυτήν την αλληλογραφία γίνεται εµφανές
ότι υπήρχαν διαβεβαιώσεις όχι µόνο για την πραγµατοποίηση,
αλλά και για τις λεπτοµέρειες της έκδοσης. Και βεβαίως, φαίνον-
ται οι ηµεροµηνίες οι οποίες αποδεικνύουν ότι όλη αυτή η διαδι-
κασία ήταν προαποφασισµένη έξι µήνες νωρίτερα από την
έκδοσή του.

Η µεθόδευση και η εµµονή αυτή να εγκαταλείψει το Γενικό Λο-
γιστήριο την πεπατηµένη των καθαρών δανειακών συµβάσεων
τύπου Schuldschein και να υιοθετήσει επικίνδυνα και µε ενσω-
µατωµένες προµήθειες δοµηµένα οµόλογα, ενισχύει τις ενδείξεις
ότι η πολιτική ηγεσία είχε γνώση των τελικών επενδυτών. Και
αυτό, γιατί τα ταµεία δεν µπορούσαν να αγοράσουν Schuld-
schein, αλλά µόνο οµόλογα. Και αν ακόµα η πολιτική ηγεσία δεν
πίεζε τους υπηρεσιακούς παράγοντες της Δ23, όπως αποδεί-
χτηκε στην εξεταστική, να εκδώσουν δοµηµένο οµόλογο και τους
άφηνε να κάνουν απλώς τη δουλειά τους, θα είχε συνταχθεί µια
δανειακή σύµβαση που δεν θα µπορούσε να αλλάξει χέρια τόσες
πολλές φορές ούτε θα ήταν δυνατό να ενσωµατωθούν παχυλές
προµήθειες που αργότερα µετατράπηκαν σε µαύρο χρήµα δια-
νεµόµενο µε βαλίτσες, όπως υποστηρίζουν οι µάρτυρες Πρινιω-
τάκης και Αποστολίδης. Καταθέτω σχετικά αποσπάσµατά τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς, η τότε πολιτική ηγεσία δεν έδωσε ποτέ πειστική
απάντηση στο ερώτηµα γιατί τέτοια πρεµούρα για δοµηµένα.

Συµπερασµατικά, µε αυτές τις εκδόσεις η κυβέρνηση αύξανε
το δανεισµό της, τα ταµεία εµφανίζονταν µε αυξηµένη περιουσία
και το τελικό αποτέλεσµα δηµιουργικής λογιστικής ήταν τέτοιο,
ώστε να εξωραΐζονται τα δηµόσια οικονοµικά στοιχεία και στην
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ουσία να φτιάχνεται η ψεύτικη κατασκευή των greek statistics µε
τα γνωστά αποτελέσµατα. Και φυσικά, αποτέλεσµα αυτής της
πρακτικής ήταν να γίνουν κάποιοι ενδιάµεσοι και µεσάζοντες
πολύ πλουσιότεροι.

Υπεύθυνος για την κεντρική πολιτική διαχείριση του δηµοσίου
χρέους ήταν ο κ. Αλογοσκούφης. Τις επιµέρους, όµως, αρµοδιό-
τητες σχετικά µε την εποπτεία του ΟΔΔΗΧ και του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους, σύµφωνα µε προεδρικό διάταγµα, τις είχε
απονείµει στον κ. Δούκα, που βρισκόταν σε αγαστή συνεργασία
µε το Γενικό Γραµµατέα κ. Κουρή.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τη νοµιµότητα της αγοράς, ο νοµο-
θέτης είχε ήδη διασφαλίσει µε ΚΥΑ του 2002 ότι οι ασφαλιστικοί
οργανισµοί θα επένδυαν µε διαφάνεια τα αποθεµατικά τους σε
τίτλους του ελληνικού δηµοσίου κάτω από τον υποχρεωτικό κα-
νόνα συνετής διαχείρισης. Αυτή η ρητή πρόβλεψη εξαιρούσε
όµως, τα δοµηµένα προϊόντα τα οποία δεν διαπραγµατεύονταν
σε οργανωµένες αγορές. Σοβαρές εδώ οι ευθύνες και τα ελλείµ-
µατα του εποπτικού ελέγχου τόσο της Τράπεζας της Ελλάδας
όσο και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.

Προβλέπεται ακόµη από το 1999 µε το ν. 2672, άρθρο 42, η
αποστολή συγκεκριµένων στοιχείων πριν από τη διενέργεια οποι-
ασδήποτε αγοραπωλησίας κινητών αξιών στην Ειδική Επιτροπή
Ελέγχου και Εποπτείας Διαχείρισης της Περιουσίας των Ασφα-
λιστικών Οργανισµών.

Αν, λοιπόν, κάτι δεν πήγαινε καλά µε τους κανόνες επενδυτι-
κής συµπεριφοράς που ακολουθούσαν οι διοικήσεις των τα-
µείων, µπορούσε µε την προβλεπόµενη διαδικασία να σταµα-
τήσει το πρόβληµα στην αρχή του. Όµως, τίποτα από αυτά δεν
έγινε στην περίπτωση των δοµηµένων οµολόγων, γιατί τίποτα δεν
τηρήθηκε από το Μάιο του 2004. Η επιτροπή έπαψε να συνεδριά-
ζει, έπαψε να υφίσταται. Αν υπήρχε η ευθύνη τουλάχιστον να
αναρωτηθεί αν τα σύνθετα αυτά προϊόντα ήταν, πράγµατι, οµό-
λογα και είχε κάνει χρήση της αρµοδιότητάς της να θεσπίσει κα-
νόνες που να προασπίζουν τις έστω αδαείς διοικήσεις, κοµµατικά
ελεγχόµενες και κεντρικά καθοδηγούµενες από τους έστω άπλη-
στους χρηµατιστές και τραπεζίτες!

Το ανάχωµα που προέβλεπε ο νόµος είχε ήδη καταργηθεί µε
ευθύνη του Υπουργείου Απασχόλησης. Άρα στο Υπουργείο Απα-
σχόλησης, στο επίµαχο διάστηµα, ο κ. Τσιτουρίδης, που ήταν σε
αγαστή συνεργασία µε το Γενικό Γραµµατέα κ. Παπαδόπουλο,
µε παραλείψεις τους, οι οποίες είναι εξόχως επαναλαµβανόµενες
και συντονισµένες, δεν εφάρµοσαν το νόµο.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω εδώ ότι η διαφθορά στηρίζεται στην
επιλεκτική εφαρµογή των νόµων και στη µη επιβολή κυρώσεων
σε όσους δεν τους εφαρµόζουν;

Να επισηµάνω, όµως, ακόµη ότι, όταν ρωτήθηκε σχετικά ο κ.
Τσιτουρίδης, πολύ νωρίτερα από την έκρηξη του σκανδάλου, σε
κοινοβουλευτικό έλεγχο, το Σεπτέµβριο του 2006, απάντησε µε
τρόπο που αποδείκνυε ότι και γνώριζε και βεβαίωνε ότι το Κοι-
νοβούλιο το υπνώτιζε, δηλαδή, ότι όλα βαίνουν καλώς. Έλεγε χα-
ρακτηριστικά: «Δεν υπάρχει κανένας επενδυτικός κίνδυνος». Θα
σας καταθέσω το σχετικό έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Οικονόµου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, σε ό,τι αφορά τη ζηµιά που προκλήθηκε από την υπό-
θεση στα ταµεία, για να είµαστε ακριβείς, δεν είναι a priori…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Δύο δεν γίνεται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας παρακαλώ, δώστε µου δύο

λεπτά. Είναι έρευνα έξι µηνών. Θα καταθέσω δύο στοιχεία
ακόµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έστω ένα λεπτό.
Για να είµαστε ακριβείς, η ζηµιά δεν είναι a priori, αν γνωρίζεις

τη χρηµατοπιστωτική αγορά. Υπερτιµολογήθηκαν, όµως, από την
αγορά τα ασφαλιστικά ταµεία, πουλήθηκαν σταθερά οµόλογα
για να βρεθούν χρήµατα και δεν µπορούσε να ξαναγίνει η κτήση

τους σε όλο το διάστηµα της ζωής των δοµηµένων οµολόγων.
Θα ήθελα να πω, όµως, για το χρήµα που παράχθηκε σε βάρος

του δηµοσίου συµφέροντος. Αρκεί να σας πω ότι η έρευνα του
κ. Ζορµπά υποστηρίζεται ότι έγινε σε σκοτεινές διαδροµές.

Θα σας δώσω, όµως, δύο παραδείγµατα: Όσον αφορά το δο-
µηµένο οµόλογο, που αγοράστηκε από το ΤΣΠΕΑΘ, µετά απ’
όλες τις διαδροµές, η πραγµατική αξία ήταν στο 81% της ονο-
µαστικής και η ζηµιά για το ταµείο είναι 25 εκατοµµύρια, ενώ
είναι 42 εκατοµµύρια για το επόµενο οµόλογο, το οµόλογο που
το αγόρασε το TEABY και τα άλλα τρία ταµεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση των οµολόγων προ-
κάλεσε τεράστια και πολύπλευρη ζηµιά στο δηµόσιο. Είναι
σαφής η ένδειξη για κεντρική και πολιτική καθοδήγηση στην υπό-
θεση αυτή, όπως επίσης, είναι πολύ σαφές ότι υπήρξε µεθό-
δευση, ώστε να ισχύσουν οι αποσβεστικές ηµεροµηνίες που δεν
επιτρέπουν στη Βουλή να προχωρήσει σε ποινική δίωξη. 

Ωστόσο –και αυτό έχει νόηµα να το επισηµάνουµε- εµείς
εξαντλήσαµε όλες τις δυνατότητες που µας δίνει το Σύνταγµα,
ώστε να αποκαλύψουµε την αλήθεια. Όµως, οι θεσµικές δυνα-
τότητες της Βουλής είναι ένα µέρος µονάχα από τη συνολική δια-
δικασία και την απόδοση της δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Αυτό που σήµερα οφείλουµε να πούµε όλοι είναι ότι στη δη-
µοκρατία υπάρχει πάντα ο τρόπος να τιµωρηθούν ο ένοχοι.
Εκτός από το έργο της δικαιοσύνης, υπάρχει ο χρόνος από το
δηµόσιο ή από τα ταµεία, αν το κρίνουν, να γίνουν απαιτήσεις
από όλους όσους φέρνουν ευθύνη για τη ζηµιά που υπέστησαν
από τα οµόλογα.

Όλοι συνοµολογούµε ότι υπάρχει ανάγκη να ξεκινήσουµε την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος, ώστε να µη βιώσουµε ξανά τέ-
τοιου είδους µεθοδεύσεις που να αφήνουν, έστω ακραία, έστω
βίαια, έστω οριακά οποιοδήποτε περιθώριο καταστρατήγησης
του Συντάγµατος και του πνεύµατός του, όπως έκανε η προηγού-
µενη κυβέρνηση µε το κλείσιµο της Βουλής την άνοιξη του 2009,
που ουσιαστικά ακύρωσε τις δυνατότητες της παρούσας Βου-
λής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Οικονόµου. 

Το λόγο έχει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση για οκτώ λεπτά.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πόρισµα,
το οποίο εµφανίζει δύο χαρακτηριστικά, µεταξύ άλλων: Πρώτον,
είναι διάτρητο από τις ανακρίβειες που περιέχει. Και, δεύτερον,
είναι γεµάτο από εµπάθεια και δολιότητα. Τα λέω αυτά έχοντας
προσωπική εµπειρία από τον τρόπο λειτουργίας της επιτροπής.
Και τα λέω προς όλους, ιδίως δε προς τους παλαιότερους και
τους ανθρώπους εκείνους που έχουν προεδρεύσει χρόνια σ’
αυτό το Σώµα και έχουν ζήσει τέτοιες καταστάσεις. 

Κύριοι συνάδελφοι, σας θυµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία, όταν
ετέθη το θέµα της σύστασης της εξεταστικής επιτροπής για τα
δοµηµένα οµόλογα, είπε «ναι», αλλά υπό µια αυτονόητη προϋπό-
θεση: να ψάξουµε να βρούµε την αλήθεια. Έχει συµβεί κάτι και
τι είναι αυτό; 

Αντ’ αυτού –και το έζησα, όπως ήδη είπα, προσωπικώς από
την πρώτη µέρα στην επιτροπή- µόλις µπήκαµε στην επιτροπή,
στη δεύτερη κιόλας συνεδρίαση –η πρώτη ήταν διαδικαστική- µε
το που αρχίζουµε την εξέταση των µαρτύρων, εγώ ο ίδιος προ-
σωπικά θυµάµαι ότι έθεσα το ζήτηµα: «Τι ερχόµαστε να κάνουµε
στην επιτροπή; Εσείς έχετε βγάλει το πόρισµα». Με το που ξεκι-
νήσαµε, ο παριστάµενος εδώ κ. Πρωτόπαπας –µε τον οποίο θυ-
µάµαι είχαµε και την πρώτη σύγκρουση- θυµάµαι ότι έθεσε τις
πρώτες ερωτήσεις και φαινόταν ότι είχαν καταλήξει στο συµπέ-
ρασµα. Μίλησα τότε για προκατασκευασµένο πόρισµα και από
τα Πρακτικά της δεύτερης συνεδρίασης προκύπτει ότι ξεσηκώ-
θηκε το ΠΑΣΟΚ και µας είπαν: «Μα, τι λέτε;». 

Αυτό συνεχίστηκε µε µια απίστευτη προσπάθεια κατατροµο-
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κράτησης των µαρτύρων, η οποία καταγγέλθηκε πολλαπλώς. Και
ήταν εκείνη που µας ανάγκασε τελικώς να αποχωρήσουµε από
την επιτροπή. Έρχονταν µάρτυρες –και ιδίως υπηρεσιακοί- ηρ-
νούντο ότι είχαν οποιαδήποτε συνεννόηση µε την πολιτική ηγεσία
τού τότε Υπουργείου για το θέµα αυτό και παρ’ όλα αυτά –
έπρεπε να τους βλέπατε- οι συνάδελφοι από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ προσπαθούσαν να τους βάλουν στο στόµα ότι «κάτι τρέ-
χει» και ότι «µε κάποιον συνεννοήθηκαν». Ψάξτε όλα τα Πρακτικά
για να το δείτε. 

Δεν είναι µόνον αυτό. Δεν υπήρχε εικόνα στην αρχή τού τι ση-
µαίνει δοµηµένο οµόλογο, αν είναι τοξικό ή όχι. Άρχισαν οι κα-
ταγγελίες περί τοξικών οµολόγων και βεβαίως, τότε τους είπαµε:
«Για σταθείτε, κάθε δοµηµένο οµόλογο είναι τοξικό; Οµολογείτε
ότι το ελληνικό δηµόσιο σε όλη αυτήν την περίοδο έχει βγάλει
1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ τοξικά οµόλογα και οι ελληνικές τρά-
πεζες, οι οποίες έχουν απείρως περισσότερα οµόλογα αυτού του
είδους, είναι γεµάτες τοξικά, την ώρα που έρχεται η Ευρωπαϊκή
Ένωση και κάνει stress test σε τράπεζες, οι οποίες –προς τιµήν
τους τουλάχιστον και αντίθετα απ’ αυτό που συµβαίνει στην Ιρ-
λανδία- στέκονται στα πόδια τους, ακριβώς γιατί δεν έχουν το-
ξικά;». 

Έφτασε το ΠΑΣΟΚ µέσα στη σκοπιµότητα, την οποία ήθελε να
καλλιεργήσει, να δώσει περίπου την αίσθηση ότι οι ελληνικές
τράπεζες είναι γεµάτες τοξικά οµόλογα. Το πήραν πίσω, βε-
βαίως.

Όµως, το πόρισµα το είχαν κατασκευάσει. Ήταν έτοιµο. Δεν
χρειαζόταν τίποτα. Είχαν βγάλει τα συµπεράσµατά τους. Ψάξτε
το πόρισµα και διαβάστε το, σας παρακαλώ. Όµως, δεν µιλάµε
µόνο για το πόρισµα. Κάποιος πρέπει να δει και τα Πρακτικά για
να διαπιστώσει αν υπάρχει έστω µία οµολογία ενός ανθρώπου
ότι είχε οποιαδήποτε συνεννόηση µε Τσιτουρίδη, Δούκα, Κουρή,
όλα τα πολιτικά πρόσωπα που αναφέρατε.

Θα µιλήσω για ένα δεύτερο ζήτηµα. Ρώτησε ο αγαπητός συ-
νάδελφος κ. Χάιδος το εξής: «Αµφιβάλλει», λέει, «κανείς ότι
υπήρξαν πολιτικά πρόσωπα και ότι υπήρξε κεντρικός σχεδια-
σµός»; 

Όχι απλώς αµφιβάλλει, κύριε συνάδελφε, αλλά σήµερα έχετε
την απόδειξη της δολιότητας µε την οποία, δυστυχώς, ενεργή-
σατε στην περίπτωση αυτή εναντίον ανθρώπων που δεν έχουν
σχέση µ’ αυτά τα πράγµατα. 

Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα. Ότι
υπάρχει σκάνδαλο στο θέµα των οµολόγων, υπάρχει. Ότι υπάρ-
χει χρήµα που κάπου πήγε, υπάρχει και το ξέρετε όλοι. Όµως,
γι’ αυτό η δικαιοσύνη έχει ξεκινήσει τη δουλειά της. 

Και ξέρετε, κύριε συνάδελφε –µιας και ρωτήσατε- ποιος αµφι-
βάλλει; Η ίδια η δικαιοσύνη. Και επειδή υπάρχει επί γης δικαιο-
σύνη και εν Ελλάδι, τώρα που συζητάµε το πόρισµα, αυτήν τη
στιγµή, έχει προσδιοριστεί η δικάσιµος για τις 21 Ιουνίου, µε
απευθείας κλήση στο ακροατήριο κατά το νόµο περί καταχρα-
στών του δηµοσίου. Τώρα που µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ! Δεν έχουµε ψηφοφορία, βλέπετε, αλλά όταν θα έρθετε
µεθαύριο να πάρετε όποια πρωτοβουλία πάρετε, σκεφτείτε τι κά-
νετε! 

Η δικαιοσύνη, λοιπόν, µετά από τρία χρόνια δουλειάς και όταν
έχει από το Νοέµβριο το πόρισµα –της πλειοψηφίας ιδίως- το
οποίο της διαβιβάστηκε µε ένα κείµενο που απάδει σε επίπεδο
αλληλογραφίας Βουλής και Δικαιοσύνης –αυτά τα έχει από το
Νοέµβριο η Δικαιοσύνη- πριν από λίγες µέρες στέλνει κλήση για
τις 21 Ιουνίου, όπου, πρώτον, ουδείς φάκελος διαβιβάστηκε από
τη Δικαιοσύνη στη Βουλή για να πούµε ότι έχουµε εµπλοκή των
πολιτικών προσώπων, δηλαδή του κ. Τσιτουρίδη ή του κ. Πέτρου
Δούκα. Αλλά ούτε καν υπηρεσιακός παράγων παραπέµπεται, όχι
µόνον ο Γιώργος Κουρής, αλλά οποιοσδήποτε υπηρεσιακός πα-
ράγων του Υπουργείου ούτε τµηµατάρχης! Παραπέµπονται δι-
οικητές ταµείων, χρηµατιστές και άλλοι. 

Εκεί είναι ακριβώς το ζήτηµα για το σκάνδαλο! Δεν σας κάνει
εντύπωση; Και µη µου πείτε ότι επηρεάζεται η δικαιοσύνη! Δεν
κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία, για να έχετε πάλι το άλλοθι να µας
πείτε ότι η Νέα Δηµοκρατία ποδηγετεί τη δικαιοσύνη! Εσείς κυ-
βερνάτε!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να µας πείτε τα συγκεκριµένα

πρόσωπα και εγώ εντίµως θα σας πω αν επηρεάστηκαν!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τη σχέση µας

την ξέρετε και ξέρετε και τον αλληλοσεβασµό. Εγώ θα σας πω
ένα πράγµα. Η ελάχιστη µειοψηφία δικαστών που είναι επίορκοι,
σε καµµία περίπτωση δεν µας δίνει το δικαίωµα να µπορούµε να
βγάζουµε συµπεράσµατα για δικαστές που δεν έχουν δώσει ποτέ
αφορµή για τίποτα!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βεβαίως! Όχι συνολικά η δι-
καιοσύνη! Τα πρόσωπα στη δικαιοσύνη υπάρχουν και το ξέρουµε
όλοι!

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και αυτή η υπόθεση δεν πέ-
ρασε από ένα δικαστή. Πέρασε από πολλούς. 

Και ρωτώ, λοιπόν, τους συναδέλφους που υπέγραψαν λέγον-
τας ότι υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που εµπλέκονται –και ρωτώ
ιδίως την πλειοψηφία, γιατί αυτή ήταν εκείνη που το ξεκίνησε- το
εξής: Είναι δυνατόν µετά από τρία χρόνια έρευνας, µετά το πό-
ρισµα το οποίο έχει στα χέρια της η δικαιοσύνη από το Νοέµβριο,
να µη βρίσκει τίποτα αντικειµενικά; Το ζήσαµε στην επιτροπή!
Ούτε ένας υπηρεσιακός παράγων δεν είπε ότι υπήρχε οποιαδή-
ποτε εµπλοκή πολιτικού προσώπου ή συνεννόηση! Φθάσατε στο
σηµείο να λέτε ότι ήταν συνεννόηση το γεγονός ότι είχαν επιση-
µάνει οι υπάλληλοι στην ηγεσία του Υπουργείου πως υπάρχει ζή-
τηµα εµπιστευτικότητας µε ένα απ’ αυτά τα οµόλογα που ήταν
καθαρά τυπικό θέµα και το οποίο θεραπεύτηκε στην πορεία! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ήταν καθαρά ουσιαστικό!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Απ’ αυτό βγάλατε συµπέρα-

σµα; Και µιλάτε στην περίπτωση αυτή για θέµατα ακυρότητας,
ενώ για ένα θέµα το οποίο ήταν ασήµαντο στην κυριολεξία πη-
γαίνατε στους κοινοβουλευτικούς εδώ κάτω για να καλλιεργείτε
εντυπώσεις; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πραγµατικά περίεργο τούτη την ώρα που τραβά αυτά τα
πράγµατα ο τόπος, να µην κοιτάµε την ουσία και να προσπα-
θούµε να καλλιεργήσουµε µία εικόνα. Γιατί αυτό έγινε σ’ αυτήν
την περίπτωση. Και αφού καλλιεργήθηκε αυτή η εικόνα και πάνω
σ’ αυτήν έγινε η όλη προσπάθεια να πέσει η Κυβέρνηση Καρα-
µανλή και να σπιλωθεί, ερχόµαστε τώρα και λέµε «Ήρθε η ώρα
της αλήθειας, αλλά τι να κάνουµε; Ας βγάλουµε ό,τι θέλουµε
τούτη την ώρα. Δεν πάει να σπιλώσουµε πρόσωπα; Στο κάτω-
κάτω έχουν παραγραφεί. Και τι έγινε; Ας τα βάλουµε», λένε και
µερικοί από την πλευρά της Συµπολίτευσης, χωρίς να ξέρουν τι
λένε για την τιµή ανθρώπων που δεν έδωσαν ποτέ αφορµή.

Ε, λοιπόν, θα υπερασπιστούµε την αλήθεια! Και ένα καλό
βγήκε απ’ αυτήν την ιστορία. Γιατί µέρες που είναι ισχύει το ας
«όψονται προς ον εξεκέντησαν» ή το «λαγός τη φτέρην έσειε,
κακό της κεφαλής του». Διότι απ’ όλη τη συζήτηση και µέσα στην
επιτροπή φάνηκε ότι γίνονται ξανά τα ίδια. Πήγαν να ισοφα-
ρίσουν το θέµα των οµολόγων –που είναι σκάνδαλο και σας είπα
σε ποιο επίπεδο- µε το έγκληµα του Χρηµατιστηρίου! Ε, όχι. Εκεί
ήταν το έγκληµα εναντίον του ελληνικού λαού!

Πήγαν να συγκαλύψουν -µολονότι προσπαθήσαµε να το θέ-
σουµε, µια και µιλάµε για οµόλογα- όλη την ιστορία της «Gold-
man Sachs» και του περίφηµου swap για το οποίο είναι υπόλογη
αυτή τη στιγµή η Ελλάδα. Έχει εξευτελιστεί πραγµατικά µ’ αυτές
τις πρακτικές συγκάλυψης του χρέους. Μιας και µιλάµε µάλιστα
για µια εποχή που ξανά η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µας έφερε σ’
αυτήν την κατάσταση από πλευράς χρέους. Αυτή είναι η αλήθεια,
κύριοι συνάδελφοι. Αυτή είναι η αλήθεια! Αυτά φάνηκαν. Εσείς
καταγγείλατε και το «σορτάρισµα» Τ+10 που οδήγησε την Ελ-
λάδα ακριβώς εκεί που την οδήγησε από πλευράς χρέους επί κυ-
βερνήσεως Γιώργου Παπανδρέου αυτή τη φορά. Αυτά αποκα-
λύφθηκαν στην επιτροπή και αφήστε τι γράφεται στο πόρισµα.
Αυτή είναι η αλήθεια!

Και δυστυχώς –και τελειώνω µ’ αυτό- είναι γνωστή η τακτική η
οποία υπάρχει. Αφού υποσχεθήκατε να τα βγάλετε όλα στο φως
και να µατώσουµε, βγαίνουν αυτά τα πράγµατα και αποδεικνύε-
ται ότι είναι αµαρτίες που ρίχνουν µεγάλες σκιές, όπως λέει ο
Σαίξπηρ, σε διάφορα θέµατα αυτού του είδους, ε, να µη βάλουµε
και λίγη Νέα Δηµοκρατία µέσα; Τα ίδια δεν κάνατε και στη
«SIEMENS»; Όταν αποκαλύπτεται τι συνέβη ιδίως µε το C4-I,
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άντε να βάλουµε και µερικούς Υπουργούς της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι οποίοι είχαν να διαχειριστούν «αµαρτίες» που υπέγραψαν
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. 

Το ίδιο κάνετε τώρα και µε τα υποβρύχια. Η ίδια κατάσταση
επικρατεί. Άντε στη συνέχεια να βάλουµε και άλλους Υπουργούς,
για να δείξετε ότι όλοι το ίδιο είναι και σε µια εποχή που ο ελλη-
νικός λαός ζητάει εναγωνίως την αλήθεια. 

Όµως, µε το να δίνετε αυτήν την εικόνα, και ιδίως από πλευράς
Πλειοψηφίας, πιστεύετε σοβαρά ότι θα βγει κάτι σπιλώνοντας
όλο τον πολιτικό κόσµο χωρίς στοιχεία; Ε, πριονίζετε το κλαδί
πάνω στο οποίο κάθεται η δηµοκρατία και η αλήθεια την οποία
επιθυµεί ο ελληνικός λαός. 

Ό,τι και να γίνει, να είστε βέβαιοι ότι έτσι όπως είναι ο Τόπος
και µε τα βάσανα που τραβάει ο ελληνικός λαός, έχει και τη δυ-
νατότητα, αλλά και τη θέληση να αντιµετωπίζει την αλήθεια. Και
αυτήν την αλήθεια την ξέρει. Εσείς δεν την έχετε καταλάβει
ακόµα ή τουλάχιστον δεν έχετε καταλάβει πόσο βλάπτουν όλες
εκείνες οι συµπεριφορές που υπηρετούν σκοπιµότητες, οι οποίες
όµως, να θυµάστε, ότι ξαναγυρίζουν πάντα στις δικές σας αµαρ-
τίες και στις δικές σας σκιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Παυλόπουλο.

Το λόγο έχει για οκτώ λεπτά ο κ. Μιχαήλ Τζελέπης από το
ΠΑΣΟΚ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνι-
κός λαός τώρα µαθαίνει την αλήθεια. Τώρα που έρχονται όλα
στο φως, τώρα που το πόρισµα Ζορµπά δεν κρύβεται πλέον για
να προσφύγει η τότε κυβέρνηση σε εκλογές, τώρα που ο κ. Σα-
νιδάς δεν µπορεί να εµποδίσει τον κ. Ζορµπά να ελέγξει τους λο-
γαριασµούς του Παπαµαρκάκη στα νησιά Κέιµαν. Τώρα, παρά
τις προσπάθειες που έκανε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε τα
µέλη που είχε στην επιτροπή για να δηµιουργήσει προβλήµατα,
ούτως ώστε να εξεταστούν τα δοµηµένα και µη οµόλογα σε ένα
βάθος χρόνου τέτοιο ώστε να µη βγει ποτέ άκρη. Δηλαδή
«όποιος δεν θέλει να ζυµώσει, χίλια χρόνια κοσκινίζει».

Και σήµερα εδώ µας λέει ότι αυτοί οι οποίοι φταίνε για το
σκάνδαλο είναι και πάλι µόνο οι αδαείς διοικήσεις των ασφαλι-
στικών ταµείων και οι άπληστοι χρηµατιστές, όπως τότε αναφέρ-
θηκε σ’ αυτούς και ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός κ. Αλογο-
σκούφης που αποκάλεσε «αδαείς» αυτούς που υποτίθεται ότι
ήταν οι θεµατοφύλακες της περιουσίας των ταµείων. Αλήθεια,
αυτούς, όπως και τους άπληστους χρηµατιστές, ποιος τους διό-
ρισε και µε ποια κριτήρια; 

Επίσης, όπως απεδείχθη από την εξεταστική επιτροπή, γνώρι-
ζαν ότι ήταν άπληστοι. Αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι ο Γενι-
κός Γραµµατέας του Υπουργείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ.
Παπαδόπουλος έπαιρνε τηλέφωνο και έλεγε στους προέδρους
των ασφαλιστικών ταµείων να τραβήξουν το αυτί των υπευθύνων
της «ΑΚΡΟΠΟΛΙΣ ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΑΚΗ» γιατί έπαιρναν µεγάλες
προµήθειες. Άρα, τους γνωρίζατε και ήταν όλα σχεδιασµένα.
Μην απορούµε, λοιπόν, γιατί αρκούσαν µόνο πεντέµισι χρόνια
για να φτάσει η χώρα µας στα πρόθυρα της χρεωκοπίας. 

Φυσικά το δείγµα δεν είναι µικρό για τα συγκεκριµένα δοµη-
µένα οµόλογα. Αφορά 1,8 δισεκατοµµύρια. Όµως, όπως λέει και
ο λαός µας, «αν δεις µια ψείρα στην κεφαλή, χίλιες κρύβονται».
Η Ελλάδα των έντεκα εκατοµµυρίων κατοίκων εκδίδει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση το 9,25% των συνθέτων οµολόγων, των τετρα-
κοσίων ενενήντα τριών εκατοµµυρίων κατοίκων. Δηλαδή, από την
εξεταστική επιτροπή αποδεικνύεται ότι έχουµε και µία ευρωπαϊκή
πρωτιά σε αυτά. 

Πριν καν, όµως, ξεσπάσει το οικονοµικό σκάνδαλο, το οποίο
συζητάµε σήµερα, είχε προηγηθεί ένα άλλο θεσµικό σκάνδαλο,
αυτό του διορισµού των προέδρων. Σήµερα, λοιπόν, κάποιοι προ-
σπαθούν να µας παρουσιάσουν αυτούς τους αδαείς ως τους µό-
νους υπεύθυνους µε γνώµονα την ανικανότητά τους, δηλαδή,
χωρίς ίχνος πολιτικής άνωθεν χειραγώγησης, από τη µία ανίκανοι
και από την άλλη απόλυτα προγραµµατισµένοι και συγχρονισµέ-
νοι να πέσουν σχεδόν όλοι µαζί πάνω στην επενδυτική ευκαιρία
των δοµηµένων οµολόγων.

Και εξηγούµαι: Από τις 6-07-2005 µέχρι και τις 22-02-2007 εκ-
δώσατε οκτώ σειρές δοµηµένων οµολόγων ονοµαστικής αξίας
1,8 δισ. Εννοείται όλα αυτά έξω από τους πίνακες της ηλεκτρο-
νικής δευτερογενούς αγοράς τίτλων. Για την πρώτη φάση, δη-
λαδή για τον Ιούλιο του 2005, όπου σχεδόν ταυτόχρονα, µέσα
σε διάστηµα επτά ηµερών, το Υπουργείο Οικονοµικών προχωρά
σε τρεις εκδόσεις δοµηµένων οµολόγων ιδιωτικής τοποθέτησης
συνολικής αξίας 900 εκατοµµυρίων ευρώ µε αναδόχους επτά
τράπεζες, µπορούµε να πούµε πως δεν ήξεραν. Έχουµε τη δεύ-
τερη έκδοση των 500 εκατοµµυρίων ευρώ το πρώτο εξάµηνο του
2006, όπου η έκδοση και η υπερτιµολογηµένη αγορά τους από
τα συγκεκριµένα ασφαλιστικά ταµεία δεν θα έπρεπε να γίνει τότε
σε καµµία περίπτωση. Και φτάνουµε στο τέλος, στο δοµηµένο
προϊόν που εκδόθηκε, συνολικής αξίας 280 εκατοµµυρίων ευρώ,
µε µίζες πολλών εκατοµµυρίων προς τρίτους, µε πρώτη, όπως
λέει το πόρισµα, τη «JP MORGAN». Να σηµειωθεί εδώ πως υπήρ-
ξαν περιπτώσεις ταµείων που έσπασαν επενδύσεις σε σταθερές
και εγγυηµένες αποδόσεις, για να προλάβουν το κελεπούρι των
δοµηµένων οµολόγων και πάντα αυτοβούλως, χωρίς καµµία πα-
ρακίνηση, χωρίς ίχνος άνωθεν πολιτικής παρέµβασης, ως από-
λυτοι γνώστες - αυτοί οι ανίδεοι- των χρηµατοοικονοµικών προϊό-
ντων.

Ακούστε, λοιπόν, τι µας είπε ο πρώην Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος ως µάρτυρας στην εξεταστική επιτροπή για τα δο-
µηµένα οµόλογα. Σας τα µεταφέρω αυτολεξεί: «Συγκεκριµένα η
σύνθετη δοµή τους, η µη ευχερής ταυτοποίησή τους και η µη
σταθερότητα των συσχετίσεών τους µε άλλες παραµέτρους κιν-
δύνων, αλλά και προϊόντων, έχει ως αποτέλεσµα αυτή την πολ-
λαπλασιαστική επίδραση στη µεταβλητότητα των τιµών τους. Η
δραστηριοποίηση στα προϊόντα αυτά απαιτεί την ύπαρξη κατάλ-
ληλων υποδοµών, δεδοµένης της σύνθεσης και διάρθρωσής
τους, της όποιας δευτερογενούς αγοράς µε επαρκή ρευστότητα
και της πολυπλοκότητας που παρουσιάζουν στη µέτρηση των
κινδύνων που απορρέουν από αυτά». Και συνεχίζει, λέγοντας
πως «για την αποτίµηση των αποδόσεών τους σε δεδοµένη χρο-
νική στιγµή απαιτούνται ανώτερα µαθηµατικά και απόλυτη γνώση
ανάλογων πολύπλοκων χρηµατοοικονοµικών προϊόντων, καθώς
και των όρων σύνθεσης του εν λόγω οµολόγου». Αυτή, λοιπόν,
ήταν η ευκαιρία για την αθρόα προσέλευση επένδυσης των απο-
θεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων και µην ξεχνάτε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µε την πολιτική ηγεσία των καθ’ ύλην αρµό-
διων Υπουργείων απούσα από όλα αυτά. Άλλωστε, γιατί να ασχο-
ληθεί µε το πώς και πού επενδύεται το «ψιλολόι» του 1,8 δις
ευρώ; 

Θα µπορούσε, λοιπόν, κάποιος να πει πως υπήρξε αυτή η κα-
ταγεγραµµένη απουσία, όπως θέλουν να υποστηρίζουν οι πολι-
τικά εµπλεκόµενοι, γιατί λειτουργούσαν οι υπεύθυνοι ελεγκτικοί
µηχανισµοί. Προφανώς αναφέρονται στην Επιτροπή Ελέγχου και
Εποπτείας της Τράπεζας της Ελλάδος. Μα, αυτή ακριβώς είναι
που παροπλίσατε και απαξιώσατε µετά τις εκλογές του 2004, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Για να µην σας κουράζω, όµως, µε προσωπικές εκτιµήσεις και
ιδεολογήµατα που κάποιοι θα µου προσάπτουν, σας παραθέτω
και πάλι την κατάθεση στην Εξεταστική Επιτροπή του Προέδρου
τότε της Τράπεζας της Ελλάδος, του κ. Γκαργκάνα: «Τελευταία
φορά µε ενηµέρωσαν ότι συνεδρίασε η επιτροπή στις 10 Μαΐου
2004. Λοιπόν, δεν µπόρεσε να συνεχίσει, γιατί τα περισσότερα
από τα µέλη της από το καλοκαίρι του 2004, µετά τις εκλογές,
έχασαν την ιδιότητα, µε την οποία συµµετείχαν στην επιτροπή
και δεν αντικαταστάθηκαν στη σύνθεσή της. Η Τράπεζα της Ελ-
λάδος είχε επισηµάνει επανειληµµένως την ανάγκη ενεργοποί-
ησης της ειδικής επιτροπής. Ο δε κ. Θωµόπουλος συνεχώς
οχλούσε τους Υπουργούς µε φορτικό τρόπο, µπορώ να σας πω,
για να ορίσουν µέλη στην επιτροπή αυτή. Όπως µε ενηµέρωσε
ο ίδιος, ήταν αρνητικοί, κάτι που διαπίστωσα κι εγώ, γιατί και εγώ
µιλούσα µε τους Υπουργούς, οι οποίοι είπαν: «Αφού ετοιµάσουµε
το νέο νόµο».

Και ρωτώ: Πότε ήταν η τελευταία συνεδρίαση της ειδικής επι-
τροπής; Στις 10 Μαΐου 2004. Πότε αντικαταστάθηκε µε ενδεκα-
µελή επιτροπή; Τον Ιούλιο του 2007.

Εν τω µεταξύ, είχαν εκδοθεί όλες οι σειρές των δοµηµένων
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οµολόγων, µε τελευταία στις 22.2.2007. 
Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης, στερήσατε από ορισµένους αδαείς προέδρους σας
ακόµη και το λαϊκό «Ε, δεν ήξερες; Δεν ρώταγες, για να αποφύ-
γεις τους άπληστους χρηµατιστές;». Θέλετε να πιστέψουµε –
ποιοι;- όλοι εδώ µέσα ως άλλοι αδαείς πως δεν υπήρχε
σχεδιασµός, πως δεν υπήρχε χειραγώγηση, πως τυχαία ήταν σε
αδράνεια ο πιο έγκυρος µηχανισµός ελέγχου, παρ’ όλες τις πιέ-
σεις του διοικητού και του υποδιοικητού της Τραπέζης της Ελ-
λάδος στους αρµόδιους Υπουργούς. Απλώς, πάνω στην
αναµπουµπούλα ή στην απληστία σας ξέφυγαν οι τρεις τελευ-
ταίες σειρές δοµηµένων οµολόγων, µε χαρακτηριστικότερη αυτή
των 280 εκατοµµυρίων. 

Και για να µην παρεξηγηθώ, είναι πάγια τακτική να υπάρχουν
ταµειακές ανάγκες της γενικής κυβέρνησης και να προχωρήσει
σε έκδοση οµολόγων. Γιατί, όµως, δοµηµένα; Γιατί έξω από την
ΗΔΑΤ; Γιατί τα ταµεία δεν διαπραγµατεύονταν την τιµή κτήσης,
όταν την ίδια στιγµή διαπραγµατεύονταν στους ιδιώτες µε χαµη-
λότερη τιµή; Γιατί, όταν ο κύριος φορέας έκδοσης, ο ΟΔΔΗΧ,
αρνείται  την έκδοση των 280 εκατοµµυρίων, αυτή γίνεται µέσα
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και  µάλιστα για εξοπλι-
στικές ανάγκες που προέκυψαν εκ των υστέρων;

Και µια άλλη απίστευτη σύµπτωση: Οι πέντε πρώτες σειρές
δοµηµένων οµολόγων είχαν τη διασφάλιση του επιπλέον 50%
του βασικού κεφαλαίου στη λήξη τους. Οι τρεις τελευταίες,
όµως, που έγινε και το µεγάλο πάρτι των προµηθειών, δεν είχαν
ανάλογες διασφαλίσεις. Όλα αυτά τα «γιατί» και οι συµπτώσεις
θα έπεφταν στο κενό, εάν δεν προχωρούσε η εξεταστική επι-
τροπή σε βάθος, µε ανάλυση στοιχείων και εξέταση εβδοµήντα
δύο µαρτύρων. 

Κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι, είναι ηλίου φαεινότερο ότι στην
υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων υπάρχουν πολιτικές, διοικη-
τικές και ποινικές ευθύνες.  Υπήρξε διακίνηση µαύρου χρήµατος.
Υπήρξε διαπιστωµένη µίζα έξι εκατοµµυρίων ευρώ, σύµφωνα µε
τους µάρτυρες. Υπήρξε διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος και
όλα αυτά µε τις πλάτες της τότε Κυβέρνησης, που είτε µε παρά-
νοµες αποφάσεις είτε µε εσκεµµένες παραλείψεις οδήγησε σε
όλα αυτά  τα οδυνηρά για τη χώρα µας αποτελέσµατα. 

Όµως, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν είχατε τον
πολιτικό ανδρισµό όχι να αποδεχθείτε το µεγάλο τεράστιο µέρος
της ευθύνης σας, αλλά ούτε καν να παραστείτε στην εξεταστική
επιτροπή. Ο ελληνικός λαός, όµως, τα ξέρει πλέον αυτά, γι’ αυτό
και σας έχει τοποθετήσει στη θέση που σας αρµόζει. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε εδώ, για να
δικάσουµε και σε καµµία περίπτωση δεν θα υποκαταστήσουµε
την ελληνική δικαιοσύνη.  Είµαστε, όµως, εδώ για να προασπί-
σουµε τα συµφέροντα των Ελλήνων πολιτών και να φέρουµε στο
φως όσα η προηγούµενη Κυβέρνηση απέκρυπτε. Είµαστε εδώ,
για να βάλουµε πάλι τη χώρα σε θετική τροχιά και να ξανακά-
νουµε τους Έλληνες πολίτες αισιόδοξους. Είµαστε εδώ, για να
διαµορφώσουµε ξανά τους κανόνες λειτουργίας του κράτους,
της οικονοµίας, της δικαιοσύνης, αλλά και της ίδιας της κοινω-
νίας γενικότερα. 

Σήµερα ο ελληνικός λαός ξέρει την αλήθεια. Ξέρει ποιοι µας
έφεραν εδώ και γνωρίζει πολύ καλά ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι
η µόνη δύναµη που µπορεί να µας βγάλει από την κρίση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Τζελέπη από το ΠΑΣΟΚ. 

Η Βουλευτής Επικρατείας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία έχει το λόγο, επίσης, για οκτώ λεπτά. 

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλο το κόστος της ση-

µερινής συζήτησης, αλλά αναγκαίο –πιστεύω- για να τεθούν ξε-
κάθαρα ορισµένα ζητήµατα, αφού η συζήτηση σήµερα σχετίζεται
µε το γενικότερο θέµα της αναζήτησης  ευθυνών στην πολιτική
διαχείριση θεµάτων. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µεταξύ άλλων παρέχεται µια ευκαιρία να
τεθεί το πολιτικό σύστηµα προ των ευθυνών του.  Σήµερα υπεύ-
θυνοι και µη ευθυνόµενοι εισπράττουµε από τους συµπολίτες

µας τη συχνά οργισµένη απαίτησή τους να απαιτηθούν ξεκάθαρα
ευθύνες και να υπάρξει τιµωρία. Είναι αυτή η διάχυτη αίσθηση
ατιµωρησίας σε υποθέσεις διαφθοράς, που οδηγούν σε κλονι-
σµό των θεσµών και απαξίωση του πολιτικού συστήµατος. Αυτό
είναι πολύ σοβαρό, γιατί αγγίζει αρχές και αξίες της Κοινοβου-
λευτικής µας Δηµοκρατίας. 

Σήµερα, ωστόσο, που η κοινωνία βιώνει τις δραµατικές συνέ-
πειες της οικονοµικής ύφεσης και επιρρίπτει γι’ αυτό ευθύνες
στην πολιτική διαχείριση, καλούµαστε να αποδείξουµε, κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι τόσο ως πρόσωπα  όσο και
ως συλλογικότητες. Ως νέα στη Βουλή και όχι στην ηλικία, θα
ήθελα να σας εκµυστηρευτώ ότι αυτά µε αγγίζουν φοβερά και
ότι µε πληγώνουν βαθύτατα. 

Η ουσιαστική απόδοση ευθυνών δεν είναι, κύριοι συνάδελφοι,
πλέον µόνο κοινωνική απαίτηση, αλλά και συνθήκη επιβίωσης της
Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας µας. Το ζητούµενο αυτό, όµως,
ακυρώνεται από τα µέσα για την επίτευξή του, από τα µέσα που
χρησιµοποιούνται για αλλότριους σκοπούς. 

Αυτό ακριβώς, λοιπόν, συµβαίνει και µε τον τρόπο που το
ΠΑΣΟΚ σήµερα και εδώ και ενάµιση χρόνο, άλλωστε, χρησιµο-
ποιεί τον κοινοβουλευτικό θεσµό των εξεταστικών επιτροπών.
Τον χρησιµοποιεί ως συστηµατική επιλογή για να µεταθέσει το
πεδίο προσοχής από τις αστοχίες της πολιτικής του, για τις
οποίες διαχρονικά φέρει ευθύνες. Τον χρησιµοποιεί ως µέσω
αποποίησης της ευθύνης του, ειδικότερα για τις αρνητικές οικο-
νοµικές εξελίξεις. Έτσι, το «εµείς δεν γνωρίζαµε» που συµπλη-
ρώθηκε µε το «η Νέα Δηµοκρατία φταίει για όλα», έγινε στο
τέλος «λεφτά δεν υπάρχουν».

Η στρεβλή αυτή χρήση µιας σοβαρής θεσµικής διαδικασίας,
όπως είναι οι εξεταστικές επιτροπές για τον έλεγχο πολιτικών πε-
πραγµένων και παραλείψεων, εκφυλίζει τη διαδικασία σε κυνήγι
µαγισσών, σε αναζήτηση αποδιοποµπαίων τράγων, σε εξίσωση
αδικηµάτων διαφορετικής βαρύτητας, επιτείνοντας τελικά την
κρίση αξιοπιστίας της πολιτικής και των πολιτικών. Και το τραγι-
κότερο είναι ότι δηµιουργεί αδιέξοδα στην κοινωνία, µία κοινωνία
που αγωνιά για την επιβίωσή της, χωρίς να γνωρίζει το αύριο,
αφού η Κυβέρνηση αποφεύγει να πει ακόµη την αλήθεια. 

Και αφού το ΠΑΣΟΚ εγκλωβίστηκε σε αυτή τη στρατηγική επι-
λογή µε ρόλο οιονεί κυβερνώσας αντιπολίτευσης –θα έλεγα- δεν
προκαλεί καµµία έκπληξη και η σύσταση εξεταστικής επιτροπής
για την υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων. Η επιλογή του αντι-
κειµένου και του χρόνου δεν είναι τυχαίες. Είναι προφανές ότι
το ΠΑΣΟΚ προσέφυγε στο τακτικό δόγµα της επίθεσης ως της
καλύτερης άµυνας, βλέποντας και το αδιέξοδο του να συσταθεί
αντίστοιχη επιτροπή για την οικονοµία για την περίοδο µετά το
2004.

Είναι, όµως, λογικό να αναρωτηθεί κανείς γιατί δεν προηγή-
θηκε η διερεύνηση ευθυνών για τη φούσκα του Χρηµατιστηρίου,
ένα σκάνδαλο µε βαρύτατες οικονοµικές επιπτώσεις τόσο για τα
µικροµεσαία νοικοκυριά, όσο και για τα ασφαλιστικά ταµεία.
Αυτό το κόστος ποιος το πλήρωσε; Ακόµα περισσότερο, γιατί
δεν επεκτάθηκε η διερεύνηση της χρήσης τέτοιων χρηµατοοικο-
νοµικών προϊόντων από τα ασφαλιστικά ταµεία και πριν από το
2004, αφού αυτή ήταν η πρακτική εδώ και δέκα τουλάχιστον χρό-
νια; 

Αυτή είναι η δική σας αντίληψη για την αναζήτηση πολιτικών
ευθυνών, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ; Μήπως θεωρείτε ότι η
ευθύνη δεν έχει ποτέ πράσινο χρώµα; Αλλά και η χρονική στιγµή
που επιλέχθηκε να συζητηθεί το θέµα στην Ολοµέλεια δεν είναι
τυχαία, σε µία περίοδο κατά την οποία η λανθασµένη πολιτική
της Κυβέρνησης και ο εγκλωβισµός της σε µία συµφωνία µε τους
δανειστές µας, που δεν τόλµησε να διαπραγµατευτεί, φέρνουν
πιέσεις για νέα επώδυνα µέτρα και προκαλούν, βεβαίως, σοβα-
ρούς κλυδωνισµούς και µέσα στο ίδιο το κυβερνόν κόµµα.

Ωστόσο, κύριοι συνάδελφοι, επειδή εµείς θεωρούµε ότι ο θε-
σµός των εξεταστικών επιτροπών είναι αναµφίβολα αποφασιστι-
κός για τη λογοδοσία και τον έλεγχο της πολιτικής εξουσίας, ως
Νέα Δηµοκρατία αποδεχθήκαµε τη συµµετοχή µας σ’ αυτή, όπως
και στις άλλες εξεταστικές επιτροπές. Η Νέα Δηµοκρατία έχει
ξεκάθαρη θέση. Εδώ και ενάµιση χρόνο και µε τη νέα ηγεσία της
έχει πει ναι, να διερευνηθεί η αλήθεια, να µη µείνει καµµία σκιά.
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Και χάριν αυτού έχει θυσιάσει πολιτικά και αρκετά στελέχη της,
κάτι που δεν είδαµε από τη δική σας πλευρά, κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ.

Ωστόσο και κατά τις συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής,
στις οποίες συµµετείχαµε, γίναµε θεατές µιας πρωτοφανούς
απόπειρας τροµοκράτησης, έγκλησης και απειλών κατά των µαρ-
τύρων, προκειµένου οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ να εξάγουν αυ-
θαίρετα συµπεράσµατα, τα οποία είχαν εκ των προτέρων
διαµορφώσει. Αλλά και παρακολουθήσαµε εµβρόντητοι φραστι-
κές επιθέσεις εναντίον µαρτύρων, όταν οι απαντήσεις τους δεν
εξυπηρετούσαν την προκατασκευασµένη αλήθεια του ΠΑΣΟΚ
για την υπόθεση. 

Στην υπόθεση των οµολόγων γίναµε µάρτυρες ενός διπλού ευ-
τελισµού του θεσµού, κύριοι συνάδελφοι, αφ’ ενός ως προς την
επιλεκτική, όσον αφορά τα πρόσωπα και το χρόνο, αναζήτηση
ευθυνών και αφ’ ετέρου, ως προς την απόπειρα χειραγώγησης
της διαδικασίας. Γι’ αυτό και η επιλογή µας να αποχωρήσουµε
από τις εργασίες ήταν επιβεβληµένη. Ήταν πράξη ευθύνης απέ-
ναντι στην παράταξή µας, απέναντι στους εαυτούς µας, απέναντι
στους συµπολίτες µας που πιστεύουν ακόµα σε αξίες. Διαφορε-
τικά θα ήταν σαν να συναινούσαµε στον ενταφιασµό της αλή-
θειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµη και έτσι, ένα είναι σαφές:
Από το σύνολο σχεδόν των µαρτύρων που εξετάστηκαν στην εξε-
ταστική επιτροπή -µαρτύρων µε αποδεδειγµένη εµπειρία, µε εξει-
δικευµένες γνώσεις, µε ενεργό ρόλο στη διαχείριση των οµολό-
γων- δεν προέκυψαν στοιχεία που να τεκµηριώνουν τις καταγγε-
λίες περί κεντρικού σχεδιασµού, εµπλοκής πολιτικών προσώπων
ή ροής µαύρου πολιτικού χρήµατος. Κανένα δε πολιτικό πρό-
σωπο δεν κλήθηκε από τη δικαιοσύνη µέχρι σήµερα. Και αποτε-
λεί κόλαφο, θα έλεγα, για την Κυβέρνηση το γεγονός ότι το
διαβιβαστικό σηµείωµα του πορίσµατος της επιτροπής προς τη
δικαιοσύνη, ήταν προκλητικά µεροληπτικό υπέρ της παραποµ-
πής συγκεκριµένων πολιτικών προσώπων. Εντούτοις ούτε ένα
πολιτικό, ούτε ένα υπηρεσιακό πρόσωπο δεν έχει κληθεί, δεν έχει
παραπεµφθεί στη δικάσιµο, που ήδη ορίστηκε για τις 21-6-2011.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα για µια ακόµη φορά
να τονίσω ότι η αναζήτηση και η απόδοση πραγµατικών ευθυνών
είναι πλέον υποχρεωτικός όρος αλλαγής ενός βαθιά τραυµατι-
σµένου συστήµατος. Δεν έχουµε την πολυτέλεια να το παραβλέ-
ψουµε. Οι κοινοβουλευτικοί θεσµοί δεν είναι παιχνίδι, ούτε
πρέπει να προσαρµόζονται στην προκρούστια κλίνη µιας µικρο-
κοµµατικής ιδιοτέλειας. Η έλλειψη πολιτικού θάρρους από τη µία
και ο εκφυλισµός των θεσµών από την άλλη, επιστρέφονται
στους εµπνευστές τους ως περίσσευµα αναξιοπιστίας. Κι αυτό
το χρεώνεται ολόκληρη η κοινωνία, που αντί να εµπνέεται από
τους κυβερνήτες της και να αντικρίζει το µέλλον µε ελπίδα, πα-
ρακολουθεί µε θυµό τους εκπροσώπους της. Και γι’ αυτό υπάρ-
χουν πολύ µεγάλες ευθύνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
και εµείς.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κυρίες και κύριοι, ζούµε για άλλη µια φορά
τον «αγγελικά πλασµένο» κόσµο της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. Ζούµε µια δεκαετία που ξεκίνησε µε το σκάνδαλο του
Χρηµατιστηρίου και κατέληξε µε την εν δυνάµει πτώχευση της
χώρας. Μια χαµένη δεκαετία. 

Για το πρώτο σχεδόν ήµισυ περιέγραψε τον φταίχτη ο νούµερο
δύο της Κυβερνήσεως, ο αξιότιµος Αντιπρόεδρος κ. Πάγκαλος
που είπε ευθέως «ήταν ο κ. Σηµίτης».

Για το δεύτερο µέρος προφανώς όλοι ξέρουµε τις πταίει και
τις κρύβεται. Μέσα σε δέκα χρόνια είχαµε έξι σκάνδαλα και ο
µέσος όρος είναι: ενάµιση χρόνος για κάθε σκάνδαλο. Μπράβο
σας! Πολύ καλό ρεκόρ! Δεν το κατέχει καµµία άλλη χώρα της
Ευρώπης. Επιτέλους υπάρχει και κάτι που ΠΑΣΟΚ και Νέα Δη-
µοκρατία βγάλατε πρώτη τη χώρα στην Ευρώπη: στην παραγωγή
σκανδάλων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Χρηµατιστήριο. Έλεγε η τότε ηγεσία του Υπουργείου Οικονο-

µικών, αλλά και ο Πρωθυπουργός, «οδεύουµε προς το 7%». Αυτό
έβγαινε σε εξώφυλλα σε περιοδικά µε φωτογραφίες. Έτρεχε ο
φουκαράς ο Έλληνας, έπαιρνε δάνεια ο Έλληνας, έπαιρνε τη
σύνταξή του, το εφάπαξ και το πήγαινε στο Χρηµατιστήριο. Και
το Χρηµατιστήριο βούλιαξε. Και είχαµε τη µεγαλύτερη µεταφορά
κεφαλαίων που έγινε ποτέ στο ελληνικό κράτος. Έγκληµα. Από
τότε άρχισε το κακό, όταν το χρήµα έφυγε από την αγορά και το
ενθυλάκωσαν οι δέκα, δεκαπέντε «πατρίκιοι» του Χρηµατιστη-
ρίου. 

Και ήρθε η Νέα Δηµοκρατία. Πού είναι οι απειλές σας ότι θα
κάνατε εξεταστική επιτροπή για το Χρηµατιστήριο, ότι θα στέλ-
νατε µέσα όλους αυτούς που συνέτειναν στο σκάνδαλο; Γιατί δεν
έγινε; Γιατί δεν το κάνατε; Ποιος σας εµπόδισε; Είχατε µεγάλη
πλειοψηφία τότε, εκατόν εξήντα Βουλευτών. Γιατί δεν το κάνατε;
Το αφήσατε έτσι και πέρασε. 

Είναι µια δεκαετία που ξεκίνησε µε την αλλαγή του Συντάγµα-
τος, όπου από κοινού τα κόµµατα ψήφισαν αυτό το άρθρο, που
σε δεκαοκτώ µήνες στην ουσία αθωώνει τους ληστές. Δύο πε-
ρίοδοι της Βουλής, που ίσως είναι και λιγότερο. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Το ψηφίσατε. Συγχαρητήρια σε όσους το ψήφισαν.
Επαίροµαι να λέω ότι είµαι εκείνος που δεν το ψήφισε. Επαίροµαι
να λέω ότι δεν το ψήφισα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Θα έλεγα το εξής προς το Προεδρείο της Βουλής: Μήπως έχει

πάθει κάτι το λογισµικό της Βουλής; Προσπάθησα να βρω ποιοι
ψήφισαν, ποιοι όχι και δεν µου έβγαινε. Μήπως έχει γίνει κάποιο
λάθος; Μήπως έχει µπει κάποιος «ιός» εκ συµπτώσεως; Ας διορ-
θωθεί η σελίδα για να ξέρουµε τι ψήφισε ο καθένας σ’ αυτό το
άρθρο του Συντάγµατος που δίνει ισόβιον ασυλία εις τους επίορ-
κους Υπουργούς. Να το δούµε, γιατί ο ελληνικός λαός δεν µπο-
ρεί να το βρει. Μάλιστα µου το είπε κάποιος. Σήµερα το πρωί
προσπάθησα να το βρω και κάποιος µου είπε ότι δεν βγαίνει από
το site της Βουλής. Ίσως ήταν συµπτωµατικό.

Οµόλογα: «Πατέντα» της Νέας Δηµοκρατίας; Έχετε δει για τα
δοµηµένα οµόλογα σε τι ποσοστό έγινε χρήση από την κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ, από την κυβέρνηση Σηµίτη; Στη συνέχεια, τη «σκυ-
τάλη» πήρε η Νέα Δηµοκρατία. Όλα αυτά τα σκάνδαλα, τις
αταξίες, τα ανοµήµατα -όπως θέλετε πείτε τα, δεν µε ενδιαφέρει
και δεν µπαίνω σ’ αυτή τη λογική γιατί την έχω σιχαθεί πλέον-
από κοινού τα δουλεύετε και τα λειτουργείτε. Τα δοµηµένα οµό-
λογα ξεκίνησαν να χρησιµοποιούνται από την κυβέρνηση Σηµίτη,
τα πήρε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και χάθηκαν κάποια
λεφτά. 

Άκουσα σήµερα το πρωί εδώ µε την έναρξη της διαδικασίας
ότι «βγήκαν και ωφεληµένα τα ταµεία». Εν πάση περιπτώσει, τότε
να κάνουµε µία εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή γιατί δεν
πήραµε και άλλα δοµηµένα οµόλογα! Κρείττον σιγάν. Είναι δυ-
νατόν λοιπόν σήµερα να συζητάµε πάλι για ανοµήµατα και εγ-
κλήµατα των δύο κοµµάτων από κοινού; 

Ζορµπάς: Μία προσωπικότητα που όταν τη «χρησιµοποιούσε»
η Νέα Δηµοκρατία, την κατηγορούσε το ΠΑΣΟΚ και µάλιστα
σκληρά. Όταν τη χρησιµοποίησε το ΠΑΣΟΚ, την κατηγορούσε η
Νέα Δηµοκρατία. Τι είπε ο εισαγγελέας; Ότι το προϊόν του εγ-
κλήµατος πήγε στα ταµεία ενός κόµµατος. Σε ποιο; Στο ΚΚΕ, στο
ΣΥΡΙΖΑ, στο ΛΑΟΣ; Πού πήγαν; Δεν συγκινείται κανείς, να πιάσει
το Ζορµπά και να τον στριµώξει και να του πει: «Τι εννοείς; Σε
ποιο ταµείο τα βρήκες ως τότε Πρόεδρος της αρχής «ξεπλύµα-
τος» δηµοσίου χρήµατος; Πού πήγαν τα λεφτά;». Λέει: «Σ’ ένα
κόµµα». Ποιο κόµµα και ποια έρευνα γίνεται στο κόµµα; Κατηγο-
ρείτε το ΚΚΕ ότι δεν επιτρέπεται έλεγχος στα ταµεία του. Επι-
τρέπεται έλεγχος στα ταµεία του ΠΑΣΟΚ; Επιτρέπεται έλεγχος
στα ταµεία της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν βγήκε από τη «SIEMENS»
ότι υπήρξαν χρήµατα; Δεν υπήρξε απόφαση του δικαστηρίου του
Μονάχου ότι εκατοµµύρια πήγαιναν στα ταµεία κοµµάτων; Ελέχ-
θησαν αυτά από την εξεταστική επιτροπή, ταµίες και ταµεία; Μην
κοροϊδευόµαστε επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον είχαµε κα-

λέσει. Θα µας τα έλεγε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Δεν ελέχθησαν, κύριε Πρόεδρε, ούτε τα-
µίες, ούτε ταµεία και εν πάση περιπτώσει κάποιοι διεσώθησαν
από έναν άδικο θάνατο.

Βατοπέδι: Ξεκίνησε µε τον Δρυ και τον Φωτιάδη και ολοκλη-
ρώθηκε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι κοινό. Επιµερισµό θα κά-
νουµε αν φταίνε αυτοί 60% κι εσείς 40% ή το αντίθετο; Από
κοινού είστε στο σκάνδαλο. Είστε «σκανδαλιάρηδες», να το κα-
ταλάβετε.

«SIEMENS»: Κοινό το σκάνδαλο. Είναι µόνο του ενός κόµµα-
τος ή του άλλου; Χρειάζονται και άλλες αποδείξεις; Ο Μαντέλης
δεν βρέθηκε; Δεν είναι κατηγορούµενος στη δικαιοσύνη, ή δεν
ξέρατε στο ΠΑΣΟΚ τι σηµαίνει «Μαντέλης»; Δεν ξέρετε ότι ήταν
δοσίλογος της χούντας; Δεν ξέρετε ότι όταν κάποιοι από µας
ήταν στο ΕΑΤ-ΕΣΑ, αυτός προήγετο ως αξιωµατικός εις τη
χούντα από έφεδρος, ότι ήταν αξιωµατικός της χούντας; Δεν τα
ψάξατε λίγο για να ξέρετε ποιους χρησιµοποιείτε και ποιους φέρ-
νετε εδώ µέσα; Να λοιπόν ποια ήταν η εξέλιξη και δεν είναι ο
µόνος. Υπάρχουν και άλλοι του ΠΑΣΟΚ, αλλά κάποια στιγµή πρέ-
πει να πούµε τις αλήθειες στον ελληνικό λαό. 

Από κοινού δεν ήσασταν στη «SIEMENS»; Δεν φέρνετε το
θέµα. Έστειλα επιστολές στον αξιότιµο κύριο Σαµαρά και στον
αξιότιµο Πρωθυπουργό της χώρας «τι κάνατε µε το θέµα της
«SIEMENS». Και ποιήσατε την ανάγκη φιλότιµο εσείς του
ΠΑΣΟΚ, όταν διαπιστώσατε ότι αρχίσαµε να µετράµε τους εκτός
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας και έβγαιναν εξήντα τον αριθµό
και ότι υπήρχε συζήτηση να κάνουµε παράλληλα αιτήµατα τα
κόµµατα και έβγαιναν οι εξήντα.

Εκεί τροµοκρατηθήκατε και κάνατε εσείς αυτήν την ενέργεια
προχθές. Γιατί οι εξήντα, οι απ’ έξω, θα έφερναν το θέµα µέσα
στη Βουλή και θα ερχόσασταν σε εξαιρετικά δυσµενή θέση. Γιατί
το αφήσατε τόσο καιρό πίσω; Τι χρειαζόταν; Ποια επώαση χρει-
αζόταν από κοινού; 

Οικονοµία. Ο Πρωθυπουργός της χώρας πρέπει να είναι σο-
βαρός. Και εγώ πιστεύω ότι ο Πρωθυπουργός που έχει σήµερα
η χώρα είναι σοβαρός. Όταν, λοιπόν, από το Βήµα της Βουλής -
εδώ από αυτό το Βήµα- δεσµεύετε και λέει εδώ και δεκαπέντε
µήνες ότι θα γίνει Εξεταστική των Πραγµάτων Επιτροπή για την
Οικονοµία, για τους αριθµούς, τα στατιστικά και δεν έγινε, τι ση-
µαίνει αυτό;

Και του το είπα κατ’ ιδίαν, όταν συναντηθήκαµε στο Μαξίµου
και του το είπα και µέσα στη Βουλή µπροστά του: «Σε δύο µήνες
τελειώνει η υπόθεση. Παραγράφεται η υπόθεση. Δίνεται συγχω-
ροχάρτι στην κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, παραγράφεται,
είναι η δεύτερη περίοδος». Σκόπιµα; Εκ λάθους; Διορθώστε το.

Η δηµόσια δέσµευση του Πρωθυπουργού από το Βήµα της
Βουλής ότι θα γίνει Εξεταστική των Πραγµάτων Επιτροπή για την
Οικονοµία υπάρχει, είναι στα Πρακτικά. Ή σέβεται το λόγο του
ο Πρωθυπουργός και τη δέσµευσή του ή επικράτησαν δεύτερες
σκέψεις. Να µας πείτε τι συµβαίνει από τα δύο. Σε δύο µήνες πα-
ραγράφεται. Αυτό, λοιπόν, ας το καταλάβει ο ελληνικός λαός
πως «κόρακας, κοράκου µάτι δεν βγάζει».

Υποβρύχια: Κοινή υπόθεση. Την κινήσαµε, φωνάξαµε. Ευτυ-
χώς, που ο κ. Άκης Τσοχατζόπουλος, είχε τη «φαεινή ιδέα» να
κάνει αγωγή στο Χατζηνικολάου και πείσµωσε ο δηµοσιογράφος
και κάθε µέρα βγάζει και δηµοσιεύµατα. Χαλάλι σας τα δηµοσι-
εύµατα της σηµερινής «REALNEWS» που κυκλοφορεί στα περί-
πτερα. 

Υποβρύχια. Ακούω από τη µια πλευρά: «Εµείς δεν δώσαµε την
περίοδο που ήµασταν στην κυβέρνηση ούτε ένα ευρώ.» Η αλή-
θεια: Στην περίοδο του ΠΑΣΟΚ δόθηκαν 1 δισεκατοµµύριο 300
εκατοµµύρια. Στην περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας δόθηκαν 730
εκατοµµύρια. Άµοιροι κάποιοι, λέει, του αίµατος. Εµείς δεν δώ-
σαµε τίποτα!

Μα, δώσατε 730 δισεκατοµµύρια και κοροϊδεύετε τον ελληνικό
λαό ότι δεν δώσατε ένα ευρώ; Δώσατε 2 δισεκατοµµύρια! Εσείς
τα δύο µεγάλα κόµµατα. Τι πήρατε; Δώσατε 2 δισεκατοµµύρια
και τι πήρατε; 

Τον εντέκατο χρόνο και αφού είχατε δώσει µέχρι το 2009 δύο
δισεκατοµµύρια, πήρατε ένα υποβρύχιο όπως και όπως. Και εί-
παµε να το πάρουµε εκεί που είναι η κατάσταση µε τους Τούρ-

κους και λόγω της ανάγκης που έχουµε. Γυµνοί οι βυθοί του Αι-
γαίου, ας το πάρουµε. Εκεί µας οδηγήσατε από τα δικά σας
λάθη! Δώσατε 2 δισεκατοµµύρια και δεν έχετε πάρει τίποτα. 

Πακτωλός οι µίζες! Και δεν ξέρει κανείς ποιος τα πήρε. Δεν
ξέρει κανείς το ρόλο του Άκη του Τσοχατζόπουλου. Ντρεπόµα-
στε. Κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλο. Στρουθοκάµηλοι, ελέ-
φαντες ολόκληροι.

Γιατί έχει αυτήν την ασυλία ο κ. Άκης Τσοχατζόπουλος; Το
γνωρίζουµε όλοι. Μικρή η πολιτική Ιερουσαλήµ που ζούµε. Γιατί
εκβιάζει ότι θα ανοίξει το στόµα του και θα την πληρώσουν ανώ-
τεροι από αυτόν. Και κάτω από αυτόν τον εκβιασµό τον χαϊ-
δεύουµε. Χαϊδεύουµε τον κ. Άκη Τσοχατζόπουλο! 

Δεν ξέρουµε; Δεν ξέρουµε ποιος είναι ο ταµίας του κ. Τσοχα-
τζόπουλου; Δεν τον κόψατε εσείς τον ταµία από υποψήφιο, ενώ
πήγαινε για φαβορί να εκλεγεί στην Κρήτη; Τον κόβετε πολιτικά
για να µην σας εκθέσει, αλλά καµµία δίωξη ποινικά. Τον διώχνετε
χωρίς να πείτε: «Τον διώχνουµε για αυτόν το λόγο». Γιατί δεν σας
έκανε;

Σας έκανε όλα αυτά τα χρόνια, είκοσι χρόνια, να είναι στην κεν-
τρική επιτροπή του κόµµατός σας και δεν σας έκανε ως υποψή-
φιος; Δεν σας έκανε για υποψήφιος γιατί ξέρατε ότι τα είχε
αρπάξει, για να µην εκτεθείτε. Ενώ ξέρατε, λοιπόν, ότι τα είχε
αρπάξει και τον κόβετε από το ψηφοδέλτιο, δεν κινείστε ποινικά.
Αυτοί είστε! Και από εσάς πήραν τα µαθήµατα αυτοί. Ίδια µαθή-
µατα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και ερχόσαστε εδώ και επί ένα µήνα έρπει, κυκλοφορεί παν-

τού, το ακούνε και οι τριακόσιοι της Βουλής και διερωτώνται εις
τα πηγαδάκια, όλος ο Τύπος και γίνονται εικασίες και σκέψεις:
«Ποιος είναι αυτός ο γαλάζιος που έχει 178 εκατοµµύρια ευρώ
καταθέσεις;».

Σήµερα το πρωτακούτε από εµένα; Δεν τον ρώτησα τον Πρω-
θυπουργό, όταν καθόταν στη θέση του και του είπα «Υποχρεού-
στε να µας πείτε ποιος είναι!»; Η εντιµότης ξέρετε τι λέει; Δεν
υπάρχει θέµα. Όχι, αφού στριµωχτήκατε µετά από δέκα ηµέρες,
διαρρέει. Και αρχίζουν οι απεργίες των δηµοσιογράφων για να
µην γραφεί ότι δεν υπάρχει κανένας γαλάζιος Υπουργός µε 178
εκατοµµύρια ευρώ.

Είστε σοβαροί; Είναι σοβαρή η κατάσταση αυτή για τη χώρα;
Πιστεύετε ότι έτσι µπορούµε να προχωρήσουµε; Και γιατί φτά-
σαµε σε αυτή την κατάντια; Γιατί φτάσαµε στο ρεκόρ κάθε ενά-
µιση χρόνο και ένα έγκληµα κατά του δηµοσίου; Πώς; Επειδή δεν
έχουµε Δηµόσια Διοίκηση. 

Γιατί δεν έχουµε Δηµόσια Διοίκηση; Δεν είναι ευφυείς οι Έλ-
ληνες; Σαφώς και είναι. Εσείς δεν θέλατε δυνατή Δηµόσια Διοί-
κηση γιατί φοβόσασταν ότι θα σας ελέγξει. Φοβόσασταν ότι δεν
θα σας επιτρέψει να κάνετε τα εγκλήµατα. Και επειδή σήµερα
αυτή η Δηµόσια Διοίκηση µε το ένα εκατοµµύριο διακοσίους πε-
νήντα χιλιάδες εργαζόµενους δεν µπορεί να λειτουργήσει, εµείς
προτείνουµε να γίνουν φύλακες µέσα στη Δηµόσια Διοίκηση. Δεν
χρειάζονται πάνω από διακόσιους µε τριακόσιους ανθρώπους οι
οποίοι θα είναι ελεγκτές των πραγµάτων, οι οποίοι θα εξυπηρε-
τούν τον πολίτη, οι οποίοι δεν θα κάνουν σαµποτάζ προκειµένου
να πάρουν και αυτοί το δικό τους µερίδιο της µίζας, διδασκόµενοι
από τους Υπουργούς τους, για να δώσουν µια άδεια. 

Ξέρετε τι ποσά έφυγαν από την Ελλάδα στην Αµερική, το δί-
µηνο Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου, στις επενδύσεις; Ρωτήστε τον
Θαπατέρο να σας πει. Επενδύσεις που ερχόντουσαν στην Ελ-
λάδα, έστριψαν και πήγαν στην Ισπανία. 

Έχετε καταδικάσει τον τόπο για πάρα πολλά χρόνια. Και το
µόνο που µπορεί να περιµένει η Ελλάδα είναι εκλογές για να κα-
θαρίσει το τοπίο. Εκλογές για να φύγει η δυσοσµία. Εκλογές για
να µη συνεχιστεί το ρεκόρ των ανοµηµάτων και των εγκληµάτων. 

Εµείς, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, ένα κόµµα που δεν
έχουµε εµπλακεί σε καµµία τέτοια ιστορία και δεν θα µπορού-
σαµε εξάλλου, δεν σας ανεχόµαστε. Σιχαινόµαστε αυτή την κα-
τάσταση µέσα στην Αίθουσα και αποχωρούµε της Αιθούσης.
Συνεχίστε µόνοι σας να ζείτε µέσα στη δυσοσµία από τα σκάν-
δαλα που από κοινού έχετε φτιάξει. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΛΑΟΣ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)
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(Στο σηµείο αυτό αποχωρούν από την Αίθουσα οι Βουλευτές
του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιο
Καρατζαφέρη. 

Η κυρία Υπουργός έχει το λόγο για δεκαοκτώ λεπτά. 
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, επιτρέψτε µου να πω κάτι πριν ξε-

κινήσω. Η θέση που αναπτύξατε, αυτή της κοινής ευθύνης των
κοµµάτων για τα σκάνδαλα, ουσιαστικά διαχέει τις ευθύνες και
πλήττει βαθιά την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος στο σύ-
νολό του. Είναι ό,τι χειρότερο µπορούµε να κάνουµε αυτή την
περίοδο. Είναι η στιγµή της τεκµηρίωσης, της πλήρους διαφά-
νειας και της εξατοµικευµένης ευθύνης. Αλλιώς, πραγµατικά τορ-
πιλίζουµε τη δηµοκρατία µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την εξέταση του πορίσµα-
τος της εξεταστικής επιτροπής τρία είναι τα βασικά συµπερά-
σµατα που προκύπτουν. 

Πρώτον, τα ασφαλιστικά ταµεία δεν έπρεπε ποτέ να µπουν σε
επενδυτικά προϊόντα, όπως τα δοµηµένα οµόλογα.

Δεύτερον, αποτελεί επιτακτική ανάγκη η διαχείριση των χαρ-
τοφυλακίων των ασφαλιστικών ταµείων να γίνεται µε όρους
ασφάλειας, διαφάνειας και επαγγελµατικής διαχείρισης. 

Τρίτον, η αποτελεσµατική αυτή διαχείριση της περιουσίας των
ασφαλιστικών ταµείων, κινητής και ακίνητης, θα πρέπει από εδώ
και πέρα να αποτελέσει θεµελιώδη µοχλό όχι µόνο µιας πολιτικής
δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, αλλά και µιας µακρόπνοης αναπτυ-
ξιακής πολιτικής.

Από το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής προκύπτει αβίαστα
ότι τίποτα από τα παραπάνω δεν ακολουθήθηκε τα περασµένα
χρόνια. Έτσι οδηγηθήκαµε στο σκάνδαλο των δοµηµένων οµο-
λόγων, µε αποτέλεσµα να ζηµιωθούν τα ασφαλιστικά ταµεία και
εποµένως ο κάθε ασφαλισµένος, ο εργαζόµενος ή και ο συντα-
ξιούχος, να πληγεί ανεπανόρθωτα η αξιοπιστία των ασφαλιστι-
κών ταµείων να µπορούν να διαχειρίζονται µε σύνεση, επαγγελ-
µατισµό και σύγχρονες ασφαλείς επενδυτικές µεθόδους την πε-
ριουσία τους, να οδηγηθούµε, όπως συχνά συµβαίνει, στο άλλο
άκρο. Η κακοδιαχείριση και η διασπάθιση του δηµόσιου πλούτου
να συντείνει στη δηµιουργία ενός περιβάλλοντος πλήρους αδρά-
νειας ως προς την επενδυτική διαχείριση και αξιοποίηση της πε-
ριουσίας. Τέλος, να πληγεί για άλλη µια φορά η αξιοπιστία του
πολιτικού µας συστήµατος, αφού όχι µόνο αποδείχθηκε ανίκανο
να προασπίσει το δηµόσιο συµφέρον, από φαινόµενα ιδιοποί-
ησης του δηµόσιου πλούτου, αλλά αντίθετα, µε τις πράξεις και
τις παραλείψεις του, ενθάρρυνε τέτοια φαινόµενα. 

Πριν τεκµηριώσω αυτά τα συµπεράσµατα, επιτρέψτε µου να
εξηγήσω µε απλά λόγια τι σηµαίνει δοµηµένο οµόλογο και γιατί
ζηµιώθηκαν τα ταµεία και µιλάµε σήµερα για σκάνδαλο. Δοµη-
µένο οµόλογο δεν είναι τίποτε άλλο από µία παραλλαγή του οµο-
λόγου κυµαινόµενου επιτοκίου, όπου είναι διασφαλισµένο µεν το
κεφάλαιο, όχι όµως και η απόδοσή του, το κουπόνι. Το προϊόν
αυτό το οποίο είναι µακροχρόνιας διάρκειας, συνήθως πάνω από
δέκα έτη, προσφέρει σταθερή και υψηλή απόδοση για τα πρώτα
χρόνια, αλλά στη συνέχεια –και αυτό είναι το µυστικό- το επιτόκιό
του εξαρτάται από το βαθµό επιτυχίας ενός προθεσµιακού στοι-
χήµατος. Για παράδειγµα, το οµόλογο µπορεί να επιτυγχάνει
απόδοση 5% ετησίως, εάν λόγου χάριν, η ετήσια απόδοση του
δείκτη τιµών του Χρηµατιστηρίου FTSE/20, είναι υψηλότερη από
το δείκτη τιµών καταναλωτή για την ίδια χρονική περίοδο. Αυτό
µπορεί να είναι ένα από τα στοιχήµατα που λέµε. Εάν δεν συµβεί
αυτό, τότε η απόδοση για το συγκεκριµένο έτος θα είναι µηδε-
νική. Όταν το δοµηµένο οµόλογο ρευστοποιείται πριν από τη
λήξη του, τότε η αξία του είναι συνήθως υποβαθµισµένη γιατί ου-
σιαστικά δεν έχει παιχτεί το στοίχηµα στο σύνολο της διάρκειας
ζωής του οµολόγου. Εάν ρευστοποιηθεί στη λήξη του, τότε το
κεφάλαιο µεν είναι εξασφαλισµένο, αλλά η απόδοσή του εντελώς
αβέβαιη. 

Εποµένως, τα ασφαλιστικά ταµεία επενδύοντας τα αποθεµα-
τικά τους σε δοµηµένα οµόλογα είχαν απολέσει ουσιαστικά τη
δυνατότητα ρευστοποίησής τους, αν προέκυπτε ανάγκη για πι-

θανή κάλυψη έκτακτων αναγκών. Σήµερα, υπάρχουν περίπου 600
εκατοµµύρια στα χαρτοφυλάκιά τους και για να µην ζηµιωθούν,
θα πρέπει να τα κρατήσουν µέχρι τη λήξη τους, ενώ η απόδοση
δεν είναι γνωστή. Απαντώ έτσι στον κ. Νικολόπουλο που είπε ότι
δεν απεδείχθη από το πόρισµα ότι η επένδυση ήταν ζηµιογόνα. 

Πώς εξελίχθηκε τώρα η υπόθεση; Πώς τεκµηριώνεται το σκάν-
δαλο; Η πρώτη βασική διάσταση έχει να κάνει µε τις υπερτιµο-
λογήσεις των δοµηµένων οµολόγων που πωλήθηκαν σε ασφαλι-
στικά ταµεία, µε αποτέλεσµα την απόκτηση τεράστιων κερδών
αθέµιτα από αναδόχους και πλήθος άλλων ενδιάµεσων, ελληνι-
κές και ξένες χρηµατιστηριακές εταιρείες, θυγατρικές τραπεζών
κ.λπ., που αναλάµβαναν να διαθέσουν τα δοµηµένα προϊόντα στα
ασφαλιστικά ταµεία. Είναι χαρακτηριστικό ότι τόσο στις εκδόσεις
δοµηµένων οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου που έγιναν το
2005, όσο και σε αυτές που ακολούθησαν το 2006 και το 2007,
τελικοί επενδυτές ήταν τα ασφαλιστικά ταµεία, τα οποία αγόρα-
ζαν τα οµόλογα σε τιµή ίση µε την ονοµαστική τους αξία, την ίδια
στιγµή που προς τρίτους επενδυτές δίνονταν αυτά σε σηµαντικά
χαµηλότερες τιµές. 

Δεύτερον, παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο Οικονοµικών
ελάµβανε τακτική ανά δεκαπενθήµερο ενηµέρωση για την πορεία
των επενδύσεων των ασφαλιστικών ταµείων, παρ’ όλο που γνώ-
ριζε σε τι τιµή κατέληγαν τα δοµηµένα οµόλογα που εκδίδονταν,
εντούτοις καµµία ελεγκτική αρχή του Υπουργείου Οικονοµικών
δεν προέβη στους απαιτούµενους ελέγχους για υπερτιµολογή-
σεις που γίνονταν στα δοµηµένα οµόλογα.

Τρίτον, το Υπουργείο Απασχόλησης από την πλευρά του δεν
άσκησε ως όφειλε, αποτελεσµατική εποπτεία. Ειδικότερα, η
πληµµελής άσκηση εποπτείας έγκειται ουσιαστικά στην αδρανο-
ποίηση δύο σηµαντικών µηχανισµών. Πρώτον, στην αδρανοποί-
ηση το 2004 της Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου και Εποπτείας της
διαχείρισης των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων, η
οποία είχε συσταθεί µε το ν. 2676/1999. Εάν η επιτροπή αυτή είχε
ενεργοποιηθεί και ασκούσε αποτελεσµατικά το έργο της, τότε
θα µπορούσε να διαγνώσει το µη σύννοµο των αποφάσεων που
ελάµβαναν τα διοικητικά συµβούλια των ταµείων και να εντοπίσει
τους σοβαρούς κινδύνους από τη σκοπιά της επενδυτικής δια-
χείρισης. Δεύτερον, στην πληµµελή άσκηση των καθηκόντων των
κυβερνητικών επιτρόπων που συµµετείχαν στα διοικητικά συµ-
βούλια και οι οποίοι,  υποτίθεται, ότι ασκούσαν αποτελεσµατική
εποπτεία για λογαριασµό του Υπουργείου Απασχόλησης.

Τέταρτον, προκύπτει ένα τεράστιο έλλειµµα συντονισµού µε-
ταξύ του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Απασχό-
λησης σχετικά µε τη στρατηγική διαχείρισης των αποθεµατικών
των ασφαλιστικών ταµείων µε κανόνες και διαδικασίες ελέγχου
και παρακολούθησης των επενδύσεών τους. 

Πέµπτον, τόσο η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς όσο και η Τράπεζα
της Ελλάδος, η οποία λαµβάνει πληροφόρηση ως ο θεµατοφύ-
λακας των ασφαλιστικών ταµείων, απείχαν εντελώς από ελέγ-
χους των συναλλαγών των τραπεζών µε τα ασφαλιστικά ταµεία
παρά τις υπερτιµολογηµένες πωλήσεις των δοµηµένων οµολό-
γων. 

Κατά πόσο συνέτεινε το υπάρχον τότε θεσµικό πλαίσιο στην
εκδήλωση και εξέλιξη του σκανδάλου; Για να δούµε τι µαθαί-
νουµε από αυτό το σκάνδαλο και τι πρέπει να διορθώσουµε. Το
θεσµικό πλαίσιο µε βάση το οποίο γινόταν τότε η διαχείριση των
αποθεµατικών στηριζόταν στο ν. 2672/1999, βάσει του οποίου
θεσµοθετήθηκε ότι το όριο ποσοστού 22% επί του αποθεµατικού
των ασφαλιστικών ταµείων πρέπει να πηγαίνει σε επενδύσεις σε
µετοχές, ακίνητα και µερίδια αµοιβαίων κεφαλαίων. Είχε θεσµο-
θετηθεί, επίσης, µε αυτόν το νόµο η υποχρέωση για κάθε ασφα-
λιστικό φορέα να υποβάλει µηνιαίως στην Τράπεζα της Ελλάδος
στατιστικά στοιχεία για την επενδυτική του δραστηριότητα που
αφορά επενδύσεις σε τίτλους του ελληνικού δηµοσίου και κοι-
νοποίηση των στατιστικών αυτών στοιχείων στη Γενική Γραµµα-
τεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Είχε θεσµοθετηθεί η σύσταση
Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου και Εποπτείας της διαχείρισης της
περιουσίας. 

Το 2002 µε ΚΥΑ καθορίστηκαν επιπλέον κανόνες επενδυτικής
συµπεριφοράς για την αξιοποίηση της κινητής περιουσίας. Τέ-
θηκαν συγκεκριµένοι κανόνες συνετούς επενδυτικής συµπεριφο-

8808 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ράς και θεσµοθετήθηκε για πρώτη φορά η διαδικασία καθηµερι-
νής αποτίµησης όλων των κινητών αξιών των χαρτοφυλακίων, η
οποία ειδικά για τίτλους ελληνικού δηµοσίου προβλέπεται ότι γί-
νεται -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, κύριοι συνάδελφοι- απο-
κλειστικά µέσω ΗΔΑΤ, Ηλεκτρονικής Δευτερογενούς Αγοράς
Τίτλων, ενώ το Φεβρουάριο του 2004 µε πράξη του Διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος εξειδικεύτηκε περαιτέρω η διαδικασία
ελέγχων από την Τράπεζα της Ελλάδος. 

Είναι ξεκάθαρο από το πόρισµα ότι το θεσµικό αυτό οπλοστά-
σιο καταστρατηγήθηκε. Και ο ν. 2672/1999 και η ΚΥΑ του 2002
παραβιάστηκαν, αφού τα ταµεία επένδυσαν σε δοµηµένα οµό-
λογα του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία δεν είναι διαπραγµατεύ-
σιµα σε οργανωµένες αγορές και άρα δεν δύναται να αποτι-
µώνται µέσω ΗΔΑΤ.  Επίσης, η ειδική Επιτροπή Ελέγχου και Επο-
πτείας της διαχείρισης της περιουσίας, παρ’ όλο που θεσµοθε-
τήθηκε από το 2004, αδρανοποιήθηκε, όπως αναφέρθηκε και πιο
πάνω. Παρά τις προβλέψεις του θεσµικού πλαισίου, η διοίκηση,
η διαχείριση και η αξιοποίηση της περιουσίας ασκήθηκαν απο-
κλειστικά από τα διοικητικά τους συµβούλια µε αποτέλεσµα τη
µη αποτελεσµατική διαχείριση, ενώ βάσει του θεσµικού πλαισίου
τα ασφαλιστικά ταµεία θα µπορούσαν να προσλαµβάνουν ως
συµβούλους, τράπεζες που λειτουργούσαν νόµιµα στην Ελλάδα
ή θυγατρικές εταιρείες τραπεζών µε σκοπό την αξιοποίηση του
διαθεσίµου των χαρτοφυλακίων τους. Στην πράξη δεν υπήρξε
καµµία πρωτοβουλία από κανένα ταµείο. Εποµένως, είναι προ-
φανές ότι το σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων εξελίχθηκε
µέσα σ’ ένα περιβάλλον, όπου κυριάρχησε η καταστρατήγηση
του θεσµικού πλαισίου που ίσχυε ως προς τους κανόνες επέν-
δυσης και διαχείρισης των ασφαλιστικών ταµείων, η πληµµελής
εποπτεία, συντονισµός και παρακολούθηση από αρµόδια Υπουρ-
γεία και εποπτικές αρχές και η απουσία, παντελώς, του επαγγελ-
µατισµού στη διαχείριση του χαρτοφυλακίου.

Η υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων που ξέσπασε το 2007,
οδήγησε στην τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου για τις επεν-
δύσεις και την αξιοποίηση της περιουσίας των ταµείων, ώστε να
διασφαλιστεί όσο το δυνατόν µια πιο επαγγελµατική διαχείριση
των χαρτοφυλακίων. Έτσι, µε το ν. 3586/2007 και ιδιαίτερα µε τις
πρόσφατες τροποποιήσεις του ν. 3863/2010 θεσµοθετήθηκε -και
σωστά- η επαγγελµατική διαχείριση της περιουσίας των ταµείων.
Οι παραπάνω δύο νόµοι προβλέπουν ότι τα ταµεία δεν µπορούν
να επενδύουν σε δοµηµένα οµόλογα. Τα κεφάλαιά τους µεταφέ-
ρονται υποχρεωτικά στο λογαριασµό διαθεσίµων στην Τράπεζα
της Ελλάδος και µέρος των κεφαλαίων αυτών, το οποίο  δεν µπο-
ρεί να ξεπερνά το 23%, επενδύεται σε κινητά και ακίνητα περι-
ουσιακά στοιχεία πλην οµολόγων. Προβλέπεται για πρώτη φορά
ότι η διαχείριση των κινητών αξιών γίνεται αποκλειστικά µέσω
διαχειριστών. 

Τα υπόλοιπα κεφάλαια και η συνεισφορά των ταµείων στο
ασφαλιστικό κεφάλαιο αλληλεγγύης γενεών ενσωµατώνονται
στο κοινό κεφάλαιο των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
και η διαχείρισή τους γίνεται αποκλειστικά από την Τράπεζα της
Ελλάδος. 

Τέλος, προβλέπεται ότι τα ταµεία υποχρεούνται, µε αποφάσεις
των διοικητικών συµβουλίων τους, να αναθέτουν τη διαχείριση
της ακίνητης περιουσίας τους σε ανεξάρτητες εταιρείες, οι
οποίες επιλέγονται από ένα µητρώο εταιρειών διαχείρισης ακί-
νητης περιουσίας, που καταρτίζει η ΕΔΕΚΤ ΑΕΠΕΥ, κατόπιν σχε-
τικής προκήρυξης. Αυτές οι συµβάσεις διαχείρισης καταρτί-
ζονται µε κάθε ταµείο ξεχωριστά και δεν µπορούν να ξεπερνούν
τα τέσσερα έτη. 

Τέλος, προβλέπεται ότι τα ταµεία που διαθέτουν στο χαρτο-
φυλάκιό τους µερίδια αµοιβαίων, υποχρεούνται µέχρι το τέλος
Ιουνίου του 2011 να εξαγοράσουν τα µερίδιά τους και να εισφέ-
ρουν τα κεφάλαια στην ΑΔΕΑΚ ασφαλιστικών οργανισµών και οι
φορείς κοινωνικής ασφάλισης να µπορούν να συστήνουν ανώνυ-
µες εταιρείες διαχείρισης αµοιβαίων κεφαλαίων και εταιρείες
επένδυσης ακίνητης περιουσίας. Για τη σύσταση, όµως, ΑΔΕΑΚ
απαιτείται, σύµφωνα µε το νόµο, η συµµετοχή τριών τουλάχιστον
ταµείων. 

Το σηµερινό θεσµικό πλαίσιο, του οποίου µόλις ανέφερα τις
βασικές διατάξεις, είναι αλήθεια ότι επιχείρησε να διορθώσει τη

θεσµική ανεπάρκεια που υπήρξε στο παρελθόν, σχετικά µε την
απουσία πλαισίου, που να δίνει τη δυνατότητα στα ασφαλιστικά
ταµεία να διαχειρίζονται την περιουσία τους µε επαγγελµατικό
τρόπο.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως γίνεται πολύ συχνά, προ-
κειµένου να αποτρέψουµε την καταστρατήγηση του θεσµικού
πλαισίου, οδηγηθήκαµε στο άλλο άκρο. Δηµιουργήσαµε ένα
άκαµπτο και ασφυκτικό πλαίσιο, το οποίο δεν επιτρέπει ουσια-
στικά την αποδοτική αξιοποίηση και διαχείριση της περιουσίας
των ασφαλιστικών ταµείων.

Σήµερα πρέπει συντεταγµένα να µη διστάσουµε να προχωρή-
σουµε σε αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου. Πρέπει να ξανα-
δούµε µε κριτικό µάτι και να αξιολογήσουµε τα ακόλουθα:
Πρώτον, την υποχρέωση για τοποθέτηση όλων των αποθεµατι-
κών των ασφαλιστικών ταµείων στην Τράπεζα της Ελλάδος, η
οποία καλείται ταυτόχρονα να διαχειριστεί αυτά τα κεφάλαια,
ενώ ασκεί και το ρόλο του επόπτη. Άρα υπάρχει σύγκρουση
ρόλων της Τραπέζης της Ελλάδος ως διαχειριστή και επόπτη των
αποθεµατικών των ταµείων. 

Δεύτερον, πρέπει να ξαναδούµε την υποχρέωση τα ταµεία να
έχουν ουσιαστικά δεσµευµένες καταθέσεις ύψους
15.000.000.000 ευρώ στην Τράπεζα της Ελλάδος, µε ονοµαστικό
επιτόκιο 3,5%, δηλαδή µε αρνητικό πραγµατικό επιτόκιο, εφόσον
ο πληθωρισµός είναι υψηλότερος.

Τρίτον, πρέπει να ξαναδούµε τον κατακερµατισµό της διαχεί-
ρισης του χαρτοφυλακίου επενδύσεων µεταξύ διαφορετικών φο-
ρέων και τους υπάρχοντες επιµέρους θεσµικούς περιορισµούς,
που λειτουργούν ανασταλτικά για την αποτελεσµατική και επαγ-
γελµατική διαχείριση και αξιοποίηση τόσο της κινητής, όσο και
της ακίνητης περιουσίας των ασφαλιστικών ταµείων.

Ένα µόνο παράδειγµα αρκεί. Υπάρχει, παραδείγµατος χάριν,
πρόβλεψη να αναθέτουν όλα τα ταµεία, µέσω της υπογραφής
συµβάσεων, τη διαχείριση των κινητών τους αξιών σε µια εται-
ρεία, την «ΕΔΕΚΤ ΑΕΠΕΥ», τη στιγµή που τα περισσότερα από
τα ταµεία δεν συµµετέχουν καν στο µετοχικό κεφάλαιο της εται-
ρείας αυτής ή στη διοίκησή της. Το αποτέλεσµα είναι ότι τα τα-
µεία δεν προχωρούν στην εκχώρηση πόρων, δεν αξιοποιούνται
οι δυνατότητες του θεσµικού πλαισίου και αυτό πρέπει να το ξα-
ναδούµε. 

Με βάση αυτές τις αδυναµίες και την εµπειρία και από την υπό-
θεση των δοµηµένων οµολόγων, το Υπουργείο Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης προχωρά στο σχεδιασµό ενός αναθεωρη-
µένου θεσµικού πλαισίου, ώστε να αποκτήσει η χώρα µας εντός
του 2011 έναν πραγµατικά αξιόπιστο και σύγχρονο µηχανισµό
αξιοποίησης και διαχείρισης της περιουσίας. 

Θεµελιώδης αρχή πρέπει να είναι το τετράπτυχο διαφάνεια-
ασφάλεια-επαγγελµατική διαχείριση- εποπτεία. Ο σχεδιασµός
µας στοχεύει, µε βάση τα ανωτέρω, στα εξής: Πρώτον, να επα-
ναπροσδιοριστεί ο εποπτικός ρόλος της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Δεύτερον, να αξιολογηθεί η ανάγκη δηµιουργίας ενός ενιαίου
φορέα διαχείρισης όλων των κινητών αξιών και να καθοριστεί ο
ρόλος και η µετοχική σύνθεση της «ΕΔΕΚΤ ΑΕΠΕΥ». 

Στο πλαίσιο αυτό απαιτείται να επαναπροσδιοριστούν τα κρι-
τήρια διαχείρισης και αξιοποίησης του τεράστιου αποθέµατος
κινητών αξιών, που σήµερα φθάνει περίπου τα 27 δισεκατοµµύ-
ρια, που κατέχουν τα ασφαλιστικά ταµεία, και να αξιοποιηθεί µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο το απόθεµα καταθέσεων ύψους 15
δισεκατοµµυρίων ευρώ, που σήµερα βρίσκεται στην Τράπεζα της
Ελλάδος µε αρνητικό πραγµατικό επιτόκιο. 

Στο πλαίσιο αυτό θα πρέπει να αξιολογηθεί και η µετεξέλιξη
της υφιστάµενης ΑΕΔΑΚ σε εταιρεία-«οµπρέλα» για όλα τα τα-
µεία, µε διεύρυνση της µετοχικής σύνθεσής της και στα υπό-
λοιπα ταµεία και δυνατότητα να προσφέρει διαφόρων ειδών και
τύπων αµοιβαία κεφάλαια, ανάλογα µε τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά του κάθε ταµείου. 

Τρίτον, να αξιοποιηθεί επιτέλους ορθολογικά η ακίνητη περι-
ουσία των ασφαλιστικών ταµείων, η εµπορική αξία των οποίων
ανέρχεται σήµερα περίπου στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχει
ήδη ολοκληρωθεί η πλήρης καταγραφή της ακίνητης αυτής πε-
ριουσίας και έχει γίνει η κατηγοριοποίηση όσων µπορούν να αξιο-
ποιηθούν. Και µπορούν να αξιοποιηθούν µε µία εταιρική µορφή,
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που θα µπορούσαν τα ταµεία να διαχειρίζονται την ακίνητη περι-
ουσία τους και να δοθεί η δυνατότητα ανάπτυξης και διασποράς
σε σύγχρονα, ασφαλή και αποδοτικά προϊόντα, όπως εγγυοδο-
σία, εµπράγµατες εξασφαλίσεις, τιτλοποιήσεις, ΣΔΙΤ. 

Τέταρτον, να αναπτυχθεί ένα αποτελεσµατικό και ορθό πλαί-
σιο διαχείρισης, το οποίο θα βασίζεται στο πρότυπο της διαχεί-
ρισης τόσο του ενεργητικού όσο και του παθητικού. 

Και πέµπτον, στο πλαίσιο αυτής της νέας αρχιτεκτονικής, να
επανασυσταθεί και να λειτουργήσει η Ειδική Επιτροπή Ελέγχου
των Επενδύσεων, που σήµερα δεν έχει κανένα ρόλο, καθώς δεν
υπάρχει ουσιαστικά διαχείριση και επένδυση των αποθεµατικών
των ταµείων. 

Είµαστε σε διάλογο και σε συνεργασία τόσο µε τις διοικήσεις
των ασφαλιστικών ταµείων, µε την Τράπεζα της Ελλάδος, όσο
και µε κοινωνικούς φορείς και επαγγελµατίες διαχειριστές, προ-
κειµένου να παρουσιάσουµε σύντοµα στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής τις προτάσεις µας και να προχωρήσουµε στην απα-
ραίτητη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Βασική επιδίωξή µας είναι το να µην επιτρέψουµε να ξαναζή-
σουµε σκάνδαλα σαν κι αυτό µε τα δοµηµένα οµόλογα. Η εµπει-
ρία του παρελθόντος απέδειξε ότι δεν αρκεί µόνο να έχουµε ένα
ισχυρό θεσµικό πλαίσιο, αφού αυτό µπορεί να καταστρατηγηθεί
στην πράξη, αλλά χρειάζεται να δηµιουργήσουµε κι ένα σύγ-
χρονο και ασφαλές πλαίσιο επαγγελµατικής διαχείρισης και αξιο-
ποίησης της περιουσίας των ταµείων, µε κανόνες που δεν θα
θέτουν σε κίνδυνο τα αποθεµατικά, αλλά θα επιτρέπουν και απο-
δόσεις προς όφελος των ταµείων και των ασφαλισµένων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Λούκα Κα-
τσέλη. Αµήν και πότε αυτά τα σπουδαία πράγµατα να πραγµα-
τωθούν!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν
τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο του Σοχού
Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης κ. Νικόλαος Δένδιας για δώδεκα λεπτά.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε

να σας πω ευθύς εξαρχής ότι ο οµιλών έχει επανειληµµένως δια-
τυπώσει τις  επιφυλάξεις του για το ρόλο που παίζουν οι εξετα-
στικές επιτροπές στο πλαίσιο του πολιτικού συστήµατος. Είµαι
εξ αυτών που πλέον πιστεύουν ότι οι εξεταστικές επιτροπές,
όπως λειτουργούν, δεν παίζουν το ρόλο τον οποίο το Σύνταγµα
και ο Κανονισµός της Βουλής έχουν προβλέψει. Αντίθετα, χρη-
σιµοποιούνται ως όργανο πολιτικής αντεκδίκησης. 

Την άποψη αυτήν τη συµµεριζόταν µεγάλο τµήµα του νυν κυ-
βερνώντος κόµµατος, του ΠΑΣΟΚ, όταν ήταν στην Αντιπολί-
τευση. Σας παραπέµπω σε δηλώσεις και τοποθετήσεις του κ.
Ευάγγελου Βενιζέλου, σύµφωνα µε τις οποίες η εξεταστική επι-
τροπή είναι εργαλείο, όργανο κοινοβουλευτικού ελέγχου και
κατά συνέπεια, πρέπει να δηµιουργείται, να συνιστάται µε πρω-
τοβουλία της Μειοψηφίας και όχι της Πλειοψηφίας, ακριβώς
προς έλεγχο της Κυβέρνησης. Αυτό είναι το γενικό πλαίσιο. 

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο πόρισµα, αυτό το οποίο συζη-
τάµε σήµερα. Με προσοχή, αλλά και µε έκπληξη, άκουσα την το-
ποθέτηση της παριστάµενης κυρίας Υπουργού. Οφείλω να πω
ότι στα 4/5 της τοποθέτησής της µου δόθηκε η εντύπωση ότι πα-
ρίσταµαι σε προγραµµατικές δηλώσεις νέας Κυβέρνησης, για το
τι προτίθεται να πράξει σχετικά µε ένα ευρύ πρόβληµα, που
αφορά το δηµόσιο τοµέα και όχι σε συγκεκριµένη συζήτηση,
συγκεκριµένου πορίσµατος, στο οποίο η κυβερνητική πλειοψη-
φία αποδίδει συγκεκριµένες ποινικές ευθύνες, σε συγκεκριµένα

πρόσωπα, τα οποία κατονοµάζει µέσα στο πόρισµα. Στοιχειώδη
ευθύτητα θα περίµενε κανείς. Στοιχειοθέτηση της ευθύνης
αυτών των ανθρώπων, τους οποίους σήµερα, η κοινοβουλευτική
πλειοψηφία διασύρει ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων και της
ελληνικής κοινωνίας. 

Και το πόρισµα αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι έωλο,
είναι απολύτως έωλο. Και η απόδειξη του έωλου του πορίσµατος
είναι προφανής. Ίσως καµµία άλλη φορά, από όσες φορές
έχουµε βρεθεί στη δυσάρεστη θέση σε αυτήν την Αίθουσα να
συζητήσουµε τέτοια θέµατα, δεν είχαµε τόσο προφανή απόδειξη
ότι το πόρισµα αυτό δεν στέκει. Το πόρισµα αυτό είναι απαρά-
δεκτο, είναι αυταπόρριπτο, όπως λέγαµε παλιά. Σε τι συνίσταται;
Ποια είναι αυτή η απόδειξη; Ευθέως, η δικαιοσύνη! Η δικαιοσύνη
ερευνά το θέµα των οµολόγων επί χρόνια. Η δικαιοσύνη έχει κα-
ταλήξει και η δικαιοσύνη έχει παραπέµψει τους κατηγορούµε-
νους στο ακροατήριο και οι κατηγορούµενοι δικάζονται δι’
απευθείας κλήσεως την 21η Ιουνίου τρέχοντος έτους. 

Και σε όλη αυτήν τη µακρά πορεία, η δικαιοσύνη είχε γνώση
του πορίσµατος, διότι το πόρισµα αυτό, το προϊόν του κοπιώ-
δους κοµµατικού έργου της Πλειοψηφίας στη συγκεκριµένη επι-
τροπή είχε σταλεί στη δικαιοσύνη από τον προηγούµενο
Νοέµβριο. Ενώ ήταν εν γνώσει, λοιπόν, αυτού του πορίσµατος,
του έργου της Πλειοψηφίας του ΠΑΣΟΚ, η δικαιοσύνη το
αγνόησε παντελώς. Δεν εκάλεσε ή δεν παρέπεµψε, όχι µόνο πο-
λιτικά πρόσωπα, τα οποία αναφέρονται εδώ και εξατοµικεύονται
ως ποινικά υπεύθυνοι, αλλά ούτε καν τον τότε Γενικό Γραµµατέα
του Υπουργείου. 

Εάν αυτό, δεν όφειλε να παραδειγµατίσει την κοινοβουλευτική
πλειοψηφία και να την οδηγήσει να αντιληφθεί ότι το πόνηµα
αυτό, προϊόν κοµµατικής µισαλλοδοξίας δεν έπρεπε να έρθει να
συζητηθεί στην Αίθουσα αυτή ή αν ήρχετο, εν πάση περιπτώσει,
αυτό το οποίο θα όφειλε να κάνει η κοινοβουλευτική πλειοψηφία,
είναι διά του Βήµατος αυτού να πει ότι έσφαλε εις την κρίση της,
τότε νοµίζω ότι πολύ λίγα έχει κανείς να πει. 

Αλλά ξέρετε; Πρέπει να υπάρχει πέραν αυτού και µία στοιχει-
ώδης πολιτική ειλικρίνεια και ευθιξία. Γυρίζουµε πίσω, κύριε
Υπουργέ. Να γυρίσουµε πίσω. Ποιος νόµος επέτρεψε την επέν-
δυση σε δοµηµένα οµόλογα; Ποιος τον κατασκεύασε αυτό το
νόµο; Ποιος τον πρότεινε στο Εθνικό Κοινοβούλιο; Είναι ή δεν
είναι ο ν. 2676/99 των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ; Είναι ή δεν είναι
αυτός ο νόµος; Θα µου πείτε «ένας νόµος, ναι, αλλά το ΠΑΣΟΚ
αντελήφθη προφανώς ότι ήταν ένας λανθασµένος νόµος και δεν
τον ακολούθησε ως πρακτική». Θα σας ρωτήσω. Πόσα δοµηµένα
οµόλογα παρήχθησαν από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ; Και το
ένα, το κορυφαίο, το γνωστό τοις πάσι των 6,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µε τα 18 swaps των κυβερνήσεων Σηµίτη, αυτό είναι άγνω-
στο στο ΠΑΣΟΚ; Δεν το γνωρίζει, δεν το άκουσε, δεν το έµαθε,
δεν το πληροφορήθηκε; Και έρχεται ως διά παρθενογενέσεως
να κατηγορεί εδώ τους πολιτικούς του αντιπάλους; 

Δεν λειτουργεί έτσι πια. Και αν αυτά θα µπορούσαν κάποτε να
γίνονται, ενόψει των τεραστίων προκλήσεων που αντιµετωπίζει
η ελληνική κοινωνία και η ελληνική οικονοµία, δεν µπορούν να γί-
νονται πλέον. Αυτό το παιχνίδι της µετακύλισης  ευθυνών, της
δηµιουργίας ενόχων, δεν έχει ρόλο, δεν έχει έννοια µπροστά
στην κρίση που αντιµετωπίζει η ελληνική οικονοµία και η ελληνική
κοινωνία σήµερα.

Η τακτική του ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου
επιτρέψετε να πω είναι µία τακτική, η οποία είναι προφανής στον
οποιονδήποτε. Και είναι ποια; Κατ’ αρχάς, προς τους εταίρους
µας, έξω στην Ευρώπη, στον κόσµο, στους φίλους µας: η κατα-
συκοφάντηση της χώρας ως µίας χώρας βαθύτατα διεφθαρµέ-
νης, ώστε διά της επιδείξεως των ανοµηµάτων ολόκληρης της
κοινωνίας να αναδειχθεί ο  ηγεµονικός, διαφοροποιός, φωτεινός
ρόλος του Πρωθυπουργού Γεωργίου Παπανδρέου, ο οποίος ως
εάν αιφνιδίως να ενέσκηψε σε αυτήν τη χώρα, αναγκάζεται να
µάχεται να δαµάζει τα εκατοµµύρια διεφθαρµένων και αθλίων
Ελλήνων. 

Και αντίθετα προς τα µέσα, µέσα στη χώρα, τι συµβαίνει; Εδώ
αλλάζουµε το καπέλο και τις µεταρρυθµίσεις που πρέπει να γί-
νουν, πώς τις εµφανίζουµε; Ως επιβολή των αθλίων ξένων, οι
οποίοι αδίκως επιβάλλουν µέτρα εις τον τράχηλο του Έλληνα και
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τα οποία ο ίδιος ο Πρωθυπουργός θα µαχόταν επικεφαλής των
διαδηλωτών απέναντι στις αστυνοµικές δυνάµεις, όπως είπε ο
ίδιος, αν θα µπορούσε. Αυτό θα έκανε ο γενναίος Πρωθυπουρ-
γός της χώρας. Αλλά δεν µπορεί, γιατί οι ξένοι το επιβάλλουν και
η ανάγκη να πληρώσουν τους µισθούς και τις συντάξεις κάµ-
πτουν το φρόνηµά του. 

Από την άλλη, τι είναι οι πολιτικοί αντίπαλοι; Χαµερπείς απα-
τεώνες! Αυτό είναι οι πολιτικοί αντίπαλοι του ΠΑΣΟΚ. Αυτό πρέ-
πει να αποδειχθεί! Και πώς θα αποδειχθεί αυτό; Διά της
βιοµηχανίας των εξεταστικών επιτροπών. Χρειάζεται να υπάρ-
χουν ψήγµατα αληθείας στο προϊόν αυτό των εξεταστικών επι-
τροπών; Καθόλου. 

Ποια είναι η ηθική ανακούφιση, την οποία αισθανόµαστε; Το
γεγονός ότι υπηρετούµε το µεγάλο έργο της παρούσας Κυβέρ-
νησης. Για να µπορέσει να επιτελέσει το έργο της η παρούσα Κυ-
βέρνηση, θα πρέπει να αποδυναµωθούν οι πολιτικοί της
αντίπαλοι. Πώς θα αποδυναµωθούν οι πολιτικοί της αντίπαλοι;
Με την διαστροφή των γεγονότων, µε τη δηµιουργία ενόχων, µε
το διασυρµό τους ενώπιον της ελληνικής κοινωνίας. 

Έχουµε αυτές τις µέρες τη µεγαλύτερη και αθλιότερη από-
δειξη αυτού του γεγονότος. Εξηγούµαι: Ήταν γνωστό στο
ΠΑΣΟΚ ότι θα έφθανε στο φως της δηµοσιότητας και στη Βουλή
η υπόθεση των υποβρυχίων. Τι έπρεπε, λοιπόν, να γίνει σε αυτή
την περίπτωση, για να αντιµετωπιστεί το γεγονός ότι το άµωµο
ΠΑΣΟΚ –το διατεθειµένο και έτοιµο να καθάρει το δηµόσιο βίο-
ξαφνικά βρίσκεται εγκαλούµενο; 

Άρχισε να διαχέεται η φήµη περί του Υπουργού της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο οποίος είχε 178 εκατοµµύρια ευρώ στην τράπεζα.
Αυτό έκανε το ΠΑΣΟΚ. Άρχισε να διαχέει τη φήµη ότι ευρέθη
Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας µε 178 εκατοµµύρια ευρώ σε
τραπεζικό του λογαριασµό. Αντέχει αυτό στη λογική του µέσου
ανθρώπου; Βεβαίως, όχι. 

Αντιλαµβάνεστε µόνο –δεν χρειάζεται να σας το πω, στην Ελ-
λάδα ζούµε- πως θα είχε βουίξει ο τόπος από τον ίδιο τον ταµία
του καταστήµατος της τράπεζας, ο οποίος  θα γνώριζε ότι
Υπουργός ή πρώην Υπουργός είχε λογαριασµό µε 178 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Όµως, ο Έλληνας, η ελληνική κοινωνία σε αυτή τη
φάση που περνά τώρα, δεν ψειρίζει τα πράγµατα. Αν πάµε στο
δρόµο και ρωτήσουµε, ξέρετε τι θα µείνει; Ότι βεβαίως κάποιος
ήταν, αλλά τον συγκαλύψαµε. 

Το ΠΑΣΟΚ στην προσπάθεια αυτή να αντιµετωπίσει µε φήµες
τις ευθύνες του, θα έχει δηµιουργήσει άλλο ένα πλήγµα εις
βάρος του πολιτικού κόσµου της χώρας, διότι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η αλήθεια είναι µία και ελέχθη και πριν από αυτό
εδώ το Βήµα µέσα στην Αίθουσα, ότι εδώ το διακύβευµα είναι
πολύ ευρύτερο αυτού που το ΠΑΣΟΚ αντιλαµβάνεται ως διακύ-
βευµα. Αυτό είναι το βαθύτατα στενάχωρο, το βαθύτατα λυπηρό. 

Εδώ πλέον το ερώτηµα είναι το εξής: Η ελληνική κοινωνία µπο-
ρεί να εµπιστευτεί το πολιτικό σύστηµα; Η ελληνική κοινωνία
µπορεί να αισθανθεί ότι βρίσκεται σε ασφαλή χέρια για να περά-
σει το µεγάλο κάβο; Όσο ακολουθείται η τακτική αυτή, όσο το
ΠΑΣΟΚ εκµεταλλευόµενο την υπεροχή του στα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης και τη δυνατότητά του να δηµιουργεί φήµες, να σπι-
λώνει υπολήψεις, να παραπέµπει ανθρώπους –πολιτικούς αντι-
πάλους- χωρίς κατηγορίες, να εξουδετερώνει την αλήθεια ως
πραγµατικό γεγονός στο πολιτικό γίγνεσθαι της χώρας, όσο λοι-
πόν το ΠΑΣΟΚ το κάνει αυτό, στην πραγµατικότητα τι συµβαίνει; 

Στην πραγµατικότητα υποσκάπτει ακόµα περισσότερο το πο-
λιτικό σύστηµα της χώρας. Στερεί ακόµα περισσότερο από τον
ίδιο του τον εαυτό το δικαίωµα και τη δυνατότητα να απευθυνθεί
στην ελληνική κοινωνία και να της ζητήσει να γίνουν αυτά που
πρέπει να γίνουν.

Διότι αυτή τη στιγµή η χώρα θυµίζει έναν πολυτραυµατία. Έχει
πάρα πολλά προβλήµατα. Ακριβώς όµως όπως ένας πολυτραυ-
µατίας, για να σωθεί θα πρέπει να εντοπιστεί ποια είναι η ρίζα
του κακού, ποιο είναι το πρώτο και το µεγαλύτερο πρόβληµα που
απειλεί τη ζωή του, αυτό είναι που πρέπει να γίνει από την όποια
κυβέρνηση και από το ίδιο το πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Θα µου επιτρέψετε –γιατί δεν µου αρέσει να κάνω ευρείες δια-

πιστώσεις και να διατυπώνω φιλοσοφικούς λόγους, θέλω να λέω
τα πράγµατα όπως τα αισθάνοµαι και όπως νοµίζω- να πω ότι
αυτή είναι η απαίτηση των καιρών. Το κύριο πρόβληµα που αντι-
µετωπίζει σήµερα η ελληνική κοινωνία και η Ελλάδα είναι ο ευ-
ρύτερος δηµόσιος τοµέας. 

Ειλικρινά, µου έκανε εντύπωση –και οφείλω να πω δυσάρεστη
εντύπωση- η παριστάµενη κυρία Υπουργός, διότι δεν µπορώ να
έχω τόσο στενή µνήµη, τόσο περιορισµένη δυνατότητα ενθύµη-
σης, ώστε να µην επαναφέρω στα αυτιά µου τις δικές της λέξεις
όταν –πάνε τώρα είκοσι, είκοσι τρεις µήνες- ζητούσε την επανα-
κρατικοποίηση του ΟΤΕ ή όταν κατηγορούσε την οποιαδήποτε
επένδυση έκανε η Νέα Δηµοκρατία, την οποιαδήποτε προσπά-
θεια να φέρουµε ιδιωτικά κεφάλαια στη χώρα, στον Πειραιά και
οπουδήποτε αλλού, ως παράδοση της χώρας στους ξένους. 

Έρχεται η ίδια η Υπουργός τώρα και µας οµιλεί περί θεσµικής
κατοχύρωσης κ.λπ.! Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Μπορούµε
σοβαρά αυτήν την κρίση να την αντιµετωπίσουµε έτσι; 

Το ερώτηµα είναι: Είναι διατεθειµένη η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
να περιορίσει άµεσα, δραµατικά και δραστικά τον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα; Είναι διατεθειµένη να αντιµετωπίσει το µεγάλο πρό-
βληµα των συνεχών φόρων που επιβάλλει, που πνίγουν την
επιχειρηµατικότητα, που πνίγουν τον ιδιωτικό τοµέα, τον µόνο
που µπορεί να βγάλει τη χώρα από την απίστευτη κρίση; Είναι
διατεθειµένη; Έχει τη δυνατότητα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ να
το πράξει αυτό;

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία –θέλω να σας µιλήσω ειλικρινά- εί-
µαστε εξ αυτών που θα ευχόµασταν να µπορεί να το κάνει η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ και να τη βοηθήσουµε και εµείς όσο
µπορούµε, όπου µπορούµε, όταν µπορούµε µε το θεσµικό µας
ρόλο.

Άρα, καταλήγω και λέω το εξής: Το θρυλούµενο νοµοθέτηµα
για τα τυχερά παίγνια είναι ένα νοµοθέτηµα, το οποίο είναι απα-
ράδεκτο. Αλλά, όταν ένα νοµοθέτηµα εγκρίνεται από το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και ο αρµόδιος καθ’ ύλην Υπουργός, φέρνοντας
το νοµοθέτηµα αυτό, µε την προηγούµενη έγκριση του Υπουργι-
κού Συµβουλίου αναγκάζεται να το πάρει πίσω και να καταφύγει
στον Πρωθυπουργό και να ζητήσει τη δική του παρέµβαση για
να πείσει τη δική του Κοινοβουλευτική Οµάδα, συγχωρείστε µε,
αγαπητοί  κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αλλά νοµιµοποιούµαι
ευθέως να σας ρωτήσω, είστε βέβαιοι ότι έχετε τη δεδηλωµένη
ή µήπως την έχετε απολέσει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, κ. Σπύρος Χαλβατζής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Αφού, υπάρχει η σειρά των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων, αλλιώς ευχαρίστως δεν έχω αντίρ-
ρηση. Αλλά πάµε µε τη σειρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να επανορ-
θώσω.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ.
Χρήστος Πρωτόπαπας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Νοµίζω ότι πρέπει να δοθούν κά-
ποιες απαντήσεις, αλλιώς δεν θα είχα καµµία αντίρρηση να προ-
ταχθεί ο κ. Χαλβατζής ο οποίος εξάλλου είναι πάντα ακριβής και
σοβαρός στις παρεµβάσεις του.

Κύριε Δένδια, εµείς δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Δεν έχουµε
απολέσει τη δεδηλωµένη και είµαστε απολύτως βέβαιοι γι’ αυτό.
Το θέµα είναι ότι το γνωρίζετε και εσείς αυτό. Να σας πω γιατί
το γνωρίζετε; Διότι, ουδέποτε µέχρι τώρα έχετε ζητήσει εκλογές.

Άρα γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το ΠΑΣΟΚ παρά τις δυσκο-
λίες της πολιτικής µας, παρά τα προβλήµατα που υπάρχουν,
παρά τη δύσκολη πολιτική, αλλά αναγκαία που κάναµε για να σώ-
σουµε την Ελλάδα από τα αδιέξοδα στα οποία µε την πολιτική
σας οδηγήσατε, εξακολουθεί να απολαµβάνει την εµπιστοσύνη
της πλειοψηφίας τουλάχιστον του ελληνικού λαού, όπως εξάλ-
λου αυτό καθηµερινά αποδεικνύεται γύρω µας. 

Εάν, λοιπόν, υπήρχε κάτι αντίθετο, εάν ήσασταν βέβαιοι ότι τα
πράγµατα έχουν αλλάξει, να είστε βέβαιοι ότι θα είχατε ζητήσει
και εκλογές. Δεν το έχετε πράξει. Δεν νοµίζω ότι το ξεχάσατε.
Κάτι ξέρετε και δεν το πράττετε. 
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Θέλω, όµως, κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω ορισµένα σηµεία
στην αρχή της τοποθέτησής µου. Το πρώτο αφορά την τοποθέ-
τηση του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Φοβά-
µαι ότι ο κ. Καρατζαφέρης µε τη σηµερινή του τοποθέτηση και
τους τόνους της δεν ευτύχησε.

Το µόνο το οποίο τελικά πετυχαίνουµε, όταν είµαστε τόσο από-
λυτοι, όταν αδίκως ισοπεδώνουµε τα πάντα, όταν επιχειρούµε να
εκµεταλλευθούµε αρνητικές ή µη αρνητικές καταστάσεις, είναι
να προσθέτουµε ένα ακόµη βήµα, είναι να ταυτιζόµαστε άθελά
µας µε εκείνους εκτός της Αίθουσας, οι οποίοι αυτό που θέλουν
µόνο είναι την καταστροφή του πολιτικού συστήµατος.

Θα µου πεις, «τους δίνετε δικαιώµατα». Ωραία, να τα αντιµε-
τωπίσουµε, να διορθώσουµε καταστάσεις, να βελτιώσουµε αδυ-
ναµίες και λάθη. Αλλά, το να αποδεχόµαστε αυτήν τη συνειδητή
προσπάθεια απαξίωσης του πολιτικού συστήµατος και να παρα-
δώσουµε τη χώρα, για να έρθει σε τελική ανάλυση ποιος, για να
έρθει τι, για να έρθουν ποιοι; Προφανώς, κάποιοι οι οποίοι το
µόνο που τους ενδιαφέρει είναι να εκπροσωπούν ή να ταυτίζον-
ται µε τα µεγάλα συµφέροντα, τα οποία υπάρχουν και τα οποία
πολλές φορές βρίσκονται πίσω από αυτές τις επιθέσεις.

Η δεύτερη παρατήρησή µου αφορά τα ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε τις εξεταστικές επιτροπές και τη διαφάνεια. Εγώ να
προβληµατιστώ ιδιαίτερα και αποδέχοµαι εν µέρει αυτά τα οποία
κατ’ επανάληψη έχει πει και ο αξιότιµος εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, σχετικά µε τις δυσκολίες, τις οποίες αντιµετωπί-
ζουν οι εξεταστικές επιτροπές στη Βουλή. Αυτή είναι µία πραγ-
µατικότητα. 

Οι εξεταστικές επιτροπές δεν είναι εισαγγελείς, ούτε µπορούν
οι Βουλευτές να είναι εισαγγελείς, ούτε µπορούν οι Βουλευτές
να είναι δικαστές. Εξάλλου, γνωρίζετε ότι πάρα πολλές φορές
έρχονται κάποιοι εδώ στη Βουλή και λένε «κάνω χρήση του δι-
καιώµατός µου ως υπόπτου ή ως ενόχου», δεν µπορείς να βγά-
λεις τίποτα και δεν µπορείς να παρέµβεις, σύµφωνα εξάλλου και
µε το Σύνταγµά µας. Δεν υπάρχουν, ούτε τα µέσα ούτε πολλές
φορές η στήριξη, η γνώση και η εµπειρία.

Αντικειµενικά, λοιπόν, θα µπορούσα, κύριε Δένδια, να συµφω-
νήσω µαζί σας ότι υπάρχουν προβλήµατα. Από αυτό το σηµείο,
όµως, µέχρι να πηγαίνουµε στο άλλο άκρο και να λέµε ότι για
όλα φταίει το ΠΑΣΟΚ, θα σας πω ότι µε συγχωρείτε, αλλά ούτε
το Σύνταγµα φταίει για όλα, ούτε το ΠΑΣΟΚ φταίει για όλα. Διότι
αν είχαµε κάνει καλή χρήση του Συντάγµατος, θα είχαµε τιµω-
ρήσει τους υπεύθυνους του Βατοπεδίου. Όταν, όµως, κλείνουµε
τη Βουλή και αποχωρούµε από τις ψηφοφορίες, για να µη βρεθεί
ο αριθµός των εκατόν πενήντα ενός στη µυστική ψηφοφορία,
κατ’ εµέ οι ίδιοι προκαλούµε την ατιµωρησία για την οποία µας
ψέγει και δυστυχώς, µας ψέγει όλους -και δικαιολογηµένα σε
αυτό το σηµείο- ο ελληνικός λαός σήµερα. Και υπάρχει η πρώτη
ευθύνη σε εκείνους που τότε κυβερνούσαν και είχαν τις υπεύθυ-
νες θέσεις.

Κοιτάξτε, εµείς θέλουµε να ανοίξουµε όλα τα θέµατα. Τολµή-
σαµε, γι’ αυτό την Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου την εν-
διαφέρει η διαφάνεια και η γνώση του ελληνικού λαού γύρω από
το τι έγινε σε αυτές τις υποθέσεις που ταλάνισαν το δηµόσιο βίο
και δεν µας ενδιαφέρει αν είναι «πράσινοι» ή «µπλε».

Θα προσέξατε ότι τόσο εγώ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, από αυτό εδώ το Βήµα όσο και
ο αρµόδιος Υπουργός, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, πριν από
δυο µέρες τονίσαµε ότι είµαστε αποφασισµένοι την υπόθεση των
υποβρυχίων να τη φτάσουµε όπου πρέπει, να έλθουν όλα στο
φως µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα -και το τονίζω αυτό-
και µάλιστα, δηλώσαµε ότι, εάν τα στοιχεία το επιτρέπουν και
σύµφωνα µε τα στοιχεία που προβλέπει ο φάκελος, µπορούµε
να φτάσουµε ακόµη και σε προκαταρκτική επιτροπή απευθείας.
Και είναι σαφής η δήλωση αυτή. Ούτε κρυφτήκαµε, ούτε φοβη-
θήκαµε.

Και όσον αφορά τα εκατόν εβδοµήντα οκτώ, αγαπητοί κύριοι
συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, αλλά Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας το κινούσαν το θέµα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος είναι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας

κινούσαν συνεχώς το θέµα µε ερωτήσεις τους που κατέθεταν

στη Βουλή -τα ονόµατα και τα επώνυµα σας είναι γνωστά- και µε
συνεχείς αναφορές στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος είναι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Διότι προφανώς υποψιάζοντο ότι

ο εν λόγω     -ανεξάρτητα αν υπάρχει ή όχι, εγώ δεν ξέρω- πιθα-
νόν να είναι στην ίδια εκλογική περιφέρεια. Κάνετε πως δεν το
ξέρετε; Ποιο ΠΑΣΟΚ; Ποιο ΠΑΣΟΚ ήταν πίσω από αυτό; Δικοί
σας άνθρωποι ήταν. Κάπου να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση
τους.

Κοιτάξτε, εµείς δεν θέλουµε να εξοντώσουµε κανέναν πολιτικό
µας αντίπαλο. Εξάλλου, να σας πω και κάτι; Δεν είναι πολιτικοί
µας αντίπαλοι ο κ. Δούκας και ο κ. Τσιτουρίδης. Εάν δεν κάνω
λάθος και αν θυµάµαι καλά -και θυµάµαι σε αυτήν την περί-
πτωση- τον κ. Δούκα και τον κ. Τσιτουρίδη η Νέα Δηµοκρατία
τούς έβγαλε από τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν τους βγάλαµε εµείς.
Γιατί είναι πολιτικοί µας αντίπαλοι; Εκφράζουν κάτι αυτήν τη
στιγµή; Απλώς, είχαν µπλέξει µε τη συγκεκριµένη υπόθεση. Και
δεν το λέµε µόνο εµείς, το λέτε και εσείς.

Γιατί παραιτήθηκε ο κ. Τσιτουρίδης από Υπουργός -πείτε µου
εσείς- την εποχή που έσκασε το σκάνδαλο των οµολόγων; Γιατί
δεν µπήκε µετά στο ψηφοδέλτιο ο κ. Τσιτουρίδης; Εµείς τον κό-
ψαµε; Όχι. Ο κ. Καραµανλής, τότε Αρχηγός της Νέας Δηµοκρα-
τίας και τότε Πρωθυπουργός. Ο κ. Δούκας για ποιο λόγο δεν
µπήκε στο ψηφοδέλτιο; Εµείς τον κόψαµε; Εµείς επιχειρήσαµε
να τον εξοντώσουµε; Δικός µας πολιτικός αντίπαλος ήτο; Να βά-
λουµε λίγο τα πράγµατα στη θέση τους, γιατί κάποια στιγµή
πολλά λέµε, αλλά υπάρχει και αντίλογος.

Αντιθέτως, θα προσέξατε ότι ο κ. Νικολόπουλος, ελαφρά τη
καρδία και κατά τη γνώµη µου πλήρως λανθασµένα, έκανε το
εξής. Εκτιµώ τον κύριο συνάδελφο, αλλά σήµερα ελαφρά τη καρ-
δία ανεφέρθη στον κ. Κουτρουµάνη. Ο κ. Κουτρουµάνης, όµως,
ήρθε ο ίδιος, δεν φοβήθηκε κανέναν, ζήτησε ο ίδιος να έρθει
στην εξεταστική επιτροπή, µε δική του πρωτοβουλία. Και σύµ-
φωνα τουλάχιστον µε την περιρρέουσα εικόνα που υπήρχε από
την εξέτασή του στην εξεταστική επιτροπή και από τη δική µου
προσωπική άποψη, δεν είχε καµµία εµπλοκή µε το θέµα των δο-
µηµένων οµολόγων. Και δεν το λέω µόνο εγώ. Διαβάστε τα Πρα-
κτικά της εξεταστικής επιτροπής από την εξέτασή του.

Γιατί, λοιπόν, το πετάµε το όνοµα; Πετάµε ονόµατα; Πετάµε
λάσπη στον ανεµιστήρα και όποιον πιάσει; Δεν ταιριάζει σε κα-
νέναν µας στην Αίθουσα αυτή, αυτό. Και όσο µας αφορά, δεν
πρέπει να το κάνουµε. Βεβαίως, όσον αφορά τη Νέα Δηµοκρατία
-και εγώ το εύχοµαι- άκουσα µια ψύχραιµη φωνή από τον προ
εµού οµιλούντα συνάδελφο και µε αρκετά τολµηρές τοποθετή-
σεις. Εάν, λοιπόν, είναι έτσι τα πράγµατα, ιδού πεδίον δόξης λαµ-
πρόν. Σε λίγο θα έλθει το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα σύγκλισης,
θα έλθει το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων, θα έλθουν οι συγ-
κεκριµένες προτάσεις για την ανάπτυξη και το στοιχειώδες δί-
κτυο κοινωνικής ασφάλειας, το οποίο οικοδοµούµε διά της πολύ
συστηµατικής δουλειάς της Υπουργού Εργασίας, της κ. Λούκας
Κατσέλη. Οι εξαγγελίες της είναι γνωστές. Θα τις παρουσιά-
σουµε στη Βουλή και θα γίνουν οι σχετικές συζητήσεις και βε-
βαίως, θα καταθέσετε και εσείς τις προτάσεις σας.

Ο κ. Σαµαράς εξαγγέλλει ότι θα υπάρξει το Ζάππειο ΙΙ. Με
χαρά µας θα το ακούσουµε. Με χαρά µας θα το κουβεντιάσουµε.
Γιατί; Διότι αυτό χρειάζεται η χώρα. Διότι αυτό χρειάζεται η
χώρα, για να βγει από την κρίση.

Η Νέα Δηµοκρατία αντί να λέει: «όχι, δεν κουβεντιάζω», θα
πρέπει να έλθει και να κουβεντιάσει µε βάση τις προτάσεις της
και, βεβαίως, να απαιτεί οι σωστές από αυτές να γίνουν αποδε-
κτές. Αλλά, πρέπει να κουβεντιάσει, να συζητήσει και να καταλά-
βει -και να καταλάβετε και εσείς- ότι για να βγούµε από αυτήν
την κρίση, δεν έχει µόνο ευθύνη η Κυβέρνηση –βεβαίως, έχει την
πρώτη ευθύνη- αλλά, έχουµε ευθύνη όλοι, αν θέλουµε τουλάχι-
στον σ’ αυτήν την ιστορία να επιβιώσει η χώρα µας, η πατρίδα
µας, την οποία εξ ορισµού δέχοµαι ότι όλοι αγαπάµε.

Θα αναφερθώ στο χρόνο που µου αποµένει σε δύο-τρία θέ-
µατα που αφορούν τούτη τη συζήτηση. Ο κ. Χάιδος, ο κ. Οικονό-
µου, ο κ. Τζελέπης κατά τον καλύτερο τρόπο τα έχουν ήδη
αναλυτικά αναφέρει.

Υπήρχε σκάνδαλο; Αναµφίβολα, ναι. Δεν υπάρχει κανείς σ’
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αυτήν την Αίθουσα που να µη λέει ότι δεν υπήρχε σκάνδαλο. Πι-
στεύει κανείς ότι ήταν τόσο εύκολο ένα τέτοιο σκάνδαλο από
αφελείς προέδρους και αχόρταγους χρηµατιστές; Μα, µαζί ήταν.
Ο κ. Δεµέστιχας µε τον κ. Αποστολίδη µαζί είχαν πάει στον κ. Πα-
λαιοκρασσά, ως «Ακρόπολις» και ο κ. Δεµέστιχας, ο οποίος είχε
πάει στον κ. Παλαιοκρασσά τον Απρίλιο, ως «Ακρόπολις», ευρέθη
τον Ιούνιο πρόεδρος του ταµείου από την κυβέρνηση, του οποίου
ταµείου ήταν σύµβουλος η «Ακρόπολις».

Είναι αυτό που λέει η σχετική διαφήµιση: «τυχαίο;». Δεν νο-
µίζω. Κάποιος παρενέβη για να γίνει. Ας µην κρυβόµαστε πίσω
από το δάχτυλό µας. Και τα δέκα εκατοµµύρια, τα οποία είχε
τάξει ο κ. Δεµέστιχας και ο κ. Αποστολίδης στον κ. Παλαι-
οκρασσά, ευρέθησαν διά της γνωστής ιστορίας της µίζας και τις
βαλίτσες, οι οποίες αποκαλύφθηκαν στην εξεταστική επιτροπή
και για τις οποίες, ακόµη και σήµερα, δεν ξέρουµε ποιος τις
έκρυψε που –κάποιος από τους δύο- γιατί τα έριχνε ο ένας στον
άλλον. Τυχαίο ήταν και αυτό; Δεν υπάρχει, λοιπόν, απλώς σκάν-
δαλο. Υπάρχουν και υπεύθυνοι.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι: Υπήρξε συντονισµός και
σχεδιασµός σ’ αυτήν την ιστορία; Μα, βοά το πράγµα. Είναι δυ-
νατόν τέσσερα ταµεία, την ίδια µέρα, να αποφασίσουν ταυτό-
χρονα ότι αγοράζουν ανύπαρκτο –προσέξτε- οµόλογο; Δεν
υπήρχε εκείνη την ηµέρα. Αγόραζαν «αέρα». Το οµόλογο δεν
υπήρχε, αλλά όλοι τους έλεγαν ότι είναι τελειωµένο, είναι του
δηµοσίου. Και πώς τυχαία, µετά από έξι µήνες, το ίδιο ακριβώς
οµόλογο, µε τα ίδια ακριβώς χαρακτηριστικά και την ίδια ακριβώς
φρασεολογία, το οποίο δεν υπήρχε τον Οκτώβριο, εφευρέθη και
ευρέθη τον Φεβρουάριο και έφερε την υπογραφή του κ. Δούκα
και του κ. Μεϊµαράκη; 

Τυχαίο είναι και αυτό; Και τα τέσσερα ταµεία τυχαία συµφώ-
νησαν; Και τυχαία άλλαξε για πρώτη φορά το οµόλογο µε τον
τύπο schuldschein, που ανακοινώνεται και µαθαίνουµε που πάει,
σε άλλο τύπο, που δεν ανακοινώνεται και δεν µαθαίνουµε που
πάει, µε παρέµβαση της «JP MORGAN» στο Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών τότε; Και τυχαία ο κ. Κουρής
αγνόησε τις συνεχείς παρεµβάσεις των υπηρεσιών –γραπτές
ήταν- λέγοντας ότι: «δεν µε ενδιαφέρει, εµείς προχωράµε»; Και
τυχαία «ξηλώσατε» τον κ. Κουρή από Γενικό Γραµµατέα του
Υπουργείου Οικονοµικών µετά; Και αυτό τυχαία έγινε; Συνέπεσε;
Οι ίδιοι το κάνατε. Πώς δεν υπήρχε συντονισµός και σχεδιασµός; 

Επίσης, υπήρξε προσπάθεια «κουκουλώµατος»; 
Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι, υπήρξε συνειδητή προσπάθεια

«κουκουλώµατος». Ο κ. Σανιδάς πρωτοστάτησε σ’ αυτό. Υπάρχει
µαρτυρία. Όταν ο κ. Ζορµπάς πήγε και του είπε ότι «µπορούµε
να πιάσουµε τη µίζα του Παπαµαρκάκη στα Κέιµαν, µας έχουν
ειδοποιήσει οι Εγγλέζοι και εντός σαράντα ηµερών πρέπει να
απαντήσουµε», του είπε: «άφησε το να το δούµε». Και όχι µόνο
«άφησέ το να το δούµε», αλλά συνειδητά αποκρυβόταν το πόρι-
σµα «Ζορµπά» για χρόνια. Και όχι µόνο αποκρυβόταν το πόρισµα
«Ζορµπά» για χρόνια, αλλά όταν κατετέθη τον Αύγουστο του
2007, εσπευσµένα έκλεισε η Βουλή και προκήρυξαν εκλογές.
Είναι συνειδητή η προσπάθεια «κουκουλώµατος» από τη Νέα Δη-
µοκρατία ναι ή όχι; Ας λέµε κάποτε στην Αίθουσα την αλήθεια. 

Τρίτον, η δικαιοσύνη έκανε καλά το έργο της, όπως µας είπε
ο κ. Παυλόπουλος; Για σταθείτε! Τέσσερα χρόνια τι έκανε; Τέσ-
σερα χρόνια εκκρεµεί αυτή η ιστορία, µε εισαγγελέα που απα-
σχολείτο αποκλειστικά µε αυτό. Είναι αυτό έργο; 

Η εξεταστική επιτροπή σε έξι µήνες, σας πληροφορώ, βρήκε
πολύ περισσότερα στοιχεία χωρίς να έχει τις δυνατότητες. Ελά-
χιστοι από τους ανθρώπους, που δούλεψαν φιλότιµα και µε αυ-
ταπάρνηση και -όπως είπε ο κ. Χάιδος- χωρίς να πληρωθεί κανείς
–γιατί πολλά λέγονται έξω- είχε τις γνώσεις τις τόσο εξειδικευ-
µένες ή τις νοµικές, που µπορεί να έχει ένας εισαγγελέας για να
ψάξει µία υπόθεση. Και, όµως, βρήκαµε πολύ περισσότερα πράγ-
µατα. Εξηγήσαµε το γιατί χτυπήθηκε το Schuldschein. Βρήκαµε
τον κ. Αποστολίδη και τον κ. Πρινιωτάκη, που παραδέχθησαν τις
βαλίτσες του «µαύρου» χρήµατος. Βρήκαµε και άλλα ζητήµατα
που δεν υπήρχαν µέχρι τότε. Η δικαιοσύνη τι έκανε; 

Όταν στείλαµε, κύριε Παυλόπουλε –και καλά κάναµε και
µπράβο µας- το συγκεκριµένο γράµµα, από το οποίο προέκυπτε
ευθέως, µε βάση την ίδια την κατάθεσή του, ότι θα έπρεπε, του-

λάχιστον ως ύποπτος, να κληθεί ο κ. Κουρής -τον οποίο κ. Κουρή
η ίδια η Νέα Δηµοκρατία «εξήλωσε», κάτι ήξερε προφανώς- ο κύ-
ριος εισαγγελέας εκώφευσε.

Εγώ είµαι υπερήφανος για το έργο που έγινε στην εξεταστική.
Και δεν είναι µόνο δικό µας. Δεν ανήκει στο ΠΑΣΟΚ. Ανήκει σε
όλους τους ανθρώπους που δούλεψαν: από το ΠΑΣΟΚ, από το
ΚΚΕ, από το Συνασπισµό, από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.
Όλοι δούλεψαν φιλότιµα µε τις αντιθέσεις µας, µε τις διαφωνίες
µας, καθαρά, µε το χέρι στην καρδιά και χωρίς να έχουν να κρύ-
ψουν τίποτα. Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, αποχώρησε. Γιατί απο-
χώρησε; Τι φοβήθηκε; Τι είχε να κρύψει; Έτσι είναι τα πράγµατα. 

Είναι σαφές ότι χρειάζεται περαιτέρω διερεύνηση για τον κ.
Δούκα και τον κ. Τσιτουρίδη. Και για τον µεν κ. Δούκα, χρειάζεται
διερεύνηση για την υπογραφή του, η οποία µπήκε υπό ένα ιδιαί-
τερα περίεργο καθεστώς. Ένα πράγµα θα σας πω: Υποτίθεται
ότι µπήκε για προβλήµατα, για δάνεια του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, τα οποία ουδαµού αναφέρονται. Δεν αναφέρεται τι κα-
λύπτει, δεν υπάρχει δαπάνη που καλύπτεται, δεν υπάρχει ανάγκη
που καλύπτεται, δεν υπάρχει αγορά που καλύπτεται, δεν υπάρχει
δόση που λήγει ή που καλύπτεται. Κανείς δεν ήξερε. Μας το είπε
καθαρά ο κ. Μεϊµαράκης: «Ναι, µου είπαν έχουµε ένα καλό
πράγµα, έλα πάρτο». Έχετε δει εσείς να δίνονται δάνεια χωρίς
λόγο, χωρίς να ξέρουµε τι δαπάνες καλύπτουν; Πότε γινόντου-
σαν αυτά; Πού; Σε ποιο κράτος; 

Πρέπει να γίνει, λοιπόν, διερεύνηση για την υπογραφή του κ.
Δούκα κόντρα στις υπηρεσίες του και για τον κ. Τσιτουρίδη για
τον προκλητικά ελλιπέστατο έλεγχο  που υπήρχε στα ασφαλι-
στικά ταµεία. Αποφάσιζαν αγορά 270 εκατοµµυρίων µη οµολό-
γου, που δεν υπήρχε και κανείς δεν έλεγε: «Τι είναι αυτά, ρε
παιδιά; Τι κάνετε;». Η δε επιτροπή, η οποία προβλεπόταν µε την
Τράπεζα της Ελλάδος, δεν είχε συσταθεί επί τόσα χρόνια, παρά
τις οχλήσεις, όπως δήλωσε, του αρµόδιου Υποδιοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδος. 

Σαφώς έπρεπε να διερευνηθούν περαιτέρω. Φαντάζοµαι ότι
υπάρχει το πρόβληµα της αποφασιστικής προθεσµίας του Συν-
τάγµατος µε βάση την εκτίµηση του Βατοπεδίου, το οποίο θα
εκτιµήσουµε. Σε κάθε περίπτωση, όµως, µε αυτό το πόρισµα
βγαίνει η αλήθεια, µε αυτό το πόρισµα γίνεται ένα αποφασιστικό
βήµα στον τοµέα της διαφάνειας, µε αυτό το πόρισµα, για το
οποίο είµαστε υπερήφανοι, τεκµηριώνεται το σκάνδαλο των δο-
µηµένων οµολόγων. Από κει και πέρα, ο καθένας αναλαµβάνει
τις ευθύνες του µε βάση το Σύνταγµα και το νόµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού πρώτα
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαέξι µαθητές
και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο
Κω.

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας και το σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων αποτελεί έναν
ακόµα κρίκο της ίδιας αλυσίδας. Αυτής που αφορά την επίθεση
στο βιοτικό επίπεδο, στα δικαιώµατα της εργατικής τάξης των
πλατιών λαϊκών στρωµάτων. Επίθεση που αναπτύσσεται και από
το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία. Σε αυτό το πλαίσιο λεη-
λατήθηκαν τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων των ερ-
γαζοµένων. Το ίδιο είχε γίνει και προηγουµένως µε το τζογά-
ρισµα στο Χρηµατιστήριο, µε τη λεηλασία µέρους των αποθεµα-
τικών των ασφαλιστικών ταµείων. 

Η επίθεση αυτή συνεχίζεται και σήµερα. Στο όνοµα της καπι-
ταλιστικής κρίσης κόβονται µισθοί, κόβονται µεροκάµατα, ανα-
πτύσσεται γενικότερη επίθεση µε κατάργηση επιδοµάτων,
κατάργηση του οκτάωρου, αλλαγή εργασιακών σχέσεων, κατάρ-
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γηση συλλογικών συµβάσεων εργασίας. 
Κυρία Υπουργέ, αυτή τη στιγµή που εµείς συζητάµε για εκα-

τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, που πήγαν και ήρθαν και άλλα χά-
θηκαν, αυτήν ακριβώς τη στιγµή, εκτός από τους άνεργους,
υπάρχουν χιλιάδες εργαζόµενοι άνθρωποι σε εργοστάσια και
επιχειρήσεις, οι οποίοι είναι απλήρωτοι. Τους δίνουν κάθε µήνα
200 ή 300 ευρώ για να περάσουν το µήνα τους και τα άλλα τους
τα χρωστάνε. 

Το ΚΚΕ αντιπαλεύει αυτήν την πολιτική. Δεν πρέπει η Κυβέρ-
νηση και ειδικά το Υπουργείο Εργασίας να κάθεται µε σταυρω-
µένα χέρια. Πρέπει να πάρει άµεσα µέτρα. Υπάρχουν άνθρωποι,
οι οποίοι πεινάνε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναφερόµαστε σ’ ένα συγκεκρι-
µένο και πολύ σοβαρό πρόβληµα το οποίο απασχόλησε για µε-
γάλο διάστηµα τους εργαζόµενους, το λαό, που αφορά εκτός
των άλλων τα περιουσιακά στοιχεία, τα αποθεµατικά των ασφα-
λιστικών ταµείων. Μιλάµε δηλαδή για το σκάνδαλο των δοµηµέ-
νων οµολόγων. Πρόκειται για µία ακόµα διαδικασία, επιχείρηση
θα έλεγα, λεηλασίας των αποθεµατικών. Το γεγονός αυτό όλες
σχεδόν οι άλλες πολιτικές δυνάµεις εκτός από το ΚΚΕ το απο-
κόβουν από την πολιτική του σηµασία και κυρίως δεν αναδει-
κνύονται εδώ οι πολιτικές ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ διαχρονικά. Δεν γίνεται καµµία αναφορά στο χθες,
δηλαδή σαν όλα να έγιναν ξαφνικά ή ακόµα και φυσιολογικά.
Πάτε στα επιφαινόµενα και δεν θέλετε να βαθύνετε στην ουσία
του πράγµατος που είναι η κερδοφορία πολλών και διάφορων
επιχειρήσεων, χρηµατοπιστωτικών και άλλων, µε την ταυτόχρονη
λεηλασία των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων. Για το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. 

Γίνεται προσπάθεια να δηµιουργηθεί η εντύπωση ότι για τη
διακίνηση, τη µεταβίβαση και την πώληση δοµηµένων οµολόγων
αξίας εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ ούτε ερωτήσεις γίνον-
ταν, ούτε ενηµερώσεις των Υφυπουργών προς τους Υπουργούς,
ούτε υπήρχε επικοινωνία ανάµεσα σε Υπουργούς διαφορετικών
Υπουργείων, δηλαδή σα να επρόκειτο για τυπικές διαδικασίες
που αφορούσαν πενταροδεκάρες.

Γι’ αυτό λέµε ότι πρόκειται για ένα «καραµπινάτο» σκάνδαλο
το οποίο έχει προϊστορία η οποία συνίσταται στο ότι αυτό το
«ζεστό» χρήµα των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων βρί-
σκεται στο στόχαστρο όλων των κυβερνήσεων εδώ και εξήντα
χρόνια. Από δω ξεκινά η λεηλασία, αυτό είναι το έδαφος στο
οποίο στηρίχθηκε. Αυτή είναι η αλήθεια και αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα.

Η δράση των χρηµατοπιστωτικών επιχειρήσεων που γνώριζαν
εκ των προτέρων ότι θα εκδοθεί αυτό ή εκείνο το οµόλογο ήταν
τυχαία; Όλοι εµφανίζονται ως «αθώες περιστερές» και θέλουν
να µας πείσουν ότι όλα έγιναν κανονικά, χωρίς καµµία παρέµ-
βαση. Εδώ έχουµε ταχύτατες διαδικασίες. Μέσα σε µια µέρα ή
σε δυο εικοσιτετράωρα πουλήθηκαν και µετακινήθηκαν οµόλογα
τρεις ή τέσσερις φορές και η λεηλασία των αποθεµατικών των
ασφαλιστικών ταµείων γίνεται µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων
διαχρονικά τα τελευταία εξήντα χρόνια και γίνεται «νόµιµα». Αυτό
το «νόµιµα» βέβαια για µας είναι σε εισαγωγικά. 

Αυτή η ιστορία έρχεται από πολύ µακριά. Οι προπάτορες της
Νέας Δηµοκρατίας, η ΕΡΕ, ο Συναγερµός, οι προπάτορες του
ΠΑΣΟΚ που ήταν τα αστικά κεντρώα κόµµατα της δεκαετίας του
’50, τα κόµµατα των φιλελευθέρων και άλλα, έχουν την ευθύνη
από το 1950 µέχρι σήµερα και σήµερα συνεχίζετε να έχετε την
ευθύνη και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία.

Ας θυµηθούµε κάτι. Δεν είναι επανάληψη, αν και το ανέφερε η
συντρόφισσα Βέρα Νικολαϊδου: Το 1950 µε τον αναγκαστικό
νόµο 1611 δεσµεύτηκαν τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών τα-
µείων των εργαζοµένων στην Τράπεζα της Ελλάδας µε ελάχιστα
έως µηδενικά επιτόκια ή κάποια επιτόκια κάποια περίοδο τα
οποία υπολείπονταν κατά πολύ του επίσηµου πληθωρισµού, µε
πρόσχηµα βέβαια τότε τη βιοµηχανική ανάπτυξη. Υπάρχει καµµία
αµφιβολία ότι και τότε επρόκειτο για µέγα σκάνδαλο; Τότε, αν
θυµάστε, έγιναν µεγάλες βιοµηχανικές µονάδες, έργα υποδοµής,
διυλιστήρια και άλλες µεγάλες επιχειρηµατικές δραστηριότητες.
Δόθηκαν τεράστια ποσά. «Ζεστό» χρήµα δόθηκε στο µεγάλο κε-
φάλαιο και µάλιστα σαν αυτό το «ζεστό» χρήµα που δίνεται σή-

µερα και στους επιχειρηµατίες και στις τράπεζες.
Τζάµπα χρήµα! Πολλά τζάκια δηµιουργήθηκαν τότε. Ναι,

εκείνα τα χρόνια, στη δεκαετία του 1950, δηµιουργήθηκαν αυτά
τα τζάκια από τη ληστεία των χρηµάτων των εργατών. Τα χρή-
µατα των εργαζοµένων, τυπικά και ουσιαστικά, χρηµατοδότησαν
τη µεταπολεµική βιοµηχανική ανάπτυξη.

Μόνο για το διάστηµα από το 1950 µέχρι το 1975, αυτά που
έχασαν τα ασφαλιστικά ταµεία συµποσούνται στα 58 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και περίπου 80 δισεκατοµµύρια ευρώ µαζεύονται
µέχρι το 1985 που άρχισαν να παίρνουν κάποιο ελάχιστο επιτό-
κιο. 

Γι’ αυτό το γεγονός ούτε το ΠΑΣΟΚ µιλάει ούτε η Νέα Δηµο-
κρατία! Γι’ αυτό µιλάµε για ένα διαχρονικό σκάνδαλο, στα πλαί-
σια του οποίου προβάλλει σαν ένα αυτοτελές επεισόδιο το
σκάνδαλο µε τα δοµηµένα οµόλογα. Και ενώ, λοιπόν, όλοι µαζί
λεηλατήσατε τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων, όπως
έγινε και µε το τζογάρισµα στο Χρηµατιστήριο, βγαίνουν σήµερα
οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και
λένε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για τις συντάξεις των εργαζοµέ-
νων.

Αυτά τα χρήµατα, κυρίες και κύριοι, δεν χάθηκαν. Δεν έγιναν
καπνός. Αυτά τα χρήµατα των εργαζοµένων έπιασαν τόπο. Ένα
µέρος τους έγινε βιοµηχανική ανάπτυξη. Μετατράπηκαν, όµως,
και σε τεράστια κέρδη. Θησαύρισαν βιοµήχανοι, κατασκευαστές,
εφοπλιστές, τραπεζίτες, άλλοι επιχειρηµατίες. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Και αυτοί που κερδίζουν στην περίοδο της ανάπτυ-
ξης είναι οι ίδιοι που κερδίζουν και σήµερα στην περίοδο της
καπιταλιστικής κρίσης. Οι καπιταλιστικές επιχειρήσεις κερδίζουν.
Αυτοί που χάνουν και στην περίοδο της ανάπτυξης και στην πε-
ρίοδο της κρίσης είναι η εργατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά στρώ-
µατα.

Αυτά τα χρήµατα, λοιπόν, που προέρχονται από τον ιδρώτα
και το αίµα των εργατών και όλων των εργαζόµενων, το ΚΚΕ τα
διεκδικεί! Παλεύει για να επιστραφούν στους εργαζόµενους.
Όλα όσα κλάπηκαν, λεηλατήθηκαν από το κράτος, από τις κυ-
βερνήσεις διαχρονικά και δόθηκαν στο µεγάλο κεφάλαιο, πρέπει
να επιστραφούν στους εργαζόµενους και στα ασφαλιστικά τους
ταµεία. 

Και σήµερα συνεχίζεται η λεηλασία των εισοδηµάτων των ερ-
γαζοµένων. Τι έχουµε σήµερα; Έχουµε µείωση µισθών, µείωση
συντάξεων, κατάργηση βαρέων και ανθυγιεινών. Με πρόσχηµα
το µνηµόνιο έχουµε ουσιαστικά κατάργηση του δέκατου τρίτου
και του δέκατου τέταρτου µισθού. Έχουµε παραπέρα ιδιωτικο-
ποίηση της παιδείας, της υγείας, της πρόνοιας, της κοινωνικής
ασφάλισης. 

Εµείς δεν αποδεχόµαστε αυτήν τη λεηλασία. Αντιπαλεύουµε
αυτήν την επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα και στις κατακτή-
σεις των εργαζοµένων και καλούµε την εργατική τάξη και όλους
τους εργαζόµενους να βγουν στο δρόµο συντεταγµένα, µέσα
από τις γραµµές του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος, προκει-
µένου να διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους, να αντιπαλέψουν
αυτήν την αντεργατική, αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων
που έχει τη στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας και όλων των πολιτι-
κών δυνάµενων που θεωρούν µονόδροµο την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Υπάρχει, λοιπόν, καµµία αµφιβολία ότι πρόκειται για σκάνδαλο
η περίπτωση µε τα δοµηµένα οµόλογα; Ο κ. Δένδιας προηγου-
µένως είπε ότι όλα κινήθηκαν κανονικά, όλα κινήθηκαν νοµικά ή
νοµότυπα. Μα, αυτή η νοµοθεσία είναι µέγα σκάνδαλο! Αυτή
είναι η πραγµατικότητα! Είναι το νοµοθετικό πλαίσιο που έχετε
και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ που οδηγεί εκεί τα αποθε-
µατικά των ασφαλιστικών ταµείων.

Εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι µ’ αυτό. Από την
αρχή, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, όταν προέκυψε το πρόβληµα, είχε υποστηρίξει την
ανάγκη διερεύνησης του σκανδάλου των δοµηµένων οµολόγων,
χωρίς να τρέφει αυταπάτες για την πραγµατική πρόθεση της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ να προχωρήσουν στην ουσια-
στική διερεύνηση της υπόθεσης. Και αυτό γιατί κάτι τέτοιο προ-
ϋποθέτει την ουσιαστική αµφισβήτηση του πυρήνα της πολιτικής
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τους, αφού πρόκειται για µία πολιτική που µε συνέπεια υπηρε-
τούν διαχρονικά. Και στην προκειµένη περίπτωση αυτή η πολιτική
τους εκδηλώνεται µε τη στενή σύµφυση παραγόντων του τραπε-
ζικού και χρηµατοοικονοµικού κεφαλαίου µε το ελληνικό δηµό-
σιο, επανακαθορίζοντας σε µεγάλο βαθµό και την πολιτική
δανεισµού του κράτους.

Σήµερα, µετά την ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής
και µετά τη συζήτηση που προηγήθηκε µέχρι τώρα και για τους
λόγους που εκθέσαµε αναλυτικά στο δικό µας πόρισµα για το
σκάνδαλο, εκτιµούµε ότι η συγκεκριµένη θέση µας επιβεβαιώνε-
ται πλήρως. 

Εµείς είχαµε πει «ναι» στη διερεύνηση του σκανδάλου µε τα
δοµηµένα οµόλογα. Όµως, ταυτόχρονα ζητήσαµε να διερευνηθεί
και το πώς έγινε αυτή η λεηλασία διαχρονικά. Το ΠΑΣΟΚ αρνή-
θηκε. Η Νέα Δηµοκρατία ήθελε να διερευνηθούν µόνο µέχρι τα
του Χρηµατιστηρίου. Εµείς ζητάµε συνολική διερεύνηση. 

Υπάρχουν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναµφίβολα βαριές
πολιτικές ευθύνες στην τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί χρησιµοποίησε τα οµόλογα και για τη µείωση του κόστους
δανεισµού µε βάση τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων.
Έχουν ευθύνη οι τότε Υπουργοί. 

Εµείς θεωρούµε ότι υπάρχει ανάγκη σύστασης ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης, µε σκοπό τη διερεύνηση ενδεχοµένων ποινικών ευθυνών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Χαλβατζή. 
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Παναγιώτης Λαφαζάνης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Έχουµε την αίσθηση ότι σ’ αυτήν την Αίθουσα πάρα πολλοί,

πολύ περισσότεροι από άλλοτε, παίζουν ένα θέατρο και µια κο-
ροϊδία και ευτελίζουν σοβαρές θεσµικές διαδικασίες, για να οδη-
γούν τον τόπο από το κακό στο χειρότερο. 

Η Νέα Δηµοκρατία έφυγε από την εξεταστική επιτροπή. Γιατί
φύγατε, κύριοι; Και γιατί είστε σήµερα εδώ, αφού φύγατε από
την εξεταστική επιτροπή; Μετέχετε σ’ αυτήν τη συζήτηση. Γιατί
δεν µετείχατε και στην εξεταστική επιτροπή; 

Το ΛΑΟΣ έκανε το αντίστροφο. Μετείχε στην εξεταστική επι-
τροπή και έφυγε σήµερα. Γιατί φεύγετε, κύριοι; Γιατί µετείχατε
τότε στην εξεταστική επιτροπή; Τι νόηµα έχουν αυτά τα παιχνί-
δια; 

Και για να µη νοµίσετε ότι θα σας αφήσω στο απυρόβλητο
εσάς του ΠΑΣΟΚ, δεν κατάλαβα τι ζητάτε απ’ αυτήν την υπό-
θεση. Ζητάτε να κάνουµε µία συζήτηση εν γένει; Καλή είναι, δεν
λέω. Να κάνουµε συζήτηση στη Βουλή. Όµως, ποιο είναι το διά
ταύτα; Υπάρχει διά ταύτα στην υπόθεση; Θα υπάρξει συνέχεια
στο µέγα σκάνδαλο; Θα παραγραφεί µετά τις µεθοδεύσεις που
προηγήθηκαν και τα θεσµικά απαράδεκτα πλαίσια που υπάρ-
χουν; Θα πάτε σε προκαταρκτική; Θα ακολουθήσετε άλλη ίσως
τροπή και εξέλιξη στο θέµα; 

Θα πρέπει, όµως, να µας το πείτε, διότι µας παρακολουθεί ο
ελληνικός λαός που θέλει να ξέρει τι θα ακολουθήσει µετά από
αυτήν τη συζήτηση. Και θα υπάρξει συνέχεια. 

Και όσον αφορά αυτό, θα περίµενα και από την κυρία Υπουρ-
γό, αλλά και από εσάς, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του
ΠΑΣΟΚ, µια σαφέστερη τοποθέτηση. 

Κυρίες και κύριοι, δεν είµαι από εκείνους –και το λέω και προ-
σωπικά- που θεωρεί ότι αν ο τόπος µας βουλιάζει σήµερα και βρί-
σκεται ίσως στη µεγαλύτερη κρίση στη νεοελληνική ιστορία
οφείλεται στους λεγόµενους «κλέφτες πολιτικούς» που κυβέρ-
νησαν ή και στα σκάνδαλα. Δεν είµαι αυτής της πολιτικής αντί-
ληψης και της ιδεολογικής, αν θέλετε, θεώρησης των πραγ-
µάτων. 

Και το λέω αυτό παρεµπιπτόντως για όσα θα πω στη συνέχεια,
για να πω και κάτι το οποίο ίσως είναι ένα επιχείρηµα γι’ αυτή
µου την άποψη.

Βουλιάζει σήµερα η Ελλάδα. Όµως, µόνο η Ελλάδα είναι που
βουλιάζει στην Eυρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Βλέ-
πουµε ότι και η Ιρλανδία µπήκε κάτω από το µνηµονιακό τέρας,
κάτω από τη µνηµονιακή βαρβαρότητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Και η Πορτογαλία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το ξέρω. Βλέπουµε και την Πορ-

τογαλία να ακολουθεί. Ίσως να έχουµε και την Ισπανία. Αυτό
µπορεί να σηµατοδοτήσει και τη διάλυση, βεβαίως, της Ευρωζώ-
νης. 

Στην Ιρλανδία, λοιπόν, οι κλέφτες πολιτικοί και τα σκάνδαλα
οδήγησαν εκεί την κατάσταση; Και στην Πορτογαλία; Ίσως, στην
Ισπανία αύριο. 

Υπάρχουν βαθύτερα προβλήµατα και αιτίες για τις οποίες
έχουµε οδηγηθεί σε αυτήν την κατάσταση και στη χώρα µας και
τα οποία συνδέονται απολύτως µε τις άγριες, νεοφιλελεύθερες
καπιταλιστικές πολιτικές, τις οποίες ακολουθούν οι κυβερνήσεις
τα τελευταία χρόνια, συστατικό των οποίων είναι η µεγέθυνση, η
διεύρυνση και η µεγάλη έκταση που παίρνουν τα σκάνδαλα, τα
οποία πνίγουν µε τη δυσοσµία τους την ελληνική κοινωνία. 

Το λέω αυτό, λοιπόν, ξεκαθαρίζοντας από την αρχή ότι ο δικός
µας στόχος είναι µια µεγάλη ανατροπή των πολιτικών, µια ανα-
τροπή στην πορεία της χώρας, µια νέα προοδευτική και σοσιαλι-
στική πορεία της χώρας, η µόνη που µπορεί να διασφαλίσει -όσο
είναι δυνατόν- ένα πλαίσιο αξιών, που θα αποτρέπει τη δυσοσµία
των σκανδάλων και µια άλλη αξιακή στάση στην ελληνική κοινω-
νία. 

Βεβαίως, λέγοντας αυτά δεν υποτιµούµε καθόλου τα σκάν-
δαλα και την ανάγκη εκκαθάρισής τους. Δεν υποτιµούµε την
ανάγκη να ακολουθηθούν σε βάθος οι διαδικασίες, για να ανα-
δειχθούν τα σκάνδαλα, οι υπεύθυνοι και να τιµωρηθούν οι υπεύ-
θυνοι. 

Εδώ στη συγκεκριµένη περίπτωση µε τα οµόλογα έχουµε ένα
µεγάλο σκάνδαλο. Αν θέλετε να το γενικεύσουµε λιγάκι, µε τα
ασφαλιστικά ταµεία έχουµε ένα διαχρονικό µέγα σκάνδαλο, το
οποίο έχει και τη νόµιµη πλευρά του, δηλαδή σκάνδαλο µε το
νόµο και παράνοµες µεθοδεύσεις. Διότι δεν υπάρχει θεσµός που
να λεηλατήθηκε και να καταληστεύτηκε τόσο πολύ µέσα στη
χώρα όσο τα ασφαλιστικά ταµεία. Φθάσαµε στο σηµείο µετά απ’
αυτήν τη λεηλασία, µετά απ’ αυτήν την κλοπή και τις πολιτικές
που ακολουθήθηκαν να κόβετε τις συντάξεις –υποτίθεται- για να
ορθοποδήσει η χώρα. Και ποιες συντάξεις; Τις συντάξεις των 600
ευρώ. Έλεος!

Διαχρονική, λοιπόν, η ληστεία των ταµείων. Η καταλήστευση
αυτή έγινε απ’ όλες τις κυβερνήσεις διαχρονικά. Αναφέροµαι στη
µεγάλη καταλήστευση µε τα άτοκα δάνεια και τις άτοκες κατα-
θέσεις στην Τράπεζα της Ελλάδος. Απίστευτο! Δεν έχει ξαναγί-
νει! 

Θα  αποδοθούν ευθύνες διαχρονικά; Θα υπάρξουν κάποια
µέτρα από την πλευρά του κράτους, που να είναι ανταποδοτικά
σε αυτήν τη µεγάλη ληστεία των ασφαλιστικών ταµείων; 

Δεύτερη µεγάλη ληστεία: Το Χρηµατιστήριο. Λεηλασία έγινε
το 1999 των αποθεµατικών των ταµείων που κατευθύνθηκαν στο
χρηµατιστηριακό τζόγο! 

Τρίτη µεγάλη ληστεία: Αυτή που και τα δύο κόµµατα κάνουν,
επιτρέποντας στα ασφαλιστικά ταµεία να λειτουργούν σαν επεν-
δυτικά funds στην ουσία. 

Μα, κύριοι, είναι επενδυτικά funds τα ταµεία; Είναι δυνατόν να
τα κατευθύνετε σε κάθε λογής χρηµατιστηριακά και χρηµατοοι-
κονοµικά προϊόντα, για να κερδοσκοπούν και –ειδικότερα θα
έλεγα- σε δοµηµένα, σύνθετα προϊόντα, τα οποία δεν τολµούν
να αγγίξουν άνθρωποι που τζογάρουν σε όλον τον πλανήτη και
µας οδήγησαν σε αυτήν την κρίση; 

Εν πάση περιπτώσει, έχουν τροµακτικά µαθηµατικά επιτελεία
από πίσω τους να τα διαχειριστούν και σε άλλη κατεύθυνση και
µε άλλη λογική. Έβαλαν τα ταµεία οι άθλιοι –αυτοί που τα έβα-
λαν- να κάνουν αυτήν τη δουλειά και τις επενδύσεις των χρηµά-
των των ασφαλισµένων σε δοµηµένα και σύνθετα προϊόντα, των
οποίων οι τύποι, αν εκτεθούν εδώ, κανείς εξ ηµών δεν θα µπορεί
να τους καταλάβει, όσο απλά και αν εκτεθούν από τους ειδικούς. 

Είχαµε, λοιπόν και αυτήν τη µεγάλη ληστεία των οµολόγων, η
οποία συνεχίζεται σήµερα, διότι µέσα στη µεγάλη κρίση που αν-
τιµετωπίζει όλος ο κόσµος, η Ευρώπη και η χώρα µας, έχουν πια
διασπαθιστεί, λεηλατηθεί τα αποθεµατικά των ταµείων. Πού είναι
τα αποθεµατικά των ταµείων σήµερα µε τις µετοχές, όταν το
Χρηµατιστήριο είναι κάτω από τις χίλιες πεντακόσιες µονάδες;
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Πού είναι η ρευστότητα που έχουν τα ασφαλιστικά ταµεία όσον
αφορά τα οµόλογα, στα οποία έχουν τοποθετηθεί; Πού είναι οι
επενδύσεις τους σε άλλα προϊόντα επενδυτικού τύπου;

Έχουν καταρρεύσει τα ασφαλιστικά ταµεία και ακούσαµε µε
έκπληξη την κυρία Υπουργό αντί να µας πει εδώ ότι stop πια αυτό
το παιχνίδι, δεν µπορεί το ασφαλιστικό ταµείο να λειτουργεί µε
επενδύσεις οι οποίες δεν είναι σταθερές, ασφαλείς απολύτως
και ελεγχόµενες και την ευθύνη να την έχει πρώτα απ’ όλα το δη-
µόσιο, συνεχίζετε …

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Αυτό είπα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ αυτά που άκουσα ... 
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Να έχει και απόδοση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μακάρι να παράκουσα εγώ.
Αυτά όµως, που άκουσα –και κάτι καταλαβαίνω απ’ αυτά τα

πράγµατα, όπως θα έχετε διαπιστώσει- είναι ότι θα συνεχίσετε
την ίδια λογική. Θα συνεχίσουν να επενδύουν σε µετοχές τα
ταµεία; Η πιο ρισκαδόρικη τοποθέτηση είναι οι µετοχές.

Τα λέω αυτά, λοιπόν, για να επιβεβαιώσω ότι εδώ αυτό το
σκάνδαλο είναι τεράστιο, είναι διαχρονικό, είναι κατ’ εξοχήν
πολιτικό σκάνδαλο και συνδέεται και µε τη χρήση των
ασφαλιστικών ταµείων, αλλά και του δηµοσίου ως επενδυτικό
fund που το ξεχνάτε και εσείς, κύριοι συνάδελφοι από το χώρο
του ΠΑΣΟΚ. Διότι η µεγαλύτερη σκανδαλώδης µεθόδευση, όσον
αφορά τις επενδύσεις, είναι αυτό το τερατούργηµα που έγινε µε
τη «GOLDMAN SACHS», που µας έχει κάνει διεθνώς ρεζίλι.

Διαβάστε το βιβλίο «Τράπεζα» του Μαρκ Ρος, της «LE
MONDE». Ήρθε προχθές και έδωσε συνέντευξη στη χώρα µας
για το βιβλίο του. Το πρώτο κεφάλαιο του βιβλίου του είναι για
την κ. Λουδιάδη Η τράπεζα που κυβερνά την Ελλάδα: «GOLD-
MAN SACHS». Αυτό είναι το πρώτο κεφάλαιό του! Πολύκροτο
βιβλίο σε όλο τον κόσµο, όπου διεκτραγωδεί τα χάλια της
Ελλάδας, η οποία έφερε εδώ τη Goldman Sachs για να κρύψει
το χρέος και πλούτισε και τη Goldman Sachs και τους κυρίους
που έκαναν αυτήν τη συµφωνία και θα πληρώνει ο ελληνικός
λαός πρωτοφανή επιτόκια, πρωτάκουστα επιτόκια από το 2019
και µετά, για να καλύψει αυτό το σκάνδαλο. Γιατί δεν κάνετε µία
εξεταστική επιτροπή της Βουλής γι’ αυτό το θέµα; Δεν είναι
σοβαρό; Δεν είναι κρίσιµο; Δεν είναι κι αυτό διαχρονικό
σκάνδαλο; Διότι τη «GOLDMAN SACHS» και τη συµφωνία δεν την
ακύρωσε η Νέα Δηµοκρατία, αλλά της έδωσε συνέχεια. 

Αυτήν την ώρα εµείς προτείνουµε και µένουµε σταθεροί µε το
πόρισµα που καταθέσαµε διά του Βουλευτή µας του κ.
Μουλόπουλου, να υπάρξει συνέχεια σ’ αυτήν την υπόθεση και η
Βουλή να κάνει κάθε τι το δυνατό για να αναδειχθούν και να
τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι και να αξιοποιήσει όλες τις δυνατό-
τητες που υπάρχουν και θεσµικά, αλλά και πολιτικά, προς αυτήν
την κατεύθυνση. Σε κάθε περίπτωση, το στίγµα να είναι
βαρύτατο σε αυτούς που το απευθύνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ που φτάσαµε, αυτήν την ώρα ο τόπος µας χρειάζεται µια
µεγάλη ανατροπή. Χωρίς µια µεγάλη ανατροπή, δεν µπορεί να
υπάρξει ανακοπή του κατήφορου που µας οδηγεί πλέον στην
άβυσσο. Βεβαίως, µία τέτοια ανατροπή το πρώτο που χρειάζεται
είναι µεγάλους κοινωνικούς αγώνες. 

Διαβάσαµε από διάφορα sites χθες –δεν ξέρω αν είναι κι
ακριβές, αλλά µάλλον είναι, απ’ ό,τι πληροφορούµαι- ότι ο
Υπουργός Οικονοµικών έφερε εδώ στον κοινοβουλευτικό τοµέα
εργασίας του ΠΑΣΟΚ το νοµοσχέδιο για τα τυχερά παιχνίδια και
το νοµοσχέδιο απερρίφθη. Ήταν ένα νοµοσχέδιο το οποίο είχε
εγκριθεί δυο, τρεις φορές από το Υπουργικό Συµβούλιο.

Πολλά λέγονται για τις πολιτικές εξελίξεις. Άλλοι µιλάνε για
εκλογές, άλλοι για ανασχηµατισµό. Υπογραµµίζουµε βεβαίως ότι
οι εκλογές θα έχουν και µία συνέπεια, ανεξαρτήτως του τι θέλει
ο καθένας: να παραγραφούν και οι εκκρεµείς υποθέσεις σκαν-
δάλων που βρίσκονται σε εξέλιξη.

Αυτό που χρειάζεται είναι µια µεγάλη ανατροπή, την οποία
αυτήν την ώρα µόνο ο λαός µε τους αγώνες του µπορεί να δια-
σφαλίσει. Κι αυτή η ανατροπή έχει πρόσηµο: είναι ανατροπή

προς τα αριστερά, είναι ανατροπή για νέες, µεγάλες, προοδευ-
τικές και σοσιαλιστικές εξελίξεις. Εδώ βρίσκεται το µέλλον και
της Ελλάδας και της Ευρώπης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εγώ θα συµφωνήσω απολύτως µε τον κ. Λαφαζάνη. Χρειάζεται
µια ανατροπή. Χρειάζεται όµως µια ανατροπή όχι γενικόλογη.
Από γενικολογίες έχει χορτάσει ο ελληνικός λαός. Και θα πω απ’
αυτό το Βήµα ότι δεν έλλειψε και το κόµµα στο οποίο ανήκω ως
προς αυτό το σηµείο και ίσως ένα από τα λάθη του υπήρξαν και
αυτά που χαρακτηρίζουµε ως βολονταρισµό, δηλαδή τα θέλουµε
όλα, τα θέλουµε τώρα. 

Αυτό όµως, που νοµίζω είναι ότι χρειάζεται µια πραγµατική
ανατροπή, που θα καταστήσει κάθε έναν που ασχολείται µε τα
κοινά, από το τελευταίο σωµατείο της γειτονιάς, το εργατικό σω-
µατείο, το εργατικό κέντρο, το δήµο, την περιφέρεια, τα κόµµατα
κοινωνό ως προς την εξατοµίκευση των απόψεων, προτάσεων
στην κριτική είτε ψόγου είτε επαίνου. 

Εάν ο καθένας εδώ, αγαπητέ κύριε Λαφαζάνη, ήξερε ότι ανερ-
χόµενος στο Βήµα και περνώντας, ας πούµε, γενεές δεκατέσσε-
ρις τη Νέα Δηµοκρατία, εφαρµόζοντας αυτό που συχνά σας λέω,
τη φασιστική αντίληψη της συλλογικής ευθύνης, εάν το γνώριζε
αυτό ότι θα ήταν εκτός πάσης, όχι απλώς κοινοβουλευτικής δε-
οντολογίας, ότι εκτός πάσης ηθικής πολιτικής, αλλά ότι θα ήταν
ουσιαστικά στο σκαµνί της κοινής γνώµης ως υπονοµευτής της
ίδιας της δηµοκρατίας δεν θα το έπραττε. Διότι η δηµοκρατία
αυτού του τύπου, τουλάχιστον που εδώ ορκιζόµαστε ότι την απο-
δεχόµεθα, η αντιπροσωπευτική κοινοβουλευτική δηµοκρατία,
δεν εννοεί ούτε µονοκοµµατικές απόψεις και µάλιστα στοιχισµέ-
νες πίσω από µία άποψη, από ένα πρόσωπο, από µια οµάδα προ-
σώπων, οµάδες που κυβερνούν και που κάθε τρεις, τέσσερις
µήνες συγκαλείται ένα κοινοβούλιο και για δύο-τρεις µέρες ψη-
φίζει. Αυτήν την αντίληψη, τη γνωρίζετε καλά και εσείς εγώ και
άλλοι το ξεφύγανε. Αλλά σας άκουσα προχθές να λέτε περίπου
ότι ναι, θα τα βρούµε µε το ΚΚΕ κ.λπ.. Να τα βρείτε µε το ΚΚΕ,
αρκεί να ωφελήσετε τον τόπο.

Αρκεί να µην τα βρείτε στη λογική. Το 1982 –και σε αυτό το
Βήµα ήταν ο µακαρίτης Χαρίλαος Φλωράκης- η Βουλή ψήφιζε
έναν επαναστατικό, πραγµατικά, νόµο, ένα νόµο ανατροπής στη
λογική αυτήν τη δική σας, το ν.1264, ο οποίος έκτοτε φαλκιδεύε-
ται και έχουµε φτάσει στη σηµερινή κατάσταση. Δεν είναι µόνο
οι ευθύνες των κυβερνήσεων. Και κακώς όταν µιλάµε για τις ευ-
θύνες των κυβερνήσεων στρεφόµαστε εναντίον της Βουλής. Η
Βουλή είναι για να ελέγχει τις κυβερνήσεις. Όταν οµαδοποιούµε
όποια άλλη στάση απέναντί µας, βεβαιότατα τότε µπορεί και στις
κυβερνήσεις και στα κόµµατα και στις κοινοβουλευτικές οµάδες
να εφαρµόζεται η τακτική του λωποδύτη που αρπάζει το πορτο-
φόλι και πρώτος φωνάζει «πιάστε τον κλέφτη» και ο κόσµος τρέ-
χει και φυσικά ο κλέφτης φεύγει. 

Άρα, λοιπόν, ευθύνη δεν έχουν µόνο οι κυβερνήσεις, δεν έχουν
πολιτική ευθύνη µόνο οι εκπρόσωποι του λαού που και αυτοί ως
Βουλευτές δίνουν ψήφο εµπιστοσύνης και έχουν καθήκον να
ασκούν κοινοβουλευτικό έλεγχο. Γιατί έχει καταντήσει να θεω-
ρείται ότι ο έλεγχος είναι έργο της Αντιπολίτευσης µόνο. Λάθος.
Είναι έργο της Βουλής. 

Τότε από το Βήµα αυτό  άκουγαν οι εργαζόµενοι -επί λέξει,
κύριε Λαφαζάνη- από το µακαρίτη το Χαρίλαο Φλωράκη για το
ν.1264: «Τι να πεις στους εργαζόµενους», λέει, «µε τους νόµους,
κύριε Κακλαµάνη, που φέρνετε εδώ;». Πίτα που δεν την τρως ασ’
την να καίγεται, λέει ο εργαζόµενος. 

Αυτή η λογική είναι που, µε τα όποια λάθη και εγκληµατικές
πολιτικές, αν θέλετε, ακολούθησαν -είτε εν όλω είτε εν µέρει- οι
κυβερνήσεις και µέλη κυβερνήσεων είτε ψήφισαν Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες σε νοµοσχέδια κ.λπ., οδήγησε  στη σηµερινή κα-
τάσταση. 

Και εγώ θεωρώ ότι ευθύνες εδώ δεν έχουν µόνο όσοι ανήκουν
ή ανήκαν σε κόµµατα πλειοψηφίας. Έχουµε όλοι. Βέβαια, όχι την
ίδια ευθύνη. Αλλά στο βαθµό που κάποιος ως αντιπολίτευση ανε-
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βαίνει εδώ και αντί να πει στην κυρία Υπουργό Εργασίας… 
Συγγνώµη τα έχω χάσει µε τους τίτλους των Υπουργείων. Και

επειδή είµαι παλιός εγώ, τι να πω; 
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Εργασίας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εργασίας είστε ακόµα; Εντάξει. 
Να ελέγξει την Υπουργό Εργασίας. Ωραία,  τι φταίει ο άλλος

συνάδελφος,  όταν λέτε «εσείς», «οι άλλοι». 
Επίσης, έχει σηµασία τι λόγο εκφέρουµε όχι µόνο από το Βήµα

αυτό, αλλά και εκεί που ορισµένοι από εµάς περιφέρονται χωρίς
αίσθηση αυτοεκτίµησης και αυτοσεβασµού και δέχονται να υβρί-
ζονται από φασιστοειδή που βγαίνουν στα τηλέφωνα και υβρί-
ζουν εκπροσώπους του λαού. 

Συχνά ρωτώ εγώ πολίτες όταν µου λένε «οι τριακόσιοι», πό-
σους γνωρίζετε εκ των τριακοσίων; Δεν είναι άδικο ανθρώπους
που δεν τους γνωρίζετε, ούτε κατ’ όνοµα, ούτε κατ’ όψη, να τους
απευθύνετε βαρύτατες µοµφές «κλέφτες, απατεώνες»; 

Πιστεύω ότι µε κατανοείτε. Αλλά το πρόβληµα δεν είναι η αυ-
τοσυντήρησή µας, πώς µένουµε και πώς επανερχόµεθα µόνο στη
Βουλή. Να σκεφτούµε. Εγώ το γνωρίζω από το 1974. Έχουν πε-
ράσει χιλιάδες άνθρωποι από εδώ. Κάθε φορά που γίνονται εκλο-
γές το 1/3  φεύγει. Και ο σχηµατισµός ο δικός σας υπήρξε
περίοδος που δεν εκπροσωπείτο καν εδώ. Διανοούµαστε πόσοι
άνθρωποι πραγµατικά άξιοι, πάνω απ’ όλους, από εµάς, έχουν
περάσει; 

Εγώ έζησα εδώ και γνώρισα ανθρώπους που είµαι πολύ κατώ-
τερός τους και στη γνώση και σε όλα τα προσόντα. Αυτοί οι άν-
θρωποι, όµως, όσοι µάλιστα ήρθαν εδώ µετά το ’89 που µπήκε,
πλέον, η µεγάλη δύναµη των επιχειρηµατιών που ισοπέδωσε τα
πάντα  -άλλοι από αυτούς είναι αχυράνθρωποι, διότι από πίσω
τους είναι άλλοι πολύ πιο ισχυροί οικονοµικοί παράγοντες, όλοι
αυτοί που έκαναν τα µεγάλα έργα µε ανασφάλιστους Πακιστα-
νούς για να καπηλεύονται τώρα το έλλειµµα ασφάλισης των συν-
ταξιούχων- δεν τους λένε ότι εµείς και αυτοί που είναι από πίσω
µας φταίνε γιατί παίρνετε 600 ευρώ σύνταξη. Ούτε λένε ότι ο
πλούτος που παρήχθη από το ’74 µέχρι τώρα, εάν υπολογιστεί
σύµφωνα µε τη φορολογική νοµοθεσία, αν είχε πάει στα δηµόσια
ταµεία, τότε δεν θα υπήρχε πρόβληµα για τη χώρα. 

Αντίθετα, έλεγαν ότι είµαστε περήφανοι εµείς οι Έλληνες -έτσι
έλεγαν και οι Ιταλοί- διότι έχουµε παραοικονοµία γύρω στο 35%
µε 40%, ζούµε καλά. Εντάξει. Ο στόχος τους, άλλωστε, δεν είναι
οι κατασταλτικοί µηχανισµοί. Το κοινωνικό κράτος είναι ο στόχος
τους. Όταν µιλάνε και γράφουν «να περιοριστεί το κράτος», ξέ-
ρετε πολύ καλά τι εννοούν. Εννοούν το κοινωνικό κράτος. Και
ήδη είτε γιατί έτσι το καταλαβαίνουν όσοι έχουν ευθύνη είτε διότι
εκ των πραγµάτων προκύπτει, εκεί έχουµε οδηγηθεί πράγµατι.
Αλλά η πίτα, αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς δεν είναι πίτα που
καίγεται εις βάρος όλων αυτών των λυµεώνων.

Πολλοί εξ αυτών επενδύουν σε προϊόντα χρεοκοπίας της
χώρας και από το πρωί µέχρι το βράδυ µιλούν για την χρεοκοπία.
Και αν έχουµε αίσθηση πολιτικής ευθύνης και εντιµότητας, το τε-
λευταίο που θα πρέπει να λέµε εµείς εδώ είναι να παπαγαλίζουµε
ξανά και ξανά ότι η χώρα είναι ήδη χρεοκοπηµένη.

Θα µου πείτε: «Θα αποκρύπτουµε από το λαό την αλήθεια;»
Προφανώς όχι, αλλά καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά πότε επι-
σηµαίνουµε την πραγµατικότητα και πότε αυτά που λέµε, φιλο-
δοξούµε να είναι µια αυτοεπιβεβαιούµενη προφητεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, για την υπόθεση εδώ. Είναι
µια χαµένη υπόθεση προφανώς. Ο κόσµος µιλάει για παρα-
γραφή. Δεν ξέρει ότι εδώ το Σύνταγµα δεν προβλέπει καµµία πα-
ραγραφή. Δίνει την ευθύνη στη Βουλή. Και εδώ υπάρχει η ευθύνη
της εκάστοτε πλειοψηφίας και της ηγεσίας, ιδιαίτερα µετά το ’86
που όλες οι εξουσίες έχουν µεταβληθεί και έχουν µεταφερθεί
στην ηγεσία της πλειοψηφίας.

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι ήσασταν τώρα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, ζήτησα -και συµφώνησαν όλοι- επιτέλους,
να σταµατήσουµε να λέµε στην τάδε επιτροπή ψήφισε το ΠΑΣΟΚ
έτσι, η Νέα Δηµοκρατία έτσι, ο ΣΥΡΙΖΑ αλλιώς. Όχι. Εδώ είναι η
Βουλή, είναι οι τριακόσιοι. Δεν είµαστε τέσσερις απλώς αλά συ-

νέλευση ΕΦΕΕ. Ερωτάται το Σώµα. Οποιοσδήποτε εκ µέρους του
κόµµατός του έχει οριστεί να πει την άποψη του κόµµατος, την
λέει. Γράφεται στα Πρακτικά.

Στις εξεταστικές επιτροπές για όσους θα ορίζονται από τα
κόµµατα, θα δίνεται η δυνατότητα, ανεξαρτήτως προθέσεων -
διότι χωρίς στοιχεία δεν µπορώ να θίξω κανένα µέλος οποιασδή-
ποτε επιτροπής- ακόµη και ένας Βουλευτής να είναι από ένα
κόµµα, να έχει τη γνώµη του. Διαβάζουµε ανακοινώσεις ότι τα
κόµµατα, ισχύει για τα µικρότερα κόµµατα, αλλά και για τα µε-
γάλα κόµµατα, συσκέπτονται λέει, για το τι στάση θα τηρήσουν
για το αν είναι κάποιος ένοχος ή όχι. Και δεν µιλάµε για πολιτικές
ευθύνες, πολιτικές ενοχές, µιλάµε ακόµη και για ποινικές.

Θα καταθέσω την επόµενη εβδοµάδα την πρότασή µου. Μπο-
ρεί να είστε δέκα άνθρωποι όλοι εδώ πέρα, είναι και αυτό µια
ακόµη αδυναµία µας.

Πρέπει να καταλάβουµε ότι εδώ αναδεικνύεται ο εκπρόσωπος
του λαού, να καλέσουµε το λαό να παρακολουθεί αυτό το κανάλι
από το πρωί µέχρι το βράδυ, διότι εδώ, όποιος θέλει, ενηµερώ-
νεται, επιµορφώνεται, αντί να τρέχει στα παράθυρα, να υβρίζε-
ται, να ταπεινώνεται, να µεταβάλλεται σε υποπόδιο των ποδών
του οποιουδήποτε παρουσιαστή, ουσιαστικά του οποιουδήποτε
αφεντικού, του οποιουδήποτε παρουσιαστή. Διότι ο πολύς ο κό-
σµος δεν ξέρει. Λέει ότι φταίνε οι δηµοσιογράφοι. Ποιοι δηµο-
σιογράφοι φταίνε; Να κατηγορηθούν και να ελεγχθούν διότι δεν
έχουν την τόλµη να πουν «εντάξει, θα πεινάσει η οικογένειά µου,
αλλά εγώ δεν θα λέω ό,τι θέλεις εσύ»; Αφού ξέρετε, κύριε Μου-
λόπουλε, ξέρετε καλά ότι θα σε απολύσει το αφεντικό και θα
πέσει και σύρµα. Διότι µπορεί να τρώγονται µεταξύ τους σαν τα
σκυλιά, όταν είναι στη µέση ο στόχος, αλλά απέναντι στον κοινό
εχθρό όλοι µαζί βαράνε. Και θα σε απολύσουν και κανένα µαγαζί
δεν θα ανοίξει για να µπεις µέσα. 

Εδώ, λοιπόν, πεδίο δόξης λαµπρό, αντί να λέµε στον κόσµο
βλέπετε εκεί, γιατί µπορεί µια οµιλία να έχει χίλια πράγµατα και
όχι το πικάντικο που θα βολεύει. Να µη σας ταλαιπωρώ άλλο. 

Εγώ θλίβοµαι βαθύτατα διότι είναι ευρεία πλέον η πεποίθηση
στην κοινή γνώµη ότι εδώ είναι η κολυµβήθρα του Σιλωάµ, ότι
ένοχοι-ξένοχοι όλα ξεπλένονται. Και ξέρετε όλοι ότι αυτό δεν
είναι αλήθεια, σε ό,τι αφορά τη συνείδηση της συντριπτικής πλει-
ονότητας εδώ.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η πρότασή µου είναι να είναι µε κλήρωση ο
Βουλευτής. Ανάλογα µε τη δύναµη κάθε κόµµατος, κληρώνονται
τα µέλη των επιτροπών. Και κανένας πλέον, για παράδειγµα ο κ.
Δρίτσας, δεν θα έχει καµµία υποχρέωση να πάει στην Κουµουν-
δούρου ή στην Ιπποκράτους ή ο κ. Τζαβάρας να πάει στη λεω-
φόρο Συγγρού για να πει «να κουβεντιάσουµε τι θέση θα πάρου-
µε ως κόµµα».

Μιλάµε για κόµµατα και αυτή είναι άλλη αδυναµία του πολιτι-
κού µας συστήµατος, ότι τα κόµµατα δεν είναι πια κόµµατα
αρχών -όσο και αν για τις προεκλογικές ανάγκες βγάζουµε κά-
ποια προγράµµατα- είναι κόµµατα ατόµων. Σας µιλώ µε αίσθηση
ευθύνης, την οποία δεν αµφισβητώ από κανέναν, αλλά αυτά κά-
ποτε πρέπει να τα σκεφτούµε. 

Και αν κύριοι της Αριστεράς µε βλέπετε πολλές φορές να είµαι
οξύτερος απέναντί σας παρά απέναντι στη δεξιά πλευρά -υπο-
θέτω ότι θα έχετε καταλάβει ότι είµαι το ίδιο περίπου οξύς απέ-
ναντι και στη δική µου παράταξη- είναι γιατί αισθάνοµαι -επειδή
γνωρίζω- πριν από τη Μεταπολίτευση, ότι αυτοί που ασχολούν-
ταν µε τα κοινά, δεν ασχολούνταν για καριέρα, δεν ασχολούνταν
για να γίνουν κάτι. Ούτε το περίµεναν καν, δεν το περίµενε κά-
ποιος στον ανένδοτο αγώνα, αργότερα στη δικτατορία, στη δε-
καετία του ’50, που µας είπε κάποιος συνάδελφος, ότι ζούσαµε
καλά οι Έλληνες, καλύτερα από τώρα. Διότι τελικώς το δίδαγµα
ποιο είναι; Ότι φταίει η Μεταπολίτευση. Η Μεταπολίτευση δεν
είναι χειρότερη, µε όλα τα κακά της, από τα χρόνια που προηγή-
θηκαν. Ας τα αντιληφθούµε, λοιπόν, αυτά.

Επειδή διέκοψα τον κ. Παυλόπουλο, οφείλω να πω ότι –και
αυτό δεν αφορά τη δικαιοσύνη, όπως δεν αφορά το Κοινοβούλιο
εάν εγώ ή οποιοσδήποτε άλλος εδώ αποδεικνύεται επίορκος και
µεθοδεύει συγκαλύψεις- όταν ατοµικά, έχοντας την ευθύνη να
εξιχνιάσουν υποθέσεις οι δικαστές δεν το κάνουν, αυτοί είναι
πρώτα-πρώτα εχθροί της δικαιοσύνης. Και αυτό πρέπει να το κα-
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ταλάβουµε. Δεν είναι οι πολιτικοί από τη µια µεριά, οι δικαστές
από την άλλη. Είναι η δικαιοσύνη από τη µια, η δηµοκρατία από
την άλλη και κάποιοι που δεν κάνουν το καθήκον τους, που είναι
πρώτιστο καθήκον γι’ αυτούς να υπερασπιστούν και την έννοια
της δηµοκρατίας εδώ και του κοινοβουλευτισµού και την έννοια
της δικαιοσύνης εκεί. 

Και δεν µου εµπνέει καµµία εµπιστοσύνη η εξέλιξη, οποιοιδή-
ποτε και εάν παραπέµπονται. Θεωρώ ότι οι ευθύνες προκύπτουν
από το ίδιο το πόρισµα, τουλάχιστον ποινικές και πολιτικές. Δεν
είµαι σε θέση να επιβεβαιώσω ευθύνες ποινικές για πολιτικά πρό-
σωπα. Πολιτικές ευθύνες όµως ασφαλώς υπάρχουν. 

Ας δούµε, κύριοι συνάδελφοι, κατάµατα τα πράγµατα, γιατί
έχουµε φθάσει στο µη παρέκει. Σας λέω και πάλι ότι εάν η χώρα
δεν σταθεί όρθια αυτό το διάστηµα και λέγονται βλακείες -το λι-
γότερο- περί κυβερνήσεων προσωπικοτήτων, περί κυβερνήσεων
τεχνοκρατών, όλα αυτά που εντυπώνουν στη συνείδηση του
λαού, καταλαβαίνετε ότι µία κατάρρευση της οικονοµίας θα είναι
κατάρρευση της χώρας. Και δεν είµαι καν εθνικιστής, όπως µου
έλεγαν από την αµερικανική πρεσβεία στο CBS, ότι ηγούµαι των
εθνικιστών του ΠΑΣΟΚ. Η Θράκη όµως και το Αιγαίο δεν µπο-
ρούν να τύχουν υπεράσπισης από µία χώρα που είναι υπό κα-
τάρρευση. Θα σηµαίνει εθνική τραγωδία, αν αντί να γίνεται αυτό
που είπα «τρεις λαλούν και δύο χορεύουν», δεν καταλάβουµε
όλοι -και οµαδικά αλλά και ατοµικά κυρίως- την ευθύνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξιος Τσίπρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πειράζει που ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής ο αξιότιµος κ. Κακλαµάνης υπερέβη το
χρόνο του, γιατί ήταν χρήσιµη η παρέµβασή του. Πρώτα και
κύρια, χρήσιµη για το κλίµα σε αυτήν την Αίθουσα. Διότι παρα-
κολουθώντας για λίγο διάστηµα, όσο παρακολούθησα πριν µιλή-
σετε, κύριε Πρόεδρε, είχα την αίσθηση ότι δεν συζητάµε µία
τόσο σοβαρή υπόθεση, ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ότι εδώ κάνουµε
µνηµόσυνο σήµερα της πεθαµένης αξιοπιστίας του πολιτικού συ-
στήµατος. Και αυτό παρουσία Βουλευτών στην Ολοµέλεια της
Βουλής. Και δεν λέω, εντάξει, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας αποχώρησαν από την εξεταστική, ήρθαν σήµερα. Το ΛΑΟΣ
ήταν στην εξεταστική, έφυγε σήµερα. Αν εξαιρέσουµε, όµως, την
παρουσία των Βουλευτών της Αριστεράς, πού είναι οι Βουλευτές
του κυβερνώντος κόµµατος; Δύο, τρεις Βουλευτές στο µεγαλύ-
τερο σκάνδαλο της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Κάτι συµβαίνει εδώ. Και, κατά τη γνώµη µου, δεν έχει να κάνει
µε την κρισιµότητα των στιγµών και µε την ηθική κατάρρευση του
κυβερνώντος κόµµατος. Ίσως έχει να κάνει και µε το γεγονός ότι
όλοι συνειδητοποιούν ότι αυτό που συµβαίνει µε τις εξεταστικές
των σκανδάλων είναι µια απίστευτη φαρσοκωµωδία, την οποία
δεν έχουν το κουράγιο να την παρακολουθήσουν, γιατί δεν πα-
ράγει γέλιο, ούτε οι ίδιοι οι Βουλευτές, όχι ο ελληνικός λαός. 

Και βεβαίως, αυτά εν αναµονή των κρίσιµων πολιτικών εξελί-
ξεων των επόµενων ηµερών, εν αναµονή των σκληρών µέτρων
που ετοιµάζεσθε να πάρετε. Θα τα φέρετε, λέει, την ερχόµενη
Παρασκευή. Καλύτερα τη Μεγάλη Παρασκευή να τα φέρετε, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, διότι αν τα φέρετε τη Μεγάλη Παρασκευή
θα συµπέσετε και µε το θρησκευτικό συναίσθηµα του λαού. Μας
ανεβάζετε σε ένα µεγάλο Γολγοθά, χωρίς όµως να υπάρχει καµ-
µία στόχευση, καµµία προοπτική, καµµία ελπίδα ότι αυτοί οι
κόποι και οι θυσίες θα έχουν κάποιο αποτέλεσµα. Και βεβαίως,
αυτά εν αναµονή και της προοπτικής άµεσης υπαγωγής της
χώρας στους µηχανισµούς ελεγχόµενης χρεοκοπίας της ελληνι-
κής οικονοµίας. Διότι η άλλη χρεοκοπία, η κοινωνική χρεοκοπία
είναι ήδη γεγονός και δεν είναι και καθόλου ελεγχόµενη. Είναι
άγρια, είναι πολύ σκληρή.

Και βεβαίως είπε εδώ ο κ. Κακλαµάνης ότι δεν πρέπει να µι-
λάµε για την προοπτική της αναδιάρθρωσης, την οποία την ετοι-
µάζετε παρεµπιπτόντως. Ήρθε ο κ. Σόρος προχθές εδώ. Μυρί-

στηκαν «κρέας» τα «κοράκια» της διεθνούς κοινότητας των κερ-
δοσκόπων και ήρθαν να αποτιµήσουν τα «ασηµικά», τι από τη δη-
µόσια περιουσία θα βάλουν στο µάτι και ήρθαν και να
συζητήσουν αυτές τις διαδικασίες της αναδιάρθρωσης τις
οποίες ξορκίζατε, αλλά όλοι γνωρίζουµε, όλος ο ελληνικός λαός
ξέρει ότι παρασκηνιακά τις ετοιµάζετε. Και η µεγάλη µας ανησυ-
χία δεν είναι αν τις προετοιµάζετε ή όχι, είναι ότι όλα αυτά θα γί-
νουν µε έναν κοινό παρανοµαστή, την πτώχευση του λαού, τη
χρεοκοπία την κοινωνική του λαού, τα νέα πολύ σκληρά µέτρα
και ο µοναδικός στόχος είναι να σωθούν οι τράπεζες και να πά-
ρουν πίσω το µεγαλύτερο µέρος των χρηµάτων τους οι πιστωτές
µας. 

Και δεν είναι πρόβληµα να λέµε εµείς από το Βήµα αυτό:
«Πείτε την αλήθεια στον λαό», ούτε εµείς δηµιουργούµε κινδύ-
νους αυτοεπιβεβαιούµενης προφητείας, όπως είπε ο αξιότιµος
κ. Κακλαµάνης. Διότι ένα χρόνο πριν την αυτοεπιβεβαιούµενη
προφητεία την πρωτοξεκίνησε ο κ. Παπακωνσταντίνου και ο κ.
Παπανδρέου, όταν έλεγαν λίγο µετά τις εκλογές ότι βουλιά-
ζουµε, ότι καταρρέουµε, ότι είµεθα Τιτανικός. Εσείς τα λέγατε
αυτά. Και στα παιχνίδια µε τα CDS εσείς δώσατε δυναµική. Και
βεβαίως να µη θυµηθώ και το περίφηµο Τ+3 της Εθνικής Τρά-
πεζας, τα παιχνίδια των κερδοσκόπων. Αλλά εδώ έρχεστε εκου-
σίως ή ακουσίως και κατηγορείτε την Αριστερά που σας λέει:
«Πείτε την αλήθεια στο λαό», ότι εµείς είµαστε σε ολισθηρό
δρόµο και δηµιουργούµε κινδύνους; Αυτά είναι αστεία πράγ-
µατα. 

Ας επανέλθω όµως στο θέµα του µνηµοσύνου που διεξάγουµε
σήµερα στην Αίθουσα της Βουλής για τη χαµένη αξιοπιστία του
πολιτικού συστήµατος. Από τις εκλογές και µετά, ο Πρωθυπουρ-
γός έλεγε ένα πράγµα: «Θα µατώσουµε όλοι µαζί». Έτσι έλεγε.
Απευθυνόµενος και στον κ. Σαµαρά, τον καλούσε να µατώσετε.
Τελικά φαίνεται ότι έχετε επιλέξει να ρίξετε στάχτη στα µάτια του
ελληνικού λαού και ότι όλη αυτήν τη διαδικασία των εξεταστικών
επιτροπών την προχωρήσατε προκειµένου, όχι να αναδείξετε
συγκεκριµένες πολιτικές και ποινικές ευθύνες, αλλά προκειµένου
να πείτε: «Τα είδαµε και δεν βρήκαµε δυνατότητα να καταλογί-
σουµε καµµία συγκεκριµένη πολιτική και ποινική ευθύνη σε κα-
νένα πολιτικό πρόσωπο». Αυτό συµπεραίνει κανείς βλέποντας
την εξέλιξη αυτής της υπόθεσης και σας γυρίζει µπούµερανγκ
τώρα. Σας γυρίζει µπούµερανγκ, διότι ο κόσµος εξοργίζεται από
τα παιχνίδια συγκάλυψης και από τη γενικευµένη ατιµωρησία,
από την αδυναµία του πολιτικού συστήµατος να συµµαζέψει τα
ασυµµάζευτα. 

Το θέµα που συζητάµε τώρα είναι διαχρονικό. Δεν έχει να
κάνει µονάχα µε τις ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ένα
διαχρονικό δικοµµατικό πολιτικό έγκληµα, το οποίο δεν πρόκειται
να παραγραφεί από τη συνείδηση των εργαζοµένων αυτής της
χώρας. Δεν ξεκίνησε αυτή η υπόθεση χθες ή την προηγούµενη
τετραετία. Αυτή η υπόθεση ξεκίνησε από τη δεκαετία του ’50 µε
την υποχρεωτική κατάθεση των αποθεµατικών των ασφαλιστικών
ταµείων στην Τράπεζα της Ελλάδας µε µηδενικό ή µε πολύ χα-
µηλό επιτόκιο, συνεχίστηκε µε πολιτικές αποφάσεις περί επέν-
δυσης των αποθεµατικών των ταµείων σε οµόλογα και µετοχές
και ολοκληρώθηκε φυσικά µε το σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου
και µε το σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων. Η Βουλή όλα
αυτά τα χρόνια ψήφιζε νόµους. Ψήφιζε νόµους, ώστε σε βάθος
χρόνου έξι δεκαετιών µία διαρκής, εγκληµατική και βαθιά ταξική
αναδιανοµή του πλούτου να πραγµατοποιείται προς όφελος πάν-
τοτε λίγων «γνωστών αγνώστων» που καταδυναστεύουν και κα-
ταληστεύουν τον πλούτο αυτής της χώρας.

Να, λοιπόν, πού πήγαν τα λεφτά: «GOLDMAN SACHS», «MOR-
GAN STANLEY», Deutsche Bank, BNP Paribas και φυσικά στους
επιτήδειους ενδιάµεσους που δόµησαν τα «τοξικά οµόλογα», όχι
προφανώς εν αγνοία των πολιτικών υπευθύνων. Αυτές οι µεθο-
δεύσεις δεν µπορείτε να µας πείσετε ότι έγιναν χωρίς να παραχ-
θεί και να κατευθυνθεί σε συγκεκριµένους αποδέκτες «µαύρο»
πολιτικό χρήµα. Δεν µπορείτε να µας πείσετε γι’ αυτό. Κανέναν
δεν µπορείτε να πείσετε. Και ξέρετε, ο τρόµος όλου του συστή-
µατος διαφθοράς και διαπλοκής, που εκπροσωπεί επάξια ο δι-
κοµµατισµός, είναι µην τυχόν και αποδειχθούν συγκεκριµένες
ευθύνες για την παραγωγή και κατεύθυνση σε συγκεκριµένα
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πρόσωπα αυτού του λεγόµενου «µαύρου» πολιτικού χρήµατος,
µην τυχόν και βρεθεί άκρη δηλαδή σ’ αυτό το παιχνίδι που παί-
ζετε δεκαετίες στην πλάτη του ελληνικού λαού και που οδήγησε
στην κατασπατάληση του δηµόσιου πλούτου και στην εκτόξευση
του δηµόσιου χρέους. Χρηµατιστήριο, εξοπλισµοί, Βατοπέδι,
«SIEMENS», οµόλογα, υποβρύχια αποτελούν µία ατελείωτη
σειρά σκανδάλων, τα οποία είναι πολιτικά τέκνα του συστήµατος
διαπλοκής της πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας, που ξέρει βε-
βαίως  µ’ όλους τους τρόπους να συγκαλύπτει τα νώτα του.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα εδώ κι εγώ αναρωτιέµαι: Τι ακρι-
βώς συζητάµε σήµερα; Τι ακριβώς κάνουµε, πέρα από το να κά-
νουµε µνηµόσυνο της χαµένης αξιοπιστίας; Τα κόλλυβα
περιµένουµε; Τι συζητάµε; Σχεδόν σε όλα τα πορίσµατα προκύ-
πτουν συγκεκριµένες πολιτικές και ποινικές ευθύνες, ανεξάρτητα
από το αν εξαιτίας του νόµου περί ευθύνης Υπουργών ή της αδυ-
ναµίας και του ίδιου του Συντάγµατος προκύπτει και ζήτηµα πα-
ραγραφής. Όµως αυτό δεν το γνωρίζατε όταν ήρθατε εδώ και
θέσατε το ζήτηµα και ψηφίσατε –όλοι ψηφίσαµε- να ξεκινήσει η
διαδικασία της εξεταστικής; Άρα, γιατί σήµερα, κυρία Υπουργέ
και κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, του κυβερνώντος κόµµα-
τος δεν λέτε κουβέντα για προκαταρκτική; Δεν θα προχωρήσετε
την υπόθεση σε προκαταρκτική; Θέλουµε µία απάντηση. 

Πολύ φοβάµαι ότι βρισκόµαστε µπροστά σε µία συµπαιγνία
συγκάλυψης και συµψηφισµού. Διότι το ίδιο θα κάνετε και µε την
υπόθεση της «SIEMENS». Όταν ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Πα-
παδηµούλης, έστειλε επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής προχ-
θές, µέσα σε τρεις ώρες µαζέψατε υπογραφές. Επί δύο µήνες
δεν είχατε βρει χρόνο για να τις µαζέψετε! Όµως και σ’ αυτές τις
υπογραφές που µαζέψατε δεν κάνατε κουβέντα για το αν θα
πάτε την υπόθεση σε προκαταρκτική. Θα τη φέρετε στην Ολο-
µέλεια κι αυτήν την υπόθεση, ώστε κουβέντα να γίνεται, και εν
τω µεταξύ θα έχετε ψηφίσει και το νέο νόµο του κ. Καστανίδη,
ανεξάρτητα από το αν έχει θετικά ή αρνητικά, –θα τα πούµε όταν
έρθει η ώρα- ώστε η υπόθεση να πάει απευθείας στο δικαστικό
συµβούλιο, για να µην καθαρίσετε εσείς την κόπρο του Αυγείου,
αλλά να την καθαρίσουν οι δικαστές που δύο χρόνια τώρα µετά
την κυνική οµολογία του κ. Τσουκάτου ότι έδωσε 1 εκατοµµύριο
–το είπε ο άνθρωπος- στα ταµεία του ΠΑΣΟΚ δεν βρήκαν τον
τρόπο να ανοίξουν και να ψάξουν αυτά τα ταµεία. Ούτε, βεβαίως,
βρήκαν τον τρόπο να δικάσουν τον κ. Τσουκάτο. Ο κ. Τσουκάτος
έχει καµµία παραγραφή εκ του νόµου ή εκ του Συντάγµατος; 

Άρα, ας αφήσουν κάποιοι αυτήν την «καραµέλα» ότι αυτό που
φταίει είναι οι κακοί νόµοι που απερίσκεπτα τους ψηφίσαµε και
κάναµε λάθος ή το Σύνταγµα που δεν µας το επιτρέπει. Δεν είναι
ζήτηµα νόµων. Είναι ζήτηµα λειτουργίας του πολιτικού συστήµα-
τος. Είναι ζήτηµα διαπλοκής της πολιτικής, οικονοµικής και δικα-
στικής εξουσίας. Ας µην απορούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που είναι διάχυτη στον κόσµο αυτή η αίσθηση της
ατιµωρησίας. 

Βέβαια ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, συνεπικουρούµενοι κι
από κυρίαρχα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, καταβάλλετε φιλότι-
µες προσπάθειες, ώστε να παρουσιάσετε ως πολιτικό σύστηµα
και σύστηµα διαπλοκής όλο τον πολιτικό κόσµο, χωρίς εξαιρέ-
σεις. 

Προσπαθείτε φιλότιµα να παρουσιάσετε µια εικόνα συλλογι-
κής πολιτικής ευθύνης αντίστοιχη µε την προσπάθεια συλλογικής
απόδοσης των ευθυνών που επιχείρησε µε το στοχευµένο -δεν
του ξέφυγε- «µαζί τα φάγαµε», που είπε ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης, να δηµιουργήσετε την αίσθηση συλλογικής ευθύνης:
Ότι αυτοί που ευθύνονται εξίσου είναι οι µεροκαµατιάρηδες, οι
εργαζόµενοι, που σήµερα είναι άνεργοι, είναι τα παιδιά που τρέ-
χαν να βρουν στον ήλιο µοίρα και πήγαιναν και γίνονταν συµβα-
σιούχοι και γίνονταν όµηροι του πολιτικού σας συστήµατος.
Έχουν την ίδια ευθύνη.

Μόνο που πια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι των δύο κοµµά-
των εξουσίας και ιδιαίτερα της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, δεν
µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν. Ούτε η επιχείρηση αυτοκά-
θαρσης µε πολιτικά πρόσωπα που έχουν συνταξιοδοτηθεί µπορεί
να αποδώσει, ούτε η φάµπρικα εξεταστικών επιτροπών µε περιο-
ρισµένο αντικείµενο µπορεί να σας αποδώσει λευκούς στην κοι-
νωνία.

Σε κάθε περίπτωση ο ελληνικός λαός έχει αρχίσει να καταλα-
βαίνει, ότι αυτή η φάµπρικα των εξεταστικών δεν θέλει να ρίξει
άπλετο φώς στις υποθέσεις κάθε µία ξεχωριστά, αλλά αυτό που
επιδιώκει είναι να ξεπλύνει το κατεστηµένο πολιτικό σύστηµα.   

Γι’ αυτό και εµείς, τελικά λέµε ότι αυτό που χρειάζεται στην
κατάσταση που βρισκόµαστε σήµερα είναι όχι τόσο άλλη µια εξε-
ταστική ή συνέχιση αυτής της φαρσοκωµωδίας. Αυτό που χρει-
άζεται, όπως προείπε ο κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης, είναι µια
µεγάλη ανατροπή. 

Μίλησε και ο κ. Κακλαµάνης για µια µεγάλη ανατροπή, αλλά
εγώ δεν κατάλαβα τι εννοούσε, όταν έλεγε και αυτός: «Μια µε-
γάλη ανατροπή». Ίσως να εννοούσε ανατροπή µέσα από την ίδια
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, όπου είδαµε χθες στον
τοµέα του κοινοβουλευτικού ελέγχου -πρωτοφανές γεγονός για
τα κοινοβουλευτικά χρονικά- να έρχεται νοµοσχέδιο, που έχει πε-
ράσει δύο φορές από το Υπουργικό Συµβούλιο και να το στέλ-
νουν πίσω µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς, που αν τους
ξεστόµιζα εγώ ή κάποιος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ή της Αντιπολί-
τευσης από αυτό το Βήµα, την επόµενη ηµέρα, κάποιοι θα µας
κατηγορούσαν σκαιότατα. 

Όµως, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνη-
σης, το πρόβληµά σας -που τελειώνει, δηλαδή, ο πολιτικός σας
χρόνος- δεν είναι επειδή επεστράφη το νοµοσχέδιο για το τζόγο.
Το πρόβληµά σας -δηλαδή, αυτό που σας κάνει να αισθάνεστε
ολοένα και λιγότερο σταθεροί στα πόδια σας, που καταρρέετε
µέρα µε τη µέρα- είναι το γεγονός ότι επιλέξατε πριν από ένα
χρόνο, να γίνετε τα «βαποράκια» της πιο ανάλγητης, νεοφιλελεύ-
θερης πολιτικής του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αυτής της
πολιτικής που ως πειραµατόζωο επέλεξαν κάποιοι την Ελλάδα
για να την εφαρµόσουν και τώρα την επιλέγουν για όλη την Ευ-
ρώπη.   

Και εµείς σας λέµε ότι όλοι όσοι επέλεξαν να κάνουν τα «βα-
ποράκια», είχαν ίδια κατάληξη, την οποία θα έχετε και εσείς. Ήδη
σε Ουγγαρία και Ιρλανδία, οι κυβερνήσεις του µνηµονίου έχουν
ηττηθεί. Στην Ισπανία ο κ. Θαπατέρο  ανακοίνωσε ότι θα αποσυρ-
θεί από την πολιτική. Δεν θα σας πω και στα δικά σας! Θα σας
πω ότι στην Πορτογαλία η «σοσιαλιστική» κυβέρνηση παραιτή-
θηκε προληπτικά, αλλά και η εναλλακτική εκδοχή της Δεξιάς έχει
ήδη ξεθωριάσει πριν από την ώρα της. 

Εκεί όµως, στην Πορτογαλία η συνεννόηση και ο συντονισµός
της Αριστεράς µπορεί να δώσει µια νέα δυναµική στις εξελίξεις.
Γιατί εµείς αυτό που λέµε -και θα το λέµε, µε όση δύναµη έχουµε-
είναι ότι αυτό που τώρα χρειάζεται ο τόπος, είναι µια µεγάλη ανα-
τροπή, που θα έρθει µέσα από την πλατιά συµπόρευση πολιτικών
και κοινωνικών δυνάµεων στην προοπτική ενός νέου συνασπι-
σµού εξουσίας, που θα απεµπλέξει τη χώρα από το µνηµόνιο της
καταστροφής, που δεν θα βυθίσει την κοινωνία και τους εργαζό-
µενους, που θα προχωρήσει στην παραγωγική ανασυγκρότηση
του τόπου, που θα βάλει µπροστά µια διαδικασία αναδιαπραγ-
µάτευσης –διαγραφής, δηλαδή, του χρέους και όχι αναδιάρθρω-
σης έτσι όπως την ετοιµάζουν για να σωθούν οι τράπεζες- και
που θα δώσει µια νέα πνοή και ελπίδα  σε αυτόν τον τόπο. Όχι
νέα µνηµόσυνα σαν αυτά που βλέπουµε σήµερα στη Βουλή ή
σαν αυτά που ετοιµάζετε για τις 15 Απρίλιου, που θα ανακοινώ-
σετε τα µέτρα.  

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω, κυρία Υπουργέ, πως –ω, τι σύµ-
πτωση!- 15 Απριλίου, αν δεν κάνω λάθος, είναι η επέτειος της βύ-
θισης του Τιτανικού, για τον οποίο τόσο καιρό µας έλεγε ο κ.
Παπακωνσταντίνου και ο κ. Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί-
συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Πυλίου Κω. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
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κ. Λούκα Κατσέλη. 
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι που θα το πω, αλλά υπο-
πέσατε και εσείς σε ένα παράπτωµα, αυτό των γενικεύσεων, των
αφορισµών και του λαϊκισµού. 

Δεν δέχοµαι ως µέλος αυτής της Κυβέρνησης και κανένα
µέλος αυτής της Κυβέρνησης ότι είναι «βαποράκι» µιας νεοφιλε-
λεύθερης πολιτικής. Ο καθένας µας σε αυτήν την Κυβέρνηση µά-
χεται, για να διαχειριστούµε µια πολύ δύσκολη κατάσταση, για
να µπορέσουµε να φέρουµε σε πέρας το έργο να βγάλουµε
αυτήν τη χώρα από την κρίση, διαχειριζόµενοι µία οικονοµική πο-
λιτική, που ήταν πάρα πολύ σκληρή για πολλούς εργαζόµενους,
µε περικοπές που έπρεπε να γίνουν σε µισθούς και συντάξεις,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να δανειστούµε 110 δισεκατοµµύρια. 

Αυτό που δεν µας είπατε, κύριε Πρόεδρε, και το οποίο θέλω
να ακούσω, όταν µιλάτε για απεµπλοκή από µνηµόνιο καταστρο-
φής, είναι το εξής: Από πού θα δανειστείτε, κύριε Πρόεδρε; Πώς
θα βγουν κάθε χρόνο τα 50 δισεκατοµµύρια που έχει ανάγκη η
χώρα; 

Δυστυχώς, είµαστε όµηροι µίας κατάστασης, η οποία έχει δη-
µιουργηθεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια, η χώρα µας να πρέπει
να είναι έξω να δανείζεται κάθε χρόνο 50-60 δισεκατοµµύρια, για
να µπορεί να πληρώσει µισθούς και συντάξεις και αυτό, «µε το
πιστόλι στον κρόταφο», έπρεπε να το διαπραγµατευτούµε τον
προηγούµενο Μάιο. 

Δεύτερον, µιλήσατε γενικευµένα για επενδυτικές πρακτικές.
Κύριε Πρόεδρε, άλλο οµόλογα και µετοχές, άλλο δοµηµένα οµό-
λογα. Μπορούµε να συζητήσουµε εδώ αν πρέπει –και πώς- τα
ασφαλιστικά ταµεία να διαχειρίζονται τα χαρτοφυλάκιά τους.
Διότι ένα ασφαλιστικό ταµείο που διαχειρίζεται πόρους πρέπει
όχι µόνο να έχει ασφάλεια –όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Λαφαζά-
νης- αλλά να έχει και θετικές αποδόσεις. Όµως, άλλο είναι οµό-
λογα και µετοχές και άλλο δοµηµένα οµόλογα, που είναι ανοιχτά
στοιχήµατα µε τελείως αβέβαιες αποδόσεις.

Τελικά δεν κατάλαβα. Είναι φαρσοκωµωδία η εξεταστική επι-
τροπή; Είναι αυτό το πόρισµα φαρσοκωµωδία; Δεν νοµίζω ότι κα-
νείς σε αυτήν την Αίθουσα θα πει ότι δεν ήταν ιδιαίτερα χρήσιµη
αυτή η εξεταστική επιτροπή. Μπορούµε να συζητήσουµε για
τους περιορισµούς που θέτει το θεσµικό πλαίσιο που έχουµε για
οποιαδήποτε εξεταστική, έτσι ώστε, πραγµατικά, να ανταποκρι-
θούµε στο αίτηµα του κόσµου για τιµωρία των ενόχων. 

Όµως, υπάρχουν συγκεκριµένα άτοµα που εµπλέκονται, συγ-
κεκριµένες ευθύνες και γι’ αυτές πρέπει να µιλήσουµε και, όπως
είπε ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης, άλλο είναι οι συγκεκριµένες ευ-
θύνες συγκεκριµένων ατόµων και άλλο η γενικευµένη απαξίωση
των πάντων και όλων των διαδικασιών. 

Εποµένως, αυτήν τη στιγµή είναι πολύ σηµαντικό αυτήν την
περίοδο να αναδείξουµε την εξατοµικευµένη ευθύνη και να προ-
χωρήσουµε µπροστά και να µάθουµε από τα σφάλµατα του πα-
ρελθόντος. Κανείς δεν λέει ότι σφάλµατα έκανε µόνο η µία
πλευρά ή η άλλη. Στο παρελθόν έγιναν σφάλµατα, αλλά πρέπει
να µάθουµε από αυτά, έτσι ώστε να προχωρήσουµε µπροστά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Τσίπρας.

ΑΛΕΞIOΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρία
Υπουργέ, λυπάµαι, αλλά από τον τρόπο που µου απαντήσατε
αποδεικνύεται ότι δεν έχετε προσχωρήσει µόνο στην πολιτική αν-
τίληψη του κ. Παπακωνσταντίνου, αλλά και στην ίδια τη φρασε-
ολογία του. 

Ο κ. Παπακωνσταντίνου ήταν αυτός που ένα χρόνο πριν, όταν
εµείς του λέγαµε ότι το µνηµόνιο θα είναι η χρεοκοπία και ότι
αυτό το µείγµα πολιτικής θα οδηγήσει στην ύφεση και στο φαύλο
κύκλο του χρέους, µου έλεγε «κύριε Τσίπρα, βρείτε µου 54 δισε-
κατοµµύρια, για να αποπληρώσω τα οµόλογα που λήγουν στο
τέλος του Μαΐου και µετά ελάτε να µου µιλήσετε».

Και µου λέτε και εσείς σήµερα, ένα χρόνο µετά,  ακριβώς το
ίδιο.

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Τσίπρα, είναι η πραγµατικότητα.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Υποτίθεται
ότι εκείνη την περίοδο είχατε και τις ενστάσεις σας. Έχετε προ-
σχωρήσει ακόµα και στη φρασεολογία του κ. Παπακωνσταντί-
νου.

Σας λέω, λοιπόν, να σταµατήσετε αυτήν την «καραµέλα» των
110 δισ., τα οποία πήρατε για να δίνετε µισθούς και συντάξεις.
Τα 110 δισ. τα πήρατε για να συνεχίζετε αδιαλείπτως να αποπλη-
ρώνετε χρέη τα οποία δηµιούργησαν ανεξέλεγκτες πολιτικές -
Ολυµπιάδες, µίζες, εξοπλιστικά προγράµµατα- όλο το προηγού-
µενο διάστηµα και κυρίως τα πήρατε για να µπορείτε να συνεχί-
ζετε να χρηµατοδοτείτε αδιάλειπτα τις τράπεζες. Δώσατε 105
δισ. σε ρευστό και σε εγγυήσεις στις τράπεζες την τριετία που
µας πέρασε. 

Μη µας λέτε τώρα ότι δεν υπάρχει άλλος τρόπος και ότι τις
διαχωριστικές γραµµές τις βάζουν οι ισχυροί, διότι εάν ήταν έτσι,
η παγκόσµια ιστορία δεν θα είχε καµµία εξέλιξη. Πάντοτε οι ισχυ-
ροί θα έβαζαν τις δικές τους διαχωριστικές γραµµές. Δεν µπο-
ρείτε να καταλάβετε ένα πράγµα: Σε αδυναµία δεν είναι µονάχα
αυτός που χρωστάει µεγάλα ποσά, αλλά και αυτός στον οποίο
χρωστάνε πολύ µεγάλα ποσά. Αλλά, εσείς δεν το καταλαβαίνετε
αυτό και δεν πήγατε να κάνετε καµµία διαπραγµάτευση.

Θα σας πω και κάτι ακόµα. Μέσα στο 2012 έχουµε να αποπλη-
ρώσουµε 66 δισ.. Μη µας πείτε πάλι: «πείτε µας, πού θα τα βρού-
µε». Έχουµε απόψεις και προτάσεις και ευτυχώς µπορούµε να
µιλάµε ακόµα σε αυτόν το τόπο. Από αυτά τα 66 δισ. πόσα θα
πάρετε από το µνηµόνιο, κυρία Κατσέλη; Θα πάρετε 24 µε 25 δι-
σεκατοµµύρια. Πού θα τα βρείτε, λοιπόν, τα υπόλοιπα; Πείτε µας,
τι θα κάνετε; Θα υπογράψετε νέα µνηµόνια; Θα πάτε στο µηχα-
νισµό.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι εάν αυτές οι επιλογές θα συνοδευ-
τούν από υπογραφές, µνηµόνια και δεσµεύσεις για την κατάρ-
ρευση της κοινωνίας, για την κατάρρευση της κοινωνικής
συνοχής, για τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων, γι’ αυτές τις
επιλογές που εσείς κάνατε, λέγοντας ότι θα βοηθήσουν να σω-
θούµε από τη χρεοκοπία. Τελικά τις κάνατε για να βοηθήσετε το
Σύνδεσµο των Ελλήνων Βιοµηχάνων και όλους αυτούς, που ούτε
στο καλύτερό τους όνειρο δεν είχαν δει αυτήν τη κατάρρευση
των εργασιακών σχέσεων και αυτές τις ρυθµίσεις που φέρνετε.
Τώρα, παρ’ όλα αυτά που κάνετε, οδηγούµαστε στη χρεοκοπία.

Δεν φταίµε εµείς που λέµε την αλήθεια, είναι η πραγµατικό-
τητα. Θέλετε να την πείτε «ελεγχόµενη». Να την πω και εγώ
«ελεγχόµενη».

Τέλος, κυρία Κατσέλη, περίµενα από εσάς µία στοιχειώδη σο-
βαρότητα. Σας ερώτησα. Γιατί φέρνετε αυτήν τη συζήτηση εδώ,
χωρίς να µας λέτε εάν θα προχωρήσετε σε σύσταση προκαταρ-
κτικής επιτροπής; Δεν πήρα καµµία απάντηση, µονάχα τα γενι-
κόλογα περί εξατοµικευµένης ευθύνης και ότι δεν είµαστε όλοι
ίδιοι. Βεβαίως, δεν είµαστε όλοι ίδιοι.  Πρώτοι εµείς το λέµε.
Αλλά, εάν δεν µου απαντήσετε αυτό, δεν µπορώ να πάρω πίσω
και να ανακαλέσω όλα όσα είπα περί φαρσοκωµωδίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κόλλιας Κωνσταντίνος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµµετέχουµε σήµερα σε µία

κακόγουστη επικοινωνιακή φιέστα που, όµως, δεν έχει και θεα-
τές. Στόχος βεβαίως, της Κυβέρνησης από τη µία, είναι να πλήξει
για ακόµη µία φορά τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από την άλλη,
να απεγκλωβιστεί έστω και προσωρινά από τις εσωτερικές του
διαµάχες, αλλά και από τα φοβερά κοινωνικά προβλήµατα που
έχει δηµιουργήσει η άνευ όρων υποταγή του στις επιταγές του
µνηµονίου.

Αυτήν τη φορά έχει σαν θέµα ένα σκάνδαλο, που αφορά τη
διαχείριση της περιουσίας των ταµείων. Η διαφορά, όµως, είναι
ότι πρόκειται για ένα σκάνδαλο που συντελέστηκε πολύ πριν από
την περίοδο που διερευνούµε. Θυµάστε όλοι ότι το 1999 σύσ-
σωµη η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ παρότρυνε τους πολίτες να επεν-
δύσουν στο Χρηµατιστήριο. Βεβαίως για να δείξει το καλό
παράδειγµα, ξεκίνησε από τα ταµεία.
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Με το ν.2676 φρόντισε και ανέθεσε εν λευκώ στις διοικήσεις
των ταµείων τη διαχείριση της κινητής τους περιουσίας. Έτσι
όταν άρχισε να κατρακυλά το Χρηµατιστήριο, ήταν έτοιµα τα τα-
µεία να αγοράσουν µετοχές προκειµένου να σώσουν προεκλο-
γικά την κυβέρνηση Σηµίτη από ένα ενδεχόµενο κραχ.

Μαζί µε τη ΔΕΚΑ, το άλλο µεγάλο σκάνδαλο του ΠΑΣΟΚ, τα
ταµεία αγόραζαν µετοχές-σκουπίδια µε τα χρήµατα του ελληνι-
κού λαού. Όταν στην επιτροπή ρώτησα τον κ. Στρατάκη της Τρα-
πέζης της Ελλάδος «τι ποσοστό του ενεργητικού των ταµείων
έχει επενδυθεί στο Χρηµατιστήριο µέχρι το 2004», µου απάντησε:
«Αντί για το 23% εκ των οποίων το 60% θα έπρεπε να έχει επεν-
δυθεί σε µετοχές, είδα εβδοµηντάρια.».

Το ακούσατε καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το 70% του
ενεργητικού των ταµείων είχε επενδυθεί στο Χρηµατιστήριο!

«Και τι κάνατε;» τον ρώτησα. Μας απάντησε ότι ενηµερώθηκε
ο τότε Υπουργός Εργασίας, ο οποίος έδωσε αµέσως εντολή να
πουληθούν µετοχές και να επανέλθει στο νόµιµο ποσοστό. Συ-
νετάγη η σχετική απόφαση, αλλά, όπως µας είπε ο µάρτυρας, ο
κ. Γκαργκάνας αρνήθηκε να την υπογράψει, γιατί θα κατέρρεε
το Χρηµατιστήριο γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαν
επενδυθεί 5 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα οποία χάθηκαν τα 3,5
δισεκατοµµύρια.

Αυτό το κατέθεσαν και µάρτυρες. Κατέθεσαν ότι τα ταµεία
βρέθηκαν σε φοβερά δύσκολη θέση, αφού δεν µπορούσαν να
ρευστοποιήσουν τις µετοχές τους. Μπροστά σ’ αυτές τις συγ-
κλονιστικές και αποκαλυπτικές καταθέσεις, ζητήσαµε από τον
κύριο Πρόεδρο να επεκταθεί η έρευνα µέχρι το 1997. 

Το µόνο που είχε να µας απαντήσει ο κ. Ρόβλιας ήταν ότι η εν-
τολή που είχε πάρει η επιτροπή ήταν συγκεκριµένη: να διερευ-
νήσει, κυρία Υπουργέ, µόνο την περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας.
Είπε, δηλαδή, ότι δεν διερευνούµε τα σκάνδαλα στην πραγµατική
τους περίοδο, αλλά µόνο στην περίοδο που συµφέρει το ΠΑΣΟΚ.

Ρωτώ, κυρία Υπουργέ: Κανείς από εσάς δεν έχει την ευαισθη-
σία ή ακόµη και την περιέργεια να µάθει ποιος ήταν αυτός ο εγ-
κέφαλος που συντόνιζε, που έδινε εντολές στα ταµεία να
αγοράσουν µετοχές του Χρηµατιστηρίου; Ποιες ήταν εκείνες οι
εταιρείες, οι οποίες ξεφόρτωσαν τις µετοχές-σκουπίδια στις πλά-
τες του ελληνικού λαού; Ποιοι ήταν εκείνοι οι οποίοι ελάµβαναν
προµήθειες από 10% έως 20%;

Αυτά, όµως, δεν σας ενδιαφέρουν, κυρία Υπουργέ. Απεναντίας
κάνετε τα στραβά µάτια, όταν αξιόπιστοι µάρτυρες κατέθεσαν
ότι τα δοµηµένα οµόλογα δεν είναι επένδυση υψηλού ρίσκου,
όταν κατέθεσαν ότι έχουν εγγυηµένο το κεφάλαιο στη λήξη τους,
όταν κατέθεσαν ότι τέτοια οµόλογα είχαν αγοραστεί και επί κυ-
βερνήσεων ΠΑΣΟΚ, όταν κατέθεσαν ότι δεν υπήρξε καµµία απο-
λύτως ζηµιά από τα συγκεκριµένα δοµηµένα οµόλογα.

Έτσι είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όλα τα σκάνδαλα
του 1995, του 1998, του 2002, βεβαίως τα φορτώνετε στη Νέα
Δηµοκρατία του 2005 - 2009. Μόνο βεβαίως, τα ονόµατα που
αποδεδειγµένα έχουν πάρει µίζες ανήκουν όλα στο ΠΑΣΟΚ. Έτσι
αντιλαµβάνεστε στο ΠΑΣΟΚ την κάθαρση και τη διαφάνεια. Κα-
τασκευάζετε κατηγορίες, λοιδορείτε τους άλλους και αφήνετε
τους πραγµατικούς ενόχους στο απυρόβλητο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Προσπαθήσατε σκληρά, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, να

δώσετε την τροπή που σας συνέφερε στην επιτροπή: Φέρατε
άσχετους µάρτυρες, καταθέσατε ανυπόγραφες γνωµατεύσεις,
εκφοβίσατε µάρτυρες, απορρίψατε έγκυρα στοιχεία. Είχατε
έτοιµο το πόρισµα πριν καν συσταθεί η επιτροπή, για να µη σας
πω ότι είχατε έτοιµο αυτό το πόρισµα από τον Οκτώβριο του
2009 µαζί µε τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησής σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει νόηµα να συζητούµε
ειληµµένες αποφάσεις, προκατασκευασµένα πορίσµατα και ανυ-
πόστατες κατηγορίες. Ο επίλογος σ’ αυτήν την αποτυχηµένη επι-
κοινωνιακή φιέστα του ΠΑΣΟΚ είναι µία παράσταση υποκρισίας,
ένας διασυρµός των θεσµών, µία προσπάθεια να ξεφορτωθείτε
για µια ακόµη αφορά, τις ευθύνες που σας βαρύνουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Θα µπορούσα να έχω το λόγο,
κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Πρωτό-
παπα, έχετε το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Υπάρχει κάποιο θέµα που, κατά τη
γνώµη µου, είναι ηθικής τάξεως. 

Ο αξιότιµος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε σε µία, κατά
τη γνώµη µου, ανυπόστατη κατάσταση ότι δήθεν η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ δεν στηρίζει την Κυβέρνηση. Προς θεού! 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ όχι µόνο στήριξε, στη-
ρίζει και θα στηρίζει την Κυβέρνηση και στην πιο δύσκολη πορεία
που έχουµε προκειµένου να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση
και να την οδηγήσουµε ξανά στο δρόµο της νέας ευηµερίας,
αλλά και µε τις παρεµβάσεις της πάντα φροντίζει, ώστε να βελ-
τιώνεται ουσιαστικά το νοµοθετικό έργο της Κυβέρνησης, προ-
κειµένου να προσφέρει ακόµη περισσότερο στον ελληνικό λαό.

Παρακαλώ, λοιπόν, αυτού του είδους οι αναφορές και αυτού
του είδους η χρησιµοποίηση ονοµάτων, όπως του κ. Κακλαµάνη
από τον κ. Τσίπρα ή τον οποιονδήποτε άλλο εδώ µέσα στην Αί-
θουσα, δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή. Τη θεωρώ ιδιαίτερα ατυχή
και κατά τη γνώµη µου δεν πρέπει να επαναληφθεί.

Όσον αφορά το τι θα κάνει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ, όπως είπαµε και στις οµιλίες µας τόσο εγώ, όσο και οι
άλλοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι πάντα θέλουµε να προχωρή-
σει η έρευνα, αλλά γνωρίζουµε και συσταθµίζουµε τις δυσκολίες
που υπάρχουν µετά την έκδοση της απόφασης του Βατοπεδίου
από τις ανατρεπτικές προθεσµίες, τις γνωστές προθεσµίες που
προβλέπει το σχετικό άρθρο του Συντάγµατος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου
δώσετε το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για ποιο θέµα, κύριε
Λαφαζάνη; Είπε κάτι επί προσωπικού;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν ζητώ το
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Διευκρίνιση έδωσε ο
κ. Πρωτόπαπας. Ούτε καν του έδωσα το λόγο να συνεχίσει τη
διαδικασία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, προκειµένου να κάνω ένα πολι-
τικό σχόλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Λαφα-
ζάνη, έχετε το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα ήθελα να καθησυχάσω τον
αξιότιµο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Εµείς δεν
στραφήκαµε κατά της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
ούτε είπαµε ότι δεν στηρίζει την Κυβέρνηση και την κυβερνητική
παράταξη. 

Αυτό που είπαµε και, όπως φαίνεται, ενοχλεί τον κ. Πρωτό-
παπα, όταν το ακούει, είναι η αλήθεια. Και ποια είναι η αλήθεια;
Είχαµε µία «εξέγερση» -εντός εισαγωγικών- απέναντι σε ένα κα-
τάπτυστο, κατά τη γνώµη µας, νοµοσχέδιο που προωθεί τον
τζόγο στην Ελλάδα. Και καλώς έκανε η Κοινοβουλευτική Οµάδα
και το απέσυρε τελικώς ο Υπουργός Οικονοµικών. Βεβαίως, η
Κοινοβουλευτική Οµάδα καλώς έχει αντιδράσει και σε πολιτικές
που ασκούνται και σε οικονοµικό επίπεδο –µιλώ για όσους αντέ-
δρασαν- πράγµα που έχει τις επιπτώσεις του και στην Κυβέρνηση
και στην κυβερνητική πορεία.

Καταλήγοντας, θέλω να πω, κύριε Πρωτόπαπα, ότι η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ έκανε ό,τι έκανε. Να δούµε τι θα
κάνει η Κυβέρνηση. Εκλογές θα κάνετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ, κύριε

Λαφαζάνη. Μα, ρωτάτε τον κ. Πρωτόπαπα αν θα κάνει εκλογές;
Αυτό είναι το θέµα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Του ζητήσαµε να βελτιώσει το νο-
µοσχέδιο!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ακούσατε εκλογές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ να

ολοκληρώσετε, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εκλογές θα κάνετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι βέβαια!
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ανασχηµατισµό θα κάνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μην κάνετε διάλογο,

κύριε Λαφαζάνη!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα πετάξετε, θα εκπαραθυρώ-

σετε τον κ. Παπακωνσταντίνου; Να µας πείτε τι θα κάνετε επιτέ-
λους, αντί να µας λέτε εµάς ότι κατηγορούµε την
Κοινοβουλευτική Οµάδα σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, µην προ-
σπαθείτε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να έχετε συνέχεια το
λόγο σε βάρος των συναδέλφων που περιµένουν να µιλήσουν.

Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Γαληνός, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος περιµένει υποµονετικά.

Μπορείτε και από τα έδρανα να µιλήσετε, γιατί είναι πεντάλε-
πτα και έτσι µπορούµε να κερδίζουµε και χρόνο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ άχαρη και ανούσια τη

συζήτηση για δοµηµένα και αδόµητα, για ευθύνες και φαντά-
σµατα και, βέβαια, για µνηµόσυνα –συµφωνώ απόλυτα µε τον
όρο- µίας ρητορικής που έφερε στην εξουσία µία κυβέρνηση.
Άρα, ως εκ τούτου, η µακαρίτισσα άξιζε καλύτερης τιµής τουλά-
χιστον από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να καταθέσω την άποψή µου –και
θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος- για δύο ζητήµατα, τα οποία θεωρώ
σηµαντικά. Το πρώτο, βέβαια, αφορά το περιεχόµενο του πορί-
σµατος της Εξεταστικής Επιτροπής για τη διερεύνηση της υπό-
θεσης των οµολόγων. Το δεύτερο και ουσιωδέστερο αφορά τη
διαδικασία µέσα από την οποία προέκυψε αυτό το πόρισµα.

Σε σχέση µε το πρώτο, θέλω να πω δυο κουβέντες. Επί του πε-
ριεχοµένου του πορίσµατος, συντάσσοµαι µε τη γνώµη, την
άποψη, της Μειοψηφίας. Συντάσσοµαι απόλυτα µε τις θέσεις των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας που µε σαφήνεια και πληρό-
τητα εκφράστηκαν στην Εξεταστική Επιτροπή. 

Όµως, η βασική µου αντίθεση, πολύ µεγαλύτερη και σηµαντι-
κότερη απ’ αυτή προς το περιεχόµενο, είναι η αντίθεσή µου προς
τη διαδικασία. Το έχω πει ξανά και θα το επαναλάβω, γιατί απο-
τελεί πάγια θέση µου και κεντρικό στοιχείο για το πώς αντιλαµ-
βάνοµαι το ρόλο µου σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, όταν κατέβηκα στις εκλογές –και πι-
στεύω και οι περισσότεροι από εσάς- και ζήτησα από τους συµ-
πατριώτες µου να µε ψηφίσουν, ζήτησα να εκλεγώ όχι δικαστής
ή εισαγγελέας, αλλά Βουλευτής. Και Βουλευτής εκλέχθηκα, όχι
εισαγγελέας. Θεωρώ ότι ούτε είµαι ούτε και θα έπρεπε να είµαι
αρµόδιος για να εκφράσω ιδίως διά ψήφου άποψη και κρίση. Και
γι’ αυτό δεν την εκφράζω, αποφασίζοντας συνειδητά να µην το-
ποθετηθώ εισέτι επί του πορίσµατος. Αυτή η θέση µου εκφράζει
πρωτίστως αναρµοδιότητα και αποτελεί ενεργό διαµαρτυρία για
τη διαδικασία και προφανώς όχι κρίση για τα γεγονότα και τα
πρόσωπα. 

Πιστεύω βαθύτατα ότι ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών είναι
ένα τεράστιο λάθος, ένα λάθος που καθηµερινά υποσκάπτει την
αξιοπιστία των πολιτικών, την εικόνα του κοµµατικού συστήµα-
τος, το ήθος της πολιτικής και τέλος και χειρότερο τη νοµιµοποί-
ηση της ίδιας της δηµοκρατίας. Διότι, ας µη θρέφουµε
αυταπάτες, λειτουργική δηµοκρατία µε πλήρη απαξίωση όλου
του πολιτικού δυναµικού και µε την ψυχολογική σχέση πολίτη-
πολιτικού να έχει διαρραγεί πλήρως απλά δεν νοείται. 

Πιστεύω ότι στη θεσµοθέτηση µιας διαδικασίας που διαφορο-
ποιεί το Βουλευτή από κάθε άλλο πολίτη στην απονοµή της δι-
καιοσύνης είναι λάθος. Λάθος που υπό τις παρούσες συνθήκες
καθίσταται ανεπίτρεπτο, ασυγχώρητο, ασύγγνωστο. 

Κυρία Υπουργέ, ο νόµος περί ευθύνης των Υπουργών και ο
νόµος περί της ασυλίας των Βουλευτών δεν θέλουν αλλαγή,
αλλά πέταµα. Το µόνο µέτρο που µπορεί να αποδεχθεί η κοινωνία
σήµερα είναι η θέσπιση αυστηρότερων τιµών –µε συγχωρείτε,
εννοούσα «ποινών»- για όσους διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα.
Βλέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι λέω για διαχείριση
και µιλάω για τιµές και όχι για ποινές!

Απαιτούνται, λοιπόν, αυστηρότερες ποινές για όσους διαχει-
ρίζονται δηµόσιο χρήµα και ακόµα µεγαλύτερη αυστηροποίηση
αυτών των ποινών για τα άτοµα που διαχειρίζονται χρήµα και
είναι εκλεγµένοι. Απαιτείται αυστηροποίηση η οποία να συνο-

δεύεται, όµως, µε ταχείες και µε άµεσες διαδικασίες εκδίκασης
των υποθέσεων, ώστε να µην καθίσταται ο πολιτικός κόσµος όµη-
ρος συκοφαντιών και σκευωριών.

Νοµίζω ότι έχει φτάσει η ώρα να κάνουµε µια συµφωνία κυ-
ρίων, ένα συµβόλαιο τιµής σ’ αυτήν την Αίθουσα και να συµφω-
νήσουµε έως ότου γίνει η συνταγµατική αναθεώρηση, ώστε να
δηµιουργηθεί ένα νέο πλαίσιο και να καταργηθεί αυτός ο νόµος
και να παραπέµπουµε τους πάντες στη δικαιοσύνη, ώστε να στα-
µατήσει αυτό που όλοι τουλάχιστον κατ’ ιδίαν οµολογούµε, αυτή
η εικόνα του ακαταδίωκτου που έχει ο λαός µας για τους πολιτι-
κούς και κηλιδώνει τελικά τον πολιτικό κόσµο και εξαγριώνει την
κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, σας παρακαλώ, να συνεχίσω
για µισό λεπτό ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίστε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Αυτός είναι, κατά τη γνώµη µου, κύριοι
συνάδελφοι, ο µόνος ενδεδειγµένος τρόπος για να προασπί-
σουµε το ήθος της πολιτικής, για να προασπίσουµε το ήθος της
δηµοκρατίας. 

Και θα κλείσω µε ένα µήνυµα που είναι γραµµένο µε µπογιά
έξω από το Πανεπιστήµιο Αιγαίου στη Μυτιλήνη: «Που λες ότι
είναι γραµµένο για µας. Αν όχι εµείς, τότε ποιοι; Και αν όχι τώρα,
τότε πότε;». 

Σε µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλαχε ο κλήρος. Ας φα-
νούµε, λοιπόν, αντάξιοι αυτού που περιµένει από εµάς ο κάθε
συµπατριώτης µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος Δρίτσας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν οι Βουλευτές και ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ είµαστε σή-
µερα εδώ και παίρνουµε το λόγο σε αντίθεση µε την πλειονότητα
των συναδέλφων Βουλευτών από τις πτέρυγες του ΠΑΣΟΚ, της
Νέας Δηµοκρατίας και του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, που
προτίµησε να αποχωρήσει, δεν είναι ότι θέλουµε αίµα. Δεν είναι
ότι θέλουµε να δούµε στη φυλακή έναν τουλάχιστο Υπουργό.
Είναι γιατί όλα αυτά τα ζητήµατα που έχουν απασχολήσει τόσο
έντονα την ελληνική κοινωνία και έχουν γεννήσει όλα αυτά τα
σκάνδαλα, ζητούν, κατ’ αρχάς, µια συγκεκριµένη πολιτική κά-
θαρση. 

Είναι απορίας άξιο αυτό που και πριν από λίγο ο Αλέξης Τσί-
πρας το ονόµασε «µνηµόσυνο». Πώς δηλαδή είναι δυνατόν αυτή
η άλωση και κατά την κυβερνητική πλειοψηφία και κατά την κυρία
Υπουργό, αυτό το σκάνδαλο των οµολόγων, που σηµαίνει κλοπή
των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων, όχι µόνο να µην
οδηγείται σε περαιτέρω διερεύνηση –προκύπτει σαφώς πλέον
ότι αυτό είναι επιλογή και της Νέας Δηµοκρατίας, όπως καταλα-
βαίνουµε, αλλά και του ΠΑΣΟΚ, που κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρα-
τία γι’ αυτό το σκάνδαλο- όχι µόνο να µην οδηγείται στη σύσταση
Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης, αλλά το κυριότερο και το πιο ακραίο είναι
να µην υπάρχει καν ανάληψη πολιτικών ευθυνών ούτε από τη Νέα
Δηµοκρατία ούτε από το ΠΑΣΟΚ; Και αυτό όχι µόνο για το σκάν-
δαλο των οµολόγων, αλλά για το συνολικό -όπως τονίστηκε κατ’
επανάληψη απ’ όσους µίλησαν και από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος- διαχρονικό
σκάνδαλο άλωσης των αποθεµατικών των ασφαλιστικών τα-
µείων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν καταλαβαίνω καλά και µιλώ
στοιχειωδώς σωστά ελληνικά, ανάληψη πολιτικής ευθύνης  για
σκανδαλώδεις διαχειρίσεις δηµόσιου πλούτου και πλούτου που
ανήκει στους εργαζόµενους Έλληνες και Ελληνίδες, σηµαίνει
ένα πράγµα: Αλλαγή πολιτικής προς την κατεύθυνση επιστροφής
όλων αυτών των κλαπέντων. 

Έχουµε µια τέτοια πολιτική πρόταση και δεν την άκουσα;
Έχουµε δηλαδή στο σκαµνί και σε µια διαδικασία ανατροπής
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όσων ακολουθήθηκαν επί δεκαετίες τώρα και ειδικά και επί της
υπόθεσης των οµολόγων αλλαγής πολιτικής, που να κληθούν
όλες αυτές οι χρηµατιστηριακές επιχειρήσεις, να κληθούν οι τρά-
πεζες, να κληθεί η «GOLDMAN SACHS», να κληθούν όλοι αυτοί
οι περιβόητοι αναπτυξιακοί φορείς που ωφελήθηκαν εις βάρος
της περιουσίας των εργαζοµένων να επιστρέψουν όσα ωφελή-
θηκαν; Αυτό θα ήταν αλλαγή πολιτικής και αυτό θα ήταν ανά-
ληψη πολιτικής ευθύνης. 

Από εκεί και πέρα στην άσκηση αυτής της πολιτικής, που είχε
αυτά τα αποτελέσµατα και αυτήν την σκληρά ταξική αναδιανοµή
του πλούτου υπέρ των ολίγων πλουσίων και εις βάρος των ερ-
γαζοµένων, αν ενέχει και συγκεκριµένη παραβίαση νοµοθετικών
διατάξεων, εκεί πράγµατι µπορεί να επιµεριστούν και ατοµικά
ποινικές ευθύνες. Φυσικά, και πρέπει να επιµεριστούν και φυσικά
πρέπει, τουλάχιστον, να διερευνηθούν. 

Όµως, το πρώτιστο είναι η πολιτική που έχει ακολουθηθεί. Απ’
αυτήν την άποψη, η υποκρισία του ΠΑΣΟΚ και της Νέας  Δηµο-
κρατίας και η κρυφή υποκρισία  του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού, που πάντα είναι σε τελική ανάλυση µε τις Τράπεζες και
µε τους ισχυρούς, παρά τις φιλολαϊκές κορώνες που επιδιώκει
να προβάλει, συγκλίνουν στο παρακάτω ερώτηµα: 

Θα εξακολουθήσετε να δίνετε στην ελεύθερη αγορά και στη
ληστεία, µε αυτές τις νοµιµοποιηµένες µεθόδους, τον πλούτο της
ελληνικής κοινωνίας; Σ’ αυτό είστε υπόλογοι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Αυτήν την
απολογία δεν την βλέπουµε πουθενά και γι’ αυτό ένα είναι το
συµπέρασµα της σηµερινής συζήτησης: Συγκάλυψη, συναλλαγή
από κοινού, κατά συρροή και κατ’ εξακολούθηση.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, η ελληνική κοινωνία ακρι-
βώς µπροστά στην αδυναµία αυτή τη στιγµή να αντιληφθεί το
παιχνίδι που θέλετε να παίξετε ενώπιον της, να το ενστερνιστεί
και να το αποδεχθεί, σας επιστρέφει όλη αυτήν την κοροϊδία µε
αισθήµατα οργής, τα οποία µε πολιτικούς όρους είναι βέβαιο ότι
θα εκφραστούν µε την ανάδειξη µιας εντελώς ριζικά διαφορετι-
κής πολιτικής επιλογής του συνόλου των αριστερών προοδευτι-
κών δηµοκρατικών δυνάµεων, που στηρίζουν την ισχύ τους στα
συµφέροντα της εργασίας και στα συµφέροντα του εργαζόµενου
ελληνικού λαού.

Σας δίνουµε τη «GOLDMAN SACHS» και να τη χαίρεστε. Η
υποκρισία, όµως, πρέπει να τελειώνει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Σπεύδω προκαταβολικά να δηλώσω ότι λυπούµαι πραγµατικά
για την καταφανώς υποβαθµισµένη διαδικασία στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας, αλλά και για την κατά κόρον χρησιµοποίηση των
εξεταστικών επιτροπών από την κυβερνητική πλειοψηφία σαν πο-
λιτικό όπλο αποπροσανατολισµού και αντεκδίκησης, όπλο που
πολύ βολικά και επιλεκτικά παραµονές λήψης νέων µέτρων, στο
πλαίσιο της αδιέξοδης ατραπούς του µνηµονίου, έρχεται η Κυ-
βέρνηση να χρησιµοποιήσει.

Κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, οι εξεταστικές επιτροπές
έτσι όπως λειτουργούν δεν θα αποκαταστήσουν την εκτίµηση
του πολιτικού συστήµατος απέναντι στην κοινωνία. Απεναντίας,
το πιθανότερο είναι ότι θα την καταρρακώσουν περισσότερο. 

Τα βασικά ερωτήµατα της υπόθεσης τώρα: 
Πρώτον, υπήρξε διαχρονικό σκάνδαλο στη διαχείριση των

αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων; Αναµφίβολα.
Δεύτερον, υπήρξε εν προκειµένω οικονοµική ωφέλεια σε εµ-

πλεκόµενα φυσικά πρόσωπα; Μάλλον, ναι. Έτσι δείχνουν, του-
λάχιστον, οι δικαστικές έρευνες της υπόθεσης. Σε πολιτικά
πρόσωπα; Μάλλον, όχι. Κανείς δεν έχει µιλήσει για πολιτικά πρό-
σωπα, ακόµα και από τους µάρτυρες στην Εξεταστική µας. Εν
πάση περιπτώσει, αυτά καταδείχθηκαν.

Τρίτον, καλύφθηκε κατά τις εργασίες της εξεταστικής επιτρο-
πής το σύνολο της περιόδου, κατά την οποία τα ασφαλιστικά τα-
µεία επένδυαν σε δοµηµένα σύνθετα χρηµατοοικονοµικά
προϊόντα; Όχι. Άρα, δεν µπορούµε να απαντήσουµε συνολικά

στο ζήτηµα και των πολιτικών ευθυνών. Διότι αν καλυπτόταν, κυ-
ρίες και κύριοι, το σύνολο της περιόδου, τότε θα έπρεπε να πέσει
φως και στην περίοδο της διακυβέρνησης της χώρας από το
ΠΑΣΟΚ και από τους αρµόδιους Υπουργούς. Αυτό δεν ήθελε να
το κάνει η κοινοβουλευτική πλειοψηφία στην Εξεταστική Επι-
τροπή.

Άρα, ήδη, το πρίσµα της εξέτασης της υπόθεσης, εν όψει της
αναζήτησης της συνολικής αλήθειας, είναι παραµορφωµένο.

Η υπόθεση είναι σύνθετη, αλλά το περίγραµµα σχετικά απλό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το ελληνικό δηµόσιο εξέδιδε και
οµόλογα και συναφή και σύνθετα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα
για να καλύψει τις δανειακές του υποχρεώσεις. Το έκανε πολύ
πριν την επίµαχη έκδοση, επί κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
δηλαδή. Σύµβουλοι και ανάδοχοι σ’ αυτές τις εκδόσεις ήταν και
είναι µεγάλοι διεθνείς τραπεζικοί οίκοι, τράπεζες επενδύσεων
συγκεκριµένα. 

Και οι αφελείς ακόµα γνωρίζουν ότι αυτές οι τράπεζες προ-
σφέρουν τις υπηρεσίες τους για να κερδίσουν. Μάλιστα, κερδί-
ζουν τεράστια κέρδη, που προέρχονται από τις τεράστιες
αµοιβές και προµήθειες που αναπτύσσονται κατά την έκδοση και
µεταπώληση των σύνθετων χρηµατοοικονοµικών αυτών προϊόν-
των στις παγκόσµιες αγορές χρήµατος. Εκεί ισχύει ο άγραφος
κανόνας της αγοράς caveat emptor, δηλαδή buyer beware. Εµείς
θα σου πουλήσουµε το προϊόν µας, θα βγάλουµε τεράστιες προ-
µήθειες από την πώληση αυτή, δεδοµένου ότι πρόκειται για προ-
ϊόντα εκατοντάδων εκατοµµυρίων, αλλά το ρίσκο, κύριε
αγοραστή, τον αναλαµβάνεις εσύ. Αυτός ο κανόνας ισχύει στις
αγορές.

Από την άλλη πλευρά, τα ασφαλιστικά ταµεία της χώρας ανέ-
καθεν επένδυαν σε αγορές οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου
όπως κάποτε επένδυαν και σε µετοχές-φούσκες του Χρηµατιστη-
ρίου Αξιών Αθηνών. Αγόραζαν και σύνθετα ή δοµηµένα οµόλογα
και εκτός ΗΔΑΤ, ήδη από το 1999. Και από το 2002 δυνάµει της
κοινής υπουργικής απόφασης Χριστοδουλάκη-Ρέππα, είχαν τη
δυνατότητα να προσφεύγουν στη δευτερογενή αγορά για να
επενδύουν τα διαθέσιµά τους. Από εκεί το πράγµα χαλάει. 

Είναι απόλυτα πιθανόν οι διορισµένες από την Κυβέρνηση και
κοινωνικούς φορείς διοικήσεις τους να µην είχαν τη συγκρότηση
και την εξειδικευµένη γνώση να εκτιµήσουν µε ασφάλεια επεν-
δυτικές δυνατότητες σε σύνθετα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα
που τους προσφέρονταν, όπως τα δοµηµένα οµόλογα. Είναι από-
λυτα πιθανόν έως απολύτως βέβαιο, θα έλεγα εγώ. Η δε επο-
πτεύουσα αρχή για τη διαχείριση των αποθεµατικών των
ταµείων, δηλαδή η αρµόδια επιτροπή της Τραπέζης Ελλάδος,
είχε αδρανήσει εντελώς. Επανασυστάθηκε µε πρωτοβουλία του
τότε Υπουργού Σάββα Τσιτουρίδη και προχώρησε στον εκσυγ-
χρονισµό του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου. Βέβαια γι’
αυτή τη θετική του συνεισφορά ο συγκεκριµένος Υπουργός σή-
µερα διώκεται και δεν πιστώνεται το θετικό.

Η δε «βεβαιωµένη» ζηµιά των ασφαλιστικών ταµείων, στάθηκε
αδύνατον να προσδιοριστεί επακριβώς ακόµη και από τον
Υπουργό Εργασίας κ. Ανδρέα Λοβέρδο πριν από ένα χρόνο, ο
οποίος σε δηµόσια δήλωσή του τόνισε ότι είναι αδύνατον να εκτι-
µηθεί χωρίς ειδική πραγµατογνωµοσύνη, η οποία ακόµη δεν έχει
παραγγελθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µόνο ασφαλές συµπέρασµα
µπορεί να εξαχθεί από την υπόθεση, ότι οι διοικήσεις των ασφα-
λιστικών ταµείων δεν ήταν σε θέση να διαχειριστούν τα αποθε-
µατικά των ταµείων τους, γιατί απλά δεν είχαν τις ειδικές γνώσεις
που απαιτείτο γι’ αυτό.

Εγώ θα έλεγα ότι τα µέλη των διοικήσεων των ασφαλιστικών
ταµείων θυµίζουν ή θύµιζαν τότε πρόβατα σε σφαγή κάθε φορά
που συναλλάσσονταν µε τα καρχαριοειδή της Wall Street.

Βέβαια, αν αποδειχθεί από τη δικαστική έρευνα ότι απεδέχθη-
σαν τα συγκεκριµένα επενδυτικά προϊόντα έναντι οικονοµικού
ανταλλάγµατος –προφανώς από τις προµήθειες που θα έβγαι-
ναν, θα εισέπρατταν οι τραπεζίτες τα λεγόµενα «kick backs»-
τότε δεν οµιλούµε για πρόβατα, αλλά για λύκους. Αλλά αυτό
είναι αποκλειστικά αντικείµενο της δικαστικής έρευνας. Ήδη πα-
ραπέµπονται στο ακροατήριο περίπου πενήντα άτοµα. 

Τελικά η συνολική αλήθεια για τις επενδυτικές πρακτικές των
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ασφαλιστικών ταµείων δεν θα λάµψει ποτέ γιατί απλά ποτέ δεν
αναζητήθηκε. Το αντικείµενο της έρευνας προσδιορίστηκε χρο-
νικά. Σηµαντικά έγγραφα που θα διαφώτιζαν το έργο της έρευ-
νας, δεν αναζητήθηκαν γιατί αυτό δεν εξυπηρετούσε την
προαποφασισµένη θέση της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Αναφέ-
ροµαι στο πόρισµα της FSA, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του
Ηνωµένου Βασιλείου, που θα παρείχε πολλές ανεπηρέαστες
πληροφορίες σχετικά µε την υπόθεση. Και έγινε προσπάθεια επι-
πλέον επηρεασµού µαρτύρων της διαδικασίας σε κατευθυνόµε-
νες απαντήσεις, γιατί αυτό εξυπηρετούσε τις θέσεις της
κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Υποβαθµίστηκαν οι ευθύνες της Τραπέζης Ελλάδος στην
άσκηση της εποπτικής αρµοδιότητας σε ό,τι αφορά τις επενδυ-
τικές πρακτικές των ταµείων, γιατί αυτό δεν εξυπηρετούσε τις
θέσεις της κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Τελικά, στο βωµό των πολιτικών σκοπιµοτήτων, υποβιβάστηκε
η τρέχουσα πολυετής δικαστική έρευνα, η οποία ήδη έχει παρά-
ξει αποτελέσµατα, όπως είπα. Κανένας, όµως, από τους εµπλε-
κόµενους δεν έκανε λόγο για µαύρο πολιτικό χρήµα, πολιτικό
σχεδιασµό και κεντρικό συντονισµένο σχέδιο, ευθύνες ή εµπλοκή
πολιτικών προσώπων. Και σήµερα ερχόµαστε να συµµετάσχουµε
σε µια προφανώς προσχηµατική συζήτηση εν όψει προδιαγε-
γραµµένων αποφάσεων, κοµµένων και ραµµένων στο πλαίσιο της
σκοπιµότητας της κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Υφυπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Άννα Νταλάρα έχει το λόγο.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Παναγιωτόπουλε, ήταν πολύ ενδιαφέρουσα
η προσέγγισή σας, σχεδόν Τσοµσκική, για το κακό των χρηµα-
τοπιστωτικών οίκων. Εµένα µε βρίσκει απολύτως σύµφωνη. 

Θέλοντας, όµως, να τραβήξουµε πίσω τις ευθύνες, να µη
µπερδεύουµε τα δοµηµένα οµόλογα µε την επένδυση των χρη-
µάτων. Αλλιώς θα πρέπει να προµηθευτούµε πολύ µεγάλα στρώ-
µατα ή σεντούκια και να µαζέψουµε τα χρήµατα, να τα έχουν στα
θησαυροφυλάκια ή σε κουµπαράδες τα διάφορα Υπουργεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΛΕΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Ασηµίου Ηρακλείου Κρήτης
και από το Πανορµίτειο Γυµνάσιο και λυκειακές τάξεις Σύµης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Λίτσα Αµµανατίδου-
Πασχαλίδου για πέντε λεπτά.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ,
ίσως θα ήταν σκόπιµο στη σηµερινή συζήτηση να ήταν εδώ και ο
Υπουργός ή ο Υφυπουργός Οικονοµικών γιατί η συζήτηση αφο-
ρά το σκάνδαλο των οµολόγων. 

Η παρουσία του ΣΥΡΙΖΑ στην Εξεταστική Επιτροπή για τη διε-
ρεύνηση του σκανδάλου των δοµηµένων οµολόγων έγινε χωρίς
να τρέφουµε αυταπάτες για τη λογική απόδοσης δικαιοσύνης
µέσω µιας βιοµηχανίας εξεταστικών και προανακριτικών επιτρο-
πών.

Έχουµε να κάνουµε µε παθογένειες που είναι στον πυρήνα
των ακολουθούµενων οικονοµικών πολιτικών από κόµµατα που
διαδέχονται το ένα το άλλο στη νοµή της εξουσίας. Το αντικεί-
µενο της επιτροπής ήταν εξ αρχής στενά περιορισµένο βάσει
κοµµατικών σκοπιµοτήτων. Δεν προβλήθηκε κάποιος σοβαρός
λόγος ώστε να µην εξεταστεί και η υπόθεση του οµολόγου της
«GOLDMAN SACHS» του 2001, αλλά τελικά η κυβερνητική πλει-
οψηφία το αρνήθηκε. 

Παρ’ ότι η διαδικασία διερεύνησης του σκανδάλου από την
εξεταστική επιτροπή αναλώθηκε και αυτή τη φορά σε ένα θέατρο

εντυπώσεων από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας, προέκυψαν πληθώρα στοιχείων που δικαιολογούν την
περαιτέρω διερεύνηση του αξιόποινου των πράξεων συγκεκρι-
µένων πολιτικών προσώπων. 

Προέκυψαν παράλληλα και χρήσιµα πολιτικά συµπεράσµατα.
Προέκυψε ότι το ελληνικό κράτος δεν διστάζει να ζηµιώσει τα
ασφαλιστικά ταµεία για να καλύψει τις µαύρες τρύπες που δηµι-
ουργεί η υποφορολόγιση του µεγάλου κεφαλαίου. Προέκυψε,
επίσης, ότι ήταν πολύ αποτελεσµατικό στο να το πετύχει αυτό
σχεδιάζοντας σε επιτελικό επίπεδο, συντονίζοντας διορισµένους
διοικητές ταµείων, κυβερνητικούς εκπροσώπους, γενικούς γραµ-
µατείς, χρηµατιστές και τραπεζίτες. 

Το ζήτηµα της πώλησης δοµηµένων οµολόγων που συζητάµε
σήµερα είναι µια ακόµα περίπτωση υφαρπαγής των εισφορών
των εργαζοµένων ώστε να καλυφθούν τρύπες της κεντρικής κυ-
βέρνησης και να µοιραστούν κέρδη στις τράπεζες και τις χρηµα-
τιστηριακές εταιρείες. Αυτό είναι µια πρακτική που γίνεται
παράνοµα αλλά και σύµφωνα µε την εκάστοτε εν ισχύ νοµοθεσία
τουλάχιστον εδώ και έξι δεκαετίες. 

Και προφανώς δεν  είναι ένα πρόβληµα που ανήκει στο παρελ-
θόν το σχέδιο νόµου του ΣΕΠΕ, που είναι σε διαβούλευση, το
οποίο προβλέπει ότι δύνανται τα ταµεία να αξιοποιούν µέχρι το
7% των διαθεσίµων τους από 2% που είναι σήµερα για την αγορά
εντόκων γραµµατίων του δηµοσίου και έτσι υπερτριπλασιάζει το
ποσοστό της περιουσίας των ταµείων που µπορεί να διατίθεται
για να φορτωθούν τα ταµεία µε τα τοξικά οµόλογα του κράτους. 

Η διαφορά στο σκάνδαλο των δοµηµένων οµολόγων ήταν ότι
για να επιτευχθεί  αυτό παραβιάστηκαν νόµοι και παρήχθη µαύρο
χρήµα το οποίο κατευθύνθηκε σε µίζες εµπλεκοµένων και, κατά
µαρτυρίες, ένα µέρος τους έφτασε σε πολιτικά πρόσωπα. Και
αυτό το στοιχείο το συνδέει µε την πολύπαθη υπόθεση του σκαν-
δάλου της «SIEMENS» για την οποία η συνήθης εξυπηρέτηση,
εκ µέρους του δικοµµατισµού των ιδιωτικών προµηθευτών του
δηµοσίου, συνδυάστηκε µε µια πολύχρονη πολιτική χρηµατισµού
προς πολιτικά πρόσωπα και προς πολιτικούς σχηµατισµούς που
διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα. 

Κακά τα ψέµατα, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι πια κοινός
τόπος ότι οι εξεταστικές και προανακριτικές επιτροπές της Βου-
λής έχουν καταντήσει άνευρες και µε αναµενόµενες κοµµατικές
κόντρες. Κόντρες που αναλώνονται στη χειρότερη περίπτωση σε
επικοινωνιακές αψιµαχίες µεταξύ των κοµµάτων για το ποιος
είναι λιγότερο διεφθαρµένος και στην καλύτερη περίπτωση σε
εσωκοµµατικό ξεκαθάρισµα λογαριασµών. 

Και αναπότρεπτα το συµπέρασµα είναι κατώτερο των περιστά-
σεων και των καλλιεργούµενων προσδοκιών. Δεν πιστεύουµε ότι
οι εξεταστικές και προανακριτικές επιτροπές θα φέρουν την κά-
θαρση στους θεσµούς και το κράτος, ούτε ότι θα ξαναδώσουν
στην πολιτική τη χαµένη της τιµή. 

Στην επιτροπή για τη «SIEMENS» οι κοµµατικά κατευθυνόµε-
νες συγκρούσεις ήταν επικοινωνιακού περιεχοµένου και κατάφε-
ραν να εντείνουν το αίσθηµα ατιµωρησίας, αλλά κυρίως να
κουκουλώσουν τις αµφίδροµες διαδροµές χρήµατος, προµη-
θειών και πολιτικής στήριξης. Αντίστοιχα στην υπόθεση του Βα-
τοπεδίου η προανακριτική επιτροπή κωλυσιεργούσε, χρονοτρι-
βούσε επί µήνες, παρ’ ότι είχε τεθεί το θέµα ότι πρόκειται για
πράξεις αξιόποινες αλλά παραγεγραµµένες, βάσει του άρθρου
86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος και του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική τροπή που έχει πάρει
η διερεύνηση των συγκεκριµένων σκανδάλων δεν µπορεί παρά
να δηµιουργεί την αίσθηση αµοιβαίου «κουκουλώµατος» σκαν-
δάλων µε σοβαρές συνέπειες, πρώτον, για τον τρόπο διαχείρισης
δηµόσιου χρήµατος και δεύτερον, για τις σχέσεις των κυβερνή-
σεων µε µεγαλοπαράγοντες ιδιωτικών επιχειρήσεων και τραπε-
ζών ξένων και ελληνικών.

Πάνω απ’ όλα, όµως, η διαφαινόµενη προσπάθεια συναινετι-
κής συγκάλυψης των πολιτικών σκανδάλων έχει πολυδιάστατες
συνέπειες για την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σώµα της Βουλής των Ελλή-
νων συνεδριάζει σήµερα για να κάνει τι ακριβώς; Ποιο είναι το
«δια ταύτα»; Ποιος είναι ο σκοπός αυτής της συνεδρίασης, πέρα
από το να εκφράσουµε για άλλη µια φορά τη λύπη µας µπροστά
στις πολιτικές της διαφθοράς του δικοµµατισµού;

Όταν οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας
επαναλαµβάνουν το σύνθηµα, που λέει « Όλα στο φως», ο λαός
καταλαβαίνει ότι πίσω από τετριµµένες εκφράσεις, αυτό που
υπονοείται είναι ότι γι’ άλλη µια φορά όλα θα µπουν κάτω από
το χαλί, όλα θα παραµείνουν συσκοτισµένα. Οι δηλώσεις των ει-
δικών αγορητών της κυβερνητικής πλειοψηφίας και της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, απλά, επιβεβαιώνουν τις επιφυλάξεις του
ΣΥΡΙΖΑ για την πλήρη απουσία πολιτικής βούλησης να φανερω-
θεί η αλήθεια και να αποδοθεί, έστω και µια φορά, δικαιοσύνη.

Δυστυχώς, η σηµερινή υποβάθµιση της συζήτησης µε µόνο δε-
καπέντε εγγεγραµµένους Βουλευτές στον κατάλογο, πέρα των
πέντε εισηγητών, καθρεφτίζει τις διαθέσεις των δύο µεγάλων
κοµµάτων µαζί µε το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, ο οποίος απο-
χώρησε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Αγάτσα Αριάδνη.

ΑΡΙΑΔΝΗ ΑΓΑΤΣΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι νοµίζω κοινός τόπος ότι η επιτροπή
ασχολήθηκε µ’ ένα από τα πιο σοβαρά σκάνδαλα της µεταπολι-
τευτικής περιόδου. Πρόκειται για τη µεθοδευµένη και αριστοτε-
χνικά οργανωµένη διοχέτευση των περίφηµων δοµηµένων
οµολόγων προσεκτικά και εκ του ασφαλούς σε επιλεγµένους
αποδέκτες.

Αποκαλύφθηκε σε όλη της την έκταση η µεθόδευση, η οποία
οδήγησε σε εξαιρετικά σηµαντική ζηµιά τα ασφαλιστικά ταµεία.
Ερωτηµατικά προέκυψαν τόσο για το ρόλο της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, ως κατ’ εξοχήν ελεγκτικού µηχανισµού -ας µην ξεχνάµε
ότι είναι ο θεµατοφύλακας των αποθεµατικών ταµείων- όσο και
για ορισµένους δηµόσιους λειτουργούς και Υπουργούς, οι οποίοι
κάθε άλλο παρά ανταποκρίθηκαν στις απαιτήσεις του αξιώµατός
τους. 

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, όπως άλλωστε έχει προεκλογικά
δεσµευτεί, στάθηκε µε συνέπεια στην κατεύθυνση της πλήρους
διαλεύκανσης της υπόθεσης αυτής και έκανε ό,τι ήταν δυνατό
για την επίτευξη αυτού του σκοπού. Τα µέλη της επιτροπής που
ασχολήθηκαν µε το θέµα ξέρουµε πολύ καλά πόσο δύσκολο
ήταν να εξετάσουµε όλες τις πτυχές του σκανδάλου. Ήταν µια
υπόθεση πολύπλοκη. Ήταν µια υπόθεση µε παραµέτρους, που
αποτελούσαν ειδικές γνώσεις, τις οποίες έχουν µόνο ορισµένοι
οικονοµολόγοι επαγγελµατίες του χρηµατοπιστωτικού συστήµα-
τος και επιπλέον, συναντήσαµε και ειδικές δυσκολίες και εµπό-
δια. 

Παρ’ όλα αυτά, η επιτροπή κατέβαλε µεγάλες προσπάθειες
κατά τη διάρκεια πολύωρων και εξαντλητικών συνεδριάσεων,
προκειµένου να εξετάσουµε εις βάθος όλα τα πραγµατικά περι-
στατικά, τις περίεργες διαδροµές των οµολόγων, όπως και το
ρόλο συχνά ύποπτων εµπλεκοµένων φορέων. 

Παρά τη γενική αίσθηση που υπήρχε από την αρχή ότι οι ευ-
θύνες των πολιτικών προσώπων είχαν παραγραφεί, τίποτα δεν
εµπόδισε την επιτροπή, όπως άλλωστε είχε καθήκον, να εργαστεί
µε συνέπεια και αυταπάρνηση και να εκπληρώσει έτσι το χρέος
της προς την ελληνική κοινωνία και ιδιαίτερα προς τους ασφαλι-
σµένους των ταµείων, τα µεγάλα θύµατα αυτού του σκανδάλου,
οι οποίοι απώλεσαν σηµαντικό µέρος της κοινής τους περιουσίας
που µε κόπο και θυσίες µιας ζωής είχαν καταφέρει να συγκεν-
τρώσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι ότι αυτά τα
χρήµατα είναι ιερά και πρέπει να υπάρχει σύνεση και συνέπεια
απόλυτη σε σχέση µε τη διαχείρισή τους. Οι χειρισµοί, όµως, των
τότε αρµοδίων, µερικούς από τους οποίους µε µεγάλη ελαφρό-
τητα αποκάλεσε άσχετους, πρώην Υπουργός της Νέας Δηµοκρα-
τίας -άραγε, ποιος τοποθέτησε εκεί αυτούς τους άσχετους
Προέδρους; -είχαν εν τέλει αυτά τα τραγικά αποτελέσµατα.

Δεν ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν το κοινό περί δι-

καίου αίσθηµα έχει εν µέρει έστω ικανοποιηθεί, αυτό που ξέρω,
όµως, είναι ότι όσο τουλάχιστον µας αφορά, εµείς προσπαθή-
σαµε πολύ να ξεκαθαρίσουµε αυτήν την όζουσα υπόθεση.

Δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία από το να παραµείνει στην επι-
τροπή και να δώσει και αυτή τη δική της µάχη, αποφάσισε να
αποχωρήσει,  µολονότι άκουσα πριν από λίγο τον κ. Παυλό-
πουλο, τον πρώην Υπουργό, να επιµένει και να λέει και αυτός και
να παραδέχεται ότι σκάνδαλο υπήρχε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Πιστεύω ότι ανταποκριθήκαµε στο ρόλο που µας έχει αναθέσει
ο ελληνικός λαός και έχουµε ήσυχη τη συνείδησή µας. Όπως κι
αν έχει η έκβαση κανείς δεν µένει τελικά εκτός της κρίσης του
λαού, κρίση που σε πολλές περιπτώσεις είναι ακόµα σκληρότερη
κι από τη µεγαλύτερη καταδίκη στα ποινικά δικαστήρια. 

Εύχοµαι αυτή η ιστορία να αποτελέσει τελικά αφορµή, ώστε ο
πολιτικός µας πολιτισµός, οι κοινωνικές δοµές, αλλά και η θε-
σµική θωράκιση που όλοι οφείλουµε να προασπίζουµε κάθε
στιγµή, να µην επιτρέψουν ποτέ ξανά στο µέλλον να δηµιουργη-
θούν παρόµοια φαινόµενα που εκθέτουν ανεπανόρθωτα και ζη-
µιώνουν σηµαντικά το σύνολο πιστεύω τον αξιακών µας κατα-
κτήσεων. 

Ελπίζω εξάλλου ότι η τακτική δικαιοσύνη, όπως πράττει πάν-
τοτε, θα αποδώσει τις ευθύνες που αναλογούν στους εµπλεκό-
µενους στην υπόθεση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.
Αγάτσα. 

Παρακαλείται ο Βουλευτής Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Τζαβάρας να λάβει το λόγο για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι µε την οµιλία µου σηµειώνεται και ο επίλογος σε

µία συζήτηση η οποία δεν νοµίζω ότι έχει κάποιος τη ψευδαί-
σθηση ότι µας έκανε σοφότερους. Πράγµατι, παρακολουθώντας
ως µη µέλος της επιτροπής που συστήθηκε για να ερευνήσει το
λεγόµενο «σκάνδαλο των οµολόγων», προσπάθησα να αντιλη-
φθώ σε τι συνίσταται αυτό το πόρισµα που έχει, από  ό,τι διαπί-
στωσα, όχι µία έκδοση, αλλά πολλαπλή. Οι συνάδελφοι που
συµµετείχαν σε αυτή την επιτροπή θεώρησαν σκόπιµο να παρα-
βιάσουν τον Κανονισµό της Βουλής, όπως πλέον είθισται να γί-
νεται και κάθε ένας εκπρόσωπος των κοµµάτων που συµµετείχαν
σε αυτή την επιτροπή, να συντάξει ένα πόρισµα. 

Θεωρώ ότι αυτό δείχνει και τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµ-
βάνονται αυτοί οι οποίοι µας συνήθισαν σε αυτή την ακατάσχετη
σκανδαλολογία, την υποχρέωσή τους να εκτελούν το καθήκον
τους απέναντι στο Σύνταγµα και στον Κανονισµό της Βουλής. 

Είναι προφανές, κύριε Πρόεδρε –και δεν θέλω να κατηγορήσω
κανέναν- ότι ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι πόρισµα είναι η
γνώµη της πλειοψηφίας και υπάρχει υποχρέωση καταχώρησης
της γνώµης εκείνων, οι οποίοι διατυπώνουν διαφορετική άποψη.
Δυστυχώς, αυτό δεν το βλέπουµε. Και προσπαθούµε τώρα να
ιχνηλατήσουµε ή να οιωνοσκοπήσουµε αυτά που λέγονται από
του Βήµατος της Βουλής περί δήθεν ανάγκης περαιτέρω έρευ-
νας της υποθέσεως αυτής. Αλλά πάλι προσπαθώντας να αντιλη-
φθούµε προς ποια κατεύθυνση πρέπει να προσανατολίσουµε την
περαιτέρω έρευνα, πάλι δεν πήραµε µία απάντηση. 

Δεν κατάλαβα τι ψάχνουµε και από την Αριστερά, η οποία
βρήκε εδώ πεδίο προνοµιακής άσκησης εισαγγελικών καθηκόν-
των, κοινωνικής ή πολιτικής ιδεολογικής φύσεως, αλλά και από
τα άλλα κόµµατα και από τη Συµπολίτευση. Ακόµη δεν έχω αντι-
ληφθεί: ψάχνουµε να βρούµε περαιτέρω ευθύνη, για ποιο πρό-
σωπο; 

Το είπε άλλωστε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ότι σε µία
δηµοκρατία δεν νοείται άλλη ευθύνη εκτός από την ευθύνη
εκείνη που στηρίζεται στην ενοχή. Και η ενοχή έχει να κάνει
πάντα µε ένα συγκεκριµένο πρόσωπο και δεν έχει να κάνει ούτε
µε ένα συγκεκριµένο κόµµα, ούτε µε ένα συγκεκριµένο λαό, ούτε
µε µία συγκεκριµένη συλλογικότητα. 

Παρ’ όλα αυτά, σε αυτήν την Αίθουσα κατά κάποιο τρόπο, πλα-
σάρονται οι πιο ολοκληρωτικές απόψεις από τα κόµµατα που
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υποτίθεται ότι διεκδικούν δάφνες προοδευτικότητας και όλα
αυτά ανεπαισθήτως. Μα, επιτέλους, σε αυτή την Αίθουσα έχουµε
όλοι υποχρέωση να επικοινωνήσουµε δηµιουργικά. Και η επικοι-
νωνία που στηρίζεται στο βέλτιστο επιχείρηµα είναι εκείνη η
οποία θεµελιώνει το δηµοκρατικό διάλογο τον οποίο όλοι θα πρέ-
πει να υπηρετούµε σε αυτήν την Αίθουσα, γιατί σε αυτήν την Αί-
θουσα δεν εκφράζουµε τους εαυτούς µας, αλλά κυρίως και κατά
τρόπο θεµελιακό, καταστατικό για τη λειτουργία του δηµοκρατι-
κού πολιτεύµατος, αντιπροσωπεύουµε το έθνος και το λαό. 

Ε, λοιπόν, κύριοι, αυτήν την ώρα στην κατάληξη αυτής της συ-
ζήτησης  ο λαός γνωρίζει για το ποια θα είναι η κατάληξη όλης
αυτής της σκανδαλώδους, σκανδαλιστικής ή σκανδαλολόγου
προσπάθειας που έκαναν κάποιοι προκειµένου να δρέψουν στα
κανάλια δάφνες επικοινωνιακές και προκειµένου σε εκείνους
τους χώρους, τους οποίους κατηγορήσατε -και πολύ ορθώς-
κύριε Πρόεδρε, να σπεύδουν όλοι κάθε βράδυ, για να πάρουν
τα εύσηµα ή τα βραβεία της πολιτικής τους µάχης, της πολιτικής
τους αγωνιστικότητας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, όλοι. Είκοσι, όχι πάνω από
τριάντα. Οι άλλοι διακόσιοι πενήντα κατηγορούνται χωρίς να
τους ξέρει ο λαός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και πολύ ορθά το λέτε, κύριε
Πρόεδρε. Πλην, όµως, µέσα από αυτού του είδους τους σκοπούς
των ακατανόητων πολλές φορές διαδικασιών και λόγων δεν
έχουµε φθάσει στο σηµείο εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα να έχουµε
εντοπίσει για την ευθύνη τίνος µιλάµε και σε ποια πράγµατα θε-
µελιώνεται η ευθύνη. Μιλάµε όλοι ακόπως για σκάνδαλα και µά-
λιστα για σκάνδαλα που στηρίζονται σε διαδικασίες νοµοθε-
τηµένες. Η Βουλή επί ΠΑΣΟΚ, επί Σηµίτη δεν είναι αυτή που
έδωσε τη δυνατότητα, ανοίγοντας νοµοθετικά το δρόµο, για να
γίνονται αυτές οι συναλλαγές και από τα ασφαλιστικά ταµεία; 

Εν πάση περιπτώσει, σ’ αυτήν τη συγκεκριµένη περίοδο δια-
κυβέρνησης του τόπου από την κυβέρνηση Σηµίτη θα πρέπει
κάθε φορά να αναφερόµαστε και να επανερχόµαστε, για να βρί-
σκουµε τη µήτρα των σκανδάλων για τα οποία σήµερα µιλάµε.
Ήρθε η υπόθεση των υποβρυχίων. Προηγουµένως µιλάγαµε για
το σκάνδαλο της «SIEMENS». Υπό ποία έννοια, λοιπόν, θα πρέπει
σ’ αυτήν την Αίθουσα εµείς, οι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης να λουζόµαστε αυτού του είδους τις ύβρεις, οι
οποίες δεν έχουν καµµία στοιχειοθέτηση, καµµία τεκµηρίωση και
το µόνο που κάνουν είναι να αναπαράγουν ιδεολογικά και πολι-
τικά στερεότυπα, τα οποία δυστυχώς δεν προσφέρουν ούτε συ-
νεισφέρουν σε ένα δηµοκρατικό διάλογο που γίνεται µε
ειλικρίνεια, εντιµότητα και σοβαρότητα;

Για λογαριασµό, λοιπόν, της  Κυβέρνησης που εκπροσωπείτε
σ’ αυτήν την Αίθουσα, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα περαιώνοντας
το λόγο µου να παραφράσω τα λόγια του Εµµανουήλ Ροΐδη: «Κα-
τέχετε πράγµατι την τέχνη του ψεύδους υποκρινόµενοι κάθε
φορά ότι λέτε την αλήθεια». Και αυτό δυστυχώς το κάνετε συνα-
γωνιζόµενοι την Αριστερά,  συναγωνιζόµενοι εκείνους πραγµα-
τικά, που ενώ µας κατηγορούν και εσάς και εµάς ότι δεν έχουν
καµµία ευθύνη για όσα συνέβαιναν σ’ αυτόν τον τόπο στη Μετα-
πολίτευση, επειδή δεν άσκησαν ποτέ κυβερνητικά καθήκοντα, εν
τούτοις παραγνωρίζουν το πόσο πολύ σηµαντική ήταν η ευθύνη
τους, γιατί µε την παρουσία τους στους κοινωνικούς αγώνες, µε
την ιδεολογική και πολιτική µάχη που  έδιναν κάθε φορά συµ-
προσδιόριζαν πολιτικά αποτελέσµατα. Και, βεβαίως, ποτέ κανέ-
νας τους δεν κατηγόρησε κανέναν από εκείνους που κυβερνάνε
για το ότι και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ αφειδώς έδινε και παραχωρούσε πλεονεκτή-
µατα σε εκείνες τις συντεχνίες των συνδικάτων και εκείνων των
αριστοκρατών της εργατικής τάξης των οποίων, δυστυχώς, τις
ανέσεις και τις πολύ µεγάλες, πράγµατι, κοινωνικές παραστάσεις
πληρώνει σήµερα ο τόπος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ και εγώ,
αλλά προκαλέσατε παρέµβαση της κυρίας Υφυπουργού. 

Κυρία Υφυπουργέ, θέλετε να λάβετε το λόγο;
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, είπατε ότι κατέχουµε την τέχνη
του ψεύδους. Καλό είναι τη συγκεκριµένη στιγµή –γιατί βγάλατε
έναν πολύ σπουδαίο γενικόλογο λόγο- αυτά να αποφεύγονται,
διότι εσείς είπατε πρώτος ότι δεν σας αρέσουν οι γενικεύσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μου κάνετε συστάσεις; Δεν
έχετε τέτοιο δικαίωµα.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Δεν σας έκανα καµµία σύσταση. Επί προσωπικού… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχετε δικαίωµα να κάνετε
συστάσεις …

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Δεν κάνω καµµία σύσταση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …γιατί εσείς εδώ, όπως είπε και
ο κύριος Πρόεδρος, ο κ. Κακλαµάνης, οφείλετε να απολαµβά-
νετε της εµπιστοσύνης της δικιάς µας. Ο κύριος Πρόεδρος το
είπε προηγουµένως.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Της εµπιστοσύνης του λαού.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τζαβάρα! Είναι
προκλητική η συµπεριφορά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς, λοιπόν, εδώ δικαίωµα να
κάνετε συστάσεις δεν έχετε. Οφείλετε να έχετε λαϊκή κυριαρχία
και αυτή η λαϊκή κυριαρχία οφείλεται στην παρουσία και το λόγο
των Βουλευτών και όχι των κυβερνητικών στελεχών. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Τζαβάρα, σας πα-
ρακαλώ! Να µην γράφεται τίποτα στα Πρακτικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ...
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ. Καθίστε

κάτω, κύριε Τζαβάρα.
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Τζαβάρα, απαντώ στο επιχείρηµά σας και
στη διατύπωση ότι κατέχουµε την τέχνη του ψεύδους. Είµαι και-
νούργια Βουλευτής, δεν είµαι όµως, χοµπίστας σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο. Είµαι εκλεγµένη µε την ψήφο του ελληνικού λαού και
δεν κατέχω καµµία τέχνη κανενός ψεύδους.

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ....
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μάλιστα. Λάβατε την

απάντησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ....
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ηρεµήστε, κύριε Τζα-

βάρα. Παρακαλώ! 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ...
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριοι συνά-

δελφοι, δεν τελειώσαµε. Αναµείνατε, παρακαλώ.
Ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Τζαβάρας εδώ έκανε γενικούς χαρακτηρισµούς µέχρι περί

ολοκληρωτικών αντιλήψεων. Στην τοποθέτηση του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας ήµασταν σαφείς: Όλα νόµιµα έγιναν,
αλλά η νοµιµότητα αυτή είναι σε εισαγωγικά. Λεηλατήθηκαν τα
χρήµατα της εργατικής τάξης και όλων των εργαζοµένων. Τα δώ-
σανε όλες οι κυβερνήσεις από το 1950 µέχρι σήµερα και τα δί-
νουν στις τράπεζες, στους επιχειρηµατίες, στους βιοµήχανους,
στους εφοπλιστές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και δεν συκο-
φαντούµε κανέναν και ούτε καταγγέλλουµε γενικώς και αορί-
στως. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και τα λεφτά των ασφαλιστικών
ταµείων δεν λείπουν γενικώς και αορίστως. Λείπουν από τη ζωή
των εργαζοµένων, των συνταξιούχων. Αυτοί οι οποίοι θεµελίωσαν
αυτήν την Ελλάδα µε τον ιδρώτα και τα αίµα τους, αυτοί δεν
παίρνουν σύνταξη σήµερα. Παίρνουν ψίχουλα µπροστά σε αυτά
που έδωσαν. Αυτή είναι η ευθύνη όλων των αστικών κυβερνή-
σεων από το ’50 µέχρι σήµερα. Έτσι είναι, κύριε Τζαβάρα.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ να συναινέσετε να οµιλήσει στη θέση του Ανε-
ξαρτήτου Βουλευτή κ. Νικολάου Τσούκαλη που δεν οµίλησε, ο
Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Αθανάσιος Λεβέντης. Συµφωνεί το
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Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λεβέντη, µε τη συ-

ναίνεση του Σώµατος έχετε το λόγο για να ολοκληρώσουµε τη
συνεδρίασή µας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τζαβάρας, πάντα εύγλωτ-

τος, µίλησε για λεγόµενο «σκάνδαλο των οµολόγων». Και, βέ-
βαια, µου ήρθε στο νου –µια και επικαλέστηκε και τον Ροΐδη- και
εµένα ένα άλλο λαϊκό άσµα: «Ο Γιάννης ο φονιάς, παιδί µιας Πα-
τρινιάς και ενός Κεφαλλονίτη, µετά τη φυλακή επέρασε απ’ το
σπίτι. Του βγάλαµε γλυκό, του βγάλαµε και µέντα, µα για το φο-
νικό δεν είπαµε κουβέντα». 

Αυτή είναι η ουσία όλης αυτής της συζήτησης και όχι µόνο
αυτής της συζήτησης, αλλά και άλλων που έχουν προηγηθεί γιατί
εδώ βλέπουµε ότι περισσεύει η υποκρισία. Από τα δυο µεγάλα
κόµµατα, τα οποία ούτως ή άλλως έχουν τεράστιες ευθύνες, µε
τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο, εδώ ρίχνει ο ένας τις ευθύνες
στον άλλον και µένουν µόνον εκεί.

Το χρήµα που καταθέτουν οι εργαζόµενοι στα ασφαλιστικά
τους ταµεία για να δηµιουργήσουν αποθεµατικό, να πάρουν σύν-
ταξη κάποτε, ή να έχουν τις άλλες ασφαλίσεις, που τέλος πάντων
είναι απαραίτητες, υγεία και πρόνοια, αυτό το χρήµα ήταν πάν-
τοτε στο στόχαστρο όλων των κυβερνήσεων από το 1950 µέχρι
σήµερα. Το είχαν δεσµεύσει, το χρησιµοποιούσαν για την ανά-
πτυξη της χώρας µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο και βέβαια
άτοκα. Ήρθε µετά η ιστορία µε τις µετοχές, µε τα χρηµατιστήρια,
όπου υποχρεώθηκαν τα ασφαλιστικά ταµεία να επενδύσουν και
βέβαια έχασαν το µεγαλύτερο µέρος των χρηµάτων τους και
ήρθαν στη συνέχεια και τα δοµηµένα οµόλογα, τα τοξικά οµό-
λογα. Από όλη αυτήν την ιστορία ξέρουµε ότι υπήρξαν τεράστιες
απώλειες εις βάρος των εργαζοµένων, ενώ επωφελήθηκαν πάρα
πολλοί, θησαύρισαν και βιοµήχανοι και τραπεζίτες και εφοπλι-
στές.

Η υπόθεση των δοµηµένων οµολόγων είναι, λοιπόν, ένα µε-
γάλο σκάνδαλο και σ’ αυτό το σύντοµο διάστηµα ασφαλώς δεν
µπορεί κανείς να επεκταθεί. Ο κ. Τσούκαλης έχει καταθέσει την
άποψη της Δηµοκρατικής Αριστεράς. Εµείς θεωρούµε ότι
υπήρχε έδαφος για περαιτέρω διερεύνηση των ποινικών ευθυ-
νών. Όµως, απ’ ό,τι φαίνεται, είναι παραγεγραµµένες. Και, για να
είµαστε καθαροί, παραγράφηκαν –δεν είναι εδώ ο κ. Τζαβάρας
και οι άλλοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- όχι λόγω ελλεί-
ψεων του νόµου, αλλά αυτό προκλήθηκε από τη βίαιη λήξη της
Κοινοβουλευτικής Συνόδου του 2009 από την κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Έχουµε επίσης κατά καιρούς φέρει θέσεις και προτάσεις για
την κάθαρση. Ο πολίτης θέλει να µάθει απλά πράγµατα: Ποιος
φταίει και πού πήγαν τα λεφτά. Αναρωτιόταν και ο κύριος Πρω-
θυπουργός πριν από τις εκλογές. Ας ρωτήσει τον κ. Τσοχατζό-
πουλο, τον κ. Τσουκάτο, τον κ. Μαντέλη. Ας ρωτήσουν όλους
τους ταµίες της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, για να δούµε
πού έµπαιναν αυτά τα λεφτά, πώς διακινούνταν αυτά τα χρή-
µατα, ποιος έφταιγε και σε ποιους, τέλος πάντων, αποδόθηκαν
ευθύνες. Ποιοι θα πληρώσουν; Μόνον αυτοί που έφταιγαν σε
µικρό βαθµό; Αυτοί θα πληρώσουν; Θα υπάρξει επιστροφή των
χρηµάτων; 

Το θέµα δεν είναι µόνο τα οµόλογα αλλά µια σειρά σκανδάλων:
το Βατοπέδι, η «SIEMENS», τα υποβρύχια και αµέτρητος άλλος

αριθµός. Σε όλα τα πορίσµατα µέχρι τώρα επιβεβαιώνεται από-
λυτα ότι ο πολιτικός αµοραλισµός των δύο πόλων του δικοµµα-
τισµού ζει και βασιλεύει, σε πείσµα -και προς λοιδορία- της
δίκαιης οργής και αγανάκτησης των πολιτών για το πολιτικό σύ-
στηµα και τους πολιτικούς, όπου οι πολίτες πια έχουν συµπερι-
λάβει όλους τους πολιτικούς. Μέσα από απίστευτους συµψη-
φισµούς καθένα από τα δύο µεγάλα κόµµατα «αθωώνει» τη δική
του περίοδο και τους ανθρώπους του και επιρρίπτει ευθύνες
στους αντιπάλους. Όµως δεν νιώθουν την ανάγκη να απαντή-
σουν πειστικά στο εξής ερώτηµα: Θα ήταν σήµερα κατηγορού-
µενα τα κυβερνητικά πρόσωπα ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας
εάν ανήκαν στη δικαιοδοσία του φυσικού δικαστή και όχι της
Βουλής; Ούτε νιώθουν την ανάγκη να τοποθετηθούν πειστικά στο
ότι µέχρι σήµερα υπήρχε µια ύποπτη δικοµµατική ασυλία, που
παρεµπόδιζε τη διερεύνηση των τραπεζικών λογαριασµών και
της πορείας του χρήµατος και στο ότι καµµία απολύτως από τις
θεσµικές προτάσεις που είχαν διατυπωθεί και που ήταν άκρως
απαραίτητες για την αποτροπή εµφάνισης τέτοιων φαινοµένων,
δεν έχει υιοθετηθεί µέχρι σήµερα. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά επιµένει ότι µόνο µε ταυτοποίηση
των τραπεζικών λογαριασµών και άσκηση αγωγών µπορεί να ικα-
νοποιηθεί το δίκαιο αίτηµα των πολιτών για αποκατάσταση της
ζηµίας του δηµοσίου αλλά και προπαντός των εργαζοµένων στη
συγκεκριµένη περίπτωση. Επ’ αυτού η Κυβέρνηση δεν έχει κάνει
ως τώρα το παραµικρό. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά θεωρεί επίσης ότι στην υπόθεση των
υποβρυχίων πρέπει να πραγµατοποιηθεί απευθείας προανακρι-
τική επιτροπή και όχι εξεταστική. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

συνάδελφο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση η οποία διεξήχθη σύµφωνα µε το άρθρο 148 του Κανονι-
σµού της Βουλής, επί του κατατεθέντος πορίσµατος της
Εξεταστικής Επιτροπής, σχετικά µε την πλήρη διερεύνηση της
Υπόθεσης των Οµολόγων, που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 30
Νοεµβρίου 2010.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-
κτικά της Τρίτης 8 Μαρτίου 2011, της Τετάρτης 9 Μαρτίου 2011
(πρωί) και της Τετάρτης 9 Μαρτίου 2011 (απόγευµα) και ερωτά-
ται το Σώµα εάν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόρης Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τρίτης 8 Μαρτίου 2011, της Τετάρτης 9 Μαρτίου 2011 (πρωί)
και της Τετάρτης 9 Μαρτίου 2011 (απόγευµα) επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.42’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 11 Απριλίου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 28/16/14-2-20011 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Θαλασσίων Υπο-
θέσεων, Νήσων και Αλιείας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε θέµατα που αφορούν την ιχθυο-
καλλιέργεια, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που σας έχει
διανεµηθεί.
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